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MEGNYÍLT A KANIZSA PLAZA 
December 5-én ün

nepélyes kerete között 
megnyílt a Kanizsa 
Plaza. A megnyitó 
előtti sajtótájékozta
tón Tarnóczky Attila 
alpolgármester kö
szöntőjében így fogal-
mazatott: Jóllehet, 
voltak problémák a 
Plaza-beniházás kö
rül, abban reményke
dem, az eredmény 
mindenkit meggyőz. 
Számomra ez az épü
let biztatás. Mi itt 
Nagykanizsán egy ki
csit bizonytalanul 
szemléljük a jövőt, 
ám úgy tűnik, kül
földön ezt másként 
látják, optimizmusuk megtestesülé
se ez a beruházás. A Vásárcsarnok 
után ez egy másik, nagyon látvá
nyos épületegyüttese a városnak, 
amely központi eleme lehet egy új 
városközpontnak. Sammy S. Smus-
ha. a Plaza Centers vezérigazgatója 

köszöntőjében elmondta, a most 
megnyitásra kerülő kanizsai mini 
Plaza a kilencedik Plaza. Az építke
zés rekordidő alatt fejeződött be, 
ezért köszönetet mondott a Fodor 
Rt-nek. A beruházás 20 millió né
met márkába került, 8000 négyzet

méteren valósult meg, félszáz árusí
tó egységet foglal magába. A szóra
koztató és kereskedelmi központ 
naponta 10-24 óra között tart majd 
nyitva, de lesznek olyan egységek 
is, amelyek ennél tovább. Kérdések
re válaszolva Smusha elmondta, kö

zel ezer embernek 
ad majd közvetle
nül és közvetetten 
munkát a Plaza, és 
a befektetés vár
hatóan hat év alatt 
térül majd meg. A 
kereskedelemre 
pozitív hatást gya
korol majd a léte
sítmény, környe
zetében felmen
nek az ingatlan
árak, növekszik a 
szolgáltatások 
színvonala, és ál
talában ösztönző
en hat a többi ke
reskedelmi egy
ségre is. 

D. É. 

FELHÍVÁS 
Szeretettel meghívjuk 

a városunkban működő 
egyesületek, szakosztályok 

képviselőit az új Nagykanizsai 
Sportegyesület megalakításával 

kapcsolatos FÓRUMRA. 

Fórum helye: 
Rózsa utca 9. - vívóterem 

Ideje: 
December 11. (hétfő) 19 óra 

A fórum szervezői 

Szeretettelmeghívjuk^ Önt 
és kedves csaíádját, valamint 

érdeklődő ismerőseit 
2000. december 10-én, vasárnap 

1830órára 
a nagykanizsai "HevesiSándor 

üvíüveíódési központ 
színháztermébe 

Ünnepi QáCaműsorunkja. 
A rendezvényre a belépés díjtalan. 
Az emlékmű visszaállítására gyűjtést 
szervezünk. így minden adományt tisz
telettel megköszönünk és elfogadunk. 
Csekkszámlaszám: 

11655006-52622301 -55000001. 
Minden érdeklődőt szeretettel várunk: 

a Nagy-Magyarország-emlékmű 
Szoborbizottsága 

Program: 
18.30 Az elmúlt idők üzenete 

A Emlékfa - Jerausek Gyula 
alkotása - avatása az Eötvös téren. 
Kegyeleti koszorúk elhelyezése az 
Emlékfánál 1952-ben elásott em
lékmű helyén. Köszöntőt mond: 
Dr. Boa László - állatorvos. Em
lékbeszédet mond: Rózsás János 
író, Nagykanizsa város díszpolgá
ra. Közreműködik: Csap Lajos, a 
Magyarok Világszövetsége Vá
lasztmányának tagja. 
19.00 A múlt, a jelen és a ma

gyarjövő 
Gálaműsor a HSMK színház

termében. Ünnepi köszöntöt mon
danak: Kiss Dénes költő, a Tria
non Társaság elnöke. Fiiszár Kár
oly esperesplébános. Törőcsök Pál 
alpolgármester. 
Az ünnepi gálaműsorban közre
működő művészek: Tolcsvay Béla 
- daltulajdonos, énekes. Lőrincz 
Zsuzsa Beáta - énekes, Olysói 
Héthársi Olysói Kornélia - szín
művész. Szakács Gábor - előadó
művész. Kanalas Éva - énekes, 
Horváth István - Radnóti-díjas 
versmondó, Baráth Béla - zeneta
nár, Németh Ferenc - zenetanár és 
a növedékek, Zala Néptánc
együttes. Kardos Endre - előadó
művész. Molnár Árpád - előadó
művész, Vörös István - előadómű
vész, Dinnyés József - előadómű
vész, Zalagyöngye Néptáncegyüt
tes, Dél-Zala Néptáncegyüttes, 
Szent Imre Kórus 
Karnagy: Csizmadia Ferenc és 
Martonné Németh Mária 
Művészeti vezetők: Rajnai Miklós, 
a Magyarok Háza művészeti és 
programigazgatója. Garamvölgyi 
György, a Városi Művelődési 
Központ, Zalaegerszeg igazgatója. 



Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Polgármesteri Hivatala 

NYILVÁNOS ÁRVERÉSEN 
ÉRTÉKESÍTI 

a Nagykanizsa-Bagola, 1797. helyrajzi számú 
gyep megjelölésű, zártkert megnevezésű ingat
lant. 
Az árverés helye: Nagykanizsa Megyei Jogú Vá
ros Polgármesteri Hivatal alagsori tárgyalóterme 
(Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.) 
Az árverés ideje: 2000. december 19-én 10 óra 
Részletes kiírási anyag a Polgármesteri Hivatal 
földszint 13/a számú irodájában vehető át. 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Polgármesteri Hivatala 

NYILVÁNOS ÁRVERÉSEN 
ÉRTÉKESÍTI 

a Nagykanizsa-Bagola, 1786/6. helyrajzi számú 
gyep megjelölésű, zártkert megnevezésű ingat
lant. 
Az árverés helye: Nagykanizsa Megyei Jogú Vá
ros Polgármesteri Hivatal alagsori tárgyalóterme 
(Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.) 
Az árverés ideje: 2000. december 19-én 9 óra 
Részletes kiírási anyag a Polgármesteri Hivatal 
földszint 13/a számú irodájában vehető át. 

NYÍLT NAP AZ UJ 
SZOCIÁLIS OTTHONBAN 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgár

mesteri Hivatala értesíti a város lakosságát, 
hogy 2000. december 15-én (pénteken) 9 
óra és 18 óra között nyílt napot tartanak 
az új Szociális Otthonban (a volt Thury-lak-
tanya csapatrendelője, Nagykanizsa, Teleki 
u. 17/B). 

A nyílt napon az érdeklődők megismer
kedhetnek a Szociális Otthon épületével és 
szolgáltatásaival, akiket az Otthon munkatár
sai óránként indított csoportokban vezetnek 
végig az épületben. 

Nem lesz idén 
járdafelújítás 

A november 7-i közgyűlésen Gőgös Péter 
önkormányzati képviselő a Bajcsa Törökvári 
úti járda állapota miatt emelt kifogást. A fel
tett kérdésekre a VIA Kanizsa Kht. ügyveze
tője írásban válaszolt. A válaszból kiderül, a 
társaság idei költségvetése nem teszi lehetővé 
további járdafelújítási munkák elvégzését. A 
hideg időjárási körülmények, valamint a szű
kös anyagi lehetőségek miatt kizárólag bal
esetveszélyes burkolat-leszakadások helyreál
lítását tudják elvégeztetni. A Bajcsa, Török
vári úti járda teljes felületű felújítást igényel, 
ám ez a jelen körülmények között meghalad
ja a VIA lehetőségeit. A válaszból kiderül, 
amennyiben a jövő évi költségvetésbe terve
zésre kerül a fenti felújítás, abban az esetben 
elvégezhető lesz. 

Bicsak Miklós már több al
kalommal is interpellált az 
Űrhajós utcai járda érdeké
ben. Felvetésére a polgármes

ter azt a választ adta, hogy 
amennyiben lehetséges, az 
idei pénzmaradvány terhére, 
az időjárás viszonyaitól füg

gően, még ebben az évben ki
alakításra kerül a járda. 
Amennyiben ez valamiért 
nem valósulhat meg, akkor a 
jövő évi költségvetés terhére, 
még az első negyedévben 
megépítik a járdát. 

VÍZELVEZETÉS 
Bicsak Miklós képviselő interpellált a Múzeum téri 

csapadékvíz elvezetés problémái kapcsán. Az ideiglenes 
rendezés lehetőségei miatt az illetékesek megtekintették 
a területet, amelynek során megállapítást nyert, ha a te
rületen húzódó csatorna kitisztításra kerül, működőké
pességét helyreállítják, abban az esetben a probléma át
menetileg orvosolható. Csapadékvíznyelő rács kerülne 
beépítésre, és a kátyúkat mészkővel töltenék fel. Rövid
távon, kitisztítást követően a csapadékvíz elvezetés 
megoldhatóvá válna a területen húzódó csatornába való 
bekötéssel . 

Beruházás még az idén 
A költségvetési rendelet módosított 

változatában szerepel a gyalogos átke
lőhely létesítése a Penny Markét és a 
keleti városrész között. Mivel az önkor
mányzatnak sikerül! forrást találnia a 
beruházás megvalósítására, így a Va
gyongazdálkodási Iroda ajánlatot kért a 
tervek elkészítésére, és a nyertes aján
lattévővel a szerződést is megkötötték. 
A kivitelezés, az ezzel a témával kap
csolatos interpellációra adott válasz 
szerint, még ebben az évben elkészül. 

Értesítem kedves vendégeimet, hogy fodrászüzletemet 
ÚJRA MEGNYITOTTAM. 

Ennek örömére ajándékozunk december 15-ig 
20% és szilveszterig 10% kedvezményt. 

Vállalunk nagyon divatos sodrott frizurákat és kontyokat. 
Minden volt és leendő vendégeinket sok szeretettel visszavárjuk! 

GABI FÉRFI-NŐI MESTERFODRÁSZ 
Nagykanizsa, Petőfi út 5. (Leánykollégium) 

Nyitva: hétíő-kedd: 7-14, szerda-csütörtök: 12-20, péntek: 9-18, 
szombaton bejelentkezés alapján. Telefon: 93/324-087. 

MEGÚJULT környezetben 

MEGÚJULT választékkal 

A RÉGI helyen 

EKS ZERUZLET 
(A Nagypostán túl, a buszmegállónál) 

Ne higgyen a csalóka árengedményeknek! 
Győződjön meg személyesen az árakról és a választékról! 

Nincs járatmódosítás 
Gőgös Péter a november 7-i 

közgyűlésen interpellált annak 

érdekében, hogy a Zala Volán 

Rt. állítsa vissza a 19-es buszjá

ratot. A felvetésre a Zala Volán 

Rt. érdekeinek figyelembevéte

lével a polgármester válaszolt. 

A válaszból kiderül, munkaerő

piaci igények indokolták 29-es 

járat beállítását. A járat 

Kiskanizsát az észak-keleti vá

rosrésszel köti össze. Az utóbbi 

időben egyre nagyobb igény je

lentkezett arra, hogy a 

Tungsram gyáregysége közvet

lenül is megközelíthetővé vál

jon e városrészből is. Az egyéb 

városrészi érdekek figyelembe

vételével alakították ki a 18-as 

járat útvonalát, amely egy kor

szerűbb tömegközlekedési szer

kezet létrehozásának első lépé

se. A járat félóránként közleke

dik a belváros és a vasútállomás 

között. Az új elgondolás kedve

ző voltát a felmérések is igazol

ták, és a bizottsági egyeztetése

ken is támogatásra talált. Mivel 

a Volán Rt. anyagi lehetőségei 

mindkét járat, a 19-es és 29-es 

fenntartását nem teszik lehető

vé, így a többek érdekét szolgá

ló járat megtartása mellett dön

töttek. 



PER/PA TV A R 

• November 27-én 7.30-kor jelentet
ték be, hogy betörők jártak egy 
nagykanizsai óvodában. Az ismeret
len édesszájú tettes, 35.000 Ft-os ér
tékben music centert, faliórát és sü
teményt tulajdonított el. 

• A délutáni órákban egy MATÁV te
lefonfülke látta kárát ismeretlen el
követő dühének. Tette 30.000 Ft-os 
rongálási kárt okozott. Két nap múl
va ismét megrongáltak egy nyilvá
nos telefonfülkét, s a kár szintén 
30.000 Ft volt. 

• Hajnali egy órakor érkezett a beje
lentés, mely szerint ismeretlen tettes 
eltulajdonította a tulajdonos ház előtt 
parkoló. 200.000 Ft értékű személy
autóját. A gépkocsit másnap reggel 
egy közeli erdőben elrejtve megta
lálták. 

• November 28-án este gépkocsifeltö
résről kaptunk hírt. Egy ismeretlen 
elkövető kitörte az autó bal oldali 
hátsó üvegét, majd abból kiemelt 
egy táskát, melyben személyi iratok 
voltak. 

• November 29-én a Csengery utcá
ban két gépkocsi frontálisan ütkö
zött. A balesetnek egy súlyos, és há
rom könnyű sérültje lett. 

• 11.27-kor jelentették be. hogy az éj
szaka folyamán ismereüen tettes, aj-
tóbefeszítés módszerével behatolt 
egy raktárhelyiségbe, ahonnan 
130.000 Ft értékben hegesztőtrafót 
és gyorsvágót tulajdonított el. 

• Este fél hétkor ismét betörésről kap
tunk hírt. Ismeretlen tettes ablakbe
törés módszerével hatolt be egy la
kásba, de nem tulajdonított el onnan 
semmit. 

• November 30-án 7.40-kor jelentették 
be, hogy az éjszaka folyamán a lakat 
lefűrészelése, és az ajtó befeszítése 
után behatolt egy orvosi intézmény
be, s onnan 600.000 Ft értékben szá
mítógépeket tulajdonított el. 

• 17.20-kor egy kanyarodó helyi
járatos buszt elgázolt egy kerékpáro
zó gyereket, aki szerencsésen meg

úszva a balesetet, 8 napon belül 
gyógyuló sérülést szenvedett. 

• Este 8.45-kor ismét egy gépkoc
sifeltörést jelentettek be: a tulajdo
nos háza előtt parkoló gépkocsi ab
laküvegét betörték, s a két darab 
hangszórót kiemelték az autóból, ez
zel 40.000 Ft-os kárt okozva. Hama
rosan egy ugyanilyen típusú gépko
csit törtek fel a pillangóablak befe-
szítésével. Ebből egy rádiósmagnó 
tetszett meg az elkövetőknek. Ezzel 
azonban az elkövetőink nem eléged
tek meg, a mellette lévő autóból egy 
akkumulátort emeltek el. 

• Ezen az éjszakán még két autó vált 
„áldozattá". Az egyikből szintén ak
kumulátort vittek el, a másikat azon
ban csak megrongálták, de ezzel is 
20.000 Ft-os kárt okoztak. 

• December 1 -jén 11.10-kor egy helyi 
középiskolából jelentették be, hogy 
ismeretlen tettes az egyik tanterem
ből egy mobiltelefont, és 18.000 Ft 
készpénzt lopott, így kb. 60.000 Ft-
os kár keletkezett. 

• 16.50-kor ismét autót tört fel isme
retlen tettes. Itt azonban jóval na
gyobb szerencsével járt, mint az elő
ző esetekben, ugyanis az utastérből 
útleveleket, készpénzt, valutát és 
mobiltelefont „talált", így a „haszna" 
kb. 1.500.000 Ft. 

• December 2-án 16.35-kor jelentette 
be egy presszó tulajdonosa, hogy 
egy ismeretlen nő a pultos távollétét 
kihasználva, a pénztárból ellopott 
40.000 Ft készpénzt 

• December 3-án 8.25-kor jelentette 
be egy gépkocsitulajdonos, hogy 
személyautójáról ellopták mind a 
négy kereket, de helyettük négy má
sikat szereltek fel a tettesek. A kára 
így is 100.000 Ft-ra rúg. 

• December 3-án 10 óra 5-kor kaptuk 
a hírt arról, hogy egy irodaházba be
törtek. A szemlebizottság megállapí
totta, hogy az egyik helyiségben , jó-
zsanyitással" felnyitottak egy pán
célszekrényt. A kár 550.000 Ft. 

A nagykanizsai Rendőrkapitányság elfogatóparancsot bocsátott ki a Zala 
Megyei Bíróság felkérése alapján lopás elkövetése, valamint letöltendő szabad
ságvesztés végrehajtása miatt: SÁRKÖZI TIBOR (Nagykanizsa, 1974. június 
8., anyja neve: Plánder Márta) Nagykanizsa, Liszt Ferenc u. 1/d, C4 szám alatti 
lakos ellen. Személyleírása: 185 cm magas, erős, kisportolt testalkatú, kreol 
bőrű, kerek fejformájú, jelenleg kopasz. Bal fülében karika, sötét szemű, foga
zata hiányos. Vélt feltalálási helye: Nagykanizsa város területe, szórakozó he
lyek, várost övező hegyi hajlékok. 

Kérjük, hogy aki bármilyen érdemleges információt tud, jelezze a nagykani
zsai rendőrkapitányságon a 312-190-es telefonszámon, a 107-es segélyhívón, 
vagy bármely rendőrnél. 

Szíves közreműködésükei előre is megköszönjük. 

TISZTELT PERPATVAR! 
A nyáron múlt egy 

éve, hogy kölcsönt ad
tam a barátomnak, 
100.000 Ft-ot. Azt 
mondta, hogy sürgő
sen szüksége van a 
pénzre, mert most le
het kedvezménnyel 
egy külföldi útra befi
zetni. A feleségének is 
meglepetésnek szánja, 
tulajdonképpen ezért 
nem akar a közös 
számlához, kasszához 
nyúlni. Van egy na
gyobb munkája, amit a hónap 
végén fejez be, a megrendelő is 
akkor fizet. Abból visszafizeti a 
kölcsönt. 

Rendelkeztem ezzel a kész
pénzzel, gondoltam kisegítem a 
barátomat. Bár ne tettem volna! 
Nem is sürgettem, teljes mérték
ben megbíztam benne, vártam, 
hogy fizessen. Tavaly, kará
csony előtt kértem tőle először a 
pénzt, gondoltam felhasználom 
az ajándékok megvásárlására. 
Fel volt háborodva. Azt mondta, 
ha kellett már a pénz, miért nem 
kértem, most, karácsony előtt 
minden dugi pénze elment a 
családra. Én nagyon meglepőd
tem, hiszen én türelmes voltam, 
szívességet tettem neki. A határ
idő, amit ő a visszafizetésre 
ígért, már régen letelt. Rövidre 
fogva a történetet: én több alka
lommal kértem személyesen és 
telefonon is, hogy fizessen, de 
tartozik a mai napig. Papírt a 
pénzről nem írtunk, hiszen testi
lelki jó barátok voltunk. O azt 
nem tagadja, hogy tartozik, sőt 
a közös ismerősök előtt- is úgy 

állítja be, hogy én egy piti kis 
alak vagyok, mert vacak 
100.000 forintért zaklatom, 
amikor úgyis megkapom a pén
zemet, csak várjak a soromra. 
Még ő haragszik. A barátsá
gunknak már vége. Én szeret
ném visszakapni a pénzemet. 
Kérdésem az, hogy ha a köl
csönről nem írtunk papírt, van-e 
így lehetőségem arra, hogy a 
bírósághoz forduljak. 

Tisztel t Uram! Lehetősége 
van arra. hogy a bírósághoz for
duljon. Fizetési meghagyás ki
bocsátását kell kérnie a barátja, 
illetve volt barátja, mint adós 
el len, a fenti összegre . Lejárt a 
tar tozás , ezért kamatot is igé
nyelhet , ami je lenleg 12 %. 
A menny iben az adós a tartozá
sát nem ismerné el, azt vitatja, 
akkor az ügy perré alakul. Ön
nek kell azt bizonyítania - ok
irat h iányában - . tanúkkal, hogy 
az adós magának tartozik 
100.000 forinttal, és azt nem fi
zet te vissza. 

Dr. Stepán Annamár ia 
ügyvéd 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
RIASZTÓRENDSZERÉNEK szerelése. 

• A RIASZTÓJELZÉS 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással. 

• Meglévő rendszerek FIGYELŐKÖZPONTRA 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Telefon: 93/312-706 

2000. december 7. 3 



PÁLYÁZATI FELHÍVÁS 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata pályázatot hirdet az Oktatási Minisztérium által meghirdetett Bursa Hungarica 

2001. évi Felsőoktatási Önkormányzati Ösztöndíjra az alábbi rendelet értelmében 

A rendelet célja 

l . § 

E rendelet célja, hogy Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkor
mányzata a nappali felsőoktatásban tanuló nagykanizsai fiatalok szá
mára a továbbtanulással összefüggő költségek enyhítésére meghatá
rozza a helyi önkormányzat és az Oktatási Minisztérium által biztosí
tott szociális ösztöndíj formáit, az igénybevétel feltételeit és módoza
tait, valamint a jogosultsági és eljárási szabályokat. 

A rendelet hatálya . 

2 . § 
(1) A rendelet személyi hatálya az önkormányzat közigazgatási te

rületén élő, legalább négy éve bejelentett lakóhellyel rendelkező ma
gyar állampolgárokra terjed ki. 

(2) A pályázók köre: 
„A" típusú pályázat: Az ösztöndíjban kizárólag olyan nappali ta

gozaton tanulmányokat folytató felsőoktatási hallgatók részesülhet
nek, akik állami felsőoktatási intézményben, illetve az Oktatási Mi
nisztérium és az intézmények közötti megállapodás alapján nem álla
mi felsőoktatási intézményben folyó nappali tagozatos, államilag fi
nanszírozott első alapképzésben, első kiegészítő alapképzésben, első 
szakirányú továbbképzésben, valamint első akkreditált iskolai rend
szerű: felsőfokú szakképzésben vesznek részt. 

„B" típusú pályázat: Az ösztöndíjban kizárólag olyan (a 
2000/2001. tanévben utolsó éves, érettségi előtt álló középiskolás, il
letve felsőfokú diplomával nem rendelkező, felsőoktatási intézmény
be felvételt még nem nyert, érettségizett) fiatalok részesülhetnek, 
akik a 2001/2002 tanévtől kezdődően állami felsőoktatási intézmény
ben, illetve az Oktatási Minisztérium és az intézmények közötti meg
állapodás alapján nem állami felsőoktatási intézményben folyó nap
pali tagozatos, államilag finanszírozott első alapképzésben, első ki
egészítő alapképzésben, első szakirányú továbbképzésben, valamint 
első akkreditált iskolai rendszerű felsőfokú szakképzésben kívánnak 
részt venni. 

Értelmező rendelkezések 

3 . § 

E rendelet alkalmazásában 
(1) Szociális rászorultság: az a szociális és egészségügyi életkörül

mény, melyben a pályázó és a vele együtt lakó családtagjainak egy 
főre jutó nettó átlagjövedelme nem haladja meg a mindenkori öregsé
gi nyugdíjminimum 150%-át, valamint ingó és ingatlan vagyoni érté
kük nem haladja meg a többszörösen módosított 1993. évi III. tv. 4. § 
(1) bekezdés b) pontjában meghatározott értékhatárt. 

(2) Környezettanulmány: a kérelmező és családja vagyoni, szociá

lis, egészségügyi, lakás vagy egyéb körülményeiről a tényállás tisz
tázása, ellenőrzése érdekében a helyszínen készített irat, amely az 
ügyre vonatkozó lényeges nyilatkozatokat és megállapításokat is 
rögzíti. 

(3) Jövedelem: a többszörösen módosított 1993. évi III. tv. 4. § (1) 
bekezdés a) pontjában meghatározottak szerint. 

(4) Vagyon: a többszörösen módosított 1993. évi III. tv. 4.§ (1) 
bekezdés b) pontjában meghatározottak szerint. 

(5) Önhiba: az a felróható magatartás (hiányosság, mulasztás vagy 
körülmény), melynek következtében a pályázó hallgatói jogviszonya 
megszakad, így különösen ha 

- a pályázó tanulmányi kötelezettségeinek nem tesz eleget, 
óráit nem látogatja, 

- vizsgakötelezettségeinek nem tesz eleget, 
- fegyelmi vagy más vétség miatt eltanácsolják, illetve kizár

ják. 

5 .§ 
(1) Az ösztöndíj pályázati kiírást Nagykanizsa Megyei Jogú Város 

Önkormányzatának Oktatási, Kulturális és Sportbizottsága minden 
év december 6-ig közzéteszi. 

(2) A pályázatot a polgármesteri hivatalnál írásban, a polgármeste
ri hivatalban igényelhető Pályázati űrlapon, a pályázó által aláírva, 
egy példányban kell benyújtani. A pályázat benyújtási határideje a 
kiírást követő év január 5. 

(3) Az „ A " típusú pályázat esetén a benyújtandó pályázat kötele
ző melléklete a felsőoktatási intézmény által kiállítandó Igazolás ar
ról, hogy a pályázó az 1§ (1) pontban megjelölt képzéstípusok vala
melyikében vesz részt. Az Igazolás formanyomtatványa a Pályázati 
űrlap mellékleteként a polgármesteri hivatalban hozzáférhető. 

(4) A „B" típusú pályázat esetén a pályázó az űrlapon köteles 
megadni az adott évi Felsőoktatási Felvételi Tájékoztató alapján 
azon intézmények, karok és szakok/szakpárok teljes nevét, melyek
hezjelentkezését be kívánja nyújtani. 

(5) A pályázó szociális rászorultsága igazolására köteles a maga, 
valamint családjában, háztartásában élők személyi adatairól, jöve
delmi és vagyoni viszonyairól nyilatkozni, valamint a jövedelmi, 
vagyoni viszonyokra vonatkozó adatokat, bizonyítékokat a rendelet 
4. számú mellékletében szereplő formanyomtatványokon becsatol
ni. 

(6) A jövedelem számításához felhasználható bizonyítékok: 
a) a havonta rendszeresen mérhető jövedelem esetén a kérelem 

benyújtását megelőző 12 hónap nettó atlagáról kiállított mun
káltatói igazolás, 

b) a társadalombiztosítás keretében folyósított ellátások eseté
ben a pályázat benyújtásának hónapjában, vagy az azt meg
előző hónapban kifizetett ellátás igazoló szelvénye, 



c) munkanélküli járadék esetén a Munkaügyi Központ igazolása, 
vagy a jövedelemszámításnál figyelembe vett időszakra vo
natkozó igazoló szelvények, V 

d) vállalkozó esetében az illetékes APEH igazolása a kérelem 
benyújtását megelőző gazdasági év személyi jövedelemadó
alapjáról, 

e) egyéb esetben a pályázó büntetőjogi felelősség mellett tett 
nyilatkozata. 

(7) Az OKSB döntéséhez figyelembe veheti a felkérésére a Szoci
ális és Egészségügyi Osztály által végzett környezettanulmány ada
tait. 

(8) Az ösztöndíj elbírálása kizárólag szociális rászorultság alap
ján, a pályázó tanulmányi eredményétől függetlenül történik. 

(9) Támogatásban azok a felsőoktatási intézményben tanulmányo
kat megkezdeni kívánó/folytató hallgatók részesülnek, akik megfe
lelnek az e rendelet 2. § (1) bekezdésében szabályozott feltételek
nek. 

(10) A pályázatok elbírálása során előnyt élvez az a pályázó 
aki: 

• árva vagy félárva, 
• családjában levő eltartottak száma három, vagy annál több, 
• gyermeket nevel, 
• egyedül neveli gyermekét, 
• valamilyen betegségben szenved, rokkant, vagy a családban 

folyamatos ellátást igénylő beteg vagy rokkant van, 
• eltartója/szülője munkanélküli, vagy öregségi nyugdíjban ré

szesül, 
• állandó lakhelyén kívüli intézményben tanul, 
• nem részesül kollégiumi ellátásban. 
(11) A pályázatokat az Oktatási, Kulturális és Sportbizottság bí

rálja el minden év január 19-ig és döntéséről a Közgyűlést tájékoz
tatja. 

(12) Az elbírálás során az Oktatási, Kulturális és Sportbizottság 
a) a határidőn túl benyújtott vagy formailag nem megfelelő pá

lyázatokat a bírálatból kizárja és kizárását írásban indokol
ja, 

b) minden határidőn belül benyújtott formailag megfelelő pályá
zatot érdemben elbírál, és döntését írásban indokolja. 

(13) Ösztöndíjban nem részesülhet az a hallgató, aki más önkor
mányzat hasonló célú ösztöndíját elnyerte. 

(14) A helyi önkormányzat a határidőn belül benyújtott, formailag 
megfelelő pályázat elbírálása alapján a pályázót minimum 1.000,-
forint havi támogatásban részesíti, vagy a pályázó támogatási igé
nyét elutasítja. A megítélt havi támogatás összegének 100,- forinttal 
maradék nélkül oszthatónak kell lennie. 

(15) A pályázat elbírálása ellen fellebbezésnek helye nincs. 
(16) Az Önkormányzat az általa támogatásban részesített ösz

töndíjasok listáit („A" és „B" típusú támogatottak rangsor szerin
ti listáit elkülönítve) az elbírálást követő három munkanapon be
lül az önkormányzat hirdetőtábláján és a helyi sajtó útján nyilvá
nosságra hozza. A listák a nyertes pályázók nevét, a megítélt havi 
támogatási összeget és a nyertes pályázatok rangsorát tartalmaz
zák. 

(17) Az Önkormányzat a döntést követően az Oktatási Minisztéri
um Bursa Hungarica Felsőoktatási Ösztöndíjpályázat Általános 
Szerződési Feltélelei szerint jár el. 

Az ösztöndíj igénybevételének és folyósításának szabályai 

6 .§ 

„A " típusú pályázat esetén 

(1) Az ösztöndíj időtartama: 
10 hónap, azaz két egymást követő tanulmányi félév. 

(2) Az ösztöndíj folyósítása márciusban kezdődik és július, augusz
tus kivételével szeptemberig, illetve októbertől februárig tart. 

(3) Az ösztöndíj csak abban az esetben kerül folyósításra, ha az 
ösztöndíj folyósításának időtartama alatt a pályázó beiratkozott hall
gatója a felsőoktatási intézménynek, melynek tényét a rendelet 3. szá
mú mellékletében szereplő nyomtatványon kell igazolni. 

7 .§ 
„B" típusú pályázat esetén 

(1) Az ösztöndíj időtartama: 
3x10 hónap, azaz hat egymást követő tanulmányi félév. 

(2) Az ösztöndíj folyósítása októberben kezdődik. 
(3) A pályázók szociális rászorultságát az OKSB évente egyszer fe

lülvizsgálja. Az OKSB két tanulmányi félévenként jogosult a 
megítélt ösztöndíj visszavonására, ha az ösztöndíjas szociális 
rászorultsága már nem áll fenn. A jogosultságot az ösztöndíjban 
részesülő minden év szeptember 30. napjáig az ösztöndíj igény
léséhez szükséges pályázat mellékleteiben szereplő igazolások 
valamint az intézmény által kiállított hivatalos iskolalátogatási 
igazolással köteles igazolni. Az ösztöndíj folyósítása - a folyó
sítás határidejének módosulása nélkül - szünetel azokra a tanul
mányi félévekre, amelyekre az ösztöndíjas nem iratkozik be. 

8 .§ 
Közös rendelkezések 
(1) A megítélt ösztöndíjak összegét az Önkormányzat negyedéven

ként előre, az Általános Szerződési Feltételek 2. sz. mellékletét képező 
Ütemtervben megjelölt határidőre, a Bursa Hungarica Felsőoktatási Ön
kormányzati Ösztöndíjpályázat bankszámlájára átutalja, és az átutalás
ról szóló bizonylat másolati példányát részére megküldi. Az ösztöndíjat 
az azt elnyert pályázóknak a Felsőoktatási Pályázatok Irodája utalja. 

(2) A tanulmányait megszakító, elhalasztó, illetve be nem iratkozott 
hallgató e tényt köteles Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármes
teri Hivatalában bejelenteni. Az OKSB intézkedik az önkormányzatot 
terhelő ösztöndíjrész folyósításának megszüntetéséről és a jogtalanul 
felvett ösztöndíj visszafizetéséről. 

Az OKSB eltekinthet a jogosulatlanul felvett ösztöndíj visszafizeté
sétől akkor, ha az igénybevevő bizonyítja, hogy tanulmányainak meg
szakítása önhibáján kívül történt. 

Záró rendelkezések 
9 .§ 

(1) A rendelet a kihirdetés napján lép hatályba és rendelkezéseit a 
hatályba lépést követően beadott pályázatokra kell alkalmazni. 

Nagykanizsa, 2000. november 28. 

Dr. Tuboly Marianna Tüttő István 
jegyző polgármester 

A kihirdetés napja: 2000. november 28. 



A közmeghallgatás nyomán 
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Szabó Imréné az október 24-i közmeg
hallgatáson több témát is felvetett. Feltett 
kérdései egy részére november 15-én kelt 
levelében válaszolt Törőcsik Pál alpolgár
mester. A válasszal, mint megtudhattuk a 
problémák felvetője nem elégedett, ezt le
vélben is megírta Törőcsik Pálnak. Felke
reste szerkesztőségünket is, azért, hogy 
nyilvánosságra hozza a kérdésére kapott 
válaszokat, amelyekkel, mint mondta, fe
lettébb elégedetlen. 

- Kérdéseim nyilvánosan hangzottak el, 
láthatták, hallhatták a tv-nézők, utána meg
írták az újságok is, úgy gondolom, aki hal
lotta a kérdéseket, annak joga van a vála
szokról is tudni, annál inkább is, mert úgy 
gondolom, hogy a kérdések éppúgy közérde
kűek voltak, mint ahogy mindenkinek joga 
van tudni, mit gondol a városvezetés az álta
lam felvetett problémákról - mondja Szabó 
Imréné. 

- Mi volt a válaszlevélben, amely önt ar
ra késztette, hogy a nyilvánosság elé tár-
ja? 

- A levélben az van, hogy az önkormány
zatnak és a kórháznak tudomása van a Tü
dőgondozóban lévő áldatlan állapotokról. A 
levél azzal folytatódik, hogy a város másfél
milliárd forintot költött már eddig a kórház
rekonstrukcióra, ezért két évig újabb egész
ségügyi beruházás nem várható. Azért sem 
lesz újabb felújítás, mert előnyt képeztek kü
lönféle diagnosztikai berendezések, amelyek 
nagyon nagy terhet róttak a költségvetésre. 
A Tüdőgondozó jelenlegi helyén gazdaságo
san, és a szakmai követelményeknek megfe
lelően nem újítható fel, olvasható a levélben. 

Kérdem én, miért nem lehetett már a re
konstrukció alkalmával betervezni ezt a be
ruházást is, miért kellett inkább előkelő igaz
gatási épület a kórház vezetésének, vagy mi
ért kezdett más, lehet, hogy kevésbé fontos 
beruházásba a város. Nem értem a választ 
azért sem, mert éppen az önök újságában ol
vashattuk nemrégiben a Tüdőgondozó Inté
zet vezetőjével készített beszélgetést, amely
ben az volt, hogy a jelenlegi helyén kellene 
felújítani a Tüdőgondozót. A doktor úr hon
nan vette az ott elmondottakat? Vajon azt a 
tervet nem ismeri az alpolgármester úr? 
Egyébként a válaszlevélből nem derül ki, 
hogy a városvezetésnek vannak-e konkrét el
képzelései a Tüdőgondozó Intézet felújítását, 
elhelyezését illetően. Egyébként azt is megír
tam az alpolgármester úrnak, ha ők ennyire 
- mint a nekem küldött levélből kiderül -
tisztában vannak a helyzettel, miért nem vá
laszoltak ott azonnal szóban, miért kellett a 
papírt, egyebet pazarolni. Sajnálom egyéb
ként, hogy a város rossz anyagi helyzetben 
van, hogy 39 intézményre 300 millió forint 
jut összesen, ezt talán akkor kellett volna 
mérlegelni, amikor a foci támogatását meg
szavazták. 

- Önnek lenne megoldási javaslata a fel
vetett problémára? * 

- Szeretném, ha a Tüdőgondozó gondjai 
mielőbb megoldódnának már a jövő évi költ
ségvetésbe betervezhetnék a felújítást vagy 
az áthelyezést. Úgy gondolom, össze kellene 
hívni a város területén lévő multik vezetőit, a 
város milliomosait, hogy adakozzanak, ve
gyék ki részüket a közteherviselésből. Ismét 
pályázni kellene a Területfejlesztési Tanács

hoz, és az egészségügyi kormányzathoz is. A 
lobbizás úgy tudom, nem ismeretlen a képvi
selők körében, tessék próbálkozni. Van két 
országgyűlési képviselőnk is, őket is fel lehet 
kérni a segítségnyújtásra, bizonyára nem 
mondanak nemet. Nagyon rosszul esett, ami
kor a levélben azt olvastam, hogy a TBC-ben 
szenvedő betegeknek csak a megyei kórház
ban remélhetnek ellátást Törőcsik úr szerint. 
Bár a TBC-nek egy egészen sajátos, nem fer
tőző formájában szenvedek, másokkal ellen
tétben tudom, mit jelent ennek a betegségnek 
a gondozása, és én, ha dönthetnek, nem jár
nék Egerszegre. Amíg dolgoztam, addig jó 
voltam ennek a városnak, most, hogy beteg 
vagyok, nincs jogom itt ellátást kapni? Azt 
írtam a válaszlevélben, hogy nem kívánom 
senkinek, így magamnak sem, hogy a Tüdő
kórházban ápolják. Oda csak az alpolgár
mester úrral együtt mennék el, hadd lássa ő 
is, mint az a család, akinek hozzátartozóját 
Egerszegen gyógyítják, utánajárni, intézked
ni, milyen lehet, és mit jelent ez a betegnek. 

- Ön nem csak ezt a témát vetette fel a 
közmeghallgatáson. 

- Bár a Volán autóbusz-állomással kap
csolatban sok ezer ember véleményét közve
títettem, a fedett buszmegállóról nem szól a 
levél, erre a tisztelt polgármester helyettes 
úr még csak nem is válaszolt. Vagy nincs in
formációja róla, vagy külön levélben küldi 
el, nem tudom. De ha már Zalaegerszegen 
jár az alpolgármester úr - ahová engem is 
küldene gyógykezeltetés okán - kérem, nézze 
meg, ott milyen körülmények között várakoz
nak a buszpályaudvaron: 

D. É. 

STATISZTIKA 

Az idei év során 

közel nyolcszáz bőr

próbát végeztek el a 

nagykanizsai Tüdő

gondozó Intézetben, 

tájékoztatta lapunkat 

dr. Kovács László, 

az intézet főorvosa. 

Közel háromszáz al

lergiavizsgálatot vé

geztek ugyanebben 

az időszakban a kór

ház fül-orr gégeosz

tályán. Ez az eljárás 

hivatott az allergia 

mibenlétének feltárá

sára. A tüdőgyógy

ászok, az allergoló-

gus szakemberek vé

leménye szerint a jö

vő évezred betegsé

ge lesz az allergia, 

várhatóan- minden 

második ember küzd 

majd valamilyen 

vállfájával, ezért is 

célszerű lenne mie

lőbb, akár több fron

ton is korszerű esz

közökkel felkészülni 

a megnövekedő be

tegszámra. 

D. É. 

Betörtek a Tüdőgondozóba 

Elvitték a számítógépeket 
Dr. Kovács László, a Tüdőgondozó Intézet főorvosa tájékoztatta lapunkat, 

miszerint hétfőre virradóra betörtek a nagykanizsai Tüdőgondozó Intézetbe. 
Az elkövető három darab sz'ámítógépet, egy fénymásolót és egy faxot vitt ma
gával. A főorvostól megtudhattuk, hogy a betörés okoz némi fennakadást a 
mindennapi munkában, hiszen a teljes számítógépes adatbázist magával vitte 
az elkövető, és ez nehezíti az esetek nyomon követését, nem beszélve arról, 
hogy a légzésfunkciós gép PC-jének hiányában problémát jelent a betegellá
tás. Szerencsére a leleteket nemcsak a számítógépeken tárolták, hanem hagyo
mányos módszer szerint is megőrizték, így van mód az ismételt adatrögzítés
re, ám ez komoly munka, és hosszú időt vesz igénybe. Az intézmény rendel
kezik biztosítással, kérdés csak az, ez mennyiben jelent megoldást, hiszen a 
rendőrségi eljárás lezárásáig esélye sincs a tüdőgondozónak arra, hogy vissza
kapja gépeket, ha elő is kerülnének netán. Az utóbbi időben információink 
szerint rájár a rúd az egészségügyi intézményekre, hiszen a múlt héten csütör
tökön a Bőr- és Nemibeteg-gondozóba jártak betörők, ott két számítógépet 
zsákmányoltak. D. E. 



2000. december 10-én vasárnap 16 órakor Nagykanizsán 
az Olajipari Művelődési Ház nagytermében, 

(Ady E. u. Erkel F. Művelődési Ház) 

F R A N K A T I B O R Ú J S Á G Í R Ó „ O R S Z Á G L O P Á S - S A J T Ó S Z E M M E L " 

című előadása lesz hallható. 
Az előadás látogatása ingyenes! 

Rendezőség: MIÉP 
Papp Gábor, MIÉP Zala megyei elnök 

Sajtótájékoztató: vagyonnyilatkozat 
NYILATKOZZANAK A POLGÁRMESTEREK IS! 

Pénteken délelőtt Zakó László, 
FKGP-s országgyűlési képviselő nyilvá
nosságra hozta vagyonnyilatkozatát. 
Mint a sajtótájékoztató elején Zakó 
László elmondta, kicsit szomorúnak 
tartja, hogy néhány, a korruptsággal 
megvádolt képviselő miatt az egész par
lament arra kényszerül, hogy saját anya
gi helyzetét bizonyítsa. 

- Nincs takargatni valóm, a nem 
nyilvános vagyonnyilatkozatomat épp 
úgy a nyilvánosság elé tárom, mint a 
készítése óta eltelt időről készített kimu
tatást. A Parlamentben már elhangzott 
javaslatként, hogy álljon fel egy parla
menti vizsgálóbizottság, amely a most 
még nem kötelezően bemutatandó va
gyonnyilatkozatokról tanácskozna, és 
minden képviselőt elszámoltatna a va
gyongyarapodásról. A téma kapcsán 
egyetlen kétperces hozzászólásra kér
tem lehetőséget. Ebben azokhoz a negy
ven, ötven, leginkább ötven év feletti 
képviselőtársaimhoz szóltam, akik va
gyonnyilatkozatot tettek, és e szerint 
semmijük nincsen. Az önéletrajzukból, 
vagy a CD-jogtár céghírek részéből pe
dig kiderül, hogy több igazgatótanács
mik tagjai, felügyelő-bizottságoknak 
tagjai, vagy különböző zsíros munkahe
lyeken dolgoznak. Feltettem a kérdést, 
hu igaz az állításuk, akkor a fenti meg
bízásokból származó jövedelmükkel mit 
csináltak, elitták, eldohányozták, vagy 
úgy fektették be, hogy ebből semmilyen 
egzisztenciát nem tudtak megteremteni. 
Ha így történt, akkor teljes mértékben 
alkalmatlanok a parlamenti képviselői 
munkára. Ha meg nem így van, enged
jék meg, hogy megvizsgálják, hogy hová 

. tették a vagyont, a pénzt. Szeretném, ha 
már idáig alakult a politikai helyzet, 
hogy a megyei közgyűlések elnökei, al
elnökei, a képviselőtestületek tagjai, a 
polgármesterek, alpolgármesterek is 
tegyenek számot a vagyoni helyzetükről. 
Közpénzekkel igazából ők állnak kap
csolatban. Ma reggel még az interneten 
megnéztem néhány képviselőtársam 
nyilatkozatát. Keleti György például 
semmilyen vagyonnal nem rendelkezik, 
sem állása, sem munkahelye, sem autó
ja nincsen. Vajon igaz vagy nem igaz? 
Ha igaz, akkor szerintem alkalmatlan 
képviselőnek, ha nem, akkor nyilatkoz
nia kellene arról, milyen vagyona van. 
Vannak olyan képviselőtársaim a Par

lamentben, akik szeretik magukat szinte 
hajléktalanként feltüntetni. A bíráló bi-
zonság felállítását az FKGP és a FI
DESZ szorgalmazza, az SZDSZ és az 
MSZP tiltakozik ellene. 

ZAKÓ LÁSZLÓ 

VAGYONNYILATKOZATA 

„ Nem tudom, Zalában hány képviselő 
hozta nyilvánosságra vagyonnyilatkoza
tát. Nem versengeni akarok, hanem az 
esetleg lábra kapó híreszteléseknek sze
retném elejét venni. Mivel mostanra 
megszületett az állásfoglalás a dr. Isépy 
Tamás által vezetett bizottságban, a do
kumentumok kikérhetők, és én éltem ez
zel a lehetőséggel." 

A másolatokat Zakó László a sajtótá
jékoztatón résztvevő sajtóorgánumok 
képviselőinek rendelkezésére bocsátotta, 
és elmondta, egyetlen dolgot változtatott 
ezekben a dokumentumokban, neveze
tesen az ingatlanok lakcímét, és a gép
kocsik rendszámát tekintettel személyi
ségi jogaira, kitakarta. 

, A családtagjaim vagyonnyilatkoza
tát is szerettem volna kikérni, de erre 
meghatalmazás hiánya miatt nem volt 
módom. A második oldalon lévő ingat
lanokról szóló résznél el kell monda
nom, a fele hányad a feleségemé. Ehhez 
az anyaghoz képest történt változás, 
hogy a lányom nevére még egy 46 
négyzetméteres lakást vásároltunk. A 
harmadik ingatlan a szüleim háza, ame
lyet még 1984-ben vásároltak az én ne
vemre. Összesen négy ingatlannal ren
delkezünk, négy lakással, amely közül 
egyik sem rózsadombi villa. Távol élek 
a családomtól, ezért vásároltunk külön 
autót, a legolcsóbbat, egy Suzuki 
Swiftet a feleségemnek. A Toyotát elad
tam, egy hasonló korú használtat vettem 
januárban. A MOL Hotels Rt. volt mun
katársaival közösen alakítottunk egy 
vállalkozást, amelyben negyven százalé
kos tulajdoni hányadom volt, ügyvezető 
igazgató voltam, de szeretném bejelen
teni, a MOL Rt. koncepciójában más 
szerepelt, mint amit mi szerettünk volna, 
ezért én ebből a október elejével kilép
tem. A napokban történik meg egy saját 
tulajdonú családi vállalkozás létrehozá
sa. Én eddig csak bérből, fizetésből él
tem, az előző vállalkozásomból nem 
származott anyagi haszon." 

SAJTÓKÖZLEMÉNY 
A november 30-án tartott tisztújító gyűlésen a FIDESZ MPP 

nagykanizsai csoportja Cseresznyés Pétert választotta a csoport 
elnökének. Elnökségi tagokká választották dr. Boa Lászlót, 
Gyalókai Zoltánt, Tóth Zsuzsát és Törőcsik Pált. 

B O C S K A I I S T V Á N 

Múlt héten kedden este került sor 
a Vasemberházban a Bocskai Sza
badegyetem záróelőadására. Az elő
adás témája a talán kevesek által is
mert Wass Albert prózaíró, költő 
munkássága, élete. A témát a hallga
tóság számára Medvigy Endre iroda
lomtörténész dolgozta fel. A résztve
vők nemcsak Wass Albert élete tör
ténetét ismerhették meg, hanem pró
zaírói munkásságába, az általa írott 
művekbe is röpke betekintést nyer
hettek művészi interpretálás által. 
Azok, akik nem éltek még akkor, 
amikor Wass Albert, művei tükre ál
tal láthatták a XX. század első felé
nek visszáságait, hallhattak az orosz 
dúlás okozta gyötrelmekről. Az elő

adás során a hallgatóság elé tárult a 
később emigrációban élő. de ott is a 
magyarságért tenni akaró ember 
küzdelmeibe, nehézségeibe. Ameri
ka nem fogadta tárt karokkal a pró
zaírót, okul a Kis Anna keresztjét je
lölték meg kimondatlanul, és csak 
egy befolyásos szenátor közbenjárá
sa nyomán telepedhetett le az író az 
USA-ban. Wass Albert több lapot is 
szerkesztett, ám a kint élő magyar
ságnak csak töredéke volt kíváncsi 
gondolataira, problémafelvetéseire. 
A mélyen vallásos hívő ember végül 
kilátástalanságában. meg nem értett-
ségében élete alkonyán önkezével 
vetett véget életének. 

D. É. 

Thürmer Gyula Kanizsán 
Múlt héten kedden Nagykanizsa 

vendége volt Thürmer Gyula, a Mun
káspárt elnöke. A látogatás folyamán 
találkozott a párt helyi tagságával, és 
megbeszéléseket folytatott a Cigány 
Kisebbségi Önkormányzat vezetőségé
vel is. A délutánra meghirdetett sajtó
tájékoztatón Thürmer Gyula elmondta: 
a látogatás azt a célt szolgálta, hogy ki
terjesszék befolyásukat Zala ezen ré
szére is, hogy az öt százalékot a vá
lasztások alkalmával itt is elérjék. A 
párt elnöke úgy véli, az elégedetlen 
emberek elmennek szavazni, és jó né
hányan vélik majd úgy, hogy a Mun
káspártnak a Parlamentben a helye. A 
választókörzetek 80 százalékában már 
megvannak a jelöltjeik, tudhattuk meg. 

- Az MSZP helyet hagyott nekünk -
vélekedett Thürmer Gyula - , hiszen 
mint általános néppárt nem kíván a 
dolgozókkal, a munkanélküliekkel, az 
átalakulás egyéb veszteseivel külön 
foglalkozni, ezt a lehetőséget megadja 
nekünk. 

A Munkáspárt célja a teljes körű 
foglalkoztatás, és ez nem idegen az 
uniós tervektől sem. A másik, amit na
gyon fontosnak tart a párt, az ingyenes, 
mindenki számára elérhető oktatás, és 

az egészségügy problémáinak rendezé
se. A FKgP válsága is a Munkáspárt 
malmára hajtja vizet, és az a bizalmi 
válság is, ami a kormánnyal, a parla
menttel szemben tapasztalható. 

Kérdésre válaszolva a Munkáspárt 
elnöke elmondta, két témában folyta
tott megbeszéléseket a CKÖ vezetősé
gével, az egyik az Alkotmánybíróság 
döntése elleni fellépés, vagyis mindkét 
fél elfogadhatatlannak tartja, hogy tar
tozás miatt kerüljenek családok az ut
cára. A megbeszélések során arra az 
álláspontra jutottak, hogy a kisebbsé
gek gondjait a magyar társadalomnak 
együtt kell megoldania, hiszen illúzió 
lenne azt várni, hogy ezt majd az EU-s 
csatlakozás, vagy bármilyen más erő 
nélkülünk megoldja. Az egész társada
lom gondja a kisebbségek gondja, és 
közösen kell megtalálni azokat a poli
tikai eszközöket, amelyek a megoldást 
segítik. Szó esett arról, hogy létre kell 
hozni a visszahívhatóság intézményét, 
és szükség van arra, hogy a társadalom 
ellenőrizze a parlamentet, egy parla
menten kívüli erős ellenőrző bizottság 
felállítását tartaná a járható útnak a 
Munkáspárt. 

D. É. 



KANIZSA DÉL-ZALAI HETILAP 2000. NOVEMBER 23-1 SZÁMÁBAN „A VÁROS NÍVÓJA " CÍMMEL 
MEGJELENTEKRE KÍVÁNOK AZ ALÁBBIAKBAN KIEMELTEN REAGÁLNI. 

„...AZ ÖNKORMÁNYZAT NEM RENDELKEZIK 
HATÁROZOTT ELKÉPZELÉSSEL..." 

Vallom, hogy a képviselő-testület munkájának színvonalát, ered
ményességét a képviselők munkája, szerepértelmezése határozza 
meg. A cikkben megfogalmazottak jelentős részével - önkormányzati 
képviselő létem ellenére - sajnos egyet kell értenem! Való igaz, s 
egyben elszomorító tény, hogy az önkormányzat nem rendelkezik ha
tározott elképzeléssel a város jövőjét illetően. A közgyűlésnek nincs 
stratégiája, taktikája ebből következően nincsenek meghatározott 
prioritásai, melyek meghatározását több alkalommal is kezdeményez
tem, de a közgyűlés különféle partikuláris érdekek miatt nem tartott 
fontosnak. Most már tudom az okát! 

Ebből kifolyólag jelen esetben a kollektív felelősség rám eső részét 
sem kívánom felvállalni, annak ellenére sem, hogy minden erőfeszíté
sem ellenére sem tudtam elfogadtatni képviselő társaimmal az aláb
biakat: (Idézet Kanizsa Dél-Zalai Hetilap 1999. október 7-i számában 
megjelent „Beszámoló az 1998. október 18-i önkormányzati választás 
óta végzett képviselői munkáról") 

„...Az 1998. november 24-i és az azt követő 1998. december 15-ei 
közgyűlésen napirend előtti felszólalásommal szerettem volna fel
hívni a figyelmet az általam legfontosabbnak ítélt, megoldandó fel
adatainkra: 

1. „...munkahelyteremtés a munkanélküliség csökkentése érde
kében képviselő-testületi állásfoglalás kialakítása, alapelvek rögzítés. 
Miután a városban élő több ezer munkanélküli embert valamint csa
ládját is érintő, munkahelyteremtéssel kapcsolatos teendőket a képvi
selő-testület még tárgyalásra sem tartotta méltónak, nyolc hónap el
teltével 1999. július 9-én írásban kénytelen voltam interpellálni..." 

2. középtávú stratégiai-tervkoncepció kidolgozása, az 
1999-2002 közötti időszakra vonatkozó fejlesztési és beruházási kon
cepció kialakítása, prioritások meghatározása. (Ezáltal tervezhetővé 
válhat a következő négy év, s így döntéseinket nem kell ad hoc jelleg
gel, napi politikai és személyi érdekek mentén meghozni...) 

Kanizsai büszkeségünknek rendszerint igen jólesik, ha az ide láto
gató vendégeink néha csak udvariasságból, máskor meggyőződésből 
megdicséri városunk szépségét. Kétségtelen, Nagykanizsa elvileg jó 
adottságokkal bír - de semmi különlegességgel. A helyzet az évszá
zadok során rendszeresen ismétlődő pusztítások, valamint a szinte ál
landó tőkehiányból következő szükségmegoldások, rögtönzések kö
vetkeztében építészetileg egyenetlen képet mutat. Városfejlesztési 
tervek régóta léteznek, s ezeket időről időre a város pillanatnyi álla
potához illeszti Nagykanizsa mindenkori városvezetése. A városfej
lesztési tervek azonban a legritkább esetben azonosak a kollektív 
álommal, mert míg az előbbi a pillanatnyi szükségletek kívánalmait 
próbálja meg „fontossági" sorrendben kielégíteni a létező és számba 
vehető anyagi források keretén belül, az utóbbi - a kollektív álom -
arról szól, hogy elvileg, vágyaink szerint milyennek kellene lennie a 
városnak. Azután ehhez keres majd utólag megvalósítási lehetősége
ket (s ha talál, a kollektív álom városrendezési tervvé válik). Hitem 
szerint a kollektív álom mégis fontosabb, sőt elengedhetetlenül fontos 
része a város fejlesztésének, mert távlatosan, levegősen, fantáziával 
szól környezetünkről, azaz rólunk. Ha azután álmainkhoz legalább 
részben képesek vagyunk megvalósulási esélyt teremteni, az álom va

lósággá, anyagi értékké válik. Megfogalmazott és publikált kollektív 
álmunk a mai napig nincs. 

„...A TESTÜLET EGYFAJTA FÉKEZŐEREJE LENNE 
A HALADÁSNAK." 

A III. önkormányzatnak most kell szembesülni az elmúlt testületek 
hibás döntéseivel vagy a döntésképtelenségükből fakadó következmé
nyekkel. Ebből következően kicsit sarkosnak tűnik az interjú azon 
megállapítása miszerint „...a testület egyfajta fékező ereje lenne a ha
ladásnak." 

Való igaz, a testületben, a tisztségviselők között, valamint az appa
rátusban is van(nak) olyan(ok), akik egyáltalán nem értik vagy nem 
akarják megérteni az idők szavát, hitem szerint ők vannak kisebbség
ben, de jelenleg még elég nagy hangerővel artikulálnak. Az utóbbi 
idők eseményei egyre inkább azt erősítik meg bennem, hogy bizo
nyos helyeken (hivatal és egyes intézmények) sürgős szemléletváltás
ra van szükség, vagy ha erre nem lesz fogadókészség, akkor azonnali 
személycseréket kell kezdeményeznem vezetői és beosztotti szinte
ken egyaránt. 

„...NINCS MEGFELELŐ INFORMÁCIÓS BÁZISA... 

Az önkormányzatok anyagi lehetőségei sajnos behatároltak, de 
azért annyira nem, mint amennyire az elmúlt időszak eredménytelen
ségei indokolnák. Való igaz, hogy nincs megfelelő információs bázisa 
az önkormányzatnak. Egyéni képviselővé történt választásom után 
hamar szembesültem azzal a nyilvánvaló ténnyel, hogy az előző tes
tületek még a szerény lehetőségeikhez mérten sem gondoskodtak 
megfelelően az informatikai hálózat fejlesztéséről. Minőségi változást 
jelentett, hogy a III önkormányzat közgyűlése - pártállástól függetle
nül - 1999 márciusában elfogadta az önkormányzat informatikai stra
tégiáját. Megkezdődött a Polgármesteri Hivatal épületei között háló
zat kiépítése, 2000 februárjában létrehoztuk a KanizsaNct 2000 Kht-t 
az önkormányzat informatikai feladatainak ellátására, bevezetés alatt 
van egy integrált önkormányzati és vezető információs rendszer, me
lyet egyfajta referenciaként INGYEN kapott az önkormányzat, vala
mint közel tízéves lemaradást pótolva elindítottuk a térinformatika 
rendszer kifejlesztését is. Elkészült a város honlapja, jelenleg adatok
kal való feltöltése történik. Sajnos, a közel egy évtizedes lemaradást 
nem tudtuk másfél év alatt bepótolni. 

2001-ben a térinformatika rendszer továbbfejlesztéseként elindítjuk 
az egységes közműnyilvántartás bevezetését, jelentős feladatot jelent 
a városi kincstár logisztikai rendszerének informatikai hátterének biz
tosítása. Ha mindezen előttünk álló feladatainkat a jövő évben sikere
sen elvégezzük, akkor kijelenthetem, hogy az önkormányzatnak a kor 
színvonalán álló információs rendszere lesz 2002. január elsejére. 

Aki ismer, tudja, hogy magam is lokálpatrióta vagyok. Ennél fogva 
a fenti észrevételeim ellenére is ezúton kívánok Szabó Imre úrnak, 
valamint a Nívó Közvetítő Irodának minél több sikert a munkahelyte
remtés és vállalkozások letelepítése területén. 

Nagykanizsa, 2000. november 25. 
Tóth László 

önkormányzati képviselő 
MSZP 
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A KISGAZDA ES A FIATALPOLGAR, 
AVAGY A FOLT ÉS A 

Az utóbbi hetekben egyre sorjáznak a kis
gazdapártot érintő gazdasági visszaélésekről 
napvilágra került információk. Valóban nem 
az a meglepő, hogy a kisgazdák fölött így 
összecsaptak a hullámok, hanem az, hogy 
csak most kezdődött a hullámverés. Az 
FVM, a Környezetvédelmi Minisztérium, a 
KGI és a honvédelmi tárca után már lassan 
nincs olyan terület, ahol a visszaélések ne 
vertek volna nagy hullámokat. Országvezető 
nagyjaink fejére lassan kezd visszahullani te
vékenységük terméke. 

A rendszerváltás utáni kisgazdapárt sosem 
volt a veretes eszmék gyűjtőhelye, a magyar 
anyák sosem szőtték esti meséikbe mint er
kölcsi példázatot, az a mélység azonban, 
ahová mára jutott, mégiscsak szédítő. Lát
tunk már az elmúlt évtizedben hatalomba ke
rülni elitcsoportokat, de az a kép azonban, 
amelyet a kisgazdapártnak sikerült kialakíta
nia magáról alig több mint két év alatt, éme
lyítően gazdagította történelmi tudásunkat. 
Míg a kisgazda horda zsákmányszerző sza
badcsapatai hordják össze vidéken a javakat, 
addig a rózsadombi kisgazda Pesten tartott 
hivatalnokai osztanak és szednek be igazsá
got, pénzt, tisztségeket. Ha meg véletlenül 
vagy tévedésből közéjük keverednek emberi 
normákhoz szokott illetők, s megpróbálnak 
rendet csinálni ebben az országos Augiász is
tállójában, hát elsőként magukat találhatják 
azon a lapáton (lásd: Ligetvári-Mujzer ket
tős), amellyel a ganajt akarták kiszórni. A 
legelső (fiatal) polgár pedig mosolyogva 
asszisztál mindehhez: „Jobb a gonosz szolgá
latába állni, mint az útjába. Amíg mellette ál
lok, védve vagyok." A nyílt és totális pénz
es hatalomvágy ilyen leplezetlen tombolásá-
hoz még a magyar közvélemény sincs hozzá
szokva. 

A Kis Újság NATO-szponzorációjának 
napvilágra kerültekor még sokan legyintettek: 
gennyes stikli, de nem nagy ügy - kinéztük 
belőlük. Fradi - agrárinnovációs kht. temp
lomfinanszírozása: ugyanaz. A holland gaz
dák betelepítésének ötleténél már néhányan 
dörzsölték a szemüket. A Környezetgazdálko
dási Intézetnek pimasz rongyrázása aztán so
kakat felültetett a fotelban, Székely képviselő 
tettenérése pedig valóságos politikai bélcsa
varodást váltott ki a kisgazdapártban. Végül 
pedig Torgyán József magyar álomra emlé
keztető meggazdagodása beteljesítette a párt 
erkölcsi megsemmisülését. Ezek jelentik ma 
azt, amit egykor kisgazdapártnak hívtak 

A kisgazda kegyúr vagyonnyilatkozatai 
kapcsán ellentmondásokba keveredett, s kép

telen magát tisztázni. Nem jogilag, hanem er
kölcsileg. Szögezzük le azon nyomban: 
Torgyán József abszolúte ártatlan. Nyilván
való, hogy egy dolgos élet munkájának gyü
mölcse az a most épülő budai villa, amely 
miatt meghurcolják. A kommunizmus alatti 
üldöztetések elszenvedése közben is élére 
rakta a forintot, no és a család is segített. Ha 
a polgár beosztó, hamar összejön egy-két
százmillió. 

Ha minden igaz, márpedig minden igaz, 
sőt, mindennek az ellenkezője is az akkor ma 
már csak Torgyán Pubi (Marco Polo reinkar
nációja) hiszi azt, hogy az az emberhalmaz, 
amelynek nevében rendszeresen handabandá
zik a tévében, az egy valóságos párt. 

Pártvezetőként, magas rangú kormányzati 
tisztségviselőként morálisán nullára írta ma
gát. Legalábbis tisztes polgári demokráciá
ban így lenne, politikailag halott. Az pedig 
sajnos nem rá, hanem az egész magyar de
mokráciára vet rossz fényt, hogy erkölcsi 
hullák viszonylag nagy számban vesznek 
részt a politikában, tele velük a parlamenti 
folyosó. Ha van kulcs a megoldáshoz, akkor 
az a becsületes kisgazdáknál található. Meg 
tudnak-, mernek-, akarnak-e szabadulni ettől 
a ballaszttól. Vagy inkább vele együtt 
süllyednek el. 

A rendszerváltás, tény és való, átrendezte 
az erővonalakat és az értékrendeket. Ez még 
nem lenne baj. A baj az, hogy a becsület ab
szolúte devalválódott. Sajnálatos hogy a poli
tika és az emberi tisztesség egyre inkább 
egymást kizáró fogalmakká válnak. 

„...mindig is becsültük a derekas kisgazda 
szellemet, amely megpróbál egyről a kettőre 
jutni..." - Orbán Viktor Fidesz elnök nyilat
kozata az 1998-as májusi választásokat köve
tően. 

Hála Isten még mindig élnek ebben az or
szágban olyan megátalkodottak, akik nem az 
elmúlt tíz évben születtek, s akik mernek em
lékezni arra, hogyan, s honnan indult a Fi
desz jó tíz évvel ezelőtt. 1990 óta 180 fokos 
hátraarcot csináltak. (Amikor például annak 
idején az Antali-kormányzat külügyminiszte
re, Jeszenszky Géza azt találta mondani a 
magyar parlamentben, hogy a keresztényi ér
tékeket csak a kormánypártok - ezeken ak
kor az MDF-et és a kisgazdákat kellett érteni 
- képviselik, az akkori liberális Fidesz, aho
gyan a nép nevezte őket, a városi gerillák, 
élükön az akkor még szakállas Orbán Viktor
ral tüntetőleg kivonult a teremből.) Orbán 
Viktor hosszú évekig alelnöke is volt a Libe
rális Internacionálénak, mely szervezet 

egyébiránt az európai liberális pártokat tömö
ríti magába. Mostanra a Fidesz már távolról 
sem mondható liberális pártnak, már nem ge
rillák, hanem dakoták, sőt, annyira kereszté
nyek lettek, hogy ha egy templom kétszáz 
méteres körzetébe érnek, már keresztet vet
nek, ha tévékamera is van a láthatáron, akkor 
akár négyszáz méterről is. Amikor például 
valamelyik kereszténydemokrata honatya 
emelkedett szólásra, Orbán Viktor soha nem 
mulasztotta el gúnyosan megjegyezni: térdre, 
imához! Társai pedig hatalmasakat röhögtek 
a jól sikerült tréfán. A fideszesek a papokat 
akkortájt viccesen csak csuhásoknak nevez
ték, mára persze ez a helyzet gyökeresen 
megváltozott, ha valahol felavatnak valamit, 
máris áldást kérnek rá, s ha közönségük van, 
még az ájtatos arckifejezésükkel is előruk
kolnak. Az már csak zárójelben tartozik ide, 
hogy Orbán Viktor, a lánglelkű szakállas for
radalmár Antall Józsefet és kormányát ha
zugnak nevezte a parlamentben, ma, legaláb
bis azt nyilatkozza nyakra-főre, Antall Józse
fet tekinti politikai és emberi példaképének. 
(Egy széles körben elterjedt megfogalmazás 
szerint Orbán Viktor Antall József reinkarná
ciója - az Antalira jellemző emberi tisztesség 
nélkül.). 

A Fideszt is negatívan érinti, ami a kisgaz
dák körül történik, s bár igyekeznek jó képet 
vágni hozzá, ez nem nagyon akar sikerülni ne
kik. A harácsolásából rájuk is kisugárzik vala
mi, ráadásul a Fidesz saját jogon is éppen ele
get ront a koalíció helyzetén: Kaya Ibrahim, 
Joszip Tot, Simicska Lajos, Orbán-bányák, Fi
desz közeli cégeknek juttatott Postabankos 
pénzek, M3-as autópálya - megy a lenyúlás | 
rendesen, az emberek meg nem ostobák. 1998 
májusában nagy átverés áldozatai lettünk! 

Azt tartja a fáma, hogy Orbán a választá
sokat követően ekképpen lamentált: ha 
összeállunk az MSZP-vel arra rámegy a Fi
desz, ha a kisgazdákkal arra meg az ország. 
Kíváncsi lennék, vajon a Fideszben mennyire 
tiszták a lelkiismeretek. Ok pontosan tudták, 
miféle társaságot engednek be a hatalomba, 
amikor összeálltak velük. Ok pontosan látták 
végig, miféle mutyizások zajlanak a kisgazda 
minisztériumokban (is). 

Reményeim szerint a magyar nép 2002-ben 
az utolsó kenet szentségében részesíti, és a fe
ledés homályába taszítja e két falánk párt koa
líciójából létrejött, az európai stílusú kormány
zásra képtelen Fidesz-kisgazda kormányt. 

Nagykanizsa, 2000. november 25. 
Tóth László 

MSZP városi alelnök 



[ A HARMADIK ERO! 1 
SZDSZ, KÜLDÖTTGYŰLÉS UTAN 

Az SZDSZ december 2-án és 3-án tartotta az országos program
alkotó és tisztújító küldöttgyűlését. Rost János önkormányzati kép
viselőt, kanizsai küldöttet kértük meg, hogy összegezze az ott ta
pasztaltakat. 

- Egy nagyon jó hangulatú kül
döttgyűlésen vettünk részt. A ple
náris ülésen nagyon éles, de kor
rekt politikai vita, a szekciókban 
magas szintű szakmai, program
alkotó tanácskozás zajlott. 

- Mit várt a személyi döntés
től? 

- A kanizsai, zalai szabadde
mokraták Demszky Gábort támo
gatták. Számomra döntő volt, 
hogy Demszky Gábort támogat
ták. Számomra döntő volt, hogy 
Demszky Gábor szakmai kérdé
sekre cselekvési programot, konk
rét válaszokat adott, valamint az 

is, hogy Göncz Árpád mellett az 
SZDSZ legsikeresebb politikusa. 
Önkormányzati képviselőként 
megértem, hogy ha Demszky Gá
bor lila füstöt lát, akkor nem a 
politológusokat hívja, hanem a 
gépkezelőt. A cent rumpolitika az 
SZDSZ számára természetes kö
zeg, hiszen a liberális értékrend 
nagyon széles sávot fed le. Har
madik erőként egy millió szava
zatra számítunk. 

- Milyen szakmai program 
készült? 

- A Korszakváltás programját a 
küldöttgyűlés szinte 100%-ban fo

gadta el. A pártok közül elsőként 
az SZDSZ készített olyan progra
mot, amely választ ad a XXI. szá
zad kérdéseire. A program írásá
ban 100 kiváló szakértő vett részt 
Csillag István vezetésével, köztük 
Békési László, Csepeli György, 
Halmai Gábor, Ungár Klára. A 
program komplex, az élet minden 
területét lefedi. Az alcíme: Esélyt 
mindenkinek! A legjelentősebb 
eleme a gazdasági program, ezen 
belül az adópolitika. Az egységes 
adókulcsok alkalmazásával jelen
tős adócsökkenést lehet elérni, 
ami motorja lehet a gazdasági nö
vekedésnek. A „ Korszakváltás 
programja" lesz az alapja a 
2002-es kormányprogramnak. 

- Milyen hatások érték a kül
döttgyűlésen? 

- Nagyon sok kedves bará
tommal találkoztam az ország 
egész területéről, jó volt velük 
személyes dolgokról is beszél
getni. A jó hangulathoz mi, 
kanizsaiak is hozzájárultunk. 
Egy humoros kiadványt jelentet
tünk meg „Kanizsai Vitriol" 
címmel, melyben karikatúra, po
litikai humor szerepelt. A kül
döttgyűlésen óriási sikert ara
tott. Nagy öröm számunkra, 
hogy Kovács Kálmán tizedikként 
felkerült az Országos Tanács 
20-as toplistájára, ami elismeré
se az eddigi munkájának. Úgy 
ítéljük meg, hogy Kovács Kál
mánnak Kanizsán jó esélye van, 
hogy legyőzze mind az MSZP, 
mind a jobboldal jelöltjét 2002-
ben. 

KANIZSAI FELTALÁLÓ 
BEFOLYÁSA LEHET AZ ÉLŐVILÁGRA, AZ ÉLŐ ANYAG MŰKÖDÉSÉRE 

SZÉPVÖLGYI LASZLO, Sze
mere utcai olvasónk „Unipoláris 
mágneses tér áramlása" című tanul
mányával felkereste szerkesztősé
günket. Érdeklődött, vajon hova ko
pogtathatna be, milyen szervezet
hez, egyesülethez vagy irodába, 
ahol meghallgatná valaki az elkép
zelését, és támpontot, segítséget ad
na ahhoz, hogy ötlete megvalósítása 
érdekében hogyan induljon tovább. 

Van egy elképzelése, ami meg
valósulás esetén hasznosítható pél
dául az egészségügyben, emberek 
gyógyításánál. Hobbiként, néhány 
évtizedes kísérletezés után, techni
kai eszközökkel létre tudta hozni 
az unipoláris mágneses tér áramlá
sát. Szerkesztett egy eszközt, 
melynek segítségével vezető anya
gokban is állandó irányú feszült
ség tartható fenn úgy, hogy köz
ben nem folyik bennük elektromos 
áram. Az eszköz arra ad lehetősé
get, hogy segítségével töltéseket, 
ionokat lehet szétválasztani, vagy 
azok mozgását lehet befolyásolni. 

Befolyása lehet az élővilág, az élő 
anyag működésére is, pl. baktériu
mok pusztulása, mutációja lesz ve
le elérhető. Munkahelyén, a 
Kanizsa Bútorgyár karbantartó 
műhelyében az erősáramú techni
ka és a vezérléstechnika területé
vel foglalkozott. Műhelytechnoló
giával már sok mindent megvaló
sított. Úgy érzi, kevés ahhoz, hogy 
tovább tudjon lépni. Az unipoláris 
mágneses áramlás nemcsak a fé
mekben okoz állandósult töltés
megoszlást, hanem a létező összes 
elektromos vezető anyagban, így 
az élő szervezetekben is. Minden 
olyan közegben, amely az elektro
mosság vezetésére hajlamos, 
struktúraváltozást idéz elő. Kap
csolatba került, kérte a véleményét 
orvos vegyészeknek, kutató ve
gyészeknek. Pozitív véleményeket 
is kapott. Úgy véli, ebben a pilla
natban nem szabadalmi témáról 
van szó. Ami ebből következik, ta
lán az lesz sok-sok szabadalom. 
Ha az országon belül porvasmag 

gyártásával foglalkozó cégtől se
gítséget kap, akkor végre kiléphet 
„garázs-laboratóriumából". Az is 
nagy segítség lenne számára, ha 
számítógépen valaki megrajzolná 
elképzelését és társulna hozzá. 
Kész terve van arra, hogy egy la
boratóriumi eszközzel elő lehet ál
lítani azt az állapotot, amihez a 
Vácon gyártott porvasmag nélkü
lözhetetlen. Anyagi helyzete azon
ban nem engedi meg az utazgatást. 
Egy olyan céget kellene találnia, 
ahol megértenék, hogy miről van 
szó, és ahol látnának benne fantá
ziát. Őszerinte a téma egyelőre 
nem védelemre szorul, hanem az a 
fontos, hogy minél többen tudja
nak ráhangolódni, és elkészülhes
sen a prototípus. A volt kollégái 
megígérték, segítenek a hozzá 
szükséges áramkör megtervezésé
ben. 

Az elmúlt nyáron Szépvölgyi 
László elküldte anyagát az 
Innostart Nemzeti Üzleti és Inno
vációs Központ Alapítványhoz. Az 

ügyvezető igazgatótól azt a választ 
kapta, hogy a bemutatott projekt 
hosszú távon komoly és sikeres 
fejlesztési tevékenység eredmé
nyeként ígéretes lehet. Annak jelen 
állapota és a vállalkozás-fejlesztési 
intézményrendszer pillanatnyi fej
lettsége és erőforrásai azonban 
csak egy későbbi időszakban te
remthetik meg egy arra alapozott 
vállalkozás indításának reális esé
lyét. Mindezek következtében je
lenleg érdemi együttműködésiikre 
reális lehetőséget nem lát. Ugya
nakkor a projekt egy későbbi sza
kaszában felmerülő speciális - az 
innovációra alapozott vállalkozá
sok támogatásával összefüggő -
feladatok megoldásához felajánlot
ta az Innostart szaktudását, széles 
körű hazai és nemzetközi tapaszta
latait és együttműködését. 

Azt talán mondanunk sem kell. 
hogy Szépvölgyi László egy sze
mélyben a fent felajánlott együtt
működéssel nem tud mit kezdeni. 

Bakonyi Zsóka 
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ISKOLANEVADO 
Egy-egy oktatási intézmény neve 

az ott folyó nevelő-oktatómunka jel
legzetességein túl kordivatot, néha a 
politika elvárásait is tükrözi. Város
unkban jelenleg a két iskola összevo
násából létrejött Belvárosi Középisko
la készül új - s talán végleges nevet 
felvenni. A nevelőtestületek véle
ményt és az illetékes minisztérium ja
vaslatát figyelembe véve mindkét pa
tinás iskola - utalva az itt folyó szak
mai munkára is - meg kívánta tartani 
kiemelkedő tevékenységű névadója 
nevét, így került az önkormányzati 
közgyűlés elé a SZÉCHENYI-ZSIG-
MONDY SZAKKÉPZŐ ISKOLA, 
mint új elnevezés. 

Antalics Dezső igazgatóhelyettes 
és Kovács Györgyné iskolatitkár se
gítségével sikerült összegyűjtenünk a 
két iskola összevonás előtti elnevezé
seit. Úgy gondoljuk, nem minden ta
nulság nélküli sorozat ez. 
/. ipari Iskola alapítástól napjainkig 
Az Ipariskolát 1886. szeptember I-
jén alapították 
1931-32. Kereskedő Szakirányú Ipa
rostanonc Fiú- és Leányiskola 
1949-50. Állami Szakirányú Iparos
tanuló-iskola 
1950-51. 178. sz. Iparostanulóiskola 
Nagykanizsa, Munkaerő-tartalékok 
Hivatala 
1951-52. Munkaerő-tartalékok Hiva
tala 31 o. sz. Iparostanuló-iskola 
1952-53. MTH. 46. Sz. Iparostanuló
iskola 
1953-56. Könnyűipari Minisztérium 
Iparitanuló Iskola 
1957-62. MÜM. 406. sz. Helyipari 
Iskolája 
1962-64. MÜM. 406. Sz. Polai János 
Helyiipari iskola, 
1964-90. 406. Sz. Polai János Ipari 
Szakmunkásképző Intézet 
1990-91. 406. Sz. Ipari Szakmunkás
képző Intézet 
1991-2000. Június Széchenyi István 
Ipari Szakmunkásképző és Szakkö
zépiskola 
2000. július 1-től Belvárosi Szakkép
ző Iskola 

2. ZSIGMIONDY-Winkler napja
inkig 
1951-61. Szervetlen Vegyipari Tech
nikum 
Ásványolajbányászati Technikum 
Geológiai Technikum 
1952. Szervetlen Vegyipari Techni
kum 
Ásványolajbányászati technikum 
1961-91. Zsigmondy Vilmos Kőolaj
bányászati és Mélyfúróipari Techni
kum 
Winkler Lajos Vegyipari Technikum 
1991-2000. Zsigmondy Vilmos és 
Winkler Lajos Műszaki Középiskola 
2000. július 1-től Belvárosi Szakkép
ző Iskola 

A nagykanizsai Családsegítő 
Központ és a Gyermekjóléti Szolgá
lat szervezésében szakmai tanácsko
zásra került sor a múlt héten szerdán 
a Polgármesteri Hivatalban. A ta
nácskozás célja az volt hogy lehető
séget teremtsen a Családsegítő Köz
pontokban dolgozó, valamint a ve
lük kapcsolatban álló önkormányzati 
szakemberek közötti eszmecserére, a 
szakmai problémák feltárására, a jó 
megoldások keresésére. A kanizsai 
tanácskozásra meghívást kaptak a 
megyében dolgozó családsegítés, 
gyermekvédelmis szakemberek is, 
azzal a nem titkolt céllal, hogy kiala
kuljon e téren is a megyei párbeszéd, 
tudatosuljon, erősödjön az együtt
gondolkodás. A tanácskozás elején 
ár. Kaszás Gizella, a Családsegítő 
Központ és Gyermekjóléti Szolgálat 

Szakmai tanácskozás 
Intézményvezetője köszöntötte a 
résztvevőket, majd a Magyar Csa
ládsegítők és Gyermekjóléti Szolgá
latok Országos Egyesületének alel
nöke, Szabó János szólt a gyermek
védelem aktuális kérdéseiről, gond
jairól, és a várható változásokról. 
Ezt követően dr. Varga Tibor, a Za
la Megyei Közigazgatási Hivatal fő
osztályvezetője, majd dr. Tőke Ala
jos „Az aktív korú, nem foglalkozta
tott személyek ellátásának megyei 
tapasztalatai az önkormányzat ren
deletének tükrében" címmel tartott 
előadást, "majd dr. Tőke Alajos a Za
la Megyei Közigazgatási Hivatal 
Gyámhivatalának vezetője szólt a 
gyermekjólét és a szociálpolitika 

kapcsolatáról. A szünetet követően 
szekciókban folytatódott tovább a 
tanácskozás, az egyik szekcióban a 
gyermekjóléti szolgáltatások össze
hasonlítására, az elért eredmények 
megvitatására került sor. A második 
szekcióban Simáimé Mile Éva, a 
szociális és egészségügyi osztály 
megbízott vezetője beszélt a rend
szeres szociális segélyben részesülő 
aktív korú nem foglalkoztatott sze
mélyek esetében előírt együttműkö
dési kötelezettség kanizsai szabályo
zásáról, és Somos Bélámé, a ZM 
Munkaügyi Központ nagykanizsai 
kirendeltségének vezetője beszélt a 
tartós munkanélküliek elhelyezkedé
sének segítéséről. D. É. 

EOTVOS LORÁND ORSZÁGOS FIZIKAVERSENY) 
Pesti Gábor, a Batthyány-gimnázium 12. osztályos 

diákja az Eötvös Loránd Országos Fizikaversenyen 
III. díja lett. 

Mint ismeretes, ez a verseny egy nagyon rangos 

megmérettetés, külön érdekesség, hogy a középisko
lások mellett az idén érettségizett egyetemisták és fő
iskolások is indulhattak. Pesti Gábor felkészítője Piriti 
János volt. 

Képek az óvodából 

Lázas előkészületek. Mi minden készülhet papírból, kartonból 
ami a karácsonyt még szebbé teszi 

Sajátos vállalkozásba kezdett az 
Attila óvoda óvónői közössége. 
Úgy gondolták, az intézmény cél
jainak megvalósításához szükséges 
pénzek egy részét, egy a szülők 
számára meghirdetett adventi vásár 
bevételéből fedezik. Már hetekkel 
korábban megkezdték a munkát, 

készültek a különféle dísztárgyak, 
adventi naptárok, asztali díszek, 
amelyeket aztán a vásár során érté
kesítettek. Az alábbi képek még a 
készülődéskor készültek. Mint az 
óvoda dolgozóitól megtudhattuk, a 
munka jó hangulatban folyt, és 
szakmailag is gyümölcsözőnek bi

zonyult, hiszen új 
oldalukról mutat
koztak be a kollé
gák, és a minden
napi munka során 
rejtett emberi tar
talékok is felszín
re kerültek. La
punk megjelené
sékor már lezaj
lott a vásár első 
felvonása, de te
kintettel a siker
re, az óvodában 
úgy döntöttek, 
folytatják. Ebben 
az óvodában nem 
ünneplik a kará
csonyt, mert úgy 
tartják, családi 
ünnep, megün

neplése a család 
dolga. Az ünnep 

előkészületeire, az adventi várako
zás még színesebbé tételére fektet
nek hangsúlyt, minden, ami ilyen
kor történik az óvodában, arról 
szól, miként lehet még hangulato
sabbá, bensőségesebbé tenni a csa
lád ünnepét. 

D. É. 



ORGONAHANGVERSENY ÉS TÖRTÉNELMI TÚRA 
Sokunknak gyermekkori élménye az ablak rolóin beszűrődő fénycsíkokban 

lebegő porszemecskék tánca. Álmodozásra, tervezgetésre ösztönöz ez az egy
szerű természeti törvényeken alapuló jelenség, aztán elfelejtjük, mert elragad 
bennünket a felnőttkor. Persze nem mindenki van így ezzel. 

- Gyerekként gyakran láttam laká
sunkban a nyári fények rézsútos beszü-
remlését - kezdte Kollonay Zoltán zon
goraművész a beszélgetést - , J- a fény 
játéka mellé hangokat hallottam, mu
zsika vibrált körülöttem. Most érkeztem 
el oda, hogy megfelelő zenei felkészült
séggel, egy erre a célra alkalmas hely
színen és felkészült technikus kollégák
kal megvalósítsam a bennem régóta ké
szülődő tervet - a gyermekkorból táp
lálkozó élményt is beleszőve - egy or
gonahangversenyt, fényjátékkal. A no
vember 23-i koncertnek voltak előzmé
nyei, két éve a Felsővárosi templomban 
egy multimédiás orgoiuihangverseny és 
nyáron a mostani helyszínen a Ludvlg 
művésztelep alkotóinak mutattam be 
hasonlót. 

- A zene és a fényjáték hogyan ta
láltak így egymásra? 

- Az alapkérdés itt ugye az, hogy le

gyen egy megfelelő, lehetőleg történel
mi levegőt árasztó belső tér - erre a 
célra nagyon is megfelel a gyönyörű 
barokk alsóvárosi templom -, a zene
művész kapjon megfelelő inspirációt az 
itt elhelyezett szobroktól, építészeti ele
mekről, akár beszögellésektől, kápol
náktól, és a másik, a fényeffektusokhoz 
kell harmincezer watt fényenergia, amit 
hozzáértők egy keverőpultról vezérelve 
megfelelő pozíciókban tudnak működ
tetni. Dugmanics Zoltán a fénypultnál, 
Bocsa Éva és Nagy Attila technikai tu
dásával maximális segítséget nyújtot
tak, hogy a produkció kivívta az éppen 
az olasz-magyar gazdasági napokon 
városunkban tartózkodó vendégek elis
merését is. Németh János plébános úr
tól és a templom orgonista karnagyától, 
Metz Lászlótól is minden segítséget 
megkaptam. De azért így is ráment há
rom éjszakám, mire mindent beszerel

tünk, kipróbáltunk. Utoljára csak a né
zőtér „megfordítása" maradt, hiszen 
nem a templom padsoraiban ülve, ha
nem ellenkezőleg, székekről, a szentély 
felől élvezhették a fényjátékot és zenét a 
nézők. Azt a finom lebegést, amiben a 
fények érvényesültek hogy speciális 
füstanyag befúvásával értük el. 

- Feszes dramaturgia vagy az 
improvizáció érvényesült inkább? 

- Mindkettő. Többször is bejárva a 
templomot, megfogalmazódott bennem 
azoknak az elemeknek a sora - később 
ebből állt össze a dramaturgiai sorreiul 
-, amelyek kínálják magukat. A szöszik 
aranyozott domborművével, a turbán 
alakú szenteltvíztartó, a Szent Ferenc ol
tár, a falakban Kanizsa vára téglái, a 
keresztút stációi, a kripta, a masszív ko
lostorépület stb. Nem kívánom az összes 
elemet felsorolni, de ez a szép belső mi
liő - éreztetve az egész épületegyüttes 
történelmi jelentőségét, városképi meg
határozottságát -, egy klasszikus stílusú 
zene megszólaltatására inspirál. Dra-
maturgiailag úgy kellett megkomponál
nom, hogy az egyes zenei tételek és a 

templom részei, elemei egybeolvadja
nak, megvilágítva együtt érvényesülje
nek. Természetesen az. adott pillanat va
rázsa alól nem vonhattam ki magamat, 
úgy improvizatív elemeket is belevittem 
az. előre rögzített zenei anyagba. Egy pi
cit az idő kötöttsége is kordában tartott, 
hiszen 35^(0 perc az az ideális idő
mennyiség, amin túl már nem biztos, 
hogy teljes az élvezet. Még azt is meg kí
vánom jegyezni, ha a zenei stílusokról 
van szó, hogy ugyan a barokk környezet 
jeltételezi a barokk zene stílusjegyeit, de 
az én zenei világomban emellett nagy
szerűen megfért a modern hangzás is. 

- Még a színekről is kellene be
szélnünk! 

- Valóban, mert a fények nemcsak 
természetes színükben pásztázták át a 
légteret, hanem az egyes helyeknek, il
letve zenei témáknak megfelelően szí
nessé váltak: fehérré, kékké, vörössé és 
bíborrá. A keresztút stáció képei, érez
tetve a gyötrelmet, bíbor fényben ra
gyogtak, s az est végén, a csúcsponton, 
az orgona aranyos fellegekben úszott. 

Büki Erzsébet 

Részesei voltunk Dezső Ferenc 
Dezső Ferenc nyugalmazott iskolaigazgató költői világával ismerkedhetett 

meg november 24-én a közönség az Erkel Ferenc Olajipari Művelődési Ház 
Irodalmi Kávéházában. Mielőtt szabadkozna a költői jelzőtől, engedje meg azt 
a fényűzést, hogy a műsor miliőjében ennél maradjunk. 

- Szerepelt-e ifjúkori álmaiban, 
hogy majd egyszer költő lesz, netán is
kolaigazgató, vagy sportfelügyelő? 

- Egyszerűbb talán azt válaszolni, 
hogy mi nem akartam lenni. Nem akar
tam pedagógus leírni, sem iskolaigazga
tó sem sportfelügyelő, de költő végképp 
nem akartam lenni. Nem is lettem. 

- Fölvetődik a gondolat, hogy aki 
ennyi minden nem akart lenni, ho
gyan lehetett mégis valaki vagy vala
mi? 

- Sok helyen dolgoztam, sok ismeret
re, élményre tettem szert, ami a vers
írásnál is hasznos volt. Mindenhol meg 
akartam felelni. Ez nagyon rossz tulaj
donság, de én ilyen vagyok Kicsit büsz
ke voltam magamra, amikor 1958-62-
ig rendszeresen megjelentek verseim a 
Zalai Hírlapban. Az elindulás szép volt, 
aztán 28 évig nem írtam verset. Ha na
gyon kis sikerekkel is szeretnék tisztán 
és hűen megérkezni a túlsó partra, de 
egyelőre nem Kháron ladikján. 

- Miért a „Csillagokkal koccintok" 
című versét adta műsorának? 

- Szerkesztőmnek, az Orff ütőegyüt
tesben játszó unokámnak, Gyana Zsó
fiának volt az igénye. A műsor elején, a 

versekben a táj az ember, a táj és a sze
relem egybekapcsolódik. A korábban írt 
verseim a jövőnek szólnak, a mostaniak 
így a címadó vers is, inkább a múltba 
révedők. Valami sugallat hatására vis
sza kellett gondolnom a családomra és 
apámmal beszélgetve meg kellett írnom 
ezt a verset. A versről úgy érzem, min
den egyes vers maga egy kis csoda. Én 
nem tudtam csodagyártó lenni. Hogy 
meg tudtam valósítani mindezt, nyugodt 
családi hátteremnek köszönhetem. Örü
lök annak, hogy a találkozó Advent előtt 
van. 

- A műsor második részében a csa
lád kapott hangsúlyos szerepet. Mi
ért? 

- Ragaszkodom a múlthoz. Mi idő
sebbek sokkal hagyományőrzőbbek va
gyunk, mint a fiatalok Nagyanyám egy 
füzetben az 1935-ös évektől lejegyezte 
az időjárást és azt, hogy mikor milyen 
volt termés. A 11. világháború idején is 
írta, de egy szó sincs arról a füzet lap
jain, hogy milyen rossz világ volt akkor. 
Soha nem panaszkodott. Mi idősebbek 
el tudjuk mondani, hogy gyerekkorunk
ban sokkal kevesebbet panaszkodtak az 
emberek, pedig lényegesen rosszabb kö

rülmények kőzött éltünk, mint most. 
Mostanában, ha az ember beszél vala
kivel, tisztelet a kivételnek az panaszko
dik. Talán maroknyi örömük ha volt, 
mégis hittel dolgoztak, szántottak, vetet
tek. 

- A harmadik részben vívódó ver
sekről hallottunk. 

- Valaki megkérdezte tőlem, miért 
nem valami vidám estet szervezek? Hát 
nem tudok, én ilyen vagyok. Azt írom, 
ami a ceruzavégre jön. Azt mondják a 
fűzfa poéta várja az ihletet, a tehetséges 
meg az előleget, mert akkor tud írni. Én 
a magányban tudok írni. A világiroda
lom legszebb szerelmes versei nem az 
örömökből, hanem a csalódásokból 
születtek Nekem gyakran álmomban 
jön a legjobb gondolat. Ha nem írom le, 
később nem jut eszembe. Olyan típus 
vagyok, pl. az iskola esetében is így 
volt, ha valakire rosszat mondtak ne
kem fájt. Akit én szeretek és arra 
rosszat mondanak az fáj nekem, vívó
dást okoz. Az ember életében az ürömök 
soha nem tartanuk sokáig. Ezekben a 
versekben felsejlik egy kis öröm, felsej
lik a jövő, az ember földi életének ne
hézsége, fájdalma. 

- A műsor befejező részében el
hangzó versek városunkhoz kötődnek. 

- A költők a verseikben megmutatják 
magukat. A színésznek a figurába kell 
belebújnia, a költő maga viaskodik sa-

világának 
ját magával, a hétfejű sárkánnyal. Ez a 
különbség. J-z a rész kit Sít kanizsai En 
20-21 éve élek Kanizsán, úgy érzem, 
ahol él az ember, ki tollal, ki kapával 
tegyen valamit a városáért. Azt gondol
tam, hogy tollal tudok tenni valami ki
csikét. Baráth Zoltán, a zeneiskola igaz
gatója kért fel, hogy az aradi vértanúk
ról írjak egy requiemet - e vers a szo
borpark avatásáru készült -. amit ő ze
nésített meg a középiskolák ünnepségé
re. Az íróik, költők tudják, ha megmond
ják nekik, hogy miről kell írni, az sokkal 
nehezebb, mint amikor magától jön a 
gondolat. Ezután, én kértem fel Baráth 
Zolit, hogy zenésítse meg a Város Nap
jára írt versemet. Egy munkakapcsolat 
alakult ki közöttünk. Felszólítást kap
tunk arra, hogy az évszázad búcsúztató
jára is írjunk egy megzenésített verset. 
December 28-án hangzik majd el. Két 
változatban írtam meg, mert az első 
változat túl komoly lett. Így akartam a 
városnak tenni valamit. Akármilyen ki
csi költő vagyok itt Nagykanizsán, úgy 
vélem, a helyi költők nem is jelentékte
lenek. Verseikhez az élményeket, az em
lékeiket itt szerezték, a városról szólnak. 

- A műsor a „Koccints velem" című 
verssel még nem fejeződött be. Dezső 
Ferenc megvendégelte barátait, a jelen
lévőket, borral, pezsgővel és finom sü
teménnyel. 

Bakonyi Zsóka 

12 2000. december 7. 



„Rád bízok minden embert. Segíts! 
Mindenkire vigyázz úgy, mint magadra! 

Amit szerzel, amit elérsz, amit 
amit átélsz, osszad mej 

ildogságot csak az bírja 
ja. A fény csak abl 
válik áldássá, 

lásnak is ad belőle." 
(Hamvas Béla) 

A H e v e s i S á n d o r M ű v e l ő d é s i K ö z p o n t 

t i s z t e l e t t e l m e g h í v j a Ö n t é s i s m e r ő s e i t 

2000. december 11-én 17.30 órára 
a K é p z ő m ű v é s z e t e k H á z á b a 

FLUMBORT GABRIELLA 
jótékonysági hangversenyére 

Z o n g o r á n k í s é r : W e i s e n f e l d M e l i n d a ( G y ő r ) 

K ö z r e m ű k ö d n e k : G r a d s a c h Z o l t á n - é n e k ( G y ő r ) 

G a z d a Z o l t á n - v e r s 

B e l é p ő d í j : 4 0 0 F t , 

N a g y k a n i z s a é s V o n z á s k ö r z e t e S é r ü l t G y e r m e k e i é r t 

A l a p í t v á n y j a v á r a . 

A világhírű 

ZALtt MM 
ROMA FOLKLÓR 

EGYÜTTES 
vendégszereplése 

a HSMK-ban 
december 12-én 

19 órakor 
. . - — 1 — 

Belépődíj: 400 Ft 
A rendezvényt a NKÖM Nemzeti és Etnikai 

Kisebbségi Főosztály támogatja. 

T Á N C O L J U N K ÁT 
AZ ÚJ ÉVEZREDBE! 

S Z I L V E S Z T E R I B Á L 
a HSMK-ban december 31-én 19 órától 

Zene: Fantázia zenekar 
Tombola értékes nyereményekkel! 

Vendéglátás: Central Hotel 

Aperitif tetszés szerint 

„A" menü 
Szárnyasgalantin 
sertészsalátával, sertésszűzzel 
töltött szarvasszelet, 
erdei gombamártással, 
mogyoróburgonyával 
Karneváltorta 

„B" menü 
Szárnyasgalantin kertész
salátával, zöldspárgával, 

füstölt lazaccal töltött 
pulykamell, tarkarizzsel, 

párolt zöldségekkel. 
Karneváltorta 

Éjfél után kocsonya 

Belépődíj: 8000 Ft, már vásárolható az információs 
szolgálatnál, telefon: 311-468. 

CSENDES ÉJ 
Karácsonyi show-műsor 

a HSMK-ban 
december 16-án 19.00 órakor 

az Opera Stagione 
előadásában. 

(Bellai Eszter, Tas Ildikó, 
Moldován Stefánia, Melis György, 

Bede Fazekas Csaba) 

Válogatás karácsonyi témájú 
klasszikus zeneművekből 

Belépődíj: 400 Ft 

2000. december 7. 1 3 



M A kiskanizsai Pipitér Óvoda 
I szakmai programjában ki-
• emelten szerepel mint haté-
• kony nevelési módszer, a 
• néptánc-, a gyermekjáték-
I oktatás. Ez a nevelési mód-
I szer az egyik erőssége az 
• óvodának. Programjukat di-
• csérettel fogadták el, a szak-
• értő kiválónak minősítette 
wm több részegységét. 

- Milyen gyermekeket szeretné
nek nevelni? - kérdeztük terveiről 
Horváth Lászlóné óvodavezetőt. 

- Olyan gyerekeket, akiknek a 
személyiségjegyei között szerepel: 
közösségben tudjon együttműködni, 
probléma-helyzetekben keresse a 
megoldást, tevékenységében az 
önállóság, az öntevékenység domi
náljon, tanulását a belső motiváció 
és alkotó kreatív részvétel jellemez
ze. Legyen nyitott az újra, rugalma
san alkalmazkodjon a körülmények
hez, cselekvését a fegyelmezett, ki
tartó, önértékelő magatartás jelle
mezze. Munkánk során arra törek
szünk, hogy a gyerekeket a tisztelet, 
az elfogadás, a szeretet, a megbe
csülés vegye körül. A személyiségje
gyeket csak az a pedagógus tudja 
közvetíteni, aki maga is ezekkel az 
értékekkel rendelkezik. Ezek olyan 
elfogadott értékek, amelyek, euró
pai normás magatartást feltételez
nek. 

- Az óvoda híres a sok fesztivál
járól. 

- Fontosnak tartjuk, hogy a szülő 
is lássa törekvésünket. Ezért óvo
dánk mindig nyitott, mindenre nyi
tott. Szeretnénk, ha a szülők is lát
nák egy időszak után, hogy mit tud
tunk elérni a gyerekeikkel, a nevelé
si módszereink mennyire hatéko
nyak. Ehhez fesztiválokat szerve
zünk. Ősszel és tavasszal is van 
fesztiválunk. A valóságban is 
együttműködünk a szülőkkel. Min
dent megtesznek azért - nemcsak a 
Bajcsy-Zsilinszky úton, hanem a 
bajcsai és a Nagyrác utcai egysé
günkben is -, hogy a gyerekeik 
szebb körülmények között éljenek A 
kiemelt speciális foglalkozásokra a 
szülő bármikor bejöhet, és választ
hat a képzések közül, de tudni kell. 

hogy hol van a pedagógiai határvo
nal. Olyan hiányokat tudunk pótolni 
- gondolok a beszédfejlesztésre és a 
mozgásfejlesztésre - amelyeket a 
család nem tud megoldani. 

- Az óvónők mindig szem előtt 
vannak. A családok nehézségekkel 
küszködnek. Hogyan tudnak az 
óvónők helytállni? 

- Nagyon nehéz feladat nap
jainkban. Nekünk tudnunk kell segí
teni a családoknak, hiszen mi a csa
ládi nevelés segítői vagyunk, első
sorban természetesen a gyermeké. 
Fontos, hogy folyamatosan képez
zük magunkat. A pedagógusok fo
lyamatos képzésében látom a jövőt. 
Ha nyomon tudjuk követni az új fej
lődéseket a pszichológiában, a pe
dagógiában és ezeket a módszere
ket alkalmazni tudjuk, biztos jó 
eredményeket érünk el a gyerekne
velés területén. Olyan szakemberek
nek kell lennünk, akinek a szava, a 
cselekedete, a magatartása hiteles. 
Rendkívül fontosnak tartom, hogy a 

pedagógus sokoldalú legyen és ta
lálja meg az egyéniségének megfe
lelőmódszereket a gyerekek nevelé
séhez. Óvónőink partnerek abban, 
hogy ezeket az értékeket közvetítsék, 
mindent megtesznek azért, hogy fo
lyamatosan képezzék magukat, és el 
is várják ennek a lehelőségét. Ha 
kezdeményeznek valamit, az egész 
városban gondolkodnak, hogy a 
többi óvónő is hozzájuthasson az új 
ismeretkekhez, de a többi óvoda ve
zetője is erre törekszik. Igyekeznek 
különböző képzéseket lehozni a vá
rosba. Ha eredményeket akar vala
ki elérni, akkor képzettnek kell len
nie. 

- Mindennap hallgatnak mesét a 
gyerekek? 

- Az anyanyelvet a versen, a me
sén, a mondókán keresztül tudjuk a 
leghitelesebben tolmácsolni feléjük. 
Mivel óvodánkban a gyermekjáték, 
a gyermektánc a programunk alap
ján kiemelt neveléséi módszer, ezért 
igyekeztünk a megfelelő szakembert 

is biztosítani ezen a területen. Van 
egy néptáncpedagógus kolléga
nőnk, akinek a tudására alapozva 
írtunk egy pályázatot, amit sikerült 
elnyernünk. Szeretnénk, ha az. álta
lunk szervezett Pintyőke Fesztiválra 
minél több nagykanizsai óvoda je
lentkezne. Arra gondoltunk, hogy a 
tudást továbbadjuk, munkaközössé
get szerveztünk az érdeklődő óvó
nőknek. Ok lelkesen jelentkeztek, mi 
elnyertük a pályázatot, amit támo
gat a Zala Megyei Közoktatási Köz
alapítvány. Nyertünk egy video
kamerát és még bér jellegű hozzájá
rulást is kapunk. Az első foglalko
zás megtörtént, irigylésre méltó a 
40 és 50 éves korosztály lelkes rész
vétele. Célunk az. hogy amit itt 
megtanulnak, a gyerekekkel is tanít
sák meg a csoportjaikban. Ha ezt 
elértük, akkor már bátrabban és 
önbizalommal telten készülnek a 
fesztiválra, ahol megmutathatják a 
képességeiket. 

Bakonyi Zsóka 

Pipitérek a Quattro Mobili-ban 
Összefogás cég és gyermekintézmény között 

A Pipitér Óvoda három hétvégén 
volt aktív résztvevője a Quattro 
Mobili Bemutatóterem által szerve
zett családi hétvégének. A szülők
nek tetszett a kezdeményezés, szí

vesen kísérték el gyerekeiket. A 
modern ülőgarnitúrákkal berende
zett szép környezet rögtönzésre ins
pirálta őket, a műsoron kívül rá
adásként újabb dalokat énekeltek a 

közönségnek. A pipitérek néptánc
cal, gyermekjátékokkal, verssel és 
prózával szerepeltek, élvezték a ze
neiskola hangszerbemutatóját, szó
rakoztatta őket és a közönséget kép
zőművészeti kiállítás, divatbemuta
tó és a Zala Gyöngye táncegyüttes. 

A találkozók kölcsönös gazdago
dással zárultak, hiszen a gyerekek
nek lehetőségük nyílt megismerni a 
helyi környezetüket, a zeneiskolát, 
a felnőtt résztvevők pedig köze
lebbről megismerhették egymás ér
tékeit. A Pipitér Óvodának jó a kap
csolata a Kanizsa Trend Kft.-vel, ők 
szponzorálták az országossá kiter
jesztett Pintyőke Fesztiválukat. Bíz
nak benne, hogy a jövőben is úgy 
lesz. 

A Mikkamakka játszóház is 
résztvevője volt az együttes családi 
hétvégének. 

B.Zs. 
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Mi azon fáradozunk, hogy 
Önnek ne kelljen fáradnia, hiszen 

mindig ott vagyunk az On közelében, amikor 
otthona, gépjármüve vagy vállalkozása biztonságáról 
van szó. Szolgáltatásaink folyamatos bővítésével a lehető 
legegyszerűbb ügyintézést céloztuk meg. 

• • • é s Ö n n e k 

A R G O S Z m i n d e n r e 

Biztos í tó Rt. m a r a d i d e j e . 
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KIÁLLÍTÁS 
A MÉSZÁROSPOSTÁTÓL 

A DIGITÁLIS SZOLGÁLTATÁSOKIG 
A múlt hét végén az érdeklődők a 

nagykanizsai Postapalotában érde
kes kiállítást vehettek szemügyre. 
„A magyar államiság 1000 éve a hír
közlés történetében" című vándorki
állítás a kultúr- és technikatörténet
nek egy olyan szeletét mutatta be, 
amelyik kezdetben csak a kiváltsá
gosokat, később a szélesebb népréte
geket szolgálta ki, ma pedig minden
napi életünk állandó és nélkülözhe
tetlen velejárója. A 2000. augusztus 
20-án Ó p u s z t a s z e i T Ő l indult kiállítás 
pontos ütemterv szerint járja az or
szágot, bemutatva a hírközlés törté
netét a lovasfutártól a digitális úton 
történő szolgáltatásokig, s a hírek és 
hírvivők között olyan történelmi 
csemegékkel is szolgálva, mint pél

dául: Mátyás és Beatrix esküvőjére a 
meghívókat - ami akkor kuriózum 
számba ment - tízezer futár vitte 
szét Európa uralkodóházaiba. A 
technikailag egyszerű, de jól szállít
ható összecsukható állványrendszer 
tablói bemutatják a postaépületek 
szerepét - nemcsak a hírközlésben, 
de a társasági életben is - , kezdve 
onnan, hogy pihenő-, érkező-, 
lóváltóhelyek voltak, egészen napja
inkig, hiszen az ország 26 tele
postaházában a betérőt akár inter
netes hozzáférési lehetőség is fogad
ja. 

Kár, hogy a színvonalas kiállítás 
csak két napot időzhetett városunk
ban. 

B.E. 

A Thury György Kereskedelmi és 
Vendéglátóipari Szakközépiskola 
évente legalább kétszer neves szakem
bereket hív meg azért, hogy a leendő 
szakembereknek - például szakácsok
nak - a tananyagon túl életszerűen is 
tájékoztatást adjanak. Például arról, 
hogy „élesben" az éttermi asztalokon, 
a fogadásokon, a báli étkek felszolgá
lásánál jelen pillanatban mi a divat, mi 
a jelentősége például a „cruditék"-nek 
(vendégváró falatkák), s hogyan vál
toznak az asztali örömök színei, illatai, 
arányai. A legutóbbi előadás három 
résztvevőjét kérdeztük erről. 

A TANÁR 
(Pálfi Zsuzsa szakoktató) 

Ezen az előadáson 30 negyedéves 
tanulónk vett részt. Közülük jó páran 
pontosan tudják, hogy azonnal a szak
ma melyik ágazatában szeretnének 
dolgozni, míg a többiek főiskolai to
vábbtanulásról gondolkodnak. Termé
szetesen vannak tanácstalanok is. A 
mesterszakács úr előadása az oktató
nak kitekintést nyújt, a gyerekeknek 
meg az ismereteken túl felkelti az ér
deklődését, hogy jé, így is lehet? Hogy 
mennyi olyan íratlan szabály van, amit 
a „nagyoktól", meg gyakorlatban lehet 
elsajátítani. Hogy a hideg tányér miért 
csak hideg étel alá alkalmas, s a ma
gyaros ételeket hogyan lehet „finomí
tani" a mai korhoz illően. 

A TANULÓ 
(Barabás József) 

Nagyon érdekes volt az előadás, 
amiből már sok mindent ismertem, de 

természetesen új dolgokat is hallottam 
Engem legjobban az ehető virágok, a 
növényi kompozíciók készítése fogott 
meg. El nem gondoltam volna, hogy 
cukkini, tökvirág, bazsalikom, menta, 
kapor, édeskömény, netán vadrózsa és 
árvácska felhasználásával micsoda 
csodálatos ehető díszek készíthetők. 

AZ ELŐADÓ 
(Prikryl József mesterszakács) 

Örülök ennek a meghívásnak. Jókor 
jött, hiszen még a nagyszakácsi izgal
mak éppen hogy elültek. Mint a 
MenDan Thermal Hotel főszakácsa, 
többször is indultam ezen a versenyen, 
de a „királyi szakács" címet csak idén 
sikerült elnyernem. Itt egy tematikus 
előadást tartottam - kezdve a tálalás fi
lozófiájától, a tárlóedények helyes 
megválasztásán és az ételek és italok 
összhangján át egészen az utolsóként 
asztalra adandó sajtig - , de óhatatlan, 
hogy elő ne jöjjön a nagyszakácsi ver
senyprogram is. Ez pedig többek kö
zött fenyőmaggal ízesített fürjből, ve
sés borjúcímerből - zsályás suffával -
és sárgabarackos mandulás tojófánkból 
állt. A gasztronómiában versenyen, ok
tatókonyhában, fogadáson, családi ün
nepi asztalnál mindig fontos az alka
lom, a nyersanyagok, a színek, ízek, il
latok, no, meg az együttes látvány egy
sége. 

Legközelebb egy valóban nagy ren
dezvényen, a nagykanizsai Gálán öt
száz embernek mutathatom be ezt a tu
dásomat. 

Büki Erzsébet 

KÖZLEMÉNY 
A Zala Megyei Nyugdíjasok Érdekvédelmi Szervezete Elnöksége nevében tá
jékoztatom a tisztelt nyugdíjas társainkat, klubokat, egyesületeket és közössé
geket, hogy a testület hiányzó tisztségviselőit a küldött-közgyűlés szeptember 
21-én megválasztotta. Eszerint: 

Titkár: Szabó Béla (Nagykanizsa) 

Ellenőrző bizottság elnöke: Matola József (Becsehely) lett. 
Az elnökség létszáma: 13 fő, ellenőrzési bizottságé: 3 fő. 
November 28-án nevesítettük a reszort-feladatokat. A megválasztott tisztség
viselők lelkesen fogadták megbízatásukat. 
Előzetes határozatunk: 

Hétfőn és pénteken klub-tagszervezetek saját program szerint tartanak 
rendezvényeket, 
Kedden 9-11 óra között fogadónapot tartunk az igények alakulásával, 
délután 14 órától is. 
Szerdán klubdélután, előadások, bemutatók és más érdekességek várnak 
az érdeklődőkre. 

A programok előkészítés alatt vannak, ezért bevezetésére állandó jelleggel 
2001. januártól kerül sor. 
Elnökségi ülések a hónap negyedik hét kedden 14 órától. 
Valamennyi rendezvény kiindulópontja: Nk., Petőfi u. 5. 
Levelezési cím: Nagykanizsa, Zrínyi u. 34/a. 
Ezúton köszönjük, mind a magánszemélyeknek, vállalkozóknak, valamint in
tézmények támogatását. Segítő szándékukra a jövőben is igényt tartunk. 
Tisztelettel várjuk észrevételeiket, javaslataikat, adományukat. 

Zibriczky István - elnök 
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EURÓPÁBÓL INDIÁBA 
Virág Zsolt, a Batthyány 
Gimnázium diákja hét 
társával együtt meghí
vást kapott egy Indiában 
rendezett természettudo
mányi versenyre. A ver
seny november elején 
zajlott, ezt követően ke
restük fel Zsoltot, hogy 
indiai élményeiről kér
dezzük. 

- Hogyan kerültetek ki 
Locknow-ba? 

- Még a nyár folyamán a 
csoportvezetőnk szerezett tudo
mást erről a lehetőségről. Ezt 
követően volt egy válogató Bu
dapesten, amelyen mi is kivá
lasztásra kerültünk. November 
7-én indult a nyolctagú kül
döttség Budapestről, 9-én kez
dődött a verseny. A verseny 
maga ötnapos volt, és a CMS 
középiskolában zajlott. Ez a vi
lág legnagyobb középiskolája, 
25 ezer diák jár oda. Nagyon 
fejlett kollégiuma van, szinte 
háromcsillagos szállodának 

pot voltunk Indiában, ebből két 
napot Delhiben, egyet Bag-
rában. 

- Mire kaptatok meghívást? 
- Ez egy nemzetközi termé

szettudományi verseny volt, fi
zika, kémia, biológia, matema
tika, programozás, és egy mo
dell bemutatása képezte a ver
seny tárgyát. A társam és én 
egy lézerrel működő oszkril-
loszkóp modelljét mutattuk be 
és magyaráztuk el. Ezzel a mű
szerrel tulajdonképpen a sinus
görbét, a hálózati feszültséget 
lehet kirajzolni, vagy meg lehet 
jeleníteni vele az emberi hang
hullámokat. A verseny legfőbb 
célja a tárgyi ismeret mellett 
az angol nyelv ismerete, hasz
nálata volt. 

- Milyen találmányokkal ér
kezett a többi meghívott? 

- Volt, aki földrengés-szimu-
láló programmal jelentkezett, 
mások közlekedési megoldáso
kat hoztak. 

- Szerinted miért szervezték 
Indiában ezt a versenyt? 

- Szerintem azért, hogy meg-

beillő körülmények jellemez
ték. Az étkezéseket svédaszta
los megoldássál is ők bonyolí
tották. Nagyon jól megszervez
tek mindent. A verseny befeje
zését követően még három na-

mutassák Indiát, a hagyomá
nyos kultúrát, az ott zajló fejlő
dési folyamatot a világnak. Öt
ven éve független ország India, 
és nagyon gyorsan fejlődik. 
Delhi a világ öt legszennyezet

tebb városa közé tartozik, 
nincs tömegközlekedése, zsú
folt, és nagyon nagy a nyomor. 
Az elnöki rezidencia maga a 
csoda, ugyanakkor az emberek 
többségükben olyan körülmé
nyek között élnek, ami szinte 

- Már a repülőn megismer
kedtünk, és barátságba kerül
tünk egy indiai légikisasszon
nyal, Mitával. Mita megígérte, 
ha visszaér ismét Delhibe, ak
kor vendégül lát bennünket 
egy vacsorára. így is történt. 

érthetetlen egy európainak. So
kuknak egyetlen vagyona az a 
szakadt sátorlap, amellyel ta
karóznak. A lakosság mind
össze tíz százaléka iskolázott, 
hatvan százalékuk munkanél
küli. Az emberek egészen kü
lönlegesen gondolkoznak, hi
szen a vallásuk végtelen türe
lemre inti őket, és a hitük sze
rint a földi élet egy átmenet 
csupán. Mindenre ráérnek, 
nincs rohanás, hiszen azt vall
ják, amit ebben az életükben 
nem oldottak meg, megoldják a 
következőben. Felettébb pozití
van gondolkoznak, van valami 
rokonszenves az életfelfogá
sukban. 

- Magyarországot is meg
mutattátok? 

- Volt sajtótájékoztató, és 
nyilatkoztunk az indiai tévének 
is. Kíváncsiak voltak a magyar 
kultúrára, arra, milyen eltéré
sek vannak a két nép kultúrája 
között. 

- Volt módotok az indiai 
emberekkel ismerkedni? 

Nagy élmény volt bepillantani 
egy indiai otthonba. Fura 
volt, hogy a lakásban nem volt 
asztal, az ölünkből ettünk. 
Nem Mita főzött, hanem a két 
szolgája, és nem tradicionális 
indiai ételeket ettünk, hanem 
európai ételeket készíttetett. 
Bár Mita nem gazdag, indiai 
szemmel jómódú. Akinek In
diában állása van, az már ké
pes arra, hogy szolgákat tart
son, hiszen nagyon olcsó a 
munkaerő. 

- Mi volt neked a legkülön
legesebb élmény Indiában? 

- A Tadzs Mahal. Nagyon 
lenyűgöző épület, maga a cso
da. Az előtte lévő mesterséges 
tavon pedig úgy csillognak a 
napsugarak, hogy szinte elva
kít. A Lótusz-hívők temploma 
is gyönyörű volt. Különleges 
volt, hogy szinte mindenhová 
csak mezítláb lehetett bemenni, 
ami egy európainak furcsa, 
nem beszélve arról, hogy ren
geteg veszélye van. 

D.É. 
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MEGHALT A KIRÁLY, 
ÉLJEN A KIRÁLY! 

KISPÁLYÁS FOCI 
A Városi Labdarúgó Szövetség és a 

Polgármesteri Hivatal Művelődési és 
Sportosztályához tartozó Sportiroda 
szervezésében folyó kispályás labdarú
gó-bajnokság töretlen népszerűségnek 
örvend évtizedek óta. Tavasztól őszig 
a több osztályban zajló szabadtéri, a 
téli hónapokban a kuparendszerű te
rembajnokság küzdelmeiben vehetnek 
részt a csapatok. A felmenő ágú sza
badtéri bajnokság öt osztályra bővült 
néhány éve és beindították a „senior" 
korba lépett focibarátokból verbuváló
dott együttesek versengését is. Idén is
mét 70 csapat részvételével zajlottak a 
szabadtéri küzdelmek márciustól októ
ber végéig a Mindenki Sportpályája 
villanyvilágítással is rendelkező két sa
lakpályáján hétköznap délutánonként. 
A „fiatalok" bajnokságának alsóbb 
osztályaiból az első két helyezett lép 
eggyel feljebb az onnan kiesők helyé
re. Nem gyakori, de volt már rá példa, 
hogy egy frissen szerveződött gárda 
évről évre küzdötte fel magát a maga
sabb osztályba. Ezt a bravúrosnak szá
mító produkciót az Unicum nevet vise
lő együttes mondhatja el most magá
ról, hiszen '97-ben rajtoltak az V. osz
tályban, amelynek bajnokságát meg
nyerve jutottak a IV-be, ahol szintén 
bajnoki címet szerezve kerültek fel-

SAKK 
Nagykanizsa nagy múlttal bíró 

sakkélete a kilencvenes években 
pezsdült meg igazán, különösen az 
izzós gárda NB I-be kerülése lendí
tett sokat a sportág még népszerűbbé 
tételén. A Tungsram gyár hathatós 
támogatása is hozzájárult, hogy ne
ves sakkozókkal sikerült folyamato
san megerősíteni az élvonalba kerü
lést kiharcoló, helyi erőkből álló 
együttest. Az elmúlt évben az 
éltábláknál már nemzetközi nagy
mesterek - Ribli. Pintér. Stohl. Fara
gó - mérkőztek kanizsai színekben. 
Az eredményesség nem is maradt el, 
a kanizsai sakktörténelem legsikere
sebb évadját produkálták az NB I-
ben elért bronzérmes hellyel. A gya
korlatilag kanizsai játékosokból álló, 
Nyugatker Kft. néven szereplő má
sodik csapat sem akart „lemaradni" 
élvonalbeli társaik sikerétől, s meg
nyerve az NB II-es bajnokságot, fel
jutottak az NB I/B-be. A Batthyány 
Gimnázium színeiben szereplő fiatal 
gárda az NB Il-ben folytathatja, így 
városunk azzal is büszkélkedhet, 
hogy a sakkbajnokság valamennyi 
osztályában képviselve van, a me
gyeitől az NB l-ig. Az új évadra né
hány változás történt a szakvezetés
ben és a játékoskeretben is. Takács 
Zoltán, az eddigi klubelnök lekö
szönt, s szintén egy volt kiváló sak
kozó, Rudolf Sándor lépett helyébe. 

jebb. A III. osztályból „csak" ezüstér
mesként, idén a II. osztályból aztán is
mét bajnokként kvalifikálták már ma
gukat a kispályás „élvonalba". Ez egy
fajta szenzációnak számít, valamint az 
is, hogy az I. osztály bajnokságát ki
lenc éve zsinórban nyerő Tip-Top 
együttesének idén meg kellett elégedni 
az ezüstéremmel. A bajnoki címet 
amolyan rajt-cél győzelemmel az 1. 
FC Tobelo gárdája szerezte meg. 18 
győzelemmel, két döntetlennel és 
ugyancsak két vereséggel zárták fenn
állásuk legjobb évadját. Egyik veresé
güket még a tavaszi szezonban szen
vedték el a végül bronzérmes ÁFÉSZ 
csapatától, a másikat a finisben a Tip-
Top-tól, akik azért szinte végig ver
senyben voltak velük a bajnoki címért. 
Horváth László, az I. FC Tobelo csa
patvezetője a jó egyéni teljesítmények 
mellett igazi csapatmunkának tulajdo
nítja sikerüket. A gólkirályi címet is 
játékosuk, Gyulai Attila érdemelte ki 
21 góllal. Az I. osztályból a Szivacsok 
és a Főposta csapata esett ki, helyükre 
a már említett Unicum és a Delfin lé-

Ugyancsak leköszönt tisztéről az él
vonalbeli csapat vezetője Somogyi 
Jenő, a továbbiakban Papp Nándor 
látja el ezt a feladatot. Az NB l-es 
csapattól távozott Pintér József nem
zetközi nagymester, s az NB I/B-be 
került gárda is gyengült gyakorlati
lag Kassai Zoltán és Marton István 
kiválásával, valamint azzal, hogy 
Bodó Norbert az élvonalbeli csapat
ba lépett elő. Az évadkezdet nem 
volt valami fényes, különösen a má
sodik vonalban újonc együttesünk
nél. A kaposvári szezonnyitón nem 
várt, 8:4 arányú vereséget szenved
tek, s a hazai rajt sem sikeredett iga
zán jól, szoros meccsen 6,5:5,5-re 
kaptak ki a jó erőkből álló győriek
től. Különösen a középső táblákon 
„betliztek" sakkozóink, Rezsek Gy„ 
Sziva A., Kercsmarics J. és Bis-
kopics M. is vereséget szenvedett. A 
jövő szempontjából biztató, hogy a 
fiatalok kitettek magukért, Hegedűs 
Ferenc, Szabó Virág és Biskopics 
Boglárka nyerte játszmáját, Sipos Já
nos és Ladányi Zsolt pedig döntet
lennel járult a nagyobb vereség elke
rüléséhez. Az NB l-es csapat Hala
dás elleni találkozója - a szombathe-

pett. A II. osztály kiesői a Coca-Cola 
és a Pedagógus, feljutott a Blackburry 
és a Winners. A III. osztályból kiesett 
a Curacao és a Hollywood, helyiikre a 
Kenő és az Ép. Forg. FC került a IV. 
osztályból, amelyből a Tyu Tyu és a 
Mephisto esett ki. Az V. osztályból az 
Oporto és az FC Almaié játszhat jövő
re egy osztállyal feljebb. A seniorok 
bajnokságát idén is az egykori Tip-
Top-os „aranycsapat" kiválóságait -
Kálóczy, Csepregi, Kepe, Horváth Z., 
Skublics - is felvonultató Argosz gár
dája nyerte, a tobelósokhoz hasonló 
rajt-cél győzelemmel a Dél-Zala és a 
Puncs-Fagyizó együttese előtt. A do
bogós helyen végzett csapatok teljesít
ményét oklevél- és pénzjutalommal 
honorálta a város vezetése a Mindenki 
Sportpályája klubtermében tartott díj
kiosztón, a bajnokok emellett egy évig 
őrizhetik a díszes vándorkupákat. 
„Meghalt a király, éljen a király!" 
idézhetnénk a mondást, hiszen a csapa
tok zöme nevezett a hétvégén induló, 
közel három hónapon át tartó terem
labdarúgó-bajnokság, a Téli Kupa küz-

lyiek kérésére - januárban kerül sor
ra, így évadnyitóvá lépett elő a tava
lyi ötödik helyezett, Pintér Józseffel 
megerősödött Bp. Postás elleni mér
kőzés. A Tungsram csapatában Pin
tér kiválásával mindenki eggyel 
előbbre lépett a sorban, sőt Flumbort 
András az ötödik táblára került, amit 
elmúlt évi parádés teljesítménye is 
indokolt. A postások csapata is több 
nagymesterrel és nemzetközi mester
rel büszkélkedhet, igaz ezúttal Pintér 
Józsefet nélkülözniük kellett. A talál
kozó egyfajta „remi dömpinget" ho
zott, a tizenkettőből hét végződött 
döntetlennel, három kanizsai, kettő 
pedig fővárosi győzelemmel zárult. 
A hazai siker így nem maradt el a 
szezonnyitón, de a minimálisnak 
mondható 6,5-5,5 arányú győzelem 
elég halványnak tűnik az erővi
szonyok tekintetében. A folytatás re
mélhetőleg jobban sikerül, főleg a 
második vonalban. A szakvezetés 
előzetes célkitűzése az NB l/B-s gár
dánál a bentmaradás kiharcolása, az 
NB l-eseknél pedig a 4 - 6 . hely meg
szerzése, de az újabb dobogós he
lyért sem dorgálnák meg őket. 

B.Z. 

delmeire. ami az Olajbányász-csarnok
ban kerül megrendezésre. A teremfoci
kupa rendszeres játéklehetőséget bizto
sít a csapatoknak a téli hónapokra és 
felkészülést a szabadtéri bajnokságra. 

B.Z. 

Jól 
sportoltak 
é s tanultak 

Nemes gesztus évek óta vá
rosunk mindenkori vezetésétől, 
hogy kiemelt figyelmet fordíta
nak a jó tanulmányi eredmények 
mellett kiemelkedő sportteljesít
ményt nyújtó diákokra, s jutalma
zásukkor nem feledkeznek meg a 
sikerek elérésében jelentős szere
pet játszó testnevelők és edzők 
tevékenységéről sem. Az elmúlt 
tanévben a tanulás mellett jelen
tős sportsikereket is produkáló ta
nulók és felkészítőik hagyomá
nyos díjkiosztó ünnepségére a 
Central étteremben került sor. 
ahol a „házigazda", dr. Pintérné 
Grundmann Frida. a Művelődési 
és Sportosztály vezetője köszön
tötte a megjelenteket, majd Tüttő 
István polgármester méltatta a 
nem mindennapi teljesítményt 
nyújtó, a sport miatt sok lemon
dást is vállaló diákok elért sikereit. 
Szólt arról is, hogy mennyire fon
tos a nevelők, edzők szakavatott 
irányítása mellett a szülők, a csa
lád pozitív hozzáállása, amely 
szintén elősegítheti a kiváló ered
mények elérését. A város szinte 
valamennyi általános és középis
kolájából kiérdemelték valame
lyik sportágban nyújtott produk
ciójukért az elismerést a mind
emellett jól is tanuló diákok. Tu
catnál is több sportágbán értek el 
kiváló eredményeket, ezzel nem
csak iskolájuk, egyesületük, ha
nem városunk jó hírét is öregbí
tették olykor nemcsak hazai, ha
nem nemzetközi viszonylatban is. 
A sportos diákok közül 75-nek, 
valamint 25 testnevelőnek és 21 
edzőnek adott át jutalmat Tüttő 
István polgármester, dr. Tuboly 
Marianna jegyző, Balogh László 
az OKSB elnöke és dr. Pintérné 
Grundmann Frida osztályvezető 
az ünnepségen, mely után finom 
falatokból álló uzsonnával ked
veskedtek kiváló ifjú sportolóink
nak. 

B.Z. 
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November 18-án Debrecenben a 
szép sikert elérő zalai díjazot
taknak is gratulálhattak. A 
Kendlimajorban élő kerttervező 
házaspár dr. Czinki László és fe
lesége Ortrun Czinki a Szép ker
tek című kertészeti folyóirat ál
tal meghirdetett „Az Év kertje 
2000" II. Országos Kerttervezési 
és Építési Nívódíj pályázaton 
különdíjat nyert el. A Németor
szágból hazatelepült diplomás 
kert- és tájtervező szakemberek 
legutóbbi itthoni munkái - mint 
például az újudvari és kisrécsei 
millenniumi parkok, vagy Csapi 
község Millenniumi Emlékműve 
- , a nagykanizsaiaknak elérhető 
közelségben vannak, de a díja
zott kertet egy esti baráti beszél
getés keretén belül csak fotók 
segítségével ismerhettük meg. 

- Milyen követelményeknek fe
lelt meg az Önök által tervezett és 
kivitelezett kert? - kérdeztük dr. 
Czinki Lászlót. 

- Ha a pályázati kiírást nézzük, 
akkor a legfontosabb szempont az 
volt, hogy a táj, a település sajátos 
jellegének megfelelő legyen a kert, 
lakóhelyen, s megfelelő életteret 
nyújtson az ott élőknek. Fotókkal 
dokumentáltuk a „mi" kertünket, 
de a bírálóbizottság nemcsak ezek 
alapján, hanem kiszállva, a hely
szín megtekintése után döntött 
úgy, hogy melyik kertet is díjazza. 
Ezért nem tudta értékelni a zsűri a 
másik pályázatunkat, mert 
Meiningen (Németország) sajnos 
messze van. Természetesen, ami
kor az. ember kertet tervez, akkor 
nem az. lebeg a szem előtt, hogy 
egykor majd pályázni fog vele, ha
nem az, hogy a megrendelő igé
nyének és a színhely sajátosságai
nak megfeleljen. Két éve alakítot
tuk ki ezt a kertet Szigligeten, az 
Öregfaluban, egy tájvédelmi terü
leten. A telken lévő épület nádfe-
deles parasztház - amit a tulajdo
nosok komfortosítottak -, a körü
lötte lévő veteményeskert felesle
gessé válva átadta helyét egy pihe
nőkertnek. 

- A színvonalas fotók alapján is 
szinte magunk előtt látjuk nyári 
pompájában a kertet. 

- Azzal, hogy szép látványt 

A meiningeni kert 

Öreg fák alatt megújult kert 

nyújt, csak egy áttekintő képet 
kaptunk a kertről. De az apró 
részletekben van a kert igazi vonz
ereje, s ezt a zsűri is értékelte. Ut
ca felől a Balaton felé lejt a terü
let, tehát a panorámát vétek lett 
volna beépíteni. Szerencsénkre a 
fák - nyár, dió, akác - többsége 
egészséges volt, s megtarthattuk a 
szőlőlugast is, meg egy kevéskét a 
veteményeskertből. A teljesen pá
zsittal borított kert megengedte 
közvetlenül a ház körül virág
ágyak telepítését is, térelválasztó
ként meg virágzó bokrokat ültet
tünk. Utca felé sövénykerítés zárja 
le a területet. A szomszéd ház kert
je felé szabad az átjárás, az utak 
nem elválasztanak, hanem össze
kötik a szomszédokat. A 600 négy

zetméteres kert abban a környezet
ben egyszerre extra is, de hagyo
mányos és falusi is. A szigligetiek, 
meg az arra járók az építés során 
meg-meg kérdezték, hogy mennyi
be került ez az egész. Ha mindent 
összeszámolunk, akkor kb. másfél
millió forint. Ennek az összegnek 
egyharmada a tervezési díj és a 
felügyelet volt, mert Magyarorszá
gon a kivitelezési munkákat vég
zők mellett állandóan ott kell len
ni, míg Németországban, ha átad
tad a terveket egy kivitelező szak
cégnek, akkor nyugodt lehetsz, 
mert a munkát jó minőségben el
végzik. 

- Milyen térelemeket álmodtak 
e kertbe? - fordultunk Ortrunhoz, 
aki németországi munkáiban is 

előszeretettel alkalmazott a par
kokban, játszótereken ilyesmit. 

- A pihenőpad - természetesen 
fából -, a grillsütő hozzátartozik a 
szabadban tölthető órák kényelmé
hez. Ezen kívül a környezet még 
megkívánta, hogy a hagyományos 
falusi élet néhány jellegzetes térele
me is idekerüljön, mint például a 
köcsögfa vagy a nádtetős ftlagória. 
A kert hangulatához - véleményünk 
szerint - nagymértékben hozzájárul 
az is, hogy a közlekedőutakat élére 
állított kis fakorongokkal raktuk ki. 
A tulajdonos respektálta elképzelé
sünket, s már második nyáron él
vezheti szép kertjét. 

- A nagyvilág lüktetéséhez szo
kott embereknek nem túl csendes 
ez a ködbe burkolózó Kendli-
major? - fordultunk ismét Czinki 
Lászlóhoz 

- Feleségemmel együtt nagyon 
jól érezzük magunkat itt. Mivel én 
már nyugdíjas vagyok, teljesen be
rendezkedtünk Kendliben. Essen-
ben, húsz évi működés után felszá
moltuk a CZINKI PLÁN tervező
irodát - nem tanítok már az egye
temen sem -, s a pihenés mellett a 
jövőt tervezgetjük. Tavasszal szeret
nénk Kisrécse-Kendlimajorban egy 
erre a vidékre jellemző, hagyomá
nyos „ Parasztudvar-múzeum "-ot 
nyitni, ahol vendéglátással egybe
kötve tölthetne el pár órát az erre 
járó. Feleségein pedig - aki akva-
rellfestő-művész, s a közeljövőben. 
Bécsben és Salzburgban lesz kiál
lítása - a szabadtéri múzeummal 
egy időben, saját galériájában 
mulatja be munkásságál. 

A jelenlegi életfonnánk, a ter
veinkkel kapcsolatos tevékenyke
dés azonban nem zárja ki azt, 
hogy ha valaki megkeres bennün
ket, nem vállalnánk szakmánknak 
megfelelő feladatot. Mivel olyan 
megbízatásaim voltak, mint a Né
met Régiófejlesztési, Építészeti és 
Városrendezési Miniszter, vagy az 
Európa Unió Területfejlesztési és 
Természetvédelmi Szekciójának 
tanácsadója, az ott szerzett ta
pasztalatokkal talán hasznára le
hetnék a környező települések ön
kormányzatainak és a kialakuló 
régiók szakembereinek. 

Büki Erzsébet 
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Meghívó 
„Segítség" a Fiatalokért 

Közhasznú Egyesület 
Nagykanizsa, Petőfi S. út 5. 

„S-O.S Karácsony" 
a fiatalokért 
elnevezéssel 

G Á L Á T R E N D E Z 
Nagykanizsán 

2000. december 11-én 
15 órai kezdettel 

a Hevesi Sándor Művelődési 
Ház Kamaratermében 

A rendezvényen tehetséges fiatalok 
érdekes előadásai, valamint 
meglepetésműsor várható. 

Tisztelettel: 
Molnár Ferenc Roland 
a „Segítség" a Fiatalokért 

Közhasznú Egyesület elnöke 

Fővédnökök: 
Dr. Tuboly Marianna- jegyző 
Göndör István - országgyűlési 

képviselő 
Balogh László - OKSB-elnök 

M Ű S O R 
V Á L T O Z Á S 

Bizonyára többen is észrevették, 
hogy új csatomakiosztás lépett életbe 
a kábelen. Bagladi József, a UPC 
Magyarország Kft. helyi üzemveze
tője lapunk kérdése elmondta, hogy a 
változás magyarázata a műsoregysé
gesítés. Ennek részleteiről egyébként 
írásban is tájékoztatják a közeljövő
ben az érintetteket. A változás ered
ményeként új magyarnyelvű adók is 
műsorrendbe kerültek. Öt magyar
nyelvű adóval bővült a kínálat, ezek 
közül van olyan is, amely az olcsóbb 
szolgáltatás keretében is hozzáférhe
tő, például a SatElit, vagy a Filmmú
zeum. A kisgyerekes szülők egy ré
szének bizonyára hiányzik az egyik 
magyarnyelvű gyermekcsatorna, a 
Minimax. amely mostantól országo
san a legdrágább csomagba tartozik. 
Eddig Nagykanizsa különleges hely
zetben volt. hiszen itt az olcsóbb 
szolgáltatás keretében is igénybe ve
hető volt ez a szolgáltatás, december 
elsejétől azonban nem. Újdonság 
még. hogy újabb gyermekcsatorna is 
megjelent a kínálatban, így az extra 
csomagban három csatorna közül is 
választhatnak az érdeklődők. Az új 
csatornakiosztás szerint a Nicke
lodeon a középkategóriájú csomag
ban is hozzáférhető. 

D.É. 

Képessé tesszük, 
hogy bármit megtanuljon. 

Előfordul, hogy gyermeke egész délután a házi 
feladatát írja, és családi veszekedéssé fajul 

a délutáni tanulás? 
Van úgy, hogy az iskolában a diákok nem 

tudják elsajátítani a tananyagot? 

Lehet ezen változtatni. 
A döntés az Ön kezében van. 

Jöjjön és sajátítsa el a működő 
tanulási technológiát. 

MÁS TANULÁSI MÓDSZER 
2000. december 15-17-én 

a MÁS NYELVISKOLÁBAN. 
Nagykanizsa, Zemplén u. 6. 

Bármely gyermek jövőbeli sikere és boldogsága a 
tanulási képességétől függ. Ez a képesség velünk 
született. A gyermekek nagyon sok olyan dologgal 
találják magukat szembe, amit még nem értenek! 
Azt mondjuk nekik, hogy a tanulás a jövőjük kul
csa. Tanulniuk kell tehát, de arra nem tanítjuk meg 
őket, hogy ezt HOGYAN tegyék. 

A legtapasztaltabb és legjobb pedagógusnak is pró
bára teszi az energiáit, hogy teljesítse kötelességét 
és valódi ALKALMAZHATÓ TUDÁST adjon át 
VALAMENNYI tanítványának. 
Ezekre a problémákra ad megoldást a MÁS Nyelv
iskolában elsajátítható tanulási módszer. Ez olyan 
technológia, melyet bárkinek, bármely korban nem 

késő megismerni, hiszen képességet nyújt arra, 
hogy valaki bármit megtanulhasson és megértsen. 

Az élet maga a kommunikáció. A kommunikáció 
akkor működik, ha van megértés. Az olvasás és a 
tanulás: kommunikáció a könyvvel. 

Tehát az élet minősége függ attól, hogy tudunk-e ta
nulni, vagy nem. 

A MÁS Nyelviskola nemcsak idegen nyelvek okta
tását végzi ezzel a módszerrel, hanem azt is fel
vállalja, hogy képessé teszi a jelentkezőket arra, 
hogy bármit megtanulhassanak. 

Vélemények a korábbi tanulási tanfolyamokról: 
„Az egyszerűség a legnehezebb: aki ezt a tanfolya
mot elvégzi, világos lesz számára, hogy bármit le-
küzdhet megszerzett ismeretei segítségével." 

(cégtulajdonos) 
„E módszer segítségével a tanuló saját energiaforrá
sát mobilizálva jut el a teljesítményképes tudás bir
tokába." (pedagógus) 
„Annyira tetszik, hogy ha lehetőségeim engedik, 
szeretném én is kitanulni ezt a módszert és továb
badni. Köszönöm a szüleimnek." 

(főiskolai hallgató) 
„A módszer kiváló. Megbizonyosodtam abban, 
hogy nem ördöngösség ez, hanem logikus lépések 
egyszerű sorozata." (cégvezető) 
„Számomra távlatokat nyitott meg a tanulás-ok
tatás-kommunikáció terén." (isk.-igazgató) 

Pedagógusok jelentkezését várjuk, akik fogéko
nyak a hatékony oktatási módszerre és az újdon
ságokra! 

Érdeklődni: Nagykanizsa, Zemplén u. 6., 
nyitva tartáskor: 312-333. 
Mobiltelefon: 30-2162 801, 30-9561 082 

(x) 

M E G R E N D E L Ő 
Név: 

Cím: 

Igénylem az alábbi csomag bekötését: 

• Extra csomag (konverter) 
• HBO 
• SPORT 1 
• AKTÍV (18 éven felülieknek) 

Kérjük az alábbi kivágott megrendelőt jutassa el az UPC Magyarország Kft. nagykani
zsai irodájába, akár levélben, akár személyesen. (Cím: Nk. Csengery utca 9.) 
A megrendelő visszajuttatói között az UPC kéthavi Extra csomag, HBO, SPORT 1 és 
AKTÍV csomag előfizetés sorsol ki. 
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A Batthyány Lajos Gimnázium tanulói és tanárai 415 fővel látták az István a király 
című rock-operát Budapesten a Magyar Színházban Iglódi István rendezésében 

KORONA, A SZENT 
1. „Felkelt a napunk, / István a 

mi urunk. / Arad a kegyelem fénye 
ránk. / Hálás a szívünk / Zengjen 
az örömünk / Szép Magyarország, 
édes hazánk." 1984-ben csendült 
fel először ez az ének, és akik a 
Királydombon hallották, a Him
nusz áhítatával hallgatták. Hason
ló fogadtatása volt a mű filmválto
zatának is, így az áhítat szélese
dett, nemzeti méretűvé nőtt. Az 
István, a király című rock-opera 
nemzeti egységet teremtett. Ez a 
nemzeti egység jelent meg 1989-
ben, amikor Nagy Imrét és társait 
eltemették, ez a nemzeti egység 
bontotta ki tisztán a piros, fehér, 
zöld lobogót, és kiáltotta világgá, 
hogy Magyarország független 
köztársaság lett. 

2000-ben - többszörösen jubi
leumi évben - Iglódi István ismét 
megrendezte a művet. Egészen 
más alapokon állva nyúlhatott a 
műhöz, mint tizenhat évvel ezelőtt 
a szerzőpáros Szörényi és Bródy, 
illetve a rendező Koltai Gábor, hi
szen nem kellett a hatalom ideoló
giájához igazodnia. De nem tá
maszkodhatott a nemzeti egység 
felhajtó erejére sem, amelyen ez a 
mű nagyszerűvé vált, hacsak nem 
akarta egy újabb darabbal gazda
gítani nemzeti ereklyegyűjtemé
nyünket. Nem tagadom, nem sok 
várakozással ültem be a Magyar 
Színház előadására, hiszen az Ist
ván, a király mögötti eszmei tarta
lom számomra már a múlté, nem
zeti lobogót lobogtatni pedig csak 
méltó helyen és időben szeretek. 
A köztársaság államformája 
annyira természetszerűvé vált -
nagyon helyesen - , hogy annak a 
dicsőítésére, ezt a művet kevésnek 
találtam, még akkor is. ha a zenét 
ma is szeretem, és a színház szóra
kozást nyújtó feladatát is elfoga
dom. 

Iglódi István rendezésében 
azonban egy más alkotást láttam. 
A műnek olyan értelmezését mu
tatta meg, amely élővé, jelenné 
tette azt, igazi színházat teremtve. 
Ez az értelmezhetőség vezetett ab-

(Értelmezés és meditáció 
egy színházi előadás kapcsán) 

ban, hogy vizsgáljuk meg kicsit 
alaposabban a régi István, a király 
jeientéskörét, és ehhez viszonyítva 
szóljunk annak más jelentéséről. 

2. 1984-ben, a rock-opera be
mutatásának idején a szocializmus 
eszmerendszere és ezen az alapon 
álló társadalmi berendezkedés úgy 
állt fenn, mint Franciaországban 
az anciem régime kétszáz évvel 
ezelőtt. Számos jel mutatott arra, 
hogy a rendszer már bukásra van 
ítélve, de nagy hivalkodásnak te
kintem, ha innen alulról nézve 
bárki is úgy gondolkodott volna, 
hogy öt év múlva e rendszer végét 
kinyilvánítják. Az egészen más 
kérdés, hogy szerettük volna, ha 
ez bekövetkezik, hogy vágytunk 
egy polgári demokratikus rendre, 
hogy már hangosan beszéltünk a 
polgári szabadságjogokról, szuve
renitásról, hogy nyugatra történő 
utazások lehetőségével minden té
ren összehasonlíthattuk a két rend
szert a miénk hátrányára. Alulról 
nézve, tehát mindazok fejével 
gondolva mondom, akik kívül áll
tak a rendszeren, mint ahogy a be
fogadó néző-olvasó is kívülálló 
(nem beavatott) a színházi produk
tummal - vagy olvasandó műalko
tással - szemben. A harmadik 
rend is messze állt még a forrada
lom kitörésétől 1784-ben. XVI. 
Lajosnak esze ágában sem volt a 
rendi gyűlést összehívni, és min
den lázadást, .szabadelvűséget 
megelőzendő a Figaro házassága 
című dráma bemutatását is megtil
totta, mondván, hogy ez a darab 
már maga a forradalom. Felülről, a 
hatalom közeléből nézve már ko
rántsem volt ilyen láthatatlan a 
szocialista rendszer vége. Annak 
bukását ugyanis felülről indították 
el és vezényelték. Ismét csak a 
francia forradalomra hivatkozom, 
annak előestéjén és még sokáig jú
lius 14-e után a nemesség irányí
totta a forradalom menetét. Egy 

forradalom mindig a fent lévők 
akaratából és szándékából lesz 
forradalom, ők akarnak új struktú
rát teremteni, mert a régi kereteit 
kinőtték, a régi már akadálya a to
vábbi - főként gazdasági - terjesz
kedésüknek. A franciáknál először 
még Mirabeau, La Fayette márki 
irányítja a tömeget, de befolyásol
ják a királyt is, hogy engedjen, és 
hogy meddig tartson ennek a mér
téke. A forradalom azonban más
ként zajlik. Az alullevőket már 
nem lehet csak úgy egyszerűen 
szabályozni felülről, és nagyon ha
mar azokat is elsöpri, akik ezt az 
erőt előhívták. 1793-ban hol van 
már Mirabeau, hol vannak a libe
rális nemesek, a gazdag polgárok, 
1793-ban már a nincstelen és 
munkanélküli nép uralkodik. A 
magyar rendszerváltásnak is meg
volt a maga Mirabeau-ja - ma 
egyetemen politológiát tanít - , és 
a rendszert vezető párt felső rétege 
is kinőtte a szocializmus lehetősé
geit, és a rendszert szerető párt fel
ső rétege kinőtte a szocializmus 
adta lehetőségeket, és ugrásra ké
szen várta azt az időt, amikor a ré
gi rendszert - pártukkal együtt - is 
újra lehet címkézni, hogy aztán 
ugyanúgy a hatalom birtokosai 
maradjanak, mint ahogy a hatalom 
átmentését akarta a francia nemes
ség és nagypolgárság - gironde -
is. Csak egyetlen jelenetet hadd 
idézzek fel annak jelzésére, hogy a 
rendszerváltozást a hatalom vezér
kara nemcsak magának vindikálta, 
hanem a hatalmat ismét magáénak 
is remélte, amikor az említett 
egyetemi tanár - akkor Európa 
egyik legnépszerűbb politikusa -
hajdujánososan hajolt meg újra
címkézett pártja előtt, hogy köszö
netet mondjon bizalmukért, hogy 
őt jelölték az államfői címre. 

Ha mindezeket az összefüggése
ket figyelembe véve tekintünk egy 
eufórikus hatású színpadi - majd 

filmbeli - előadásra, akkor vilá
gossá válhat előttünk, hogy 1984-
ben a szélsőségesen szembenálló 
nézőpontok is találkozhattak ugyan
abban a műben anélkül, hogy kü
lönbözőségükről tudnának, vagy 
éppen hogy e különbözőséget tet
ten kellene érni. Nem első és 
egyetlen esete ez a magyar tudat
nak, hogy két ember egymás mel
lett ugyanúgy mámorosan éljenez
ve és tapsolva, homlokegyenest 
másra gondol, és az öröm pillana
taiban nemcsak nem tudják, nem
csak nem is feltételezik ezt, hanem 
abban a pillanatban valami éteri 
magasságban, valahol az emberi 
világon túli érzésben ténylegesen 
egyesülnek is. Ilyen mámor lehe
tett 1789. július 14-én Párizsban, 
amikor XVI. Lajost is polgártárs
nak szólították, és mellére kitűzték 
a trikolort. Ilyen mámor volt 1989. 
október 23-án, amikor lobogtak a 
nemzeti színű zászlók, elzengett a 
Himnusz, és Szűrös Mátyás beje
lentette Magyarország új államfor
máját. Az össznépi történelmi ma
jális mélyrétegeiben tehát hatal
mas ellentmondások állnak, és 
ezek előtte még nem jönnek fel
színre. Egyetlen közös célban, 
pontosabban mondva egyetlen kö
zös ellenséggel szemben látszóla
gosan egységet lehet alkotni. Fran
ciaországban is már csak a nagyon 
vallásos király jelentette a rend
szert magát, mindenki más az 
anciem régime megszűnését akar
ta. Nálunk is már csak Kádár Já
nos személye - ezért becsülöm őt 
- fejezte ki a rendszert, mindenki 
más már a rendszer bukását várta. 
Nem különösebben nagy enged
mény ilyen alapon engedélyezni 
ezt a rock-operát. A hatalomra is 
jó fényt vet, engedékeny, sokat 
nyújt, tehát még erős. Énekelje
nek, zenéljenek csak nekünk ezek 
a fiúk, akik már amúgy is megsze
lídültek. Amit XVI. Lajos betil
tott, azt itt már engedték, mert a 
közönséget, ezt a láthatatlan ször
nyet irányítani kell, és jobb. ha fe
lülről tesszük. Kinyitunk egy-két 
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szelepet, és megnézzük, hogy mű
ködik a szerkezet. Egy tehetséges 
parodista egész színházzá nőhette 
ki magát másfél évtized alatt, 
hogy szolgáltassa a politikai prog
nózist. István király személye jól 
megfelelt a politikai jövőképnek. 
A nemzeti tartalom nagyon széles 
tábort összefog az internacionális 
eszmével szemben. István királyt 
sokáig emlegetni sem lehetett, 
nemhogy ünnepelni, így őt a vitor
lába fogni - engedni - jó politikai 
lépés. A katolikus egyház sem pa
naszolhatja, hogy diktatórikus 
rendszer áldozata, István mögött is
mét felmagasodhat. Hadd higgye, 
hogy ő adja a világi hatalmat, mint 
ahogy higgyen mindenki azt, amit 
tud és akar. 

Koppány azonban veszedelmes 
személy, akit le kell verni. Termé
szetesen a történelmi valóság hite
le is így kívánja ezt, az azonban 
nem mindegy, hogy ezt milyen 
célból teszik, hogy milyen össze
függésben jelenítik meg. 1984-ben 
még Koppányt, a rokont úgy kell 
teljesen megsemmisíteni, hogy 
senkinek se legyen kétsége az
iránt, hogy ennek az országnak a 
jövője - jelene - érdekében kellett 
így történnie. Végül is 1956 nem 
volt annyira régen, tehát nem sza
bad olyan értelmezésnek előbúj
nia, hogy valaki is olyan párhu
zamra gondoljon, hogy ez az Ist
ván is ugyanúgy idegen segítségé
vel szerezte meg a hatalmat, mint 
ahogy Kádár is behívta az oroszo
kat. De talán már ez is belefért az 
1984-es rendszer tartományába. 
Mert a mű összefüggésrendszeré
ben ez a tényező elhomályosult, 
mint ahogy az illuzionista is el 
tudja terelni a figyelmet. 1984-ben 
a rendszer erejét az fejezte ki, 
hogy most már szinte mindent le
het mondani, ha a rendszert magát 
nem kérdőjelezzük meg, ha alter
natívát nem ismerünk, nem kere
sünk; tehát a hatalom eszközeit 
szentesítő célt maradék nélkül el
fogadjuk. Ez az eszme jó volt a 
Kádár-rendszer vezetőinek, és na
gyon népszerűen ki is fejezte ezt a 
mű. Nagy Imre - a „rokon", 
elvrokon - még temetetlenül fe
küdt abban a bizonyos parcellá
ban, és itt most az a legfontosabb 
tudomásulvétel, hogy lássák, a 
sorsát ki- és megérdemelte, ahogy 
Koppányt is örök tanulsággal fel 
kell négyelni, hogy tudja minden

ki, mi jár a lázadónak. 1984-ben 
olyan darabot láttunk, ahol azt az 
Istvánt magasztosították fel, akitől 
megkérdőjelezetlenül fogadtuk el 
ezt az eszmét. 

A műalkotás mindig áldozatul 
esik a befogadójának. A szerző 
már csak nézője marad ennek, 
mint ahogy a gyermek is önálló 
létre nő szülője mellett. Ezért ne 
kérdjük, mit akart Szörényi és 
Bródy. Nyilván annyit, amennyit 
megengedtek nekik. így aztán a 
gyermek szép arcával a hatalomra 
is mosolygott, és annak beleegye
zésével mindazokra is, akik a ma
guk megelégedését is kiérezték. 
Örülhetett a nemzeti, örülhetett a 
liberális. A jó zene pedig minden
kit együvé varázsolt. 

3. Az István, a király bemutató
ja után eltelt tizenhat év nagy vál
tozást hozott. Ezredforduló van, 
államiságunk ezredik évét ünne
peljük, vajon tart-e még ez a va
rázslat? Azóta felnőtt egy nemze
dék, akinek a zene ugyanúgy él
ményt nyújtott, mint annak idején. 
A mű pedig a mát tükrözte, mint 
ahogy egy jó rendező nem is te
hetne másként. A különbséget te
hát ők már nem érzékelhetik. A 
ma emberét nem kapcsolja közös
séggé a hatalommal való szem
benállása, ha szemben is állnak 
azzal. Ideálokat, illúziókat sem 
képzel senki, nagyon, „költőietle-
nül lakozik" a mai ember. A régi 
nagy közösségi siker, eufória fel
idézéséhez elég-e István személyi
ségét dicsőíteni ma? Nem elég. 
Iglódi István jól tudta ezt. Beval
lom, nem nagy várakozással men
tem a Magyar Színház előadására, 
Iglódi rendezését nem ismertem, 
holott már Szegeden nyáron be
mutatták. Kikerülte figyelmemet, 
mint annyi más, így meglehetősen 
kényszeredetten vártam az elő
adást. Semmi kedvem nem volt a 
mű kapcsán Istvánt ünnepelni, az
zal megint valakit vagy valakiket 
dicsőíteni. Ez már Adyt is harcos 
ellenállóvá tette, ezeréves elmara
dásról beszélt száz évvel ezelőtt, 
és a lázadó Vazul követelőjeként 
énekelt. Egyszóval, számomra a 
világ megváltozott, ugyanakkor 
azt hittem, hogy ugyanazt a művet 
fogom látni, mint 1984-ben. Nos, 
nem. Ez a mű számomra egész 
másról szólt. 

Ha a francia forradalom párhu
zamot tovább gondoljuk, akkor el

mondhatjuk, a hatalmat korántsem 
azok tudták maguknak megragad
ni, akik a forradalmat elindították. 
De a hatalmat azok sem tudták 
megszerezni, akik ezt megakadá
lyozták. Nálunk is bekövetkezett 
ez a fokozatos tolódás. A liberáli
sok, akiknek legnagyobb vívmá
nya volt, hogy megakadályozzák a 
hatalom átmentését, nemcsak ki
csúsztak az új hatalomból, hanem 
azok ki is rekesztették őket. Szöré
nyi és Bródy is különváltak, holott 
ugyanazt a magyar Himnuszt éne
kelték. Nem is csoda, hogy ezután 
visszajöttek a „bourbonok", és 
„restaurálták" a maguk hatalmát. 
Ez a helyzet ismét új összefogást 
teremtett, de már korántsem volt 
olyan egységes, mint annak előtte, 
és messze nem adta az illúziók há
nyadát sem. Mint ahogy Francia
országban a Bourbon restaurációt 
felváltotta Lajos Fülöp polgárki
rálysága, ugyanúgy bekövetkezett 
itt is a tőkés rendszer nyers préda
szerzése. A franciák a múlt század 
első felében még a nemzeti burzso
ázia nyílt éhségével kerültek szem
be, 2000-ben a nemzeti kifejezés 
nem létező fogalom a tőkés világ
ban. Ismét bonyolulttá lettek a 
frontok, de most már tudatosan ke
rültek egymás mellé azok is, akik 
egyébként ellentétesek. Szörényi 
és Bródy is ismét összeálltak. 

A mai rock-opera Istvánja tehát 
nem dicsőíthetett felhőtlen szép
ségben rendszert, mint ahogy 
1984-ben azt láthattuk. Nagyságán 
nem esett csorba, nem lett kisebb 
vagy jelentéktelenebb, de eltüntet
ték róla azt a dicsfényt, amely 
1984-ben övezte azzal együtt, 
hogy idegen erővel legyőzte majd 
felnégyeltette Koppányt, aki olyan 
hatalomban jelent meg, hogy „sem 
a papok, sem az idegenek" ne 
uralkodjanak. Ma ezt az Istvánt 
nem övezte ilyen megkérdőjelez
hetetlen nagyság. 

A rendezés - értelmezésemben 
- a konfliktust a belső dráma felé 
tolta el. István ezúttal is alternatí
va nélkül áll, de cselekvése kény
szercselekvés: meg kell ölnie a 
szabad Magyarországban gondol
kodó Koppányt, de tisztelettel áll 
meg holtteste felett. Ez még ter
mészetes gesztus lenne, hiszen 
Nagy Imrét eltemették, és végül is 
azok szóltak igazán tiszta szívvel, 
akik most a hatalmat képviselik. 
Felnégyelését azonban nem akadá

lyozhatta meg, csak elhatárolni 
tudta magát bosszúszomjas anyjá
tól, aki eddig is irányította, ugyan
akkor elkülönül feleségétől is, aki 
inkább a személyes szférába vinné 
őt, a férjet. így marad magára a 
feladattal, a feladat súlyával. A 
külső konfliktust belsővé -tolni 
nem volt nehéz dramaturgiai, ren
dezői feladat. Elég volt Koppányt 
nem ellenszenves magyarnak ten
ni, nem élvhajhász embernek mu
tatni, aki nem élvhajhász - bár van 
három felesége - , és olyan apának 
látni, akit szeret a lánya, az a Ré
ka, aki mind a kereszt, mind a sze
mélyes varázsa által vonzóvá vált 
előttünk. Ez a Koppány fejezte ki 
az ábrándot, ami ma már egyetlen 
nemzetnél sem-lehetséges a civili
zációban: szabadsága. A polgári 
létezés ezt a fogalmat már nem is
meri. István, miként ezer évvel ez
előtt, most is Európába vezeti né
pét, de ez a lépése olyan kényszer-
lépés, amelyet nem övez dicsfény: 
a magyarság nagy áldozata árán 
valósul meg ez, ugyanakkor nincs 
más lehetséges választása. 

Iglódi rendezésének ily módon 
nem István lesz a felemelő vég
pontja, hanem a királyi korona. A 
magyar korona. Ez az ereklye vé
gig ott van a magasban, végig 
díszletnek tűnik, hiszen István az 
első koronás királyunk. De az elő
adás végén, a Himnusz hangjaira 
ezt a koronát lassan leeresztik, és 
az teljesen betölti a színpadi teret. 
Az újdonsült király is hátraáll. Mit 
mondhat a darab végén ez a szim
bólum? Úgy érzékeltem, az elő
adás azt üzeni, hogy nincs ma már 
olyan politikai tett, ezzel együtt 
olyan politikai személyiség sem, 
amit és akit maradéktalanul pie
desztálra emelhetnénk. Ami ne
künk, magyaroknak még tisztán 
megmaradt, amit ma senki nem 
mocskol és fröcsköl le, az a ma
gyar korona. A korona, a szent. A 
magyar nép szuverenitásának jel
képe. És amikor ezt így megértet
tem, és a Himnusz hangjaira min
den nézővel együtt felálltam, min
dent felejtve és feledve ismét 
belémhatolt az eufórikus érzés, 
hogy valahol az éterben, valami 
szent magasságban a Szent Koro
na előtt és a Himnusz hangjainál 
még mindannyiunkban együtt él
het ez az ének, „Szép Magyaror
szág, édes Hazánk." 

Lehota János 
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SZÉKREKEDÉS 
A székrekedésről akkor beszélünk, ha a széklel 
kemény, száraz, ritkán és nehezen ürül. Oka sok
féle. A nem megfelelő étrend, mozgásszegény 
életmód, különböző gyógyszerek, bélelzáródás, 
műtét, hashajtók hosszabb ideig tartó szedése, fe
szültség, kevés folyadék fogyasztása vagy a mel
lékhelyiség állapotának, illetve tisztaságának hiá
nyossága egyaránt okozhat székrekedést. 
Az alábbi egyszerű tanácsok betartásával bizto
síthatja, hogy székletüritési problémái rendsze
rint hashajtók tartós szedése nélkül is megoldód
janak. 
Módosítsa étrendjét: fogyasszon bőségese folya
dékot és növényi rostot. Mindennap igyon meg 
6-9 pohár vizet vagy egyéb folyadékot és egyen 
sok rostot tartalmazó ételt, úgy, mint: 
- gyümölcsöt és zöldséget, lehetőség szerint 

nyersen és hámozatlanul, 
- szárított gyümölcsöket: mazsolát, datolyát, 

aszalt szilvát üresen, süteményekben vagy 
tésztákban. 

- szárított mogyorót, mandulát. 
- ecetes savanyúságot, gyümölcsdarabokat tar

talmazó lekvárt. 
- teljes őrlésű lisztből készült kenyeret és gabo

naféléket (korpa rozs. zab, búza). 
Étrendjébe fokozatosan illessze be a magas rost
tartalmú ételekel. mert a gyors váltás kezdetben 
puffadást és bélgázokat okozhat. Az a cél, hogy 
végül minden étkezéskor fogyasszon valamilyen 
rostdús táplálékot. A különböző terméknév alatt 
forgalomba hozott psyllium napjában egyszer-
kétszer I leás vagy 1 evőkanálnyi mennyiségben, 
egy pohár vízben feloldva pótolhatja az ételből 
hiányzó rostokat. 
- Igyon meg mindennap reggeli előtt éhgyomor

ra egy pohár rostos gyümölcslét vagy egy po
hár meleg limonádét. 

- Teremtse, meg annak lehelőségét, hogy naponta 
azonos időben sietség nélkül mehessen WC-re. 

- Ha székeléskor a WC elé tett sámlira rakja a lá
bát, elősegítheti a szükséges izommozgást. 

- Ne tartsa vissza a székletét! Ha ingert érez, 
hagyja abba. amit éppen csinál és menjen WC-
re! 

- Végezzen rendszeresen olyan tornagyakorlato
kat, melyek nem esnek nehezére! A hasizmo
kat erősítő gyakorlatok különösen fontosak. 

- Csak orvosa tanácsára használjon hashajtót 
vagy alkalmazzon beöntési. A hashajtók indo
kolatlan és hosszú időn át tartó fogyasztása 
hozzászokáshoz vezethet. Soha ne alkalmaz
zon szappanos beöntést. 

A december karácsony hava, Telelő hava, Nyilas hava. A 
hónap 31 napos. Az évben ez az 50. hét, és e hét első napja 
a 346. Hétfőn telihold lesz, mely másnapra csökkeni kezd. 

December 11. (hétfő), Árpád. Régi magyar név, az árpa szó 
-d kicsinyítőképzős származéka. Egyéb névnapok: Artúr, 
Dániel, Szabin, Enciána, Damáz. 

December 12. (kedd) Gabriella. A Gábriel (magyarul: Gá
bor) férfinév latinos nőiesítése. Egyéb névnapok: Bulcsú, 
Csepel, Franciska, Johanna, Sántái. 

December 13. (szerda) Luca, Otília napja. Luca napja sok 
népi hagyományt takar. Gonoszjáró nap, a boszorkányok te-
vékenykedése ellen be kell kenni fokhagymával az ablakot 
és az ajtó négy sarkát. Ekkor a férfiak elkezdik készíteni a 
lucaszéket, a lucaostort, a lucainget., melyek segítségével 
karácsonykor felismerik majd a boszorkányokat. A lányok 
lucapogácsákat, lucacédulákat csinálnak, hogy megtudakol
ják jövendőbelijük nevét. Ezen a napon nem szabad semmit 
sem munkálkodni, mert ha például valaki mégis mosna, ak
kor a víz vérré válna. A Luca a Lucia régi magyar alakvál
tozata. Az eredeti név a latin származású Lúciusz férfinév 
női párja. Az Otília germán eredetű. Egyéb névnapok: Elza, 
Vitália, Enid, Edda, Elza, Lucia, Tilla, Oresztész. 

•December 14. (csütörtök), Szilárda. A Szilárd férfinév női 
párja. A Szilárdot egyébként népünk alkotta, a Konstantin 
magyarítására. Egyéb névnapok: Bertold, Konrád, Agnella, 
Aniella. 

December 15. (péntek), Valér. A latin Valerius nemzetség
névből származik. Jelentése: erős, egészséges. Egyéb név
napok: Detre, Dezső, Mária. 

December 16. (szombat) Etelka, Aletta napja. Az Etelka 
Dugonics András névalkotása, aki Etelka című regényében 
(1788) használta először, s az Etele férfinévből alakította. 
Az Aletta az Adelheid (jelentése: nemes + alak, személy) 
fríz és németalföldi formájának átvétele. Egyéb névnapok: 
Aggeus, Hófehérke (egyértelműen a Grimm-mese herceg
nőjének nevéből származik), Tihamér, Nauzika, Beáta. 

December 17. (vasárnap), Lázár, Olimpia. A Lázár a héber 
Eleazár név görög rövidüléséből, illetve ennek latin Lazarus 
formájából származik. Jelentése: Isten segített. Az Olimpia 
sem kevésbé isteni. A görög Olümpiasz névből származik, 
jelentése: Olümposz hegyéről való, amely a görög mitoló
gia szerint az Istenek lakhelye. Egyéb névnapok: Belizár, 
Begónia. 

Összeállította: Hársfalvi Tímea 

PROGRAMAJÁNLAT 
TEREMLABDARÚGÁS: Téli Kupa csoportmérkőzések, szombat-
vasárnap 8 óra. Olajbányász-csarnok. 
KOSÁRLABDA: NB I/B-s férfi: Kanizsa KK DKG East-Flextro-
nics KSZC (Sárvár), szombat 17 óra. MÁV NTE-csarnok. NB l/B-s 
női: MÁV NTE-Tatabánya. vasárnap 17 óra. MÁV NTE-csarnok. 

HA BAJ 
VAN... 

Felnőtt orvosi ügyelet: hétköznap 
16-7 óráig, pénteken 16-tól hétfőn 
7 óráig: 313-274. 
Gyermekorvosi ügyelet: hétköznap 
17-7 óráig, pénteken 7-től hétfőn 7 
óráig: 313-380. Címük: Nk, Pető
fi S. út 5. (a volt fiúkollégium). 

Fogászati ügyelet: vasárnap és ün
nepnap: 9-14 óráig a (Szent Imre 
u. I.) 313-131-es telefonszámon. 

Mentők: 104 
Tűzoltók: 105 
Rendőrség: 107 

Szőkék 
Egy szőke meg egy barna 

nő kiugrik az ablakon. Melyik 
ér le előbb? 

A barna, mert a szőke út
közben megáll, hogy megkér
dezze az utat. 

Mit kell tenned, ha egy sző
ke nő megdob egy szeggel? 

Fuss el a környékről minél 
előbb, mert a gránát a szájában 
maradt! 

* * * 
Honnan tudod, hogy egy 

szőke nő ült a számítógép 
előtt? 

A joystick rúzsos és az egér 
előtt sajt van. 

Mi az, amikor egy szőke nő 
átfesteti a haját barnára? 

Mesterséges intelligencia. 

Két selyemhernyó találko
zik. Kérdezi egyik a másiktól: 

- Mostanában nem látni té
ged a társaságban! Mi van ve
led? 

- Begubóztam. 
* * * •4* 

A gilisztafiú kérdi a mamá
jától: 

- Apu hol van? 
- Elment horgászni. 



ComputerElektronika 
Számítástechnikai és 
Elektronikai Szerviz 

Nagykanizsa, Felsöerdő út 87. 
Tel./fax: 93/315-313, Mobil: 06/30/2771413 

- Új számítógépek, nyomtatók 
- Hálózatépítés 
- Számítógépjavítás, -bővítés 
- Nyomtató- és szünetmentes-

javítás 

- Szoftvertelepítés, -karbantartás 
- Beléptető- és felismerő

rendszerek 

S Z Á M Í T Ó G É P B O N T Ó 
- Használt tesztelt számítógépek, 

részegységek, felújított nyomtatók 
adásvétele. 

Nagykanizsa területén 
ingyenes kiszállás, helyzetfelmérés, 

szaktanácsadás. 

Piarista Általános Iskola és Gimnázium 

ADVENTI JÓTÉKONYSÁGI VÁSÁRA 
2000. december 9-én és 10-én 
9 órától 17 óráig tart nyitva 

az iskola tornatermében. 

Olcsó árak! é Műsor! # Tombola! 

APRÓHIRDETÉSEK 
HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 47.1. emelet) VESZÜNK FEL! 

INGATLAN 1 VEGYES 
Homokkomáromban (Kossuth út 
mellett a faluhoz közel) pince, 
teljes felszereléssel, szőlővel, gyü
mölcsfákkal eladó. Érd.: 16 óra 
után a 329-088 és a 329-393-as te-
lefonszámon. (31218 K) 
Eladnám vagy nagykanizsai la
kásra cserélném Fonyód köz
pontjában - a Balatontól 200 
méterre fekvő - 65 nm-es két 
szoba + étkezős, erkélyes, egye
di fűtéses, III. emeleti társasházi 
lakásomat. Üdültetés célú vásár
lás esetén, vendégkörömet is át
adom. Irányár: 7,8 millió Ft. 
Érd.: a 85/362-866-os telefon
számon, Engis Ferenc néven le
het. (31219 K) 

BÉRLET 
Nk-án a Teleki utcában 2 szo
bás, központi fűtéses, bútorozott 
lakás januártól albérletbe kiadó. 
Bérleti díj: 25.000 Ft + rezsi. 
Érd.: 20/346-0191 (31223 K) 

JARMU 
Wartburg Tourist 1982-es ga
rázsban tartott, megkímélt, friss 
műszakival, extrákkal eladó. 
Érd.: 93/317-559 (31224 K) 

Félpáncéltőkés versenyzongora 
felhangolatlan állapotban eladó. 
Érd.: 30/9932-534 (31028 K) 
Gyermekruhák (1 éves korig), 2 
szőnyeg (3x2 méter), valamint 
háromégős rezsó reduktorral fél 
áron eladó. Érd.: 315-668 
(31221 K) 
Női fodrászüzletbe fodrászt, 
kozmetikust, masszőrt, pedikű-
röst keresek. Ugyanitt üzletnek, 
irodának helyiség kiadó. Érd.: 
30/997-5380 (31225 K) 
Három mázsa szemes kukoricát 
vennék. Ajánlatokat a 334-064-
es telefonszámra kérek. (31226 
K) 
Eladó 60 db 1,5-2,5 méteres 
ezüstfenyő. Nk-án és környékén 
akár egyenként házhoz szállítva 
is. Érd.: 30/262-7496 

TÁRSKERESŐ 
Szívesen megismerkednék öz
vegy vagy elvált, alkoholmentes, 
jólelkű, segítőkész, kedves férfi
val, aki társam vagy barátom 
lenne. Én 51 éves özvegy
asszony vagyok. Leveleket a 
szerkesztőségbe (Pf.:154), „Re-
mény, szeretet" jeligére kérek. 

T R I < 3 AUTÓMENTÉS 
0-24 ÓRÁIG KÜLFÖLDÖN - BELFÖLDÖN 
Telefon: 06-30-2399-555 • 60/399-399 

Autó 
NAGYKANIZSA, Mentő 
krúdy gy. u. 4 Lakatos 
AHOL AZ ÁR ÉS A MINŐSÉG TALÁLKOZIK. 

- CÉLPONTBAN AZ ÖN EGÉSZSÉGE, SZÉPSÉGE! 
KARÁCSONYI AKCIÓK 

Diákoknak akciós diákbérlet! Diákigazolvánnyal rendelkezőknek - életkortól függetlenül -
10 zsetonos bérlet 3.000 Ft 2.600 Ft! v 
Értékes AVON-ajándék minden Gold- és Diamond-bérlet vásárlásakor! . s , 
15 zsetonos bérlet 4.500 Ft 3.750 Ft 
Célpont Szolárium: Nagykanizsa Zrínyi u. 15. - Célpont üzletház 

Tel.: 310-329. 
Nyitva tartás: hétfő-péntek: 8-22. szombat: 8-14. 

NÁLUNK FOLYTATÓDIK A NYÁR! 

SZOLGÁL
TATÁS 

P A R K E T T Á S 
MUNKÁK! Érd.: 
321-011 (31227 
K) 

MEGHÍVÓ 
A nyugdíjas 
pedagógusok 

klubjába 
szeretettel várják 

a kollégákat! 

Időpont: 
2000. december 

11. (hétfő) 15 óra. 
Hely: 

a volt fiúkollégium 
földszint I. 

Pedagógusok 
Szakszervezete 

Nyugdíjas 
Tagozat 

Muller Sándor 
háztartási- és vegyiáru kereskedő 
Üzlet: 8800 Nagykanizsa, Hunyadi u. 4 1 . 

Tel/fax: 93/320-982, Tel.: 60/399-022, 
Lakástel . : 323-754 

Modakril homlokzati festék, 
Héra belső festék, 
Lignodekor (Sziládékor) 
Finn festékrendszer 
és URKI autófesték 

SZÍNRE KEVERVE 
• Háztartási vegyiáruk 
• Autófestékek 
• Hazai festékek és tapéták 
• Festőszerszámok 

HITELKÁRTYÁT IS ELFOGADUNK! 

A Móricz Zsigmond Művelődési Ház 
bemutatja: 

A Kanizsa Táncegyüttes és 
utánpótlás-csoportjainak 

önálló műsora 
Helye: Hevesi Sándor Művelődési 
Központ színházterme. Ideje: decem
ber 9-én (szombaton) 19 órakor 

Belépőjegy: 350 Ft. 

Jegyek mindkét művelődési házban 
válthatók! 

Acélszerkezeti 
karbantartást, javítást, 
lakatosipari munkákat 

vállalunk. 
Munkafelmérés ingyenes. 

Érd.: 
Pintér Szilárd vállalkozó, 

tel.: 30/979-4733 

KANIZSA Dél-Zahi Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: Bakonyi Zsóka. 
Büki Erzsébet. Dukát Éva. Munkatársak: Hársfalvi Tímea. Tóth Tíhamémé. Külső mun
katársak: Bacskay Zoltán. Benedek Miklós. Halász Gyula. Horváth István. Szerkesztőség: 
Nagykanizsa. Király u. 47. I. emelet. Levélcím: 8X01 Nagykanizsa. Pí.: 154. Hirdetésfelvé
tel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. Király u. 47. 1. emelet. Kiadja a Kanizsa Újság Kft. 
Nagykanizsa. Király u. 47.1. emelet Tel.: 93/312-305. Felelős vezető: Lukács Ibolya. Nyom
ja a Zalai Nyomda Rt. Zalaegerszeg. Gorkij u. I. Tel.: 92/313-550. Felelős vezető: Czirkl 
György. Terjeszti a Magyar Posta és a Kanizsa Újság Kft. Az árus példányok ára 65 Ft. 
E-mail címünk: kanizsaheti lap @ broadband.hu. ISSN 0865-3879 

2000. december 7. 23 

http://broadband.hu


TERVEZÉS - KIVITELEZÉS 

Nagykanizsa, Zemplén Gy. u. 7 /A Tel.: 6 0 / 4 6 8 - 9 3 9 

R e k l á m - é s a['án4éktá>gyak 
F O R - g a l r n a z á s a é s f e l i r a t o z á s a ! 

Szolgáltatásainkból: 
- pólók, sapkák stb. sz i tanyomása és hímzése 
- tollak, öngyújtók, poharak stb. színes fel iratozása 
- névjegykártyák, meghívók, k iadványok készítése 
- cég-, név-, és el igazítótáblák készítése - fól iázás 

p c - t m i n d e n k i n e k : 

Minden, ami a számítástechnikához kell: 
- Ú j és használt gépek, perifér iák 
- Alkatrészek 
- Sofware-telepítés 
- Archivá lás, CD- í r ás 
- Szaktanácsadás 
- Toner- és patrontöltés 
- Teljes körű ügyintézés 
- 3 év garancia + 1 év teljes körű karbantartás 

ingyen! 
- Nagyon kedvező ár! 

(20) 9649-930 (60) 468-939 

\ 

H ő á l l ó h á z t a r t á s i ü v e g e s z k ö z ö k , 

k u g l ó f s ü t ő k , t á l a k , 

m e l e g í t é s r e a l k a l m a s ü v e g e d é n y e k , 

h ő p a l a c k o k , h ő k a n c s ó k 

T E R M E L Ő I Á R O N . 

E x p o r t t e r m é k e k 

R E N D K Í V Ü L I E N G E D M É N N Y E L 

D U R O T H E R M Ü V E G Á R U B O L T 
K H G K F T . N A G Y K A N I Z S A I Ü V E G G Y Á R 

N A G Y K A N I Z S A , V Á R Ú T 12. 

EXTRA AJANLATOK: 
10 literes üvegbal lon: 480 F t 

20 literes üvegbal lon: 840 F t 

Hőá l ló teakannák: 650 Ft-tó l 

Hőá l ló poharak: 30 Ft-tó l 

NYITVA TARTÁS: kedd-péntek 9.30-16.30 óráig, 
szombat-vasárnap 9-13.30 óráig (csak karácsonyig). 

Akció 2000.12. 05-től 2000.12. 22-ig. 
Minden vásárlónknak, 

aki a DUROTHERM boltban legalább 2.000 Ft 
értékben vásárol, egy hőálló - 650 Ft értékű -

teakannát adunk ajándékba. 

MAS módszerünk iránt fogékony, 
bármilyen szakos pedagógus 

munkatársakat keresünk Nagykanizsán, 
Zalaegerszegen és Keszthelyen. 

Szakmai önéletrajzokat címünkre várjuk. 

• 
mémrm 

N Y E L V I S K O L A 
8800 Nagykanizsa, Zemplén Győző u. 6. 
Telefon: 93-312333 Mobil: 30-2162801 

Nyitva tartás: hétfő, szerda, péntek 16-20; 
kedd-csütörtök 8-12. 

R O GALÉRIA 

>A \ I 

nro ín 

K A R Á C S O N Y F A D Í S Z E K , G Y E R T Y A T A R T O K , 

T E R Í T Ő K , F I N N D E S I G N É T K É S Z L E T E K . . . 

P E T R Ó G A L É R I A F Ő Ú T 1 9 . 
Ü N N E P I N Y I T V A T A R T Á S : 
H É T F Ő - P É N T E K : 9 - 1 7 . 3 0 
S Z O M B A T - V A S Á R N A P : 9 - 1 3 

VASARLO 
SZERETETTEL 



XII. évfolyam 44. szám • 2000. december 14. 

Nasykanizsa 
RÉGIÓK KAPUJA 

Megjelenik 21.000 példányban 

Az „Évezred búcsúztatója: az évszá
zad kultúrája, a kultúra évezrede" 
című nagyszabású gálára hívjuk meg 
a város lakóit. Ezen az esten az óvo
dásoktól a nyugdíjasokig, amatőrök
től a profikig színképeket szeretnénk 
adni Nagykanizsa kultúrájából. 

Az évezred búcsúztató gálaműsor 
ideje 2000. december 28.17 óra. 

Helye: 
Hevesi Sándor Művelődési Ház. 

Belépés díjtalan. 
Millenniumi Emlékünnepségeket 

Szervező Bizottság 



KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK 
ANTALICS DEZSŐ önkormányzati képviselő a 14. választókerület polgá

rait várja fogadóóráján 2000. december 21-én, csütörtökön 17 órakor 
a Nagyrác utcai Altalános Iskolában. 

DR. GŐGÖS PÉTER önkormányzati képviselő a 15. számú választókerü
let polgárait várja fogadóóráján 2000. december 21-én, csütörtökön 17 
órakor a Móricz Zsigmond Művelődési Házban. 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VAROS 
JEGYZŐJE 

ÉPÍTÉSÜGYI IGAZGATÁSI FELADATOK 
ELLÁTÁSÁRA 

2-2 FŐT KERES 
határozott, illetve határozatlan időre szóló 

kinevezéssel. 
A munkakör betöltésének feltételei: 
- a következő végzettségek valamelyike: okleveles építészmérnök, 

okleveles szerkezetépítő mérnök, magasépítő üzemmérnök, vá
rosgazdasági üzemmérnök, településmérnök 

- legalább 1 éves szakmai, és 2 éves közigazgatási gyakorlat, vagy 
3 éves közigazgatási gyakorlat 

- erkölcsi feddhetetlenség 

Illetmény a köztisztviselők jogállásáról szóló törvény alapján meg
egyezés szerint. A munkakörre a szükséges iratok becsatolásával 
2000. december 15-ig lehet jelentkezni dr. Tuboly Marianna jegyző
nél (Nk, Erzsébet tér 7., telefon: 500-706). A munkakörök azonnal 
betölthetők. 

NAGYKANIZSA MJV ÖNKORMÁNYZATA 
KÉPVISELŐ-TESTÜLET 

Tisztelt Polgármester Úr! 
Tisztelt Önkormányzati Képviselő Urak és Hölgyek! 

Alulírottak, a Nagykanizsa , Alsószabadhegyi utca lakói és 

telektulajdonosai t i l takozunk az ellen a Rendezési tervi 

elképzelés ellen, hogy az utcánkat kiszélesítsék és gyűjtőúttá 

alakítsák! Mi, lakók azért köl töztünk a Szabadhegyre , hogy 

csendes, családiházas lakópihenő környezetben élhessünk. A 

telkek ilyen szélességű út mellett is könnyen megközel í -

thetőek. A buszközlekedést nem igényeljük, mivel a 

Városkapu körúti buszvégál lomás párszáz méterre van tőlünk. 

Kérjük, hogy az általunk megépítet t út nyomvonalában kisfor

galmú utat tervezzenek, és minél e lőbb építsenek, valamint a 

Péterfai utca és az Alsószabadhegyi utca között a gyalogos 

közlekedést szolgáló járdát építsék meg. Kérjük Önöket , a 

Rendezési terv készítése és elfogadása során akaratunkat 

érvényesíteni, f igyelembe venni szíveskedjenek. 

Nagykanizsa, 2000. november 

Tisztelettel: 

61 (felnőtt) aláírása 

December 5-én 7.40-kor a Hevesi 
és Rózsa utca kereszteződésben 
személygépkocsi tehergépkocsival 
ütközött, a vétlen személygépko
csi vezetője 8 napon belül gyógy
uló sérüléseket szenvedett. 
8 órakor jelentette be a Platánsor
ról egy lakos, hogy a Látóhegyen 
lévő hétvégi házába ajtóbefeszítés 
módszerével ismeretlen tettes be
tört, berendezési tárgyakat és tévét 
loptak el 55.000 Ft kárértékben. • 
12.20-kor jelentették be, hogy a 
Magyar utca egyik lakásába isme
retlen tettes ablakbefeszítés mód
szerével betört, és onnan egy szí
nes televíziót tulajdonított el. 
20 órakor szóltak be kapitánysá
gunkra a Vörösmarty utcából, 
hogy ismeretlen tettes ajtóbefeszí
tés módszerével betört egy családi 
házba, ott kutatást végzett, és 
2.300.000 Ft készpénzzel, és 
1.200.000 Ft értékű arany ékszer
rel távozott. 

Újfent felhívjuk a lakosság figyel
mét a városban elszaporodott gép-
kocsifeltürésekre. Minden esetben 
az ablakot töri ki az elkövető, és 
az utastérben hagyott értékeket vi
szi el. Mobiltelefonját, táskáját, 
csomagjait és egyéb értéktárgyait 
ne hagyja a gépkocsiban! Okuljon 
az alábbi esetekből: 
6-án 11.23-kor az Erdész utcába 
törtek fel egy személygépkocsit, 
amiből rádiósmagnót tulajdonítot
tak el. 

7-én 19.35-kor az Uszoda mellett 
leállított kistehergépkocsit törtek 
fel. s abból diplomatatáskát tulaj
donítottak el, amellyel 20.000 Ft-
os kárt okoztak. 
19.38-kor a Szekeres utcában fel
tört személygépkocsiból, egy női 
táskát tulajdonítottak el, 55.000 Ft 
kárértékben. 
8-án a Vörösmarty utcában egy 
személygépkocsiból. 90.000 Ft 
készpénzt tulajdonítottak el. 

9-én a Förhénc utcában egy par
koló autót tört fel ismeretlen tet
tes, amelyből egy kézitáskát tulaj
donított el, melyben 500.000 Ft 
készpénz volt. 
Ezenkívül még 8 db személygépko
csit törtek fel a múlt hét folyamán. 
7-én 12.25-kor két ismeretlen sze
mély a Bartók Béla utca egyik la
kásába 11 óra körül becsöngetett, 
és azt közölték az ott lakóval, hogy 
a nyugdíjfolyósító intézetből jöttek 
karácsonyi segélyek folyósítása 
céljából. Kérték a férfitől az utolsó 
nyugdíjszelvényt. Távozásuk után 
néhány perccel a sértett észlelte, 
hogy 247.000 Ft készpénzét is el
vitték az ismeretlenek. Ismételten 
felhívjuk a figyelmet arra, hogy ne 
engedjenek be idegeneket ottho
nukba! Minden esetben szólítsák 
fel őket személyazonosságuk hitelt 
érdemlő igazolására! 
21.50-kor halálos baleset történt a 
7-es út kiskanizsai szakaszán. Sor
mát felé közlekedett személygép
kocsijával egy 29 éves sormási 
fiatalember. Áttért a menetirány 
szerinti bal oldalra, és egy frontá
lisan ütközött egy ukrán kamion
nal. A személygépkocsi vezetője a 
helyszínen életét vesztette. 
8-án 1,45-kor a járőr tetten érte és 
előállította azt a három garabonci 
fiatalembert, akik a város területén 
több gépkocsiból benzint loptak. 
Az eljárás során lefoglalásra ke
rültek a benzineskannák, a mű
anyagcsövek és a kesztyűk. Ki
hallgatásuk során 6 bűncselek
ményt ismertek el. 
A délutáni órákban a Szepetneki 
utca egyik lakásánál a járőr iga
zoltatott egy háromfős csoportot, 
akik egy személygépkocsi szét
szerelésével voltak elfoglalva. Az 
eljárás során megállapítottuk, 
hogy a személygépkocsi lopott, 
így az elkövetők ellen büntetőeljá
rást kezdeményeztünk. 

T I S Z T E L T H Ö L G Y E M , U R A M ! 

„Alkalom szüli a tolvajt" 
Ön értékeket hagyott gépkocsija utasterében. 

A bűnözőknek ezek eltulajdonítása csak pár másodpercig tart! 

KÉRJÜK, NE KÍNÁLJA TÁLCÁN A LEHETŐSÉGET! 

BALESETMENTES KÖZLEKEDÉST KÍVÁNUNK! 

Zala Megye Rendőrei 



PER/PATVAR 

A Palini Általános Iskola 3. osztályos tanulói - Bander András, 
Gombor Nikoletta, Nagy Anita, Takács Nikolett, Virág Katinka - a sik
lósi Szent Imre Katolikus Általános Iskola és Gimnázium által meghirde
tett „A víz a Bibliában" című országos rajzpályázaton különdíjat nyertek. 

VÁRAKOZÁS 
A nagy gyár éjszakai műszakjából 

hajnalban autóbuszon hazatérő 
asszonyokat hallgatom. Megbeszélik 
egymással örömüket, bújukat, felvá
zolják a nap tennivalóit. Úgy, mint 
máskor. Egyszercsak a mögöttem 
ülő két negyvenes nő szavaira figye
lek fel. Az egyik kesereg, a másik 
csitítja. A panaszkodó gyerekei fel
rettentő" tetteit meséli, két tizenéves 
galádságát. akik nemcsak felkutatták 
a karácsonyi ajándékokat, hanem a 
lány az új pulóvert már fel is vette, s 
az iskolában abban flangál. A fiú 
„tisztességesebb" volt. hiszen meg
elégedett az ajándék látványával. 
Miért nem tudtak várni? - kérdezte 
munkatársnőjétől a kárvallott szülő, 
s szavaiból úgy tűnik, érzelmileg ki-
fosztottnak érzi magát. Hiszen annyi 
gondoskodással gyűjtötte a pénzt 
egy álló esztendőn keresztül, hogy 
szép ajándék legyen a fa alatt. A 
nappali alvásból vette el az időt, 
hogy kevés anyagi ráfordítással vá
sároljon mutatós ajándékot minden
kinek. Mert hát ez még mindig női, 
családanyai feladat. De ezt már csak 
gondolatban én teszem hozzá. 

Ez a hajnali kis közjáték sokáig 
visszhangzott bennem. Advent van, 
a boldog várakozás ideje. Ilyenkor 
még a pléhpofa is valamiféle kará
csony várás hangulatba kerül. Mert 
akárhonnan is nézzük, a karácsonyt 
- színeivel, hangulatával, fényeivel, 
örömeivel - nem mellőzhetjük éle
tünkből. Mert hát mit is várunk 
ilyenkor? Nem biztos, hogy ajándé
kot, inkább talán megbékélést, felol
dást, a hétköznapiságból való kivo
nulást. Szép családi együttlétet, de 

mindenek felett azt, ami egyre keve
sebb életünkben: örömöt. 
. Jócskán benne járunk már advent 
idejében, s innen is, onnan is hal
lom, hogy a ma embere nem tud vá
rakozni. Mindent azonnal akar. Hát 
igen! Kezdődik ez a kisgyerek kor
ban a bolti csokoládés polc előtti to-
porzékolással, majd folytatódik az 
ajándéknak szánt pulóver december 
eleji felavatásával. Persze, ezek 
csak kisebb dolgok. Már nincsenek 
takarékbélyegeiket ragasztgató ne
bulók, kevés tini vonja meg szájától 
a napi pizza- és kólaadagját, hogy 
zsebpénzét gyűjtögetve kedves aján
dékkal lepje meg szüleit, testvéreit. 
Minden a gyors, azonnali szerzésre 
ösztönöz. Pénz és újra csak pénz 
kell, mert nem holnap, inkább ma 
kell megkaparintani az áhított tár
gyat. Ha másképpen nem, akkor 
akár betöréssel, tolvajlással is. Fo
gyasztásra ingerel a házi postaládá
ban kilószám megjelenő szórólap, 
az újabb és újabb üzlet, a média leg
többször bugyuta reklámjai. 

Nem tudunk várni emberi kap
csolatainkban sem. A fiatalok j ó ré
sze házasságkötés előtt összeköltö
zik, s ha összekoccan két pohár, fel 
is út, le is út, nincs intellektuális erő 
a két ember összecsiszolódására. 
Pedig az életben a várakozni tudás 
képessége csodálatos adomány. Va
lami őserő, ami teljesebbé tehet 
bennünket, valami, ami az eljöven
dő ígéretét hordozza magában. Csak 
sajnálni tudom azokat, akik meg
fosszák magukat a várakozás bol
dog igézetétől. 

Büki Erzsébet 

TISZTELT SZERKESZTŐSÉG! 
A csaliul számára 

megfelelő lakást talál
tunk. Elhatároztuk, hogy 
eladásra meghirdetjük a 
jelenlegit. Több érdeklő
dő volt. Sikerült megálla
podnunk egy vevővel az 
árban, a fizetési feltéte
lekben. Megkötöttük az 
adásvételi szerződést ok
tóber 30-án az ingatlan
közvetítőnél. A vevőnk ki
fizette a vételár felét, 
amiből 400.000 Ft-ot 
foglalóként adott át. Ezt 
a szerződésben is leírtuk. 
A többi pénzt november 
15-ig kellett volna megfizetnie. Ez 
nem történt meg. Telefonált és beje
lentette, hogy mégsem tud fizetni. Ez 
számunkra érthetetlen, hiszen ami
kor megállapodtunk, azt mondta, 
hogy rendelkezésére áll a teljes vé
telár. Valóban mulatott is egy betét
könyvet azzal, hogy le van kötve a 
pénze és a kamat miatt előbb nem 
akar hozzányúlni. Mi most már tu
domásul vettük, hogy nem akarja 
megvenni a lakásunkat. Nehezen, de 
visszafizettük az átvert vételárat a 
400.000 Ft foglaló kivételével, mert 
úgy tudjuk, az minket illet, ő azon
ban ragaszkodik a teljes összeghez 
Most küldött egy felszólítást, hogy fi
zessünk, mert különben a bíróságon 
beperel bennünket. Azt szeretnénk 
tudni, hogy kötelesek vagyunk-e 
visszafizetni a foglalótö Elég nehéz 
helyzetbe hozott bennünket, mert ne
künk is fizetni kellett a mi elállóink
nak. Nem rajta múlt. hogy sikerült a 
lakást másik vevőnek értékesítenünk. 

Kedves Olvasó! 
A kérdésére röviden, azoknak a 

tényeknek az ismeretében, amit leírt 
az a válaszom, hogy nem köteles a 
foglalót visszafizetni. A szerződést 
biztosító mellékkötelezettségek kö
zül talán a legelterjedtebb a foglaló. 
A szerződő fél annak jeléül, hogy a 
szerződés kötésére irányuló szándé
ka komoly, valamilyen további ter
het is vállalhat a másik féllel szem
ben. 

Fontos az. hogy a szerződő felek 
tisztában legyenek a foglaló céljá
val: azt kötelezettségvállalásuk jelé
ül adják, olyan magatartásra kell tö
rekedniük, hogy saját hibájából 
egyik fél se okozza a teljesítés meg
hiúsulását. A leveléből arra követ
keztetek, hogy a szerződésben egy

értelműen meghatározták, a 400.000 
Ft foglalóként került átadásra. A 
jogügylet a vevő hibájából hiúsult 
meg. Ezért ő a foglalót elveszíti, for
dított helyzetben viszont Önnek 
duplán kellene visszafizetnie. A fog
lalónak ..kárátalány" szerepe van. Ez 
azt jelenti, hogy a károsultnak a fog
laló mértékéig a kár összegét nem 
kell bizonyítania. Ha a szerződés
szegéssel okozott kár összege meg
haladja a foglaló összegét, azt a ká
rosultnak már bizonyítania kell, a 
foglaló a kár összegébe beszámít. 

Szeretném azonban megjegyez
ni, hogy a Polgári Törvényköny
vünk (Ptk.) lehetőséget ad arra, 
hogy a túlzott mértékű foglaló mér
séklését az érdekelt a bíróságtól kér
je. A Ptk. nem ad szempontot ah
hoz, hogy a foglaló mikor tekinthető 
megfelelő mértékűnek, illetve túl
zott összegűnek. Ezeket a szempon
tokat a bírói gyakorlat alakította ki. 
Én nem tudom, hogy milyen össze
gű vételárban állapodtak meg. Álta
lában - és ez a bírói gyakorlat is - . a 
vételár 10%-a körüli összeg tekint
hető megfelelő mértékű foglalónak, 
ettől azonban el lehet térni az összes 
körülmény gondos mérlegelése 
alapján. Erre azonban csak kivétele
sen és valóban indokolt esetben ke
rülhet sor. A foglaló mérséklése 
ugyanis nem járhat azzal az ered
ménnyel, hogy már ne legyen képes 
betölteni rendeltetését, mert elveszí
ti ösztönző hatását a szerződés telje
sítésére. 

A fentiekből is látható, hogy 
egyetlen szóval nagyon nehéz meg
adni a választ. 

Remélem, hogy segítségére le
hettem. 

Dr. Stepán Annamária 
ügyvéd 

2000. december 14. 3 



öt. tíz vagy annál nagyobb jubileu
mukat ünneplő cégek dolgozóiból 
és a város közéletének prominens 
képviselőiből álltak. A gyertyafé
nyes, fenyőágakkal díszített aszta
lokon feltálalt étkek Prikryl József 
„királyi főszakács", valamint a 
Central Hotel személyzetének j ó 
voltából igazi gasztronómiai él
ménnyé váltak. 

Nagy várakozás előzte meg a bál 
műsorát. Már a nyitókép - a díszru
hába öltözött Tálamba ütőegyüttes 
és a város jeles cégeinek zászlait 
felvonultató Rower Mazsoret Cso 

port bevonulása és térforma szerinti 
já téka - is szinte a teljesség érzetét 
keltette, pedig ezután következett 
még a színpadi produkciók java . A 
Nagykanizsán már jól ismert paksi 
Tűzvirág Együttes , a nemzetközi 
hírű Take Four jazz-együttes (Ba
bos Gyula, Pege Aladár, Tomsi ts 
Rudolf és Kőszegi Imre) és a 
Tálamba ütőegyüttes olyan színvo
nalat produkáltak, amely igazán 
méltó volt a Gálához. Ezeknek a 
művészi csoportoknak a fellépése is 
nagymértékben hozzájárult ahhoz, 
hogy az est messze több volt, mint 

RynoLander-
d íj 3- s o k 

A 2000. évi RynoLander díj odaítélését széles körű társadalmi véleménynyilvánítás előzte meg. A 
négy kategóriában meghirdetett díjazás célkitűzése szerint Nagykanizsának azon állampolgári nyer
hetik el a város virágaként ismert nyári füzértekercs gravírozott mását, akik környezetünk 
szépítéséért, kultúrájáért és korszerűbbé téleléért önzetlenül tenni készek, már eddig eredményeket 
mutattak fel. A díjat december 9-én a városi Gálán ünnepélyes keretek között adták át. 

DÍJAZOTTAK: Czobor Zoltán (Pillér I. Kft.), Gáspár András (Via Kanizsa Kht.). Ludvig 
Zoltán (festőművész), Wilheim Gábor (Kanizsa Trend Kft.) 

VÁROSVÉDŐK TERVEI GALA A FIATALOKÉRT 

Ez a bál Kanizsa szellemiségét 
sugározza - mondta a szombat esti 
nagy városi rendezvényről az egyik 
díszvendég, Kovács Kálmán or
szággyűlési képviselő. 

Sok-sok tényező járult hozzá ah
hoz, hogy az elmúlt szombaton a 
nagykanizsai 6. Gála több, mint 
500 embernek ünnepi estjévé vált. 
Az összeszokott és mindig új és új 
ötleteket sziporkázó rendezőcsapat 
- Ferencz József. Katona Noémi , 
Kollonay Zoltán, Milassin Tamás 
és Ludvig Zoltán - idén is kitett 
magáért, hiszen a Zsigmondy hatal
mas tornacsarnokát a padlótól a 
mennyezetig úgy felöltöztették, 
hogy kellemes közérzete legyen a 
vendégseregnek, akik elsősorban az 

A lejárt határidejű határozatok vég
rehajtásáról és az egyesület pénzügyi 
helyzetéről szóló tájékoztató után a 
Városvédő Egyesület hétfői ülésén 
döntött javaslattételről és a 2001. évre 
szóló terveiről. 

Többek között elhangzott, hogy az 
egyesület az önkormányzat felé javas
lattal él a város három központi, meg
határozó területével kapcsolatosan. 
Rövid időn belül benyújtják elgondo
lásukat az Erzsébet térrel és az Ady-
Zrínyi-Csengery-Fő út által határolt 
tömbbel kapcsolatosan, amire az ön
kormányzatnak kellene meghívásos 
pályázatot kiírni, s a város anyagi 
helyzetének függvényében a rekonst
rukciós és rendezési munkákat elvé
geztetni. A Sétakert főbejáratának tel
jes felújítását viszont a következő évre 

az egyesület vállalná. Javaslat született 
még a Vasemberház udvarának elne
vezésére a következők szerint: Aradi 
Vértanúk tere, Vértanúk tere és Aradi
udvar. 

Az elnökség döntést hozott még az 
egyesületi díszoklevél kiadásáról is, 
miszerint ennek legalkalmasabb ideje 
a város napja lenne. Végül elhangzott, 
hogy, a következő esztendőben ismét 
két honismereti füzet kiadására kerül
ne sor: az egyik az egyesület 15 éves 
történetét dolgozná fel - és egyben ez 
a kötet lenne a városvédők Nyíregyhá
zán megrendezendő országos találko
zóján a Nagykanizsát reprezentáló do
kumentum, a másik pedig a helyi 
pénzügyi élet, bankok történetét dol
gozza fel. 

B. E. 

egy bál, kulturális rendezvénnyé is 
vált. 

A közélet je les képviselői -
Kávássy Sándor államtitkár. Varga 
László megyei közgyűlési elnök, 
dr. Hóbor Erzsébet megyei köz
igazgatási hivatal vezető. Göndör 
István, Kovács Kálmán és Zakó 
László országgyűlési képviselők. 
Kovács Antal és Hans Roth kama
rai elnökök, valamint Tarnóczky 
Attila alpolgármester - nemcsak 
eleget tettek protokolláris kötele
zettségüknek, hanem közreműköd
tek a pohárköszöntők elmondásá-
•HIMHHMHNNMHH8HBIHHHMNI 

Hétfőn délután került sor az 
SOS a Fiatalokért Egyesület 
szervezésében az SOS Gálára. A 
gála előtt Molnár Ferenc Ro
land, az egyesUlet elnöke, és dr. 
Tuboly Mariann, a gála fővédnö
ke sajtótájékoztatót tartottak. 
Megtudhattuk, hogy a gála célja, 
hogy rászoruló fiatalokat aján
dékozzanak meg vállalatok, vál
lalkozók, magánszemélyek, és az 
egyesület saját bevételeiből szár
mazó ajándékokkal. A megaján
dékozottak körét, 80 iskolást, az 
általános és középiskolák illeté
keseinek bevonásával választot
ták ki, és a diákok többségében 
tárgyjutalmat kaptak. A sajtótá
jékoztatón szó esett az egyesület 
jövő évi terveiről is. Májusban 

ban és az est lénypontjaként szá
montartott RynoLander díjak átadá
sában. 

Az est sztárvendége Katona Klári 
volt, aki elsősorban műsorvezető
ként mutatkozott be Nagykanizsán. 
Eleganciával forgolódott az idegen 
város, idegen társadalmi közegé
ben, s a szániára ismeretlen közéleti 
szereplőket hangulatosan szólaltatta 
meg. Társa a műsorvezetésben az 
ifjú Beleznay Endre volt. A talpalá
valót - sok-sok modern zenével r - a 
Maestro zenekar szolgáltatta. 

Kép és szöveg: Büki Erzsébet 

• 

ismét megrendezésre kerül az 
SOS kupa, lesz országos ifjúsági 
találkozó, és egyesületi bál is. A 
sajtótájékoztatón Dr. Tuboly 
Marianna elmondta, azért vállal
ta a fővédnökséget az SOS ren
dezvényén, mert úgy érzi, na
gyon fontos az az ügy, amelyet 
felvállalnak. Ez az egyesület az 
egyik olyan lehetőség, ahogyan 
egy művelt, szociálisan érzékeny 
város tapintatos odafigyelhet 
azokra a fiatalokra, akik bajban 
vannak. Hiányt pótol ez az egye
sület, és minden olyan szervezet, 
amely fontos ügyek támogatását 
vállalja fel segítendő, ezért is vál
lalta fel a segítést, mondta el a 
jegyzőnő. 

D.É. 
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EVEZREDBUCSUZTATO 
Hétfőn tartotta sajtótájékoztatóját az 1848-

49-es, valamint a millenniumi emlékünnepsé
geket szervező bizottság. Dr. Horváth György 
bizottsági elnök elmondása szerint az elmúlt 
három évben a város polgárainak megelégedé
sére számtalan rendezvényt szerveztek, ami 
egyaránt megmozgatta az ifjúságot és a felnőtt 

korosztályt és nagy társadalmi támogatottságot 
élvezett. A rendezvényterv alapján működő bi
zottság tagjai - Halmos Csaba, Baráth Zoltán, 
dr. Horváth László, Kápolnás Zoltán, Papp Fe
renc, Zsoldos Ferenc, Lehota János és Halász 
Gyula - minden esetben megtalálták a külön
böző tartalmú és helyszínű programok szakértő 

felelőseit, akik önzetlenül végezték el, irányí
tották az egyes részfeladatokat. 

Ezután Halmos Csaba a bizottság titkára a fel
használt forrásokról adott tájékoztatást, misze
rint három év folyamatában, a számtalan rendez
vényre csak 5 millió 500 ezer forintot folyósítot
tak - benne a MOL támogatásával - , viszont 
sok társadalmi munkát végzőt tudtak csatasorba 
állítani. Végül Halász Gyula bizottsági tag az 
esztendő utolsó rendezvényéről számolt be. 

Büki Erzsébet 

December 6-án a Polgármesteri Hi

vatalba is megérkezett a Mikulás. 

Kormika nevű segédjével hatalmas 

kosárból osztogatták a megszeppent, 

kerekre tágult szemű apróságoknak 

- akik a hivatal dolgozóinak gyere

keiként voltak hivatalosak a hangu

latos ünnepségre - az ajándékot. Ko

moly beosztást betöltő nénik és bá

csik zenéltek, daloltak a gyerekek

nek, műsoruk nagymértékben hozzá

járult ahhoz, hogy az este emlékeze

tes maradjon. 

KARÁCSONY AZ IDŐSEK OTTHONÁBAN 
Évről évre megrende

zésre kerülnek a kará
csony ünnepségek a város 
intézményeiben is. De

cember 19-én kerül sor a 
nemrégiben kialakított 
idősek otthonában a kará
csonyi ünnepségre. Az 

ünnep alkalmából Tar-
nóczky Attila alpolgár
mester köszönti majd az 
otthon lakóit. Az ünnep

séget a Csokonai utcai 
óvodások műsora teszi 
színesebbé, ajándékot pe
dig az intézmény alapítvá

nyának támogatásából vá
sárolnak, tudhattuk meg 
Koller Judit igazgatónő
től. 



- beszélgetés Balogh Lászlóval, az OKSB elnökével I 

Az elmúlt egy-két évben vál to
zások következtek b e v á r o s u n k 
ku l tu rá l i s é letében. Míg k o r á b b a n 
sokszor e lhangzot t az , hogy nin
csenek megfelelő sz intű rendezvé
nyek, á l l andó ku l tu rá l i s folyam 
u tán is sokan áh í toz tak , a d d i g m a 
olyan színes és t a r t a l m a s a pa le t t a , 
hogy adot t esetben nehéz válogat 
ni egy időben zajló ku l tu rá l i s ese
mények között . Nem h iányz ik sem 
a színház, sem a népművésze t , ga
lér iáink révén kiál l í tás kiál l í tást 
ér. Egy nagys ikerű , olyan tömege
ket vonzó kiál l í tás u t á n j egyez te 
meg i smerősöm, ame ly re n e m le
hetet t beférni , hogy a vá ros ku l tu 
rális élete ta lán h ú z ó e r ő lehet a 
gazdaság előtt min tegy pé lda , 
hogy most m á r a j ó pé lda n y o m á n 
az a terüle t kell, hogy fe lmutassa 
az e redményeke t . Mindezeke t el
m o n d v a ke re s tük m e g Balogh 
Lászlót, ér tékel je az e lmúl t ké t év 
eseményeit az OKSB e lnöke szem
szögéből. A képviselő - meglepe té 
s ü n k r e - éppen egy-két évvel ez
előtti saját k ívánságl is ta tel jesülé
sét t anu lmányoz ta . 

- Félidőben vagyok - személye
sen is mint önkormányzati képviselő 
és az Oktatási. Kulturális és Sportbi
zottság elnöke - kezdte az értéke
lést. - Azt gondolom, hogy az ilyen 
félidőben, az ember életében és a 
politikai ciklusok tekintetében egya
ránt fontos megállni, értékelni az el
ső félidőt, erőt gyűjteni és a második 
félidőre még nagyobb lendülettel ki
futni. Ezt tenném meg a mai beszél
getés apropóján. 

Ha a városra nézek, szeretném azt 
látni, hogy a régió ipari, kereskedel
mi, kulturális és iskolaközpontja le
gyen. Azt gondolom, ez így is van -
a bajok ellenére is. Ezzel együtt való 
igaz. hogy az ipari központiság -
ami egyes történelmi időkben meg
volt - jelen pillanatban nem mond
ható el. legalábbis úgy, hogy mi sze
retnénk. A másik három területen -
hiszem és tudom - . hogy központ 
vagyunk. Sokan azt mondják, túlsá
gosan is kereskedelmi központjelle-
gű a város - szerintem ez nem baj. 
A város kulturális központjellege is 
egyértelmű, létező, sajátja és előnye 
Kanizsának. Elég a sokat emlegetett 
színes kulturális palettára gondolni, 
sőt sokszor kulturális túlkínálat is je
lentkezik a városban. Ennek is na
gyon kell örülnünk, rendkívül nagy 
pozitívuma Nagykanizsának. A har
madik terület, az iskolaközpontúság 
is adott. E téren sok változás történt 
az elmúlt időszakban. Némely konk
rét fájdalom ellenére - amely érintett 
iskolákat, intézményeket, munkavál
lalókat - mégis olyan változások 
történtek az elmúlt két évben, ame
lyek a minőségi feladatellátást cé
lozták meg. 

A minap előkerestem, megtalál
tam egy részletesebb feljegyzése
met, amelyet két évvel ezelőtt egyfé
le programtervezetként vázoltam fel 
- részint mint bizottsági elnök, ré
szint mint a Fidesz Magyar Polgári 
Párt kanizsai elnökségének tagja, te
rületemért bővebben felelős pártpo
litikus. Ez egy rövid áttekintés az 
oktatást, kultúrát, sportot érintő leg
fontosabb feladatokról. Ez nemcsak 
egyéni vágyakat tartalmazott, hanem 
sokszor a mindenkori hivatal, szak
osztály elképzelésével is fedésben 
volt. Nézzük sorjában! 

ÓVODÁK 

Kiskanizsa - a jelen körülmények 
- írtam akkor - nem biztosítják a 
gyerekek kiegyensúlyozott fejlődé
sét. Azt gondolom, hogy ezen a té
ren történt előrelépés - nem problé
ma nélkül, de ha csak a két jelenlegi 
óvodaépület felújítását említem és 
több tízmilliós beruházást ezen épü^ 
letekbe, jó érzéssel állapíthatjuk 
meg a pozitív változást. 

ÁLTALÁNOS ISKOLÁK 

A lerobbant állagú intézmények 
felújítását ütemezve kiemelt feladat
ként kell kezelni - szól a feljegyzés. 
Talán csak ez nincs kipipálva - tehát 
itt érzem a legnagyobb lemaradást, 
de ha a jövő évi költségvetés elé né
zek, már be van tervezve 350 plusz 
50 millió. 

Meg kell oldani a kiskanizsai álta
lános iskola optimális működését, 
amely maradéktalanul szolgálja a ta
nulók és a szülők igényeit - írtam 
két évvel ezelőtt a tervezetemben. 
Történtek lépések, ha néha kavaro
dást is okoztak, itt is j ó irányba men
nek a dolgok. 

A középiskolákat illetően azt ír
tam le. hogy a középiskolai koncep
ció realizálása., a Széchenyi- és a 
Zsigmondy-iskolák zavartalan mű
ködési feltételeinek biztosítása. Ez is 
megtörtént. A belvárosi középiskola 
létrehozásával - nem harcok nélkül 
- bízom abban, hogy a jelenlegi ál
lapot biztosítéka annak, hogy a jövő 
jó irányba haladjon, bekalkulálva a 
piarista ingatlanok problémáját is. 

FŐISKOLA 

Nem alapítványi főiskola jött lét
re, de a veszprémi egyetemhez kap
csolódva e területen is eredményes 

volt a munka. Van egy olyan fel
jegyzésem is: „A városi háttérbázis 
biztosítása összefüggésben a közép
iskolák, a Zsinagóga és a Thury 
Laktanya gondjainak megoldásával. 
Az akkori bizonytalanságból mára 
az maradt, hogy az első kettő lehető
sége továbbra is fennáll a főiskola 
háttérbázisaként, a laktanya terüle
tén - mint tudjuk - viszont más jel
legű, de nagyon fontos, szociális cé
lú hasznosításra került sor. 

Nagy vágyálom volt a városi 
könyvtár problémájának megoldása. 
„Forrásteremtés: pályázatokon" Há
la istennek és az akkori parlamenti 
helyzetnek ez sikerült és jövő nyá
ron szép, új könyvtárba járhat már 
Kanizsa olvasóközönsége. 

A közoktatás finanszírozása: ki
emelt feladat - szól az írás - a kor
mányprogramnak megfelelő szak
szerű feladatfinanszírozás kidolgo
zása a városi koncepciónak megfele
lően. A nagykincstár ezt is erősítve 
jött létre, vannak pozitívumai annak 
ellenére, hogy ez egy nem veszély 
nélküli nagy kísérletnek tűnik a mai 
napig a számomra. Annyira előreha
ladtunk ezen az úton, hogy annak el
lenére, hogy én nem támogattam a 
bevezetését, bízom abban, hogy az 
derül ki. hogy a nagykincstár hasz
nos és segít a város intézményrend
szerének hatékony működtetésében. 

A nemzetközi kapcsolatok koor
dinálása és segítése városi szinten. 
Ez folyamatos feladat, részeredmé
nyek már vannak. De, ha csak a köz
oktatás működtetési és feladatel
látási fejlesztési tervére gondolok, 
amelynek lényegi része az idegen 
nyelv oktatás és a nemzetközi kap
csolatokkal való bővebb törődés is -
akkor itt is történtek lépések. Van 
még lehetőség, van némi hiányérze
tem e téren - ezt be kell vallani. 

„A város kulturális koncepciójá
nak elkészítése" Ez folyamatban 
van, még ebben az évben tárgyalja 
az OKSB. majd a közgyűlés is. Az 
intézményekkel való egyeztetés ha
marosan elkezdődik, néhány hónap 
múlva talán ezt a kitűzött célt is ki
pipálhatjuk. 

A sportkoncepció felülvizsgálatát 
is feladatként tűztük magunk elé -
ez megtörtént. A sporttámogatási 
rendszer bevezetése óta egy év telt 
el, látjuk a hibákat is, de a jobbítás 
szándéka vezetett bennünket, kor
rekcióra lehet számítani. A legna
gyobb hiányosság e téren is - termé
szetesen - a pénzhiány. 

Két éve én nem gondoltam az if
júsági koncepció megalkotására, 
de az események és az igények 
úgy hozták, hogy az is elkészült 
alulról j övő kezdeményezésre . 
Nqgy szerepe volt ebben egy-két 
jól működő diákönkormányzatnak 
és annak a ténynek, hogy a szak
osztályra került egy ifjúsági refe
rens. Hiányérzetem továbbra is az, 
hogy városi szinten nincs egy ifjú
sági bizot tság. 

Kiemeltem akkor az uszoda témá
ját is. Azóta döntés született arról, 
hogy kétszáznegyvenmillió forintot 
fordít az önkormányzat az uszoda 
fejlesztésére, évi 60 -60 millió forin
tos bontásban. így néhány éven belül 
nagy előrelépés történik. 

Amiben nem történt semmi, a régi 
álom, a sportcsarnok ügye. Hátha 
egyszer valósággá válik! Most az 
egyéb tornacsarnok- és sportlétesít
mény-problémákat kell a városnak 
sürgősen megoldania. 

Összefoglalva: a „listámon" sze
replő feladatok nagy részét elvégez
tük, néhány fontos dolog folyamat
ban van és amit mindenképpen 
hangsúlyozni kívánok: a lerobbant 
állapotú intézmények felújítása meg 
kell. Hogy kezdődjön, a forrást üte
mezve biztosítani kell ahhoz, hogy 
az akut problémákat és a nagyobb 
ívű felújítási programokat meg le
hessen valósítani. 

Mondhatja, aki hallja-olvassa a 
fentieket, hogy én a saját területem
mel foglalkozom. Igen, valóban, ezt 
vállaltam. Fontos, kiemelt feladat az 
infrastruktúra, a munkahelyteremtés, 
de fontos az is, hogy felnőtt-gyerek 
jól érezze magát a városban otthon, 
és a munkahelyén is - mert ne feled
jük, mekkora munkaerő-felvevő az 
intézményrendszer és hány kis em
ber „munkahelye" az iskola, óvoda a 
felújításra váró intézmények. Nekem 
az a feladatom és kitűzött célom is 
egyben, hogy az oktatás, a kultúra, a 
sport területén minél több eredmény 
elérésében közreműködjek, a többi 
területen szavazatommal támogatom 
a jó célok megvalósulását és termé
szetesen maximálisan eleget kívá
nok tenni annak az elvárásnak is. 
amelyet a választóim támasztanak 
velem szemben. Nem vagyok máso
dik félidő előtti pánikban, remélem, 
a „csapatunkkal" együtt új lendület
tel indulunk neki a ciklus második 
felének. Az elképzelések adottak - a 
tettek következnek. 

L. I. 
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¿& VIA H E M M I 
• A városi úthálózat két pont

ján szűnt meg a közelmúltban tör
tént műszaki á tadásoknak köszön
hetően a sárfelhordás okozta bal
esetveszély . A Kanizsa Plaza kivi
telezési munkáinak befejezésével, 
valamint a Balaton u. mentén épü
lő bevásárlóközpont útcsatlakozá
sának ideiglenes forgalomba he
lyezésével helyre állt a kapcsoló
dó utak forgalombiztonsága. 

• Befejeződött a Toldi és M a 
dách utcák gázvezeték rekonst
rukciója is, így ezen utak forgal
ma is rendeződött. 

• A Munkás úti garázstulajdo
nosoknak eljuttatott levélben 

Szerencsés kimenetelű közleke
dési baleset történt az elmúlt hétvé
gén a Plaza-nál. A közlekedési bal
esetről az áldozat édesapja tájékoz
tatta lapunkat. Elmondta, hogy a 
gyerekek, köztük az övé is, szeret
tek volna átkelni az út egyik oldalá
ról a másikra. Már hosszú ideje vá
rakoztak az út egyik oldalán, amikor 
az egyik autós átengedte őket, útnak 
eredtek, és nem figyeltek arra, hogy 
a másik irányból szabályosan közle
kedő jármű jön. Az eset szerencsé
sen végződött, az áldozat könnyű 
sérüléseket szenvedett. Az édesapa 
még az eset színhelyén számon kér
te a gyermeket, miért nem a zebrát 
vette igénybe az átkelés során. Az
tán miután a gyermeket megfigye
lésre a kórházba szállították, az 
édesapát nem hagyta nyugodni a 
lelkiismerete, ismét felkereste a 
helyszínt, és meggyőződött arról, 
hogy nem lévén zebra, az adott 
helyzetben a gyermek helyesen cse
lekedett. Ezt követően bement a 
kórházba és megnyugtatta a korában 
felelősségre vont gyermekét. 

FIGYELEM ÉS FEGYELEM 

Az esetnek mindannyiunkra néz
ve van tanulsága. Hamarosan itt a té
li szünet; amikor a vakációt töltő 
diákok csapatostul járják a várost, 
ellátogatnak a Plaza-ba is. Az újdon
ság varázsa, a karácsonyi bevásárlá
sok, és a szünidő miatt megnövekvő 

megígér t 3 db 4 m' -es konténert 
december e lső hétvégéjén a gará
zsok közé kihelyeztük. A Hevesi 
úthoz legközelebbi és a középső 
konténerben 1, illetve 2 m'-nyi 
szemét gyűlt összeg, míg a har
madik edény teljesen üres maradt. 
A garázstulajdonosok által befize
tett szemétszállí tási hozzájárulá
sokból az e lső két konténer kihe
lyezését tudjuk finanszírozni a kö
vetkező néhány hónapban. 

A Deák téri karácsonyi vásár 
jelenlegi elrendezésével , esztéti
kus pavilonjaival és a Deák téri 
díszvilágításokkal a szeretet ünne
pének előkészületeihez, családi 

forgalom miatt minden közlekedő
nek fokozottabban kell figyelnie, 
akár gyalogos, akár autós. Az új 
bevásárlócentrum körüli közlekedési 
rend egy optimális forgalomra lett 
tervezve, ám ez a mostani helyzet
ben többszörös, amit mindannyiunk
nak kötelessége figyelembe venni. 
Még csak most tanuljuk, tanulgat
juk, hogyan is kell, kellene közle
kedni ott, adjunk hát időt magunk
nak és másoknak is. 

MIT MOND A SZAKEMBER? 

Az eset kapcsán kikértük Szabó 
István, a VIA Kanizsa Kht. főmér
nökének véleményét is. Két részből 
áll a Plaza körüli forgalmi rend meg
tervezése, az egyik közvetlenül a 
szórakoztató központ körüli parkoló, 
járdarészt érinti, ennek kialakításá
hoz a Zala Megyei Közlekedési Fel
ügyeletnek kellett hozzájárulnia, a 
szakhatósági engedélyt is ők állítot
ták ki. A két útcsatlakozás, és a kör
nyező járdák a déli és a keleti olda
lon tartoznak a VIA hatáskörébe. 
Szabó István elmondta, a gyalogát
kelőhely létesítéséről már volt szó. 
A kérelmezési eljárást a megfelelő 
forgalmi adatokkal való alátámasz
tást követően lehet megkezdeni. Az 
eljárás körülbelül két-három hónapot 
vesz igénybe azt követően, hogy a 
szakemberek az ehhez szükséges 
terveket elkészítik. A gyalogátkelő
hely létesítési kérelmét még a léte

bevásár lásokhoz méltó helyszínt 
biztosít. A vásár és környékének 
t isztaságára a kereskedőkön kívül 
a nyitvatartási időben külön e cél
ra foglalkoztatott takar í tószemély
zet ügyel. 

• A 2000. évi parkolóbérletek 
2 0 0 1 . j anuár 3 l - i g érvényesek. Új 
bérletek vásárlására j anuá r 15-től 
lesz lehetőség. 

• Tájékoztatjuk Tisztelt Ügyfe
leinket, hogy Zrínyi u. 35 . sz. alatt 
m ű k ö d ő központi i rodánkban de
cember 23-tól j anuár l-ig az ügy
félfogadás szünetel . 

• Minden kedves ügyfelünk
nek és par tnerünknek békés , bol-

sítmény átadása előtt is kérelmezhet
ték volna, ám az ott uralkodó forgal
mi rend problémái miatt a szakem
berek egy későbbi benyújtás mellett 
foglaltak állást. 

SOK AZ AUTÓ 

A jelenlegi tapasztalatok azt mu
tatják, rendkívül zsúfolt a Plaza par
kolója, ez is problémákhoz vezethet. 
Szabó István tájékoztatásul közölte, 
hogy a parkolók számának egyhar
madára való csökkentését a közgyű
lés Törőcsik Pál javaslatára fogadta 
el. így történhetett, hogy a szórakoz
tató centrum körül 300 gépkocsi 
parkolására van lehetőség, holott a 
vonatkozó jogszabályok ennek há
romszorosát írják elő. Az észak-ke
leti városrészben jelenleg építés alatt 
álló szupermarket körül várhatóan 
jobb lesz majd a helyzet, ott ugyanis 
nem történt parkolószám csökken
tés, és a kanizsai tervező már a kor
szerű európai előírásoknak megfele
lően családi parkolókat is tervezett a 
létesítmény köré. Ezeknek a táblával 
jelölt parkolóhelyeknek az a külön
legessége, hogy jóval szélesebbek, 
mint az egyszerű megállóhelyek, an
nak érdekében, hogy a bevásárlást 
követő bepakolás nagyobb helyen 
történhessen, és a kisgyermekek ál
tal figyelmetlenül kitárt gépkocsi
ajtók ne veszélyeztessék a többi autó 
fényezését. 

D.É. 

dog karácsonyt és e redmények
ben gazdag új esztendőt kívá
nunk. 

• Társaságunk képviseletében 
szombaton átvehettem a város
üzemeltetés színvonalas ellátásá
ért odaítélt ez évi Rynolander Dí
jat . M e g k ö s z ö n ö m azoknak, akik 
rám szavaztak, köszönöm a lakos
ság városüzemeltetésben aktív és 
munkánkat segítő tagjainak, kö
szönöm kol légáimnak és a társa
ságunkkal együ t tműködő vállal
kozásoknak és köszönöm váro
sunk képviselőtestületének együt
tesen azt, hogy levetővé tették 
s z á m o m r a a díj átvételét. 

Óvodai célú 
átalakítás 

2001 . szeptember elsejével kez
dődően a Corvin utca 2. szám 
alatti óvodaépület 8 csoport befo
gadására lesz alkalmas. Az intéz
ményi átszervezés keretén belül a 
H-alakú épület egyik szárnyából 
az öregek otthona kiköltözött, s 
megkezdődött ennek az épület
résznek a felújítása, amely előre
láthatóan 7 millió forintba kerül. 
A Hétszínvirág-óvoda - magában 
foglalva a Corvin és Űrhajós-óvo
dákat - a felújítás során két na
gyobb méretű csoportszobával 
bővül - egyik tornaszobaként is 
funkcionál majd - , valamint neve
lői szoba, óvodai tanácskozó és 
speciális fejlesztő helyiség kiala
kítására is sor kerülhet. 

Hirdető fémtáblák és 
fémhengerek elhelyezése 

A Via Kanizsa Kht. felmérte a 
meglévő hirdetőtáblákat, azok ál
lapotát. A kialakult plakátelhelye
zésekre figyelemmel kidolgozták 
a meglévő táblák felújításának, 
cseréjének, új táblák elhelyezésé
nek programját. 

A megvalósításhoz 2000-ben 
csak korlátozott pénzügyi lehetősé
gük volt, így a végrehajtás jelentős 
része várhatóan 2001-re áthúzódik. 

A Via Kht. által kidolgozott 
programot a Városfejlesztési és 
Környezetvédelmi Bizottság elfo
gadta. 

LESZ GYALOGÁTKELŐHELY! 

2000. december 14. 7 



MOZI BÚCSÚZTATÓ 
Tisztelt Kanizsaiak! Kedves Filmbarátok! 

2000. december 17-én végleg bezárja kapuit 
az Apolló Filmcentrum. 

Ezúttal szeretnék meginvitálni mozibúcsúztató 
ingyenes vetítésünkre, 

mely alkalomból 
15 órai kezdettel 

az Asterix Britanniában c. gyermekfilmet, 
18 órai kezdettel 

az Amerikai Szépség c. Oscar-díjas filmet 
tekinthetik meg belépődíj nélkül, 

utoljára a régi moziban. 

JÖJJÖN EL CSALÁDJÁVAL, BARÁTAIVAL 
A BELÉPÉS DÍJTALAN! 

Szeretettel Várja Önöket a szervező: 
Fidesz MPP 

Nagykanizsai Csoportja 

Pályázati felhívás 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 

ELADÁSRA 
FELKÍNÁLJA 

a tulajdonában lévő 
Nagykanizsai I. Futball Club Szolgáltató Kft. 

100%, vagy 5 1 % nagyságú üzletrészét. 

A P Á L Y Á Z A T O K 
B E N Y Ú J T Á S Á N A K HATÁRIDEJE: 

2000. december 22-én 12 óra 

A pályázattal kapcsolatban felvilágosítást ad: 
Marton István ügyvezető 

Telefon: 93/536-236 

A pályázatokat lezárt borítékban a Nagykanizsa I. FC Kft. 
8800, Nagykanizsa, Zárda u. 16. címre kérjük beküldeni. A 
borítékra kérjük ráírni a „Pályázat" jeligét. 

Az FKGP kiskanizsai alapszer
vezete tájékoztatja a Kiskanizsa 
Településrészi Önkormányzat la
kosságát a következőkről: 

Településrészi Önkormányzat 
A községek és városok eltérő te

lepülésszerkezetéből adódik, hogy 
vannak olyan településrészek, ame
lyek a település egészén belül, vi
szonylag önálló egységet alkotnak 
(pl.: egy városon belüli új lakóte
lep, vagy családi házas övezet). 
Ennek következtében előfordul, 
hogy az adott település egészét 
olyan részek alkotják, amelyek va
lóságos (önálló) közösségek, sajá
tos problémákkal és érdekkel, ame
lyek elsősorban az ott élőket érin
tik. 

Minderre figyelemmel az Ötv. 
Lehetővé teszi a település történeti
leg elkülönült, illetőleg az egyes 
településrészek sajátos arculata, el
térő hagyományai, különböző érde
kei, valamint a településrészen élő 
lakosság önszerveződő képessége 
erősítése céljából településrészi ön
kormányzat létrehozását. 

A képviselő-testület az ilyen la
kóhelyi közösség kezdeményezésé
re - az SZMSZ-ben - dönt a tele
pülésrészi önkormányzat létrehozá
sától (Ötv. 28. S). Az így létreho-

KÖZLEMÉNY 
zott részönkormányzatot az adott 
településrész nevéről indokolt elne
vezni. 

A településrészi önkormányzati 
testület vezetője csak települési 
képviselő lehet. Nem ellenezhető, 
ha a részönkormányzati testület ve
zetőjévé tanácsnokot vagy az al
polgármestert választják meg. 

A települési részönkormányzat a 
képviselő-testület szerve, hatáskör
ét a képviselő-testület határozza 
meg SZMSZ-ben. Előtte azonban 
célszerű átruházni, amelyek első
sorban, vagy kizárólag az adott te
rületrészt érintik. Ezen feladatok 
ellátásához a testület anyagi eszkö
zöket is biztosíthat a részönkor
mányzat számára. Összegét a kép
viselő-testület évente a költségve
tésben határozza meg. 

A képviselő-testület nem tagad
hatja meg a kizárólag a település
részt érintő hatáskör átruházását: 

- az egyesítéssel létrejött te
lepülésrésztől 

- a külterületi lakott helytől 
A képviselő-testület a részönkor

mányzatnak egyek ügyekben 
egyetértési, vagy véleményezési 
jogot adhat. Ebben az esetben a 
képviselő-testületnek (avagy a pol
gármesternek, bizottságnak) dönté
sét megelőzően - ha az érinti a te
lepülésrész lakosságának az érde
keit - ki kell kémie a településrész 
testületének véleményét vagy meg 
kell szereznie annak egyetértését. 
Ennek hiányában a testület döntése 
belső szabályban biztosított jogok 
megsértése miatt jogellenes lesz. 

A településrészi önkormányzat 
testülete működését a saját maga 
által kidolgozott és elfogadott ügy
rendben határozza meg: 

- javaslat té tel 
- véleményezés 
- ellenőrzés 
- előkészület 

28. § (•) A képviselő-testület te
lepülésrészi önkormányzatot hoz
hat létre ... 

(2) ... A képviselő-testület egyes 
hatásköreit átruházhatja a telepü
lésrészi önkormányzatra, anyagi 
eszközöket adhat számára. 

29. § ... A településrészi önkor
mányzati testület munkájának segí
tésére a képviselő-testület hivatali 
kirendeltségeket hozhat létre, ame
lyek egyben a lakossági ügyinté
zésben ügyfélszolgálati teendőket 
is elláthatnak. 

II. F E J E Z E T 

9. § (2) Az önkormányzati fel
adatokat a képviselő-testület és 
szervei: a polgármester, a képvise
lő-testület bizottságai, a részönkor
mányzat testülete, a képviselő-tes
tület hivatala látják el. 

10. § a., a rendeletalkotás 
b., szervezetének kialakítása és 

működésének meghatározása, to
vábbá a törvény által hatáskörébe 
utalt választás, kinevezés, megbí
zás; 

e., önkormányzati társulás létre
hozása, társuláshoz, érdekképvise
leti szervezethez való csatlakozás; 

f.. megállapodás külföldi önkor
mányzattal való együttműködésről, 
nemzetközi önkormányzati szerve
zethez való csatlakozás; 

g.. intézmény alapítása 

Tájékoztatjuk ezenkívül Önöket 
arról, hogy minden kiskanizsai pol
gár nem I, hanem 5 főre szavazhat. 

2000. december 14. 
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JO?OIE M KÉPZETT UfEGFŰVÖK, 
GÉPESÍTÉS ÉS EREDMÉNYES MARKETIMGMUNKA 

Szertics András olvasztási veze
tő a munkájáért felelősséget érző 
ember öntudatával kalauzol végig 
az óriási műhelycsarnokon, ahol a 
négy egymást váltó brigád közül 
az éppen műszakban lévő teáskan
nákat gyárt, ahol izmos férfiak 
ügyes kezében a fúvópipa végén a 
tűzgömbből kecses tárgy lesz. Mu
tatja a teljesen felújított, energia
takarékos, elektromos árammal 
működtetett kemencét, amelyikkel 
november elseje óta jobb üvegmi
nőséget tudnak produkálni. Elma
gyarázza a keverékadagoló gép 
működését, amelyik nemcsak ki
váltja a kézi munkát, hanem a le
hető legegyenletesebben teríti szét 
az alapanyagot. Szertics úr 23 éve 
dolgozik a cégnél, már itt volt a 
hajdani KGST-be dolgozó régi 
Üveggyárban, ismeri a Pannon-
glas történetét is, de azt mondja, 
hogy a cég életében az igazi nagy 
változást 1996 hozta. 

- Milyen kihívásról beszélt az 
olvasztásvezető? - fordultunk már 
az irodában a gyár igazgatójához, 
Bencze Péterhez. 

- Munkatársam arra célzott, hogy 
a 90-es évek derekán a nagykanizsai 
üveggyár válaszút elé került. Nem
csak a termékszerkezeten kellett vál
toztatnunk - s ennek megfelelően 
piacokat keresnünk -, hanem az ak
kori tulajdonos Pannonglas Ipari Rt. 
sem vállalta tovább a működtetést, 
mert felszámolásra került. Itt volt 
egy kész. berendezett, üveggyártásra 
alkalmas telephely, de amit ennél 
fontosabbnak tartok: legalább 50 fő 
jó szakember is, többségük üvegipa
ri szakképesítéssel. A derékhad még 
a hajdani üveggyárban tanulta ki a 
szakmát. 1996. május 6-án alakul
tunk ujjá KHG Kft. néven és gazda
sági formában. A Kanizsai Hőálló
üveg Gyár folytatta a tradíciókat, hi
szen 1947 óta gyártanak itt hőálló 
üveget, 1980-tói teljesen elektromos 
fűtéssel, környezetkímélő technoló
giával. Büszke vagyok munkatársa
inkra, akik termékeink többségét ké
zi megmunkálással készítik, így lehe
tőség van kisebb sorozatok gyártá
sára, az. egyedi formák által az ipar
művészek és tervezők elképzelései

nek széles körű megvalósítására. 
Nagykanizsa nevét, hírét terméke
inkkel öregbítjük a nagyvilágban, de 
a legfontosabb mégis az, hogy 212 
embernek - közöttük 181 fizikai dol
gozónak - van remélhetőleg biztos 
munkája. Le kívánom szögezni: 
olyan szakmunkásgárdának, akiket 
vétek lett volna szélnek ereszteni. 

- Mi volt az oka a nyári hosz-
szabb leállásnak? 

- Valóban, augusztus 1-től októ
ber végéig leállásra kényszerültünk. 
Ennek nem túltermelés, nem piac
hiány volt az oka, hanem kemence
felújítás. Mivel a létünk függ ettől 
az egyetlen kemencétől, ezért el
szántuk magunkat - meg négy-öt év 
után szükséges is - a korszerűsítés
re. Teljes villamos fűtéssel, átter
vezve, átépítve, energiagazdaságo-
san, új rendszerű hőszigeteléssel, az 
európai normák szerinti környezet
védelmi szempontoknak megfelelve 
kezdte meg másfél hónapja a terme
lést. Igen jók az első tapasztalata
ink, úgy látjuk megérte, hogy a ter
melésből egy negyedév kiesett. Ez a 
kemence lehetővé teszi, hogy a kis
szériás termelést közepes váltsa fel, 
hogy több speciális célra használ
ható terméket gyártsunk, a kézi ter
melés mellett gépi úton is. Ezt köve
teli tőlünk a változó gazdasági hely
zet, ezáltal megnövelhetjük forgal
munkat. Kollégáimmal együtt 
hisszük, hogy egy év múlva az 
összes leolvasztott üveg ötven száza
léka gépi úton válik tetszetős ter
mékké. Ehhez a forrást a saját erőn 

túl exportfejlesztő pályázatok útján 
és külső partner bevonásával szeret
nénk biztosítani. 

- Kis boltjukban a Vár úton. volt 
alkalmam szemrevételezni terméke
ik egy részét. Ezek már nagyon 
messze vannak a hajdan gyártott 
üvegtárgyaktól. 

- A hőálló Durover üveg jó kémi
ai ellenállása, magas hőállósága és 
minimális hőtágulása miatt igen al
kalmas jó minőségű ipari, laborató
riumi és háztartási üveg előállításá
ra. Az olvasztáshoz felhasznált 
nyersanyagok tisztasága, kémiai 
összetétele lehetővé teszi, hogy a 
tiszta, színtelen üvegből tetszetős 
háztartási termékek is készüljenek. 
Ennek megfelelően termékeinket há
rom csoportba sorolnám. Háztartási 
célra gyártunk teáskannákat, 
teáspoharukat alátéttel: műszaki cé
lokra például mikrohullámú sütőkbe 
védőburát, malomipari berendezé
sekhez a gabonaáramlást figyelő 
üvegcsöveket. És nem elhanyagolha
tó mennyiségű a harmadik kategória 
sem: ezek laboratóriumi, kórházi, 
egészségügyi eszközök, különféle 
lombikok, poharak és üvegtechnikai 
eszközök. Ezen utóbbiak azok. ame
lyeket előszeretettel rendel tőlünk a 
belföldi piac. 

- Hogyan látja a jövőt az üzem 
„pénzügyminisztere"? - kérdeztük 
ezután Szabó Csaba főkönyvelót. 

- A Kanizsai Hőálló-üveg Gyár
ban jelen pillanatban elmondhatjuk, 
hogy a jó műszaki és személyi felté
telek megvannak. Tudjuk azt is. hogy 

nem vagyunk berendezkedve a nagy
sorozatban gyártható termékek elő
állítására. Export teljesítésünk az 
utóbbi két évben egyenletes volt, 
meghaladta a 440 millió forintot. 
Idén a negyedévi leállás miatt csak 
kicsivel lesz kevesebb ez az összeg. 
Mint frissen végzett szakember ke
rültem a céghez, egy olyan időszak
ban, amikor minden forrásban volt, 
helyzetünk bizonytalanná vált. s a 
saját bőrünkön tapasztalhattunk, 
hogy új lehetőségeket kell keres
nünk, a saját utunkat kell járnunk. 
Nincs cégtestvér, nincs anyavállalat, 
amelyik az esetleges hiányokat fel
vállalná, a kiesett és hanyag terme
lés nyomán keletkezett hiányt kipó
tolná. Ehelyett konkurenciaharc 
van, a világpiacon produkálni kell, 
sokkal jobb minőségű terméket, mint 
esetleg húsz évvel ezelőtt. A fogyasz
tási, tálalási szokások megváltozása 
is befolyásoló hatással van, de még 
az óriás ballonok utáni igény is át
alakult. Már Japánban is egyre töb
ben isszák teájukat a mi készleteink
ből. Ezért fogalmaztuk meg itt ma 
többen is. hogy hosszú ideig jól kell 
működnie ennek a kemencének. Ezen 
túl a jó üvegfúvók és jól képzett 
üvegművesek az eredményes marke
tingmunka jövőnk záloga. 

- Üveggyári látogatásunk nem 
múlhatott el anélkül, hogy egy iga
zán kiváló üvegfúvó szakmunkással 
ne beszéltünk volna. Magyar Ferenc 
1973 óta dolgozik itt, segédmunkás
ként kezdte, s a szakmunkásképző el
végzése után üvegfúvó lett. O még a 
régi, nagy mesterektől tanulta a gya
korlati fogásokat és a helytállást, 
mellettük nőtt fel emberileg és szak
mailag egyaránt. Örömmel mondja, 
hogy a cégnek újra van szakmunkás
tanulója, de a kilenc gyerek közül 
vajon hány marad meg? - felhősö-
dik el a tekintete. Rajta biztos nem 
múlik, hogy át is vegyék az öregektől 
a fúvópipát. S miért szép szakma ez? 
Valami hihetetlen jó érzés, amikor 
az izzó gömbből mondja Magyar Fe
renc - például egy 25 literes ballon 
lesz. Ilyenkor azt is el lehet viselni, 
hogy egy műszak alatt 80-100 alka
lommal 27-28 kilogrammos súlyt 
kell emelni. 

(x) 



A lexikon szerint a dinasztia 
„...olyan család, amelyben több 
egymást követő nemzedéknek 
ugyanaz a foglalkozása". A váro
sunkban tiszteletnek örvendő 
Vastagh család ilyen. Vastagh Zol
tán fényképészmester - a mesterle
vél ott függ az üzlet falán - büsz
kén vallja a családi tradíciót. E 
millenniumi év decembere különös 
jelentőséggel bír. E hónapban tölti 
be 60. életévét, és az édesapa, 
Vastagh Béla alapította műterem 
65. évfordulóját. A kettős évfordu
ló ünneplésre ad alkalmat. 

- Hogyan, miként ünnepelnek? 
- Szerényen - kapom a választ - , 

mert nálunk nem az ünnepléseken 
volt a hangsúly, hanem a munkán. 
Arra tanítottak a szüleim, hogy a 
munka legyen az első, a feladat ered
ményes elvégzése jó érzéssel tölti el 
az embert, és ez maga az ünnep, az 
öröm forrása. Így lesz ez most is. 

- Milyen volt a család, a gyerek
kor, egy jól menő fényképész fiá
nak lenni? 

- Nem különböztünk sok más csa
ládtól. Nálunk otthon rend és fegye
lem volt. úgy jellemezhetném, hogy 
szeretetteljes szigor uralkodott. Né
gyen voltunk testvérek, szüleink önál
lóságra, becsületességre neveltek 
bennünket. Mindig éltük saját kis 
életünket, hódoltunk kedvteléseink
nek. A családi „szertartásokon" 
azonban mindig együtt kellett lenni. 
A nap tornával kezdődött, és közös 
reggelivel végződött, majd mindenki 
ment a maga dolgára. Apám, a fény
képészmester Sopronban volt ipari 
tanuló, majd Győr, Miskolc, Szeged, 
Pápa voltak a tanulóévek állomásai. 
Igazi vándorút volt, ami alaposan 
felkészítette a szakmára. Mármint a 
mester 1935-ben nyitotta meg üveg
tetős műtermét a Csengery utca ele
jén. A jól működő üzlet biztosította a 
gyerekek megfelelő neveltetését. A 
gyerekeknek a kötelességteljesítés, 
koruknak megfelelő munka, de ele
gendő szabadidő, önállóság és zseb
pénz is biztosított volt. 

- Mire költötte a kapott zseb
pénzt? 

- Én mindig spórolós voltam -
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szüleimtől is ezt láttam -, így mindig 
meggondoltam, mire költöm a pénze
met. Hogy jövedelmezzen, befektet
tem. Nagyon szerettem az állatokat, 
jelentős postagalamb tenyészetem 
volt. Én is részt vettem - jeles ünne
peken - a Szabadság téren rendezett 
postagalamb röptetésben. Ezenkívül 
eladtam, és vettem is a galambokat. 

tozott a sport is. Időm nagy részét, a 
fotózás mellett, a kerékpározás töl
tötte ki. E sportágban is jelentős 
eredményt értem el. A dátum sem el
hanyagolható. Az 1956. október 22-
én rendezett Petőfi Kerékpáros Em
lékversenyen II. helyezett lettem. 

- Hogyan történt úgy 50-60 év
vel ezelőtt a fényképezés? 

B 

Az állatok szeretete miatt az állator
vosi pálya fele kacsintgattam, de 
édesapámtól megismertem a fényké
pezés rejtelmeit, s ez hatással volt 
rám. Természetesnek tűnt, hogy én is 
e szakmát választom. 

- A fényképész apának a feleség 
volt a szakmai segítőtársa, 
Vastagh Zoltán édesanyja, aki a 
fotózás mellett rendszeresen nevel
te az utánpótlást, Zalaegerszegre 
járt tanítani. Tanítványai a megye 
több városában ma is működő 
fényképészek. 

- Nekem gyerekként - emlékezik 
vissza - sokszor kellett segíteni: áll
ványt cipeltem, ügyeltem a felszere
lésekre. Hiszen nemcsak műteremben 
készültek felvételek, hanem kijártunk 
a környező falvakba lakodalmat, és 

egyéb jelentős eseményt 
megörökíteni. Ez is hoz
zájárult a szakmával 
való megismerkedésem
hez. Később aztán én is 
kaptam egy fényképező
gépet, amivel szívesen 
fotóztam osztálytársai
mat, segítettem az elő
hívásban, s egyre job
ban megismerkedtem a 
fényképkészítés folya
matával. Természetesen 
ezen kívül sok minden 
más is érdekelt. Ide tar-

- Lényeges volt a különbség. Még 
a hangulat, a környezet, de még a le
vegő is más volt. Vegyszerek, zselatin 
illata terjengett. Régi üveglapokat 
nézegetünk, egy városképben, s egy 
esküvői képben gyönyörködünk. A 
zselatinnal - amelyen fényérző 
anyag volt - bekent üveglemezt - ne
gatívot - 5-10 évig is őrizték dobo
zokban, várva az. időpontot, hogy új
ra rendelnek fényképet. Aztán olyan 
idők jöttek, amikor üvéghiány miatt 
felvásárolták a lemezeket a búcsúra 
járó árusok. Leáztatták a zselatint, 
fényképtartónak használták vagy tük
röt készítettek belőle. A fényképezés 
mellett már az 1940-es években rek
lámdiákat is készített a Vastagh-fotó, 
amelyet a moziban vetítettek a film 
előtt. Rendelésre más szakmáknak is 
vállalt reklámdiakészítést. A második 
világháború után megalakultak a 
fényképész szövetkezetek, így felszá
molásra került a saját műhely a 
Csengery úton, amit aztán később le 
is bontottak. Én is - mondja Vastagh 
úr - a szövetkezetben voltam ipari 
tanuló, ott is végeztem. 1957-ben 
szabadultam fel, és egy ideig ott is 
dolgoztam. 1969-ben nyitottam meg 
az első önálló műtermemet Letenyén, 
ahova naponta jártam ki, a szüleim 
pedig Kanizsán dolgoztak egészen 
halálukig. 

- A dinasztia tovább él, a 

Vastagh Foto működik, és Vastagh 
Zoltán révén nem is remélt fejlő
dést ért el. Mint mondja, nem lehet 
lemaradni, mert az a bukást jelen
ti. De nem csak emiatt, az igény is 
sarkalja az embert. Hogyan válto
zott, és milyen újdonságok vannak 
a fotózásban? 

- Gyors és jelentős változás követ
kezett be, több mint 20 éve én foglal
koztam először Nagykanizsán színes 
filmek kidolgozásával. Portrék, csa
ládi képek stb. mellett videofelvételek 
készítésével is. A jelen a digitális 
fényképezésé. A felvétel pillanatában 
a megrendeli) látja magát a képer
nyőn, több beállítás közül kiválaszt
hatja a neki legjobban tetszőt. Film 
helyett Smart-méáia kártyára fényké
pezünk, amihez, aztán mára számító
gépe! is felhasználjuk, így a kép ki is 
nyomtatható. A jövő a háromdimen
ziós képé. De a technika mellett is a 
legfontosabb az ember. Ma is azt ál
lítom, hogy a fényképezés ünnepi al
kalom, aki jön, meg akarja magát 
örökíttetni. S ezt mi a legnagyobb 
szolgálattal teljesítjük. Apámtól meg
tanultam a kuncsafttal szembeni ud
variasságot, a korrektséget, a pon
tosságot, és a minőségi munkáit. 
Ezért jönnek szívesen hozzánk 
fényképezkedni. 

Elgondolkoztam, mennyi mindent 
jelent a fénykép, amit mindig a je
lenben készíttetünk el, hogy aztán 
majd, mint a múltai mutogassuk, fel
emelő, emlékező érzés is a régi jel
vételek között kutakodni, nézegetni a 
„múltat" és konstatálni, ilyenek vol
tunk. Ilyenkor, ha megfelelő számú 
fényképünk van, olvasható a család 
története és tetten érhetők a változá
sok. A dinasztia él, 1935-től folya
matosan működik, amit most a mes
ter lánya folytat tovább. A decembe
ri családi megemlékezésen, valószí
nű, felelevenedik a múlt, talán meg
fogják egymás kezét, úgy adják át a 
tenyér melegével a stafétabotot. Em
lékeikben jelen lesznek a már eltávo
zott alapítók is, talán fényképek is 
kerülnek elő, és majd nézegetik a 
„múltat", mint ahogy Kosztolányi 
írja versében: „Élők, halottak. Ez a 
társaságom. Olykor magamra hagy
nak délelőtt, az életük egyszerre 
visszalátom, mikor beszélek egy-egy-
kép előtt. " 

- Kívánok szép, tartalmas emlé
kezést, és ínég eredményesebb jö
vőt. 

Dezső Ferenc 
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EMLEKFA-
A V A T Á S 
É S G Á L A 

Vasárnap este került sor az 1952-ben elásott Nagy-Magyarország emlékmű helyén felállított emlékfa 
avatására. Az Eötvös téren dr. Boa László állatorvos köszöntötte a megjelenteket, majd Rózsás János 
városunk díszpolgára mondott emlékbeszédet. A szabad ég alatti megemlékezést követően ünnepi gálá
ra került sor a HSMK színháztermében. A gála elején Kiss Dénes, a Trianon Társaság elnöke köszön
tötte a közönséget, majd Fiiszár Károly a történelmi egyházak nevében szólt az egybegyűltekhez. Ezt 
követően Franka Tibor újságíró szólt a közönséghez, majd Törőcsik Pál alpolgármester tett ígéretet ar
ra, hogy 2001. június 4-én fél ötkor avatásra kerül a Nagy-Magyarország emlékmű. Az emlékezőbeszé
deket, köszöntőket követően kezdődött el maga a gála. A fellépő művészek fellépti díj nélkül, az ügy 
érdekében vállalták a fellépést. A gálát az érdeklődők belépődíj nélkül tekinthették meg. és adományo
kat tehettek a kihelyezett adománygyűjtő ládába. D. E. 

GALA EGY EMLÉKMŰÉRT 
Mintha szégyellnénk, mintha 

nem tudnánk mit kezdeni vele. 
Mintha elfelejtettük volna a múl
tunkat, pedig a múltból táplálkozik 
a jövő, a múltat nem lehet eltemet
ni, és nem szabad elfeledni. A va
sárnap esti gála szép ősi dallamai, 
versei, táncai mind-mind a múltról 
szóltak. Felidézve milyen gazda
gok vagyunk, ez alap a jövőre. 
Mert csak a gazdag múltból lesz 
majd emberibb s még gazdagabb 
jövő. 

Kanizsán valamit elindítottak lel
kes szervezők, múltkeresők, akik 
egy „halott szobor" után kutattak, 
amit ordas eszmék s szolgálóik el
temettek, hogy még a múltunk se 
lehessen a miénk. Pedig bátran 
meg kell vallanunk és vállalnunk a 
múltunk, mint ahogy József Attila 
írja: „Elegendő harc, hogy a múltat 
be kell vallani." A fellépő művé
szek - helyiek és messziről jöttek -
e vállalást, a múltba vetett hitet erő
sítették meg bennünk. És mire vége 
volt az estnek feltámadt a szobor 
élt, hirdette - amit az előadók is 
hangsúlyoztak - a merszet, a bátor
ságot Adyval: „Csak akkor szület-

tek nagy dolgok, Ha bátrak voltak, 
akik mertek". 

Kanizsa a Nagy-Magyarország 
emlékmű újbóli felállításával e bá
torságról tesz tanúbizonyságot. 
Ahogy Kiss Dénes költő, a Trianon 
Társaság elnöke mondta, hogy 
„mindig az erőszak győzött, soha 
nem az igazság, de az igazságnak 
egyszer ki kell derülni." És akik 
keresik, akik kutatják a szobrot, az 
igazságot tárják föl, azokkal el kell 
indulnunk, akik elől járnak, hívják 
a többieket. Hiszem, hogy lélekben 
sokan jelen voltak a gálán - a való
ságban bizony kevesen - , de ez 
nem elég, az erkölcsi támogatás 
nagy segítség, de az nem elég, itt a 
részvétel a fontos, a kiállás. 

Kanizsán elindult egy nemes és 
jogos kezdeményezés, Kanizsán 
Góg és Magóg fiai vállalták múl
tunkat, példát mutatnak az ország
nak, legyünk rá büszkék. Hiszem, 
hogy a tettük - ha sok nehézség 
árán is - „Mégis győztes, mégis új 
és magyar." 

Legyünk mi a zászló, amely lo
bog, hogy majd mondhassuk: ez jó 
mulatság férfimunka volt. „S a 
szobor mit eltemettek feltámad és 
hirdeti a múltat és a jövőbe vetett 
hitet, itt Kanizsán és szerte e hazá
ban, most és mindörökké. Ámen. 

Dezső Ferenc 

A VAROS IRÁNTI HÓDOLATTAL 
December 28-án avatják fel Szent István szobrát 

Millenniumi évünk tiszteletére, a Kanizsai 
Fafaragó Egyesület két szobrot ajándékozott a 
városnak. Az egyik Szent István királyunkat, a 
másik egy hun harcost ábrázol. A szobrok ava
tásával és elhelyezésével kapcsolatban tartott 
sajtótájékoztatón Tarnóczky Attila alpolgár
mester tájékoztatta a helyi médiák képviselőit. 
A Szent István szobor tervezője Csávás Csaba, 
kivitelezője ő és Wegroszta Zoltán. A hun har
cos tervezője és kivitelezője Radnai István, va
lamint Lakatos Benő fafaragó. Elsőként a 

Szent István szobrot avatják fel december 28-
án, 14 órakor kis ünnepség keretében, a Polgár
mesteri Hivatal előcsarnokában. A hun harcos 
a Székely Parkba kerül, 2001-ben a Város Nap
ján avatják fel. Méretük kb. két méter. 
Tarnóczky Attila alpolgármester megköszönte 
az alkotóknak, az egyesületnek a szép gesztust. 
Wegroszta Zoltán, az egyesület titkára elmond
ta, ajándékot nyújtanak át a városnak, mellyel 
megköszönik az erkölcsi és anyagi támogatást. 

Csávás Csaba, az egyesület elnöke elmondta, 

a szent ereklyéket, az ország almát és a jogart 
tartó Szent István, modern szobor, lendületes al
kotás, a képzőművészet jegyeit tükrözi. A Hun 
harcos hagyományos, naivabb megjelenítésű, 
robosztus alkatú, az ősmagyarok formáját idézi. 
Kidolgozásában a népművészet jegyeit hordoz
za. Témájánál fogva, a Székely kerthez illik. 

A két évvel ezelőtt újjá alakult Kanizsai Fa
faragó Egyesület e nemes gesztussal a váro
sunk iránti hódolatát akarja kifejezni. 

B. Zs. 



A H A N G 
Ü N N E P E 

(Részletek Baráth Zoltán zeneiskolai igazgató 
november 25-én a VÁROSI VEGYESKAR 

jubileumán elhangzott beszédéből) 

Poszaveczné Arany Ida, a kórust 1975-ben a Hevesi Sándor Művelődési 
Ház kórusaként alapította meg. Bevallása szerint kemény hét évbe tel
lett, amire úgy érezte, már elért valamit. Ezután már könnyű volt tago
kat toborozni, nemsokára 60-65 főre nőtt tagság. 

A kórustagok között találunk tanárt, könyvelőt, jogászt, fizikai dolgozót 
és középiskolás diákot egyaránt. Hangképezte a kórust Keönch Boldi
zsár, a zeneakadémia magánének-tanára, Nagy Gábor, Bercelly István; 
énekelt szólókat Gregor József, Bercelly István, Kodály özvegye, 
Kodályné Péczely Sarolta, Nagy Gábor, Farkas Éva, Schulter Csilla, 
Hajdú Roland; közreműködött bemondóként Czigány György, Antal 
Imre, Kopeczky Lajos, Boross Attila, Kovács P. József, Kertész Zsuzsa; 
karmesterként Jármai Gyula, Antal György, közreműködőként Markó 
Iván és Király Melinda, Dózsa Imre, Lantos István, Perényi Eszter, 
Szűcs Lóránt. 

Mi motivál közel félszáz embert arra, hogy szinte egész évben, minden 
hétfőn és csütörtökön hattól nyolcig összejöjjön énekelni? 

1991-től Poszaveczné Arany Ida nyugállományba vonulásával a kórusból „kinőtt" Baráth Yvette és Katona Noémi vette át a kórus vezetését. Az ő 
idejük alatt történt a finnek visszafogadása. A nagysikerű „Bazár" udvari koncert fémjelzi ezt az eseményt. '90 októberében Farkas Ferenc 85. 
születésnapja és a város török alóli uralma 300. évfordulója alkalmából énekli a szimfonikus zenekarral közösen a Cantio Militaris Farkas mű
vet. 1991 tavaszán volt az első Farsangi hangverseny. 1991. október 21-én Mozart halálának 200. évfordulójára szervezett koncerten együtt a za
laegerszegi vegyeskarral hangzott el először a Koronázási mise. 1992-től Baráth Yvette második gyermeke születése miatt Katona Noémi egyedül 
vezette a kórust. 
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1998-tól fokozatosan á tve t te a k ó r u s i r ány í t á sá t Kol lonay Zo l t án zongo
raművész . 

A kapcsolat a zeneiskola és t a n á r a i közöt t m á r a kezdetektől fo lyamato
san meg volt. Halá lá ig segítet te a k ó r u s t Noll F e r e n c zeneiskolai t a n á r , 
min t ko r repe t i to r , szólamvezető , k a r m e s t e r . A k o r á b b a n emlí te t t zongo
rakísérők . Szen tendrey Z s u z s a n n a a k ó r u s t a g o k jó részé t h a n g k é p e z t e . 
J ó m a g a m néhány hangszereléssel segí te t tem a r e p e r t o á r színesítését. A 
80-as évek végétől r endszeresen közös hangve r senyeke t sze rvez tünk , leg
többször k a r á c s o n y k o r . 

A neves énekesek mel le t t fe ladatot k a p t a k , mint szólisták: B a r á t h 
Yvet te , Pa lo tás T i b o r , N a g y n é K a r d o s E s z t e r kó rus t agok . Az együttes 
m u n k á j á t Noll F e r e n c , G e r ó c s Erzsébe t , K a t z n é Szabó M a r i a n n a , 
M a g a s d i Lász lóné z o n g o r a k í s é r ő k segí te t ték. 

K í v á n o m , hogy cél juk m i h a m a r a b b megvalósul jon , énekeljék el ismét a 
B u d a v á r i Te D e u m o t , készül jön el m i h a m a r a b b C D felvételük, énekelje
nek sokszor m i n d a n n y i u n k ö r ö m é r e i t thon és külföldön, minél maga
s a b b minősí téseket szerezve v á r o s u n k dicsőségére . 

K I E M E L K E D Ő E R E D M É N Y E K 

DÁTUM ESEMÉNY 

1978. május 7. 

1978 

1984. május 16. 

1984. szept. 10. 
1986. aug. 20. 

1988 
1995. jún . 24. 

1997. 

Zala Megyei Dalostalálkozó 
Minősítés: Megyei arany 
Zala Megyei Dalostalálkoző 
Minősítés: Fesztiválkórus 
Tavaszi Hangverseny és minősítő 
Minősítés: Fesztiválkórus 
Rádiószereplés (Kóruspódiumban) 
Szocialista Kultúráért (Művelődési 
miniszter) 
Fesztiválkórus-minősítés 
Kórusfesztivál a Nagykanizsa első 
írásos említése 750, évfordulója alkal
mából 
Hangversenykórus-minősítés 

Ö s s z e á l l í t o t t a : Bakonyi-Büki 



Szabadhegy végén - a sánciak így 
mondják - egy különös kis kert tartja 
fogva az arra tévedők tekintetét. Meg 
kell állni előtte, szemlélődni. A ker
tet, vagy úgy is mondhatnánk a pihe
nőparkot sokan megcsodálják. Egy 
Zalakaroson nyaraló fővárosi hölgy 
tavaly véletlenül idetévedt, mert töb
bet akart látni a fürdőváros környé
kéről, az idén elhozta a 90 éves édes
anyját is. A házigazda, idősebb 
Trojka György fafaragó beljebb en
gedi a nézelődőket. Nyugdíjas, sokat 
tartózkodnak telkükön a feleségével, 
ahol harmóniában élnek együtt a nö
vények a faragott fa- és kőszobrok-
kal. Négy évvel ezelőtt kezdték a 
kert kialakítását, a legszélsőségesebb 
időjárást kibíró dísznövényekkel, tu-
jákkal. A bejáratnál a háromkirályok. 
Gáspár. Menyhért, Boldizsár vára
koznak. 

Két hét múlva karácsony. Ha feltű
nik az égi jel, szerény ajándékukkal 
útra kelnek a betlehemi jászol felé. 

pelyhekből szőtt takarójukkal bebo
rítsák a fáradt földet. Trojkó György, 
a kezdetektől, 10 éve tagja a Kanizsai 
Fafaragó Egyesületnek. Ovodások-

Sétáljunk tovább a kertben. Kétszáz
fajta gyönyörű növényben gyönyör
ködhet az erre tévedő. Gondozásuk, a 
kapálás a feleség keze munkáját di
cséri. 

- Ha nem lenne nedves a föld, így 
december közepén, ma is kapálna -
mutat Trojkó György az üdén zöldel
lő néhány szál tyúkhúrra. A szikla
kertben és a hatalmas feketediófa
gyökér virágtartó kompozícióban al
pesi virágok színesednek. A kőből fa
ragott szalonnasütő bácsi mellett 
gyakran megpihen a házigazda, itt 
szoktak a nyáron szalonnát sütni ven
dégeivel. A vízhordólány ruháját dí
szítő téli jázmin apró sárga virágai a 
még távoli februárt idézik. A szép 
enyhe ősz, korán a napra csalogatta 
őket. A ködből kiszűrődő fény tava
szi hangulatot idéz, nem kell begom
bolni magunkon a téli kabátot. A mű
hely falai megfogják a mező felől 
lengedező hűvös fuvallatot. Halkan 
jelzik, hogy odafönn, bontogatják 
szárnyukat az angyalok, hogy hó

nak, iskolásoknak is tart úgymond al
kalmi tárlatlátogatást. 

Többen kifejtették abbéli óhajukat, 
hogy rendezhetne nyári alkotótábort 
iskolásoknak, ahol a faragáson kívül 

megismerkedhetnének a kertészeti 
kultúrával, és egyéb tevékenységek
kel. A lánya fotóművész a főváros
ban, a nyáron szívesen itt töltené sza
badidejét, akár fotózási ismeretei át
adásával. A sánci óvodából együtt
működési készséget is jeleztek felé, 
de ennél a pontnál elakadt a folya
mat. Az alkotó ember zsigereit. fi
gyelmét a teremtés köti le. Egy jó 
menedzserre lenne szükség. Mit is 
mondott augusztus végi sétánkon a 
templomból hazafelé tartó sánci Mol
nár József és felesége, valamint az Új 
élet utcában lakó Horváthné Marika? 
Azt, hogy hiányzik a j ó gazda. 
Ugyanezt erősítette meg később 
Cserti Tibor városvédő, önkormány
zati képviselő is. A feladat tehát kí
nálja magát. Talán idővel lesz valaki, 
aki felfigyel a jól hasznosítható érté
kekre, olykor a szinte máról holnapra 
élő tehetségekre és nem varázslóként, 
a varázspálcájával próbál csodát ten
ni, hanem hozzáértőén, valamennyi
ünket gazdagítva. A fiatal zsiráfcsa
lád a napokban költözött a kertbe. 
Egyetlen fatörzsből teremtette meg 
őket a mester. Messzire látnak, túl a 
kerteken, a városra figyelnek. 

Bakonyi Zsóka 

Dezső Ferenc: 
„Ajánlom 
kedvenc 

versemet!" 
Ady Endre 

Hiszek 
hitetlenül 
Istenben 

Hiszek hitetlenül Istenben, 
Mert hinni akarok, 
Mert sohse volt úgy rászorulva 
Sem élő. sem halott. 

Szinte ömölnek tört szívemből 

A keserű igék. 
Melyek tavaly még holtak 
voltak. 
Cifrázott semmiség. 

Most minden-minden imává 
vált, 
Most minden egy husáng, 
Mely veri szívem, testem, 
lelkem 
S mely kegyes szomjúság. 

Szépség, tisztaság és igazság, 
Lekacagott szavak, 
Óh, bár haltam volna meg akkor, 
Ha lekacagtalak. 

Szüzesség, jóság, bölcs 
derékség, 
Óh, jaj , be kelletek. 
Hiszek Krisztusban, Krisztust 
várok, 
Beteg vagyok, beteg. 

Meg-megállok, mint alvajáró 
S eszmélni akarok 
S szent káprázatokban előttem 
Száz titok kavarog. 

Minden titok e nagy világon 
S az Isten is, ha van 
És én vagyok a titkok titka, 
Szegény hajszolt magam. 

Isten, Krisztus, Erény és sorban 
Minden, mit áhítok 
S mért áhítok? - ez magamnál is, 
Óh, jaj , nagyobb titok. 



JUTTASSUK SIKERÉLMÉNYHEZ 
A GYERMEKEKET! 

Ki ne gondolna jó szívvel Nagy
kanizsa sportéletének formálói 
közül Béres Sándorra, Gábor 
Erzsébetre, Nagy Istvánra (Pista 
bácsi a Hunyadiból), Szántó Zol
tánra vagy I / M i k i Lászlóra. 
Sportpedagógiai munkájuk pél
daként állhat a fiatal és a közép
generáció oktatói előtt. A sport 
mint az egészséges életmód egyik 
meghatározó eleme fontos Sülő 
Zsolt számára is, aki nemrég ki
emelkedő oktatói, szervezői tevé
kenységéért a Diáksportért kitün
tető címet vehetett át a főváros
ban. A Magyar Diáksport Szö
vetség elismerésének átvételét 
követően készült vele az alábbi 
interjú. Zsoltot közel három év
tizede ismerem, ezért furcsa len
ne éppen most magázódnunk. 

- Mióta foglalkozol neve lőként 
az ifjúsági sporttal? 

- Diáksport-oktatással 1978 óta 
foglalkozom. Ekkor kezdtem el ta
nítani, mint biológia-testnevelő 
szakos tanár. 

- A dr. M e z ő Ferenc G i m n á 
ziumban aktívan sportoltál . I rányí
tóként a kosár labdacsapat egyik 
erőssége voltál. A T F kosár labda 
szakedzői szakát e lvégezve m é g 
jobban bekapcsolódtál a helyi 
sportéletbe. Van-e , volt-e o lyan ta
nítványod, akiből híres spor toló 
lett? 

- Neveket nem szeretnék most 
említeni, de több olyan tanítva-

Elismerés a diáksportért 
nyom is volt, aki úszásban, atléti
kában országos sikereket ért el. 
Kosárlabdában is sok tehetséges 
fiatallal kedveltettem meg a spor
tot. Közülük sokan felnőttként ma 
is visszajárnak hozzánk a Temp
lom téri iskolába. 

- Eddigi m u n k á d során mire 
vagy büszke? 

- Én nem elsősorban a kiemel
kedő eredményekre vagyok büsz
ke, hanem arra, hogy több ezer 
gyerekkel sikerült megszerettet
nem a sportolást. Célom az, hogy 
napi életformává tegyem a moz
gást. Örülök annak, hogy Nagyka
nizsán az elsők között voltunk a di
ák síoktatás elterjesztésében. 

- Mi lyennek látod a verseny
sport és a tömegspor t he lyzeté t? 

- Siralmasnak. Mindkettő siral
mas helyzetben van. Egyre keve
sebb a szakosztály és egyre nehe
zebb a minőségi munka. Az anya
giaknak meghatározó szerepe van 
a versenysportban, hiszen meg 
kell fizetni azokat az edzőket, akik 
kellő szakértelemmel tudják ellátni 
a szakosztályok működését, emel
lett a finanszírozás sem egyszerű 
manapság. A tömegsport szervezé
se is nehézkes, hiszen a pedagógu
sok fizetésük kiegészítése miatt 
túlmunkát vállalnak, így kevesebb 
idejük marad a kötelező feladato

kon kívüli programok szervezésé
re. 

- Csa ládo toka t spor tos csa lád
nak is hívják. Fe leséged G y ö n g y i 
versenyszerűen tornászot t . Gyer 
meke id , Má tyás , Doro t tya és Dá
niel egyik e r edmény t a más ik után 
gyűjtik be . Mi lehet a család és az 
iskola szerepe a sport megszere t t e 
t ésében? 

- Szülők esetében fontos a sze
mélyes példamutatás és a biztatás, 
hogy nem hiábavaló dolog spor
tolni. Az iskola szempontjából az a 
legfontosabb, hogy a gyermekeket 
sikerélményhez juttassuk. A siker, 
mint motivációs tényező segítheti 
a mozgás megkedvelését. Fontos
nak tartom még a tehetséggondo
zást is. Ebben a testnevelő kollé
gáknak óriási szerepe lehet. A mi 
iskolánkban az a gyakorlat, hogy 
a tehetséges fiatalokat mindig ah
hoz a városi szakosztályhoz irá
nyítjuk, ahol a tehetsége leginkább 
kibontakozhat. 

- Hosszú évek óta k iemel t sze
repet tölt be é le tedben a kosá r l ab 
da. Utánpót lás -neve lésse l , e d z ő -
séggel és a Városi Kosá r l abda 
Szöve t ség ügyeivel is fogla lkozol . 
Nyi lván ez a sokré tű t evékenység 
is benne volt a k i tünte tésben . Hol 
és mi lyen kö rü lmények közöt t vet
ted át ezt a szép e l i smerés t? 

A tizecLihzen 

- Ezt a címet évente egy Jő kap
hatja meg megyénként. Négyéven
te viszont három ember részesül
het hasonló elismerésben. Idén 
rajtam kívül még két zalai peda
gógus vehette át a Diáksportért 
elismerő címet. A Műszaki Egye
temen a Magyar Diáksport Szö
vetség közgyűlésén került sor az. 
átadási ünnepségre. Zalából 
Varancsics Imre zalaegerszegi, 
Károly Kálmán vonyarcvashegyi 
kollégám kapott díjat rajtam kí
vül. 

- Azt h i szem, minden kanizsai 
nevében csak gratulálni lehet eh
hez a ki tüntetéshez. További sok 
sikert k ívánok! 

Halász Gyula 

ELSZALADT A SZEKÉR 
- Összevesztem a sógornőmmel 

- újságolta szomszédasszonyának 
Eszti, egy pohár, egészséges élő-
flórás kefirt kortyolgatva. 

- Névnapjára vettem neki egy 
palacsintasütőt a piacon. Az aján
dékot otthagytam, de a köszöntő 
elmaradt. 

- Mi miatt kaptatok össze? -
kérdezett vissza Szilvi. 

- A nyugdíjasokat érintő ked
vezmények nem nyerték el tetszé
sét. Ellenzi a tv-, az utazás- a sze
métdíj-kedvezményeket. 

- Irigyli azt a havi 30-40 ezer fo
rintos nyugdíjat tőlük? Rossz he
lyen kapizsgál a sógorasszonyod. 
Kapcsolja be a tv-t, amikor a „Nagy 
Házból" közvetítenek. Figyelje 
meg jól az arcokat, és közben jegy
zeteljen! Egy nap 24 órából áll. El
ismerem, egy egészséges ember 
többet dolgozik napi 8 óránál. Aki 
vezetőbeosztásban van, annak több 
a gondja, több a tennivalója. El tu
dom képzelni, már kihűl otthon a 
vacsora, mire hullafáradtan hazaér, 
vagy teszem azt, beesik az albérleti 

szobájába, ha a fővárosban kell ma
radnia. De ne akarja elhitetni velem 
senki, hogy egy agyonhajszolt em
bernek olyan magas a jövedelme 
hogy azt már szégyellnie kell. Én 
azt szégyellem, hogy kevés. 

- Hát igen! Nem kell ahhoz poli
tológusnak lennem, hogy rámutas
sak arra, hol szaladt el a szekér -
bólogatott egyetértően Eszter. 

- Itt van a kutya elásva! Pedig 
egyszerű a képlet. Ha az ember átta
nulmányozza a munkaköri leírását, 
rögvest rájöhet, hogy mennyi túlórát 

fizetnek ki, és mennyit csúsztathat 
le! Nagyon kíváncsi lennék a boríté
kos emberek szemmel látható telje
sítményére. Aki többet izzad, gon
dolkodik, fáradozik, keressen töb
bet, de a bérkategóriáknak ne a csil
lagos ég legyen a felső határa. Én az 
eredményeket szeretném látni, mert 
nem tapasztalok olyan, hű de nagy 
fejlődést, amiért ennyire kellene 
egymás elől és főleg a választópol
gárok elől borítékban dugdosni és 
titkolni a munkabéreket, meg a tisz
teletdíjakat. 
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TISZTELT KANIZSAI 
MÜVESZETPARTOLO KOZONSEG! 

Mindig ünnep, ha egy távolról-
közelről jöttét köszönthetünk 
Kanizsán, aki a művészetet, kultú
rát tartja a magasba minket is ér
zékenyítve. Szerencsénkre sokszor 
van ilyen lehetőségünk a Hevesi 
Sándor Művelődési Központban is 
egyébként is, a színes kanizsai 
kulturális palettában! 

Most, Bánvölgyi László szob
rász-restaurátor művészt köszönt
jük őszinte tisztelettel, aki Szeged
ről hozta el szobrait, kisplasztikáit, 
hogy a nagykanizsai három- és 
többdimenziós térben magára 
vonzza tekintetünket, s ez által ün
nepet, lelki emelkedettséget adjon 
nekünk most és az elkövetkező ad
venti hetekben. 

Bánvölgyi László művésztanár 
a szegedi Tömörkény István Gim
názium és Művészeti Szakközép
iskola szobrász szakán. Tehát ket
tős szerepben létezik: felmutat és 
továbbad! Nagy tisztelet jár az el
múlt, a jelen és jövő időkben 
azoknak, akik vállalják és teszik a 
„mester"-hivatást. De erről igazán 
a tanítványok tudnának méltán be
szélni. De méltón beszélnek Bán
völgyi László konkrét művészeté
ről szobrai, kiállításai, díjai, kis
plasztikái és köztéri alkotásai itt
hon és külföldön egyaránt. 

Talán induljunk ki a mai mélta
tásban abból, hogy az érzékelés, a 
látás, a tapintás, a tér észlelése és 
berendezése az egyik legnagyobb 
emberi adományunk. Az ember
léptékű arányok: a „homo men
tura" - a mérték az ember: ez az 
igazi harmónia, mely kibontja a 
szunnyadó szelíd formát, az Em
bert. Ezt lehet túlzott pátosszal 
tenni, de Bánvölgyi Lászlónál ez 
az emelkedettség megszelídül, 
mert mutatandója - mondandója a 
maga konkrétságában a tömörített 
szépséges formák, a mitikus ideák 
világába emelkedik. Számomra 
nagy erénye Bánvölgyi László 
művészetének, hogy a hagyomá
nyos, klasszikus és konzervatív 
normákon át is tudja ábrázolni a 
mai élet bonyolultságát, melyben 
igenis igényünk a tiszta forma. így 
növelhetik a művészetek fogé
konyságunkat a világ dolgai iránt: 
fontos lépés a benyomások káo
szából egy rendezettebb világ ki
alakítása. De nem csak a forma-

Szent Borbála 

szerkezet, hanem a tartalom felis
merése is kell, mert így tudhatunk 
meg többet az egész emberi világ
ról. A látással és a tapintással a 
forma felől közelítve megismerhe
tő szerkezeti kapcsolatok a legfel
tűnőbbek ugyan: a szimmetria, az 
arány. Ez maga is lehet már a 
szépség, azaz a szerkezet és az 
arányosság, a részek összemérhe
tősége az egésszel. De mindez 
csekélyebb hatású lehet csak an
nál, ha mindehhez hozzájárul a 
szemlélhető és észlelhető tartalom, 
így áll elénk most is a művész ma
gánmítoszával. Kozmikus ponto
kat keres, ősi elemeket és mozgás
formákat, mitologikus vonatkozá
sokat. A valóságból való szűrlet ez 
a bensőből kivonva. Igenis érték 
lehet és kell, hogy legyen az, hogy 
nemcsak a forma-szerkezet avant

gárd felmutatása, hanem a tarta
lommal bővített, „szentháromság" 
is kell a rend, a szépség és a töké
letesség megértéséhez és felmuta
tásához. 

A plasztika a képzőművészet 
legősibb ága. A szobrászati mű a 
háromdimenziós térben állít elénk 
egy olyan háromdimenziós tár
gyat, amely a szemünket és az ér
telmünket megragadja és megvál
toztatja. Minden szobor, ha igazi 
alkotás, origójává, vonatkoztatási 
pontjává válik a körülötte lévő tér
nek, így volt ez a hagyomány sze
rint élő népeknél az ősibb időkben, 
s így van ez az újabb korszakok
ban, technikákban is a Willendorft 
Vénusztól a mai mesterekig. A 
plasztikai képződmények testek, 
térbeli helyek, melyek azonban 
megváltoztatják a háromdimenziós 
dimenziós euklideszi- newtoni te
ret azáltal, hogy „költőien lakozik 
bennük az ember". Ez a tér már 
mértékadóvá válik, teret nyer, sza
baddá tesz. Ez már több mint a fi
zikai-technikai tér, ez már odaen
ged és berendez, egymáshoz tarto
zóvá tesz. Ezért a szobrászat mint 
művészet nemcsak a hely és a tá
jék birtokbavétele, hanem lakozást 
biztosít a dolgok közepette. Ezért 
több, sokkal több egy szobor egy 
berendezési tárgynál! Hcideggert 
hadd idézzem, hogy általa segítsek 
magamnak és talán néhányunknak 
a szobrászat, a szobrászati alapmű
vek megértésében: 

„A plasztika: a helyek megteste
sítő működésbe hozása, és általuk 

Cassiopeia 

egy tájék megnyitása: az emberek 
lehetséges lakozása az őket körül
vevő, s érintő dolgok lehetséges 
tartózkodása számára." 

Mintegy ezt lépteti tovább 
Goethe: „Nem mindig szükséges, 
hogy az igaz testet öltsön; már az 
is elég, ha szelleme körülleng és 
összhangot idéz elő, mint mikor a 
harang kondulása komolyan és 
nyájasan betölti a teret." 

Úgy gondolom, hogy Bánvölgyi 
László művészetében megvan a 
testet-öltés és a szellem körüllengé
se is. Igenis a következetes realiz
mus által is (sőt!): az emberarcú 
alakító hagyomány és a természet
elvű igényes plasztikai alakítás ré
vén is felfejthetők a világminden
ség titkai. Legyen szó akár hétköz
napi témákról, akár a hozzánk 
legközelebb állókról, vagy a mito
lógia kimeríthetetlen kincsestárá
ról, vagy az állatöv 12 csillagképé
ről. Kaotikus világunkban szükség 
van a lírai attitűdre is, a bensőséges 
nyugalomra, melyet körülleng a 
harmónia. Jó, hogy vannak alko
tók, akiket nem térítenek el a siker
rel kecsegtető divatos irányzatok, a 
múlékony szobrászt mutatványok. 
Kiváló példa Bánvölgyi László 
művészete arra, hogy a kortárs 
szobrászatban is lehet önfeledten a 
múltba révedni, szecessziósán 
könnyednek és változatosnak lenni. 

Tisztelt Közönség! Köszönöm, 
hogy meghallgatták rövid lamen-
tálásomat a plasztikai műalkotás 
eredetéről. Igazából csak rövid 
időm volt még nekem is átadni 
magamat ezen művek csodálatá
nak. Erre hívom fel most Önöket 
tisztelettel: Ünnepeljük együtt 
Bánvölgyi László szobrászi válla
lását: tudása és szakmai igényes
sége legjavát! Köszönjük, hogy el
jött közénk, elhozta nekünk a teret 
megváltoztató alkotásait, melyek
kel mi is otthonosabban érezhetjük 
magunkat itt Kanizsán és a világ
ban! 

Köszönöm! 

Elhangzott a nagykanizsai He
vesi Sándor Művelődési Központ 
Galériájában Bánvölgyi László 
szobrász-restaurátor kiállításá
nak megnyitóján 2000. december 
l-jén 17.30 órakor. 

Balogh László 
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me* tea 

Agyhártyagyulladás 
Meningococcus betegség (Meningitis) 

Az utóbbi hetekben a napi sajtóban, televízióban 
sok szó esik a meningococcus okozta agyhártya
gyulladásról. 

Mit kell tudni róla? 
A kórokozó neve Neisseria meningitidem. A 
kórokozó seroiógiailag C, illetve A-C-Y W 135 
és B serocsoportú lehet. 
A klinikai tünetek: hirtelen kezdődő fejfájás, ma
gas láz, hányinger, hányás, fotofobia (fény-féle
lem) és tarkómerevség. A súlyos lefolyású septi
caemias (vérmérgezés) eseteknél hirtelen kezdő
dő magas láz. bőrkiütések illetve bőrvérzések je
lentkeznek. 
Magyarországon, 2000. március 1-3l-ig 12 ese
tet diagnosztizáltak, öt beteg meghalt. 1999. de
cember I. és 2000. március 31. között 75 sze
mély betegedett meg meningococcus okozta be
tegségben, és a betegek fele 15 éven aluli volt. 

Hol fordul elő? 
Elsősorban közösségekben, például óvodákban, 
iskolákban, katonai laktanyákban. A legyengült, 
kimerült, csökkent ellenálló képességgel rendel
kezők könnyebben megkaphatják a meningococ
cus betegséget. A nagyfokú zsúfoltság a kóroko
zó-hordozást nagymértékben elősegíti. Európa 
számos országában diagnoszüzálták a meningo
coccus okozta megbetegedést a Mekkából haza
térő zarándokok és a velük szorosan érintkezők 
körében. (Az Iszlám alapvető tanítása szerint va
lamennyi muzulmánnak élete során legalább 
egyszer Mekkába kell zarándokolnia.) Az idén 
még soha nem tapasztalt nagyszámú - mintegy 
1,3 millió - látogató vett részt. A külföldi zarán
dokok szálláshelyei zsúfoltak voltak: egy szobá
ban tíznél is több személy lakott. Angliában egy 
év alatt mintegy 1500 meningococcus C megbe
tegedés és 150 haláleset fordult elő. 1999 óta 
használják a Meningococcus C vakcinát, kiváló 
eredménnyel. 

Mi a teendő? 
El kell kerülni a zsúfolt helyiségeket és fizikai 
kimerültséget. Védőoltást kell alkalmazni. A 
gyógyszertárakban kapható oltás neve Mencevax 
AC, és receptre írva 905 forintba kerül. Az oltás 
az A és C serocsoportú meningococcus meningi
tis ellen véd. 

Kiknek keU adni? 
Akik olyan területre látogatnak vagy olyan he
lyen élnek, ahol a betegség előfordul (epidemias-
endemias), akik zárt közösségben élnek, kapcso
latba kerülnek A vagy C meningococcus okozta 
betegségben szenvedőkkel. Akik ilyen beteggel 
érintkeztek, a WHO ajánlása alapján, Rifampi-
cint kell adni. 

Dr. \ arnava 
infectológus-gyermekgyógyász 

VESZTES NYERTES VAGY NYERTES VESZTES? 
TISZTEL SZERKESZTŐSÉG! 

Érdeklődve olvasom a Kanizsa 
újságban, hogy milyen évek óta hú
zódó perekben milyen állásfogla
lások, ítéletek születnek. Foglalkoz
tak már a gázalapdíjjal, a közleke
dési díjakkal, a szemétdíjjal, és a 
zárlati díjjal is. Jólesik hogy van
nak olyan emberek, akik a többség 
érdekét is maguk előtt tartva igye
keznek a közjóért*cselekedni. Mos
tanság úgy tűnik, harcuk szélma
lomharc, mert hiába áll mellettük a 
jog, hiába dönt javukra (javunkra) 
a bíróság, a vesztes nagyok mindig 
kibújnak, és bár a pert ők vesztik 
el, győztesek maradnak, és marad 
minden a régiben. Számos üggyel, 
számtalan esetben fordulnak jo
gászhoz, bírósághoz az állampol
gárok. Sok esetben az eljárás során 

beigazolódik, ők értelmezték helye
sen a jogszabályt, a bíróság javuk
ra dönt, ám a vesztes mégsem hajt
ja rendre végre a bíróság döntését. 
Az egyik gázszolgáltató pert vesz
tett az alapdíj kapcsán még a nyár 
folyamán, ám a jogszabály válto
zatlan nwradt, az állampolgárok 
továbbra is kötelesek fizetni a jog
talanul beszedett díjat. Egy megyé
vel arrébb a miénkhez hasonló hul
ladékrendeletet találta jogszabály
ellenesnek a bíróság, ott eltörölték 
a szabálytalanságot, ám másutt to
vábbra is érvényben maradhat. 
Nemrégiben egy honfitársunk nyert 
az egyik legnagyobb pénzintézettel 
szemben pert, ám az ítéletet még a 
nyertessel szemben sem tartotta 
magára nézve kötelezőnek a vesz

tes. Vajon miért lehet ez így egy 
jogállamban? Miért van az, hogy 
egyes jogszabályok, előírásuk csak 
egyes szervezetekre, állampolgá
rokra igazak? Mit kellene tenni, 
hogy a bíróságok döntései minden
kire nézve kötelező érvényűek le
gyenek'.' Ha egy állampolgár nyer 
egy ügyben, akkor a többi érintett
re nézve is hajtsák végre az ítéle
tet, ne lehessen mondvacsinált 
okokkal kibújni a vesztesnek az íté
let végrehajtása alól. Ha pedig ki 
lehet bújni, van-e értelme a peres
kedésnek a bíróságra járásának, 
akkor másutt kell keresni az igaz
ságot? 

Szeretném, ha jogi rovatuk szer
zőjével, a nagyon szimpatikus ügy
védnővel megválaszoltatnák az ál
talam felvetett kérdéseket. 

Tisztelettel köszönöm. 

TISZTEL SZERKESZTŐSÉG! 
Ország-világ hangos a mi kor

szerű gyermekvédelmi szemléle
tünktől, van már törvényünk is, 
szervezetünk száz, csak éppen azt 
mutatják a tapasztalatok, hogy a 
sok bába között elvész a gyerek. 
Nekem például komoly problémát 
jelent az, hogy nem tudom, mit 
tegyek, hová forduljak, kinek 
mondjam el, mit tapasztalok iwp, 
mint nap. Végső kétségbeesésem
ben, tehetetlenségemben fordulok 
önökhöz. A szomszédomban lakik 
egy kisgyermek, akit a szülei folya

matosan bántalmaznak. Megval
lom, nem szeretnék közvetlenül be
leavatkozni, mert joggal mondhat
ják, mi közöm van hozzá. De látva 
a gyerek szenvedését, úgy döntöt
tem, tollat ragadok, abban a re
ményben, valaki talán felfigyel a 
levelemre, és elkezdik kutatni, kiről 
is lehet szó. Egyébként sokat gon
dolkodtam már, hogy a tanító néni 
mit csinál, miért nem veszi észre a 
gyerek testén a nyomokat, miért 
nem tűnik fel az iskolaorvosnak, a 
védőnőnek, a testnevelőnek, hogy 

valami nincs rendben. Mi. akik a 
környéken lakunk, látjuk, nincs 
rendjén valami, de semmit nem le
hetünk, hiszen bármit lépnénk is, 
visszaverik uzzal, söpörjünk a saját 
házunk táján. Szeretném, hu Önök 
utánajárnának, mit lehet tenni 
ilyen és ehhez hasonló esetekben, 
mert én nagyon nehezen viselem 
már, amivel nap, mint nap szembe
sülnöm kell. Gyors válaszukat na
gyon várom, abban a reményben, 
hogy együtt tehetünk valamit egy 
ártatlanul szenvedő kisgyermekért. 

(Név és cím 
a szerkesztőségben) 

ALKOTMÁNYBÍRÓSÁGHOZ FORDULNAK 
Hétfői ülésén tárgyalta az Ügy

rendi és Jogi Bizottság Ferincz Jenő 
beadványát. Mint Tóth László, ÜJB-
elnöktől megtudhattuk, a bizottság 
úgy foglalt állást, hogy a hulladék
gazdálkodásról szóló törvényről ké
szült beadvánnyal az Alkotmánybí

rósághoz fordulnak. Az önkormány
zati tűzoltók délutáni és éjszakai 
pótlékának, valamint távolléti díjai
nak kifizetéséről szóló előterjesztést 
is tárgyalta a bizottság. A bizottság 
úgy döntött, hogy az eredeti határo
zati javaslatot támogatja, vagyis a 

tűzoltóknak megjáró díj összegéből 
20%-ot, azaz valamivel több, mint 
öt és félmillió forintot megelőlegez, 
a fizetésre kötelezett magyar állam 
helyett, és az átutalással egyidőben 
pert megelőző tárgyalást kezdemé
nyez a Belügyminisztériummal. 

Az Oktatási Kulturális és Sportbizottság hétfői ülésén 
megtárgyalta a Belvárosi Szakképző Iskola új elnevezé
sét. Mivel az iskola nevelőtestülete, diákönkormányzata 
és szülői munkaközössége élt javaslattévő jogával - fi
gyelembe véve iskolaelődjei nevét - , ezért a bizottság 
egyetértését fejezte kérésükkel kapcsolatosan. A dön
téshozó városi közgyűlés elé javaslatként (előző tudósí
tásunktól eltérően) a következő elnevezés kerül: 
ZSIGMONDY VILMOS ÉS SZÉCHENYI ISTVÁN 

SZAKKÉPZŐ ISKOLA 
Tájékoztatásul elhangzott még, hogy az oktatási tör
vény értelmében a szakképző iskola az országos képzé
si jegyzékben szereplő szakmai képzésekre vonatkozó 

összefoglaló név, amely ebben a középfokú intézmény
ben a legalacsonyabbtól a legmagasabb képesítés meg
szerzésére ad lehetőséget. 
Képzési formák: 

1. Szakközépiskolai képzés: 
- Négy év után érettségit ad 
- Érettségire épülő közép- és felsőfokú akkreditált 

szakképesítést ad 
II. Szakmunkásképzés 

- 10. évfolyam utáni képzés 
111. Szakiskolai képzés 

- 8. évfolyam utáni szakképzés 
B.E. 



BŰNMEGELŐZÉS 

A yü-es évek kezdetén a rend
szerváltás után az a bűnözési trend, 
amely a '80-as évek végén a bűnö
zési hullám erőteljes emelkedésében 
mutatkozott meg, tovább folytató
dott. A csúcsot az évtized közepén 
érte el, s ezt követően lényegi válto
zás - számszerűségében - nem kö
vetkezett be. Lényegében egyik év
ben néhány százalékos emelkedést, 
másik évben ugyanilyen szintű csök
kenést tapasztaltunk. Számokra le
bontva: 550 ezer regisztrált, elköve
tett bűncselekményt jelent. Azok a 
szerveződések, amelyek a rendszer
változás előtt segítették a rendőrség, 
határőrség munkáját (önkéntes rend
őr, önkéntes határőr stb.). leépültek. 
A társadalom kereste a demokrácia 
keretei között mozgó és működő -
az új kihívásokra megfelelő válaszo
kat adni tudó - szerveződéseket, 
amelyek széles körű védelmet és 
nyugalmat biztosítana a polgárok ré
szére, vagyoni értékeik, személyes 
nyugalmuk tekintetében. A rend
szerváltás óta már tíz év telt el, s a 
társadalom megtalálta - s az idő ezt 
már igazolta is - azokat az életké
pes, alulról, önszerveződéssel létre
jövő alakulatokat, formációkat, ame
lyek az idő folyamán egyre jobban 
kikristályosodva, szervezeti felépíté
sükben, céljaik megvalósításában a 
napi jogi normákhoz igazodnak. 

A bűnmegelőzés területén már 
nem csak a rendőrség tevékenyke
dik, hanem az ilyen céllal létrejött 
polgárőr egyesületek, s nyugodt 
szívvel az is kijelenthető, hogy ez a 
tevékenység nélkülük már nem is lé
tezne, elképzelhetetlen lenne. 

Munkájukról, szervezetükről, j o 
gaikról, megbecsülésükről kérdeztük 
meg Tusják Pált, az Országos Pol
gárőr Szövetség alelnökét, a Zala 
Megyei Polgárőr Szövetség Elnökét. 

- A polgárőrség nem más, mint az 
állampolgár saját vagyona védelmé
re létrehozott szervezete. A lényege 
az. hogy összefognak hárman, né
gyen, hatan, hogy saját vagyonuk 
védelmére megpróbáljanak aktív 
módon tenni valamit. Aki vagyonos, 
az megteszi ezt vagyonvédőkkel, te
hát az elsősorban az alsó- és közép
rétegek tevékenységi formája ez el
sősorban. Ez a szerveződés 1989-
90-ben kezdődött. 1991-ben létrejött 
az Önvédelmi Szervezetek Országos 

Szövetsége, s ebből nőtt ki 1992-re 
az Országos Polgárőr Szövetség. 
Ennek a felépülése úgy néz ki. hogy 
vannak az önálló jogi személyiség
gel rendelkező egyesületek, melyek 
létrehozzák a területi szerveiket, 
szövetségeiket, melyek általában 
megyei szintűek. Ezek küldöttei ala
kítják meg aztán az országos szerve
zetet. Az országos szövetség alapve
tő tevékenysége nem más, mint en
nek a mozgalomnak az elvi irányítá
sa, szervezése, a különböző normák 
felépítése, segítése. Megyénkben je
len pillanatban 82 egyesület műkö
dik, közel 3.000 fővel. Ezek az 
egyesületek, elhelyezkedésük tekin
tetében elsősorban a kistelepülése
ken alakultak meg. Ennek oka első
sorban az, hogy ezeken a települése
ken először is kevés a rendőri jelen
lét - viszont gyakoriak a terménylo
pások - , s az emberek még sokkal 
jobban figyelnek egymásra, mint a 
városokban. Nagykanizsa környékén 
szinte csak néhány település az, ahol 
nem alakult meg a polgárőrség. Vá
rosunkban megalakult ugyan egy 
polgárőr egyesület, de ennek műkö
dése sajnos nem az igazi, kimerül 
egy-egy járőrözésben. Kiemelke
dően jól működnek viszont a város 
környéki „hegyekben". Úgy látszik, 
hogy az emberek a birtokaikat job
ban féltik, mint a lakásukat, de az is 
elképzelhető, hogy úgy gondolják, 
hogy a városban a rendőrség dolga a 
folyamatos preventív jel legű jelen
lét. A szövetség legnagyobb gondja 
az anyagi finanszírozás. A nehezen 
megszerzett technikai eszközök 

fenntartása is nagyon sokba került, 
az önkormányzat viszont csak 
30.000 Ft-tal tudja támogatni az 
egyesületet. Gondoljunk például 
csak a mobiltelefon-költségekre. 
Mennyire elég ez? Gondolkodunk 
egy rádióhálózat kiépítésén, mert az 
lényegesen olcsóbb lenne, mint mo
biltelefont használni. Ehhez azon
ban erősítőállomás kellene, illetve 
egy diszpécserközpont, s hosszú tá
von mindenképpen kifizetődne a be
fektetés. A finanszírozásban lénye
ges segítséget kapunk a Magyar 
Postától. Ma Magyarországon ez az 
egyetlen cég, amely felismerte szö
vetségünk hasznát, s együt tműködé
si megállapodás keretében segítjük 
egymást. Nemcsak a posták környé
kén való járőrözés tartozik felada
taink közé, hanem például elkísé
rünk kézbesítőket is olyan útsza
kaszokon, melyeket ő veszélyesnek 
ítél meg. Együttműködési megálla
podásunk van még természetesen a 
rendőrséggel és a határőrséggel is. 
Pár szót a polgárőrtagok jogairól . 
Mit tehetnek? Érdeklődhetnek, de 
nem igazoltathatnak, tájékoztathat
nak, értesíthetik az illetékes szervet, 
tetten ért elkövetőt elfoghatnak, s 
feltartóztathatnak a rendőr megérke
zéséig. Tulajdonképpen ugyanolyan 
jogkörrel rendelkeznek, mint min
den egyes magyar állampolgár, az
zal a lényeges különbséggel, hogy 
ők folyamatos képzésben, felkészí
tésben vesznek részt, valamint az ez 
évi Btk.-módosítás alapján a szolgá
latban lévő polgárőrt megilleti egy 
fokozottabb jogi védelem, mivel 

közfeladatot ellátó személynek mi
nősíti a törvény. Tehát ők tudatosan 
teszik, amit tesznek, ismerik azokat 
az alapvető jogi fogalmakat, melyek 
alkalmazására sor kerülhet (meddig 
tettenérés, mi a személyi szabadság
jog korlátozása, mikor alkalmazhat
ja, jogos védelem stb.). hogy ne
hogy túllépje a hatáskörét, s utána 
az ügyészségre járjon. Tagjaink kö
zött a társadalom szinte minden ré
tege képviselteti magát. Érdekes 
módon két fő korosztályt lehet meg
különböztetni: a legtöbben 50 év 
körüliek (a legidősebb tagunk 83 
évesen is aktív), de jelentős a fiatal 
felnőtt korosztály létszáma is. Érde
kes módon egyre több hölgy is kap
csolódik hozzánk, akikre elsősorban 
az ifjúságot érintő kérdésekben le
het fokozottan számítani, de akár az 
éjszakai járőrszolgálatból is kive
szik a részüket. Küszöbön álló fel
adataink közül talán a legfontosabb, 
hogy elérjük azt. hogy a törvény le
hetőséget biztosítson arra. hogy leg
alább akkora jogkörünk legyen, 
mint a vagyonvédőknek. A jogi út
keresésen túl. jönnek a szokásos év 
végi feladatok: a karácsonyi vásárok 
idején figyelni például a zsebeseket, 
fokozottan őrizni a fenyőfákat, a 
szünetben jobban odafigyelni az if
júságra, s a vásárlások, illetve ven
dégjárások idején őrizetlenül ha
gyott lakásokra. Aki érdeklődik a 
polgárőrség iránt, az egyrészt a he
lyi polgárőrszövetségnél jelentkez
het, vagy ha az még nem működik 
lakóhelyén, akkor engem is megke
reshet a Zrínyi u. 46. szám alatt lévő 
irodánkban, vagy telefonon . a 
20/992-1556-os mobilszámon. Tu
dom, hogy az anyagi - sőt néha az 
erkölcsi - megítélés nem a legjobb, 
de saját nyugalmunk érdekében fi
gyelünk magunk és mások javaira, 
épségére. 

Bűnmegelőzéssel foglalkozó, s a 
polgárőrmozgalommal már kezdet
től együtt élő, több szervezet életre 
hívásánál bábáskodó rendőrtiszt, 
tisztelettel köszöni meg mindazok 
önzetlen segítségét, támogatását, 
akik minden anyagi ellenszolgáltatás 
nélkül, saját meggyőződéstől ve
zérelve, a közvetlen környezetének 
nyugodt, biztonságossá válásához 
szabadidejét, éjszakáját feláldozva 
vállal ilyen tevékenységet. 

Bükiné Papp Zsuzsanna 
rendőr hadnagy 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

18 2000. december 14. 



lALlliTMiNflilI TÉLIM II! GYERE 
KÖZÉNK 

ZSARUNAK! 
A középiskolások utolsó évfolya

mosainak egyik legnagyobb gondja -
a jó félévi eredményeken felül - , 
hogy merre is induljanak el a nagybe
tűs életben. Sokan már az első évfo
lyamon is határozottan tudták, hogy 
„mi leszek, ha nagy leszek", néhá
nyan azonban még most is keresgél
nek. Jelen cikkünkben azoknak sze
retnénk némi útmutatást adni, akik 
nem főiskolát, egyetemet szeretnének 
megcélozni, s kedvet éreznek a rend
őri hivatás iránt. 

Körtvélyessy Attila rendőr őrna
gyot, a Nagykanizsai Rendőrkapi
tányság Hivatalának személyzeti ki
emelt főelőadóját kértem meg arra, 
hogy tájékoztassa Nagykanizsa város 
fiataljait a rendészeti szakközépisko
lákról. 

A rendészeti szakközépiskolák a 
felnőttoktatás rendszerében, érettségi
re épülő kétéves nappali tagozatos 
képzéssel, a rendőrség és a határőrség 
részére hivatásos állományú tiszthe
lyetteseket képez. Ezek az iskolák 
korszerű szakmai ismereteket, idegen 
nyelvi, informatikai és önvédelmi 
képzést egyaránt nyújtanak. Emellett 
„B" kategóriájú gépjárművezetői jo
gosítványt, ösztöndíjat (tanulmányi 
eredménytől függően), térítésmentes 
étkezést a tanítási napokon, iskolai 
ruházati ellátást, tanulói szállást (az 
iskola lehetőségeinek függvényében), 
szakképzettségnek megfelelő foglal
kozást nyújtanak, illetve mentesítenek 
a sorkatonai szolgálat alól. 
Rendőr szakképesítést a következő 
rendészeti szakközépiskolák bizto
sítanak: 

- Budapest Rendészeti Szakközépis
kola (1101 Bp. X. kerület. Kerepesi 
út 47^t9.) 

- Csopaki Rendészeti Szakközépis
kola (8829 Csopak, Nosztori ma
jor) 

- Miskolci Rendészeti Szakközépis
kola (3501 Szentpéteri kapu 78.) 

- Szegedi Rendészeti Szakközépisko
la (6728 Szeged. Bajai út 14.) 

A jelentkezés feltételei (határidő: 
2001. 02.05.): 
- magyar állampolgárság 
- büntetlen előélet 
- érettségi bizonyítvány (legkésőbb a 

jelentkezési év június 30-áig letenni) 
- 18 és 33 év közötti életkor 

A jelentkezési lapokat és mellékle
teit be lehet szerezni bármely rendőr
kapitányságon, illetve a rendőr-szak
középiskolákban is. 

A felvételin orvosi (egészségügyi) 
vizsgálat, pszichológiai és fizikai fel
mérő, általános műveltségi teszt, illet
ve személyes elbeszélgetés vár a je
lentkezőkre. 

További információval szívesén 
szolgálunk, amennyiben felkeresnek 
bennünket. 

Bükiné Papp Zsuzsanna 
rendőr hadnagy 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

A téli közlekedésre való átállás a 
jármű felkészítésén túl a járművezető 
megfelelő felkészültségét is igényli a 
biztonságos célba érés érdekében. En
nek kapcsán kértem a Nagykanizsai 
Rendőrkapitányság Közlekedési Osz
tály balesetmegelőzési előadójától, Ta
kács Csaba rendőr hadnagy úrtól né
hány olyan tanácsot, amit a közleke
désben résztvevő járművezetőknek ér
demes megfogadniuk a balesetek meg
előzésének érdekében. 

A havas, latyakos utakon gyakoriak 
a koccanásos balesetek, melyek sta
tisztikai adataink alapján a nem megfe
lelő követési távolság tartása, valamint 
a helytelenül megválasztott sebesség 
következményei. Még nagyon a tél 
elején járunk, ezért úgy gondolom 
mindenképpen hasznosak lehetnek 
preventív szempontból a figyelemfel
hívásnak szánt tanácsok. 

A téli időszakban a megváltozott 
időjárási körülményekkel a közlekedés 
feltételei is változnak, ezért a téli veze
tés más stílust, más műszaki feltétele
ket kíván tőlünk. A hóesésben, jeges 

úton fel kell készülnünk arra, hogy a 
gépjármű hirtelen (előre nem látott-lát
ható események következtében) meg
csúszik. Az úttest állapotát ezért szük
séges rendszeresen ellenőrizni a kor
mány enyhe, nagyon kis mértékű moz
gatásával. Ezt akkor is érdemes meg
tenni, ha a havas útszakaszról letérve 
az útfelület a közlekedésre nézve biz
tonságosnak tűnik. Megcsúszás esetén 
mindig arra kell kormányozni a jármű
vet, amerre haladni szeretnénk. 

Mindenképpen figyelemmel kell 
lennünk a vezetéstechnika fontos ele
meire: 

- megfelelő követési távolság; 
- előrelátó vezetés, mellyel időben 

felismerhetők a veszélyhelyzetek; 
- haladás helyesen megválasztott 

(mérsékelt) sebességgel: 
- vezetés közben kerüljük a hirtelen 

mozdulatokat (kormány, fék, gáz). 
A téli időszak kezdetén ajánlott fel

szerelni a járművünket téli gumiab
roncsokkal és fontos, hogy ezek az 
összes kerékre felkerüljenek, mivel a 
megfelelő hatás csak így érhető el. A 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
RIASZTÓRENDSZERÉNEK szerelése. 

• A RIASZTÓJELZÉS 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással. 

• Meglévő rendszerek FIGYELŐKÖZPONTRA 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Telefon: 93/312-706 

hólánc ugyan nem kötelező tartozék téli 
időszakban sem, de mindenképpen aján
lott beszerzése. Fontos, hogy csak a gu
miköpenyre illeszkedő, megfelelő mére
tű hóláncot alkalmazzunk, ezért a már 
meglévő hóláncot általános állapotán túl 
ilyen szempontból is vizsgáljuk meg. 
(Nem biztos, hogy az újonnan vásárolt 
járművünk kerekeire is illeszkedik régi 
hóláncunk!) 

Célszerű még az alkalmazás előtt 
ideális körülmények között legalább 
egyszer megismerkedni a hólánc fel
szerelési technikájával, ellenkező eset
ben kellemetlen perceket élhetünk át 
akkor, amikor azt hidegben, hóban kell 
megtanulnunk. 

Nagy segítségünkre lehet a jeges, 
havas úton történő elakadáskor a cso
magtartóban elhelyezett kisebb méretű 
lapát, esetleg néhány kilogramm ho
mok vagy fűrészpor. 

Téli időszakban a biztonságos köz
lekedés érdekében különösen fontos, 
hogy elindulás előtt ellenőrizzük: 

- az ablaktörlőlapátok, ablakmosó 
berendezés állapotát, ablakmosó 
folyadék milyenségét; 

- a jármű fűtőberendezésének meg
felelő működését; 

- a kötelezően előírt világítóberen
dezések működését. 

Balesetmentes téli közlekedést kívá
nunk! 

Bükiné Papp Zsuzsanna 
rendőr hadnagy 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

MEGRENDELŐ 
Név: 

Cím: 

Igénylem az alábbi csomag bekötését: 

• Extra csomag (konverter) 
• HBO 
• SPORT 1 
• AKTÍV (18 éven felülieknek) I 

I Kérjük az alábbi kivágott megrendelőt jutassa el az UPC Magyarország Kft. nagykani 
zsai irodájába, akár levélben, akár személyesen. (Cím: Nk. Csengery utca 9.) 
A megrendelő visszajuttatói között az UPC kéthavi Extra csomag, HBO, SPORT 1 és | 

• AKTÍV csomag előfizetés sorsol ki. • I — — J 
2000. december 14. 



K I E M E L K E D Ő 
S P O R T E R E D M É N Y E K E T 

E L É R T T A N U L Ó K 
J U T A L M A Z Á S A 

A Művelődési és Sportosztály szervezésében a Central Étteremben került sor arra 
az ünnepségre, melynek keretében jutalomban részesítették azokat az általános és 
középiskolás tanulókat, akik az 1999/2000. tanévben az országos és nemzetközi 
versenyeken kiemelkedő sporteredményeket értek el. 
Tüttő István polgármester köszöntő szavait követően 76 tanuló részesült jutalom
ban. A díszes emléktárgyakat Tüttő István polgármester, Dr. Tuboly Marianna 
jegyző, Balogh László OKSB elnök és Dr. Pintérné Grundmann Frida osztályve
zető adta át. 

DÍJAZOTT TANULÓK: 
ÁLTALÁNOS ISKOLÁK: 

Hevesi Általános Iskola: Sportakrobaták: Gál Cintia, Godina Dóra, Gergely Éva. 
Horváth Viktória. Dobos Dávid, Lukács Máté, Börczi Zoltán, Szentes Ádám, 
Széplaki Péter. Dömötör Ádám, Furdán Dániel. Ökölvívó: Kis Dávid. 
Zemplén Általános Iskola: Budavölgyi Veronika és Végh Dóra lábtoll-labdázók. 
Péterfy Altalános Iskola: Szabó Veronika - sportakrobata. 
Bolyai Altalános Iskola: Cserjés Veronika - kajakozó. Szentes Péter - judozó. 
Palini Általános Iskola: Hóbár Péter - judozó. 
Rózsa úti Altalános Iskola: Mester Marcell - judozó. 
Zrínyi Miklós Altalános Iskola: Nagy Szilárd - kick-boxoló. 
Körösi Csorna Sándor Altalános Iskola: Hartai Attila - lábtoll-labdázó 
Kiskanizsai Általános Iskola: Silló Dániel - úszó. 

KÖZÉPISKOLÁK: 
Batthyány Gimnázium: Cziráki Judit - softballozó, Papp Viktória - úszó, László 
Alexandra - sportakrobata, Godina Helga - sportakrobata. Kosárlabdázók: Sós 
Eszter. Szabó Ágnes, Magyar Balázs, Csóri László, Silló Mátyás. Kalamár Zsófia 
- vívó, Koros András - vívó. Sakkozók: Szabó Virág, Kiss Judit, Vajda Szidónia, 
Vajda Levente. Flumbort András 
Dr. Mező Ferenc Gimnázium: Kosárlabdázók: Arany Alexandra, Tálosi Zsófia, 
Nagy Adrienn. Bődör Viktória, Molnár Gábor. Kálóczi Eszter - kerékpározó, Da
ni Diána - vívó. Piecs Adrienn - vívó, Bozsoki Szilvia - vívó. Vágó Alexandra -
fitness. Róka Gabriella - sportakrobata, Kiss Virág - fitkid, Borsos Adrienne -
softballozó, Tóthmárton Vera - softballozó, Balassa Nóra - softballozó és lábtoll-
labdázó. Lttlök Lilla - lábtoll-labdázó, Béda Beáta - lábtoll-labdázó, Gozdán 
Ágota - lábtoll-labdázó. 
Thury György Szakközépiskola: Radics Sára - softballozó. Rosta Judit - softbal
lozó. Varga Szabina - kungfuzó. Bagonyai László - vívó, Barocsi Andor - láb
toll-labdázó. Marton Péter - kosárlabdázó. 
Belvárosi Szakképző Iskola: Mátyás Ildikó - kosárlabdázó, Tolnai Tímea - láb
toll-labdázó. Molnár Tamás - judozó. Horváth Milán - sportakrobata, Foray Zol
tán - sportakrobata. Szekeres László - ökölvívó, Szabadi Márton - ökölvívó, Haj
dú László - baseballozó, Furdán István - sportakrobata. 
Cserháti Sándor Szakközépiskola: Németh József - judozó, Mesztegnyei Krisz
tián - basebollozó. Barics Olivér - sportakrobata. 

FŐISKOLÁN TANUL: 
Szever Károly - sportakrobata. Sziklai Gábor - sportakrobata. 

A „MAGYAR KÖZTÁRSASÁG 
JÓ TANULÓJA, JÓ SPORTOLÓJA" 

Végh Dóra, a Zemplén G y ő - nyújtott pá lyáza ta alapján, a dí-
ző Ál ta lános Iskola 7.b osztá
lyos tanulója, az Oktatás i M i 
nisztérium a „Magya r Köztársa
ság Jó tanulója j ó spor to ló ja" 
kitüntető cím elnyerésére be -

jazo t tak közé került . A díj át
adására - ünnepség keretében -
Budapes ten , a S e m m e l w e i s 
E g y e t e m e n került sor. Gratulá
lunk! 

LÁBTOLL-LABDA 

A z e m p l é n e s 
s i k e r e k 

f o l y t a t ó d n a k 
Újszászon került megrendezésre 

november 25-26-án a Soproni 
Ászok Kupa, V. Felnőtt Országos 
Lábtoll-labda Bajnokság. A sport
ág előretörését jelzi a résztvevők 
magas száma: 9 egyesület 110 játé
kosa, 12 női csapat 38 egyéni indu
ló, 22 férficsapat 72 egyéni induló
val vett részt a versenyen. 

Eredmények: 
Női egyéni. 1. Gozdán Ágota 

Nagykanizsa Zemplén DSE, 5 -8 . 
Budavölgyi Veronika. (Z. DSE). 

Női csapat. 1. Budavölgyi Vero
nika, Gozdán Ágota. Végh Dóra. 
Gerencsér Mariann (Z. DSE). 

Gozdán Ági Európa legjobb női 
játékosához méltóan, magabiztosan 
iskolázta le a magyar női élme
zőnyt. Felkészülése remekül sike
rült, számára a nagy kihívás a női 
csapattal egyetemben a jövő évi pe
kingi világbajnokságon való sze
replés. 

Budavölgyi Veronika felkészü
lését egy makacs vírusfertőzés 
akadályozta, így nem tudta meg
őrizni tavalyi 3. helyét a felnőttek 
között. 

A női csapat az újszászi aréná
ban győzte le a vetélytárs hazai 
gárdát. Gozdán parádés ütései, tal
palását méltán vívták ki a népes 
szurkolótábor elismerését. 

Férfi egyéni: 5 -8 . Takács End
re (Nagykanizsa Zemplén DSE). 

Férfi csapat: 4. Keszthely I 
(Földesi László, Kiss Nándor, 
Varga Zoltán). 5. Nagykanizsa I. 
Z. DSE. (Takács Endre. Barócsi 
Andor, Lünk József). 9. Nagykani
zsa III. Z. DSE (Takács Tamás, 
Balikó Attila, Benke Szilárd). 

Nagy fegyvertény Takács End
re a kanizsai játékos-edző helye
zése, a népes férfimezőnyben haj
szállal maradt le az érmes helye
zésről. 

A két válogatottal felálló Ka
nizsa I. csapata (Takács Endre, 
Barócsi Andor) közel volt a meg
lepetéshez, de az újszászi „orosz
lánbarlangban" az 5. hely sem le
becsülendő. 

A korábbi edző Takács Tamás 
utolsó versenyen indult tanítvá
nyaival, és az előkelő 9. helyen 
végzett az ifjúsági Benke Szilárd 
és a gyermek Balikó Attila segít
ségével. 

A Magyar Lábtoll-labda Szö
vetség a verseny alatt tartotta évi 
közgyűlését, ahol megválasztásra 
került 2000. év legjobb felnőtt, if
júsági és serdülő lábtoll-labdázó-
ja. 

Nagy fölénnyel nyert felnőtt ka
tegóriában Gozdán Ágota, és ser
dülő kategóriában Budavölgyi Ve
ronika. Győzelmükre egy csodála
tos plakett fogja őket emlékeztet
ni. 

A következő erőpróba a csapat
nak, az évadzáró Kisnánai verseny 
lesz december 16-án. 

Budavölgyi Kálmán 
Zemplén DSE 

szakosztályvezető 

Szépszámú - mintegy 30 fő -
részvétellel zajlott le a meghi rde
tett sportfórum a vívók Rózsa úti 
termében. A téma a régi-új városi 
sportegylet, nevezetesen ennek 
újjászervezése, a város reprezen
tatív egyesületének kialakítása 
volt. A lényege: egy amatőr 
sportegyesület , melyben a szak
osztályok függetlenségük feladá
sa nélkül - névadó szponzoraik 
megtartásával - dolgozhatnának 
közös név alatt, egy legitim el
nökség irányítása mellett . Hátrá
nya senkinek sem származna, vi
szont Törőcsik Pál a lpolgármes
ter úr megfogalmazása szerint 

növekednének a város sportjának 
„nyerési esélyei". Balogh László 
OKSB-e lnök szerint: a szervező
dés a Bizottság munkáját könnyí
tené a pénzeszközök elosztásának 
folyamatában. 

A résztvevők pro és kontra ér
veket hoztak fel, kérdéseikkel 
több oldalról megvilágították a 
problémákat , mely az egyesület 
újjáavatása körül várható. A kö
vetkező találkozó 2000. decem
ber 18. (hétfő) 19 órakor lesz 
szintén a vívócsarnokban, ahol 
már valamilyen eredménye is le
het az eddigi gondolkodásnak. 

Papp Miklós 

2 0 2000. december 14. 



A L E G J O B B N É G Y B E N 

KOSÁRLABDA 
Városunk jelenleg még NB J7B-

ben szereplő csapatait igazán nem 
érheti szemrehányás, egy-két kisik
lástól eltekintve töretlenül menetel
tek csoportjukban az alapvető cél, 
az első négy között végzés felé, s a 
hátralévő forduló(k) eredményétől 
függetlenül már biztosították helyü
ket csoportjukban az első négy kö
zött. Természetesen az sem mind
egy, hogy melyik helyen zárják 
majd az alapszakaszt, hiszen a má
sik csoport hasonló helyezettjeivel 
vívandó rájátszásba viszik a cso
portjukból szintén továbbjutók elle
ni eredményeket. A vasutasok még 
ebben az évben befejezik az első 
kört, míg a kosárklubosoknak hét-

CSELGÁNCS 
A MÁV NTE cselgáncsszak

osztálya immár harmadik alkalom
mal rendezte az utánpótlás korosz
tályú judokák évadzáró versenyét, 
amely szlovén és romániai klubok 
ifjú dzsúdósainak részvételével is
mét nemzetközivé szélesedett. A 
két külföldi mellett tíz hazai egye
sület színeiben közel másfélszázán 
léptek tatamira a különböző kor
csoportokban - 6 évestől 17 éve
sig - 57 súlycsoportban. A „gyen
gébb" nem képviselői saját kor
csoportjukban a fiúknál egy súly
csoporttal lejjebb indulhattak, s a 
legtöbb esetben kemény csatákra 
késztették ellenfeleiket. A fiúk sa
játjuk mellett magasabb korcso
portban is harcba szállhattak. A 
MÁV NTE-csarnokba három sző
nyegen zajlottak párhuzamosan, 
szinte megállás nélkül az össze
csapások, melyek a legkisebbek
nek, a tíz év alattiaknak (Diák „D" 
kcs.) még csak játékos judo vetél
kedő volt. A nagyobbak a Diák 
korcsoport három kategóriájában: 
„C" (10 évesek), „B" (11 évesek) 
és „A" (12 évesek), kategórián
ként tíz súlycsoportban mérhették 
össze ügyességüket, cselgáncsozó 
tudományukat a maximum két 
percig tartó menetekben. A „C" és 
„B" kategóriában csak a leszorítás, 
az „A"-ban már a karfeszítés is al
kalmazható volt. Az, hogy hány 
másodpercig tudták alkalmazni el
lenfelükön, értékes segédpontokat 
hozott. A koka (10-15 mp) 3, a 
yuko (15-20 mp) 5, a wazari 
(20-25 mp) 7 pontot ért, az igazi 
cél persze egy jól végrehajtott do
bás, az ippon utáni harcképtelenné 
tétel (25 mp-ig) volt, ami 10 pon
tot és biztos győzelmet jelenthe
tett. A serdülőknél ('86-'87-es 
szül.) és az ifiknél ('83-'85-ös 

közi fordulók beiktatásával is csak 
január közepén ér véget az alapsza
kasz. A hétvégén a női csapat pará
dés játékkal, negyven pont különb
séggel (112-72) verte az első négy 
közé jutásról ábrándozó Tatabá
nyát. Góberék hamar szertefoszlat
ták a bányászvárosiak reményét, 
hogy a vasutasok, majd a TFSE le
győzésével az élmezőnybe végez
zenek. A MAV NTE csapatának 
azért maradt egy nehéznek ígérkező 

szül.) már három, illetve négy per
cig tartottak a menetek, hacsak va
laki már az első másodpercekben 
egy ipponnal véget nem vetett a 
további küzdelemnek. Náluk min
den technika megengedett volt 
már, a leszorítástól a fojtásig. A 
versenyzők az egyéni mellett 
egyesületük sikeréért is „hajtot
tak", hiszen a dobogós helyekért 
járó pontok (7-5-3) összesítése 
után a legtöbbet Szerző klub nyerte 
a csapatversenyt, ezzel a díszes 
Mikulás Kupát. A MÁV NTE ifjú 
judokái ezúttal is kitettek magu
kért, a húszból 18-an szereztek va
lamilyen érmet, melynek megosz
lása 8 arany, 5 ezüst és 5 bronz 
volt. Kiváló produkciójukkal meg
nyerték a csapatversenyt (98 pont
tal), s a múlt év után idén is a Mi
kulás Kupát, az Ajkai Diák Judo 
Club (70 pont) és a szombathelyi 
Bushido JK (64 pont) előtt. A vas
utasok aranyérmesei: Gál András, 
Aczél László, Péter András és 
Szentes Péter (valamennyi Diák 
„C" korcsoport), Németh Zoltán 
(Diák „B"), Kisjós Dávid (Diák 
„A"), Mester Marcell és Hóbár 
Péter (ifi). A csapatok kiemelkedő 
teljesítményt nyújtói különdíjat is 
átvehettek. A vasutasoknál a 
mindössze fél éve cselgáncsozó 
Gál András és az edzőházaspár 
fia, Mester Marcell érdemelte ki, 
utóbbi saját korcsoportjában (ser
dülő) második, míg az ifiben első 
helyet szerezve járult a csapatgyő
zelemhez is. A MÁV NTE csel
gáncsszakosztálya a korábbiaknál 
is sikeresebb évadot tudhat maga 
mögött. A Mikulás Kupa megvé
dése csupán „hab a tortán", hiszen 
az egyéni korosztályos Nemzeti 

összecsapás az alapszakasz végére, 
hiszen a zárófordulóban a szintén 
csoportgyőzelemre aspiráló OSC-
vel mérkőznek. Remélhetőleg nem 
szakad meg kiváló sorozatuk, s 
megőrizve hazai veretlenségüket 
itthon is legyőzik a fővárosiakat, s 
csoportelsőként jutnak a rájátszás
ba. A Kanizsa KK DKG - East férfi 
gárdája is ott van már az alapsza
kasz célegyenesében, s az élen lé
vők között. Rájuk több és kemé-

Bajnokságon is remekeltek Mester 
József, Mester Józsefné és Nagy 
Sándor edzők tanítványai. A jövő 
egyik nagy reménysége a mind
össze tízéves Szentes Péter, aki a 
miskolci évadzáró bajnoki forduló
ban második helyezést ért el kate
góriájában (Diák „C", 45 kg) és 
egész éves teljesítménye alapján 

nyebb erőpróbák várnak a finisben, 
mint a vasutas női csapatra, hiszen 
négy meccsük van még hátra, s hét
közi forduló beiktatásával is csak 
január közepén zárják az alapsza
kaszt. Hétvégén az óbudai Kaszá-
sok-TF vendégei lesznek, majd jö
vő szerdán hazai pályán fogadják a 
Baja gárdáját. Az első körben 
mindkettőt legyőzték, s hasonlóban 
bíznak a visszavágókon is. 

B.Z. 

Aranyjelvényes Sportoló címet ért 
el. Ugyancsak aranyjelvényes mi
nősítést szerzett az ifjúságiak kö
zött Mester Marcell, Molnár Ta
más és Németh József, Hóbár Pé
ter pedig Kiváló Ifjú Sportoló cí
met érdemelt ki. Soha rosszabb 
évet MÁV NTE-es cselgáncsozók! 

bézé 

Régi álmuk valósult meg a kanizsai sakkozóknak, miután a múlt 1 
héten hivatalosan is birtokba vehették új, immár saját otthonukat a I 
Terv utcában. A Belvárosi Sakkterem több funkciót lát el a jövő- I 
ben, az edzések, versenyek mellett klubfoglalkozások és egyéb ren- 1 
dezvények színhelyéül is szolgál. Az NB I/B-s együttes itt játsza 1 
hazai bajnoki mérkőzéseit, s itt zajlanak már a múlt héten kezdődött I 
városi nyílt egyéni sakkbajnokság küzdelmei is. 

* * * 
A Hamburger SE ülőröplabda-csapata évek óta a hazai élvonal 1 

legjobbjai közé tartozik. A bajnoki csatározások mellett sikerrel 1 
szerepeltek rangos kupákon is. Á hétvégén nagyszabású nemzetközi I 
tornát rendeztek, a közelmúltban elhunyt egykori játékostárs, Földi 1 
Béla emlékére. A hazai élmezőny csapatai mellett a nemzetközi hí- I 
rű zágrábi együttes is részt vett a tornán, ahol a kanizsaiak „udva- 1 
rias" házigazdának bizonyultak, megelégedtek a negyedik hellyel. 
A II. Földi Béla Emléktornát a Vác együttese nyerte a zágrábiak és 
a fővárosi Halassi OSC előtt. 

Sikeres őszi szezont tudhatnak maguk mögött a kanizsai asztali- 1 
tenisz-csapatok. A Körösi DSE színeiben szereplő NB Il-es női I 
együttes második (feljutó) helyen, az NB III-as sörgyári férfi gárda § 
pedig őszi bajnokként zárta az évadot. A hétvégén rendezett Hidro I 
GM kupa férfi vidékbajnokságon NB l-es egyesületek kiválóságai- § 
val is összemérhették tudásukat. A Thury SZKI tornatermében ren- I 
dezett viadalon az élvonalban szereplő hévízi és szombathelyi ping- I 
pongosok végeztek többnyire dobogós helyeken a serdülő, ifjúsági f 
és felnőtt korcsoportban is. A kanizsaiak közül a Kun-Holecz duó a f 
párosok versenyében a harmadik helyet szerezte meg. 

B.Z. 

Vas^asjgker a Mikulás Kupán 
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„Jót, s jól. Ebben áll a nagy titok..." 
(Batsányi János) 

K U L T U R Á L I S 
P R O G R A M O K 

HEVESI SÁNDOR 
MŰVELŐDÉSI KÖZPONT 

A Pécsi Tudományegyetem BTK 
Gyakorló Intézménye 

Széchenyi tér 5-9. 
TelVfax: 310-465 

E-mail: hsmk@sienet.hu, vagy 
hsmk@kanizsa.dhs.org 

Jegyárusítás 14.00-18.00 óráig, 
tel.: 311-468 

December 15. 15.00 óra: A MAGYAR 
ZENE ÉVSZÁZADAI - FARKAS 
FERENC EMLÉKNAP NAGYKA
NIZSÁN. Farkas Ferenc Kossuth-dí
jas zeneszerző, városunk díszpolgárá
nak munkássága. Előadó: Kocsis Ka
talin. 

December 15. 19.00 óra: FARKAS FE
RENC SZERZŐI ESTJE - emlékmű-
sor. Díszvendég: Farkas András. 

December 16. 14.30 óra: TARKA
BARKA MŰHELY. Karácsonyi aján
dékkészítés. 

December 16. 19.00 óra: „CSENDES 
EJ". Az Opera Stagione előadása. Be
lépődíj: 600 és 400 Ft.' 

December 20. 15.00 óra: „TÖRTÉ
NELMÜNK. KÉPESLAPOKON" -
millenniumi kiállítás dr. Ferenczy 
Sándor gyűjteményéből. 

December 22-én, pénteken 
9.30-kor a Mikkamakka ját
szóház műsorokkal tarkított 
ünnepélyes megnyitóját ta rtja. 

Helye: Petőfi u. 5. 

KODÁLY ZOLTÁN 
VASUTAS MŰVELŐDÉSI HÁZ 
Csengery út 67. Telefon: 311-195 

December 20. 16.00 óra: SZÖRCSÖK 
KATI NÉPI HÍMZŐ ÉS LAKATOS 
BENŐ FAFARAGÓ KIÁLLÍTÁSÁ
NAK MEGNYITÁSA. 

December 20. 17.00 óra: KARÁCSO
NYI ÜNNEPSÉG a művelődési ház 
csoportjainak részvételével. 

MIKLÓSFA, 
MINDENKI HÁZA 

Kápolna tér, tel.: 318-27 
December 16. szombat 10.30 óra: RÉ

GI JÁTÉKOK ÚJ KÖNTÖSBEN. Já
tékmester: Kardos Ferenc. 

A Családsegítő Központ és Gyer
mekjóléti Szolgálat kéri azokat a 
jó szándékú és adni tudó embere
ket, hogy segítsenek, olyan csalá
dokon, ahol az alábbiakra lenne 
szükség: 
- hűtőszekrény, 
- centrifuga, 
- mosógép, és ezzel megkönnyíte-
nék mindennapi nehéz életüket. 

%zdttáí&xbxm 
A december karácsony hava, Telelő hava, Nyilas hava. A hónap 
31 napos. Az évben ez az 51. hét, és e hét első napja a 353. Hétfőn 
a Holdból az utolsó negyed látszik, amely másnapra csökkenőbe 
megy át. 
18. hétfő Auguszta napja. Az latin eredetű Augusztusz férfinév női 
párja. A eredeti név jelentése: magasztos, fennkölt. Egyéb névna
pok: Dés, Dezső, Grácián, Karácson, Töhötöm, Zajzón, Harmat. 
19. kedd, Viola. Ez a latin eredetű virágnév, sok nyelvben vált női 
névvé. Magyarországon már az Árpád korban használatos volt. 
Egyéb névnapok: Tea, Anasztáz, Bonifác, Dárius, Nemere, Orbán, 
Oros 
20. szerda Teofil napja. Görög eredetű férfinév. Isten kedveltje 
vagy Istent kedvelő, Isten barátja jelentéssel bír. Egyéb névnapok: 
Keresztély, Baján, Bojtorján, Eugén, Ignác, Kerecsen, Vata 
21. csütörtök, Tamás. A bibliai, héber eredetű Teomo névből ered, 
melynek jelentése: iker. A nevet a görögök Thomasz formában vet
ték át, ami ebben a nyelvben azt jelenti: csodálatos. Egyéb névna
pok: Bodomér, Izidor, Péter, Témisz. 
22. péntek, Zénó. Ez a görög Zénón név latin alakváltozatából szár
mazik. A Zénóbiosz, Zénódotosz nevek önállósult rövidülése. Jelen
tése: Zeusztól származó. Az Isteni jelenség után egy égivel folytatva 
elmondanánk, hogy ma lép a Bak jegyébe a Nap. Ez a téli napfordu
ló, amitől rövidülnek az éjszakák. Egyéb névnapok: Flavián, Anikó, 
Jutta, Nina, Tifani, Xavéria. 
23. szombat, Viktória. Latin eredetű név, a rómaiaknál a győzelem 
istenasszonyának neve, s ez alapján jelentése is: győzelem. Az 
1970-es évektől kezdődően egyre népszerűbb, a '90-es években már 
igen gyakori volt a használata. Az Egyéb névnapok: Dagobert, 
Zente, Zéta, Ancilla, Niké. 
24. vasárnap. Ádám és Éva napja, Karácsony napja. „Mindenki ko
rán kel, s figyelik, hogy ki jön elsőnek a házba, mert minél fiatalabb 
az illető, annál jobb lesz a következő év. A kölcsönöket meg kell ad
ni legkésőbb estig, s mindenkivel ki kell békülni. Ha az éjféli mise 
után a lány belekiabálja a kéménybe szeretője nevét, akkor az eljön 
érte és hűséges lesz hozzá" - tartja a fáma. Este a családok feldíszí
tik a karácsonyfát, s remélhetőleg reggelre meghozza a Jézuska az 
ajándékot. Szívből reméljük, hogy mindenkinek hoz valami aprósá
got, ha mást nem, hát egy boldog érzést mindenki megérdemel. Első 
emberpárunk férfitagjának neve héber eredetű, bibliai. Jelentése 
szinte magától értetődően: ember (a faj neve vált személynévvé). 
Egyéb, kevésbé valószínű jelentése vörös, illetve vörös földből való. 
Az Éva is bibliai név, a teremtés első asszonyának a neve - , akiről 
ugye tudjuk, hogy nagyon szerette az almát! Eredeti héber formája: 
Havvah. Jelentése ismeretlen, népies magyarázat szerint: élő, életet 
adó, minden élők anyja. 

Összeállította: Hársfalvi Tímea 

SPORTPROGRAMOK 
TEREMLABDARÚGÁS: Téli Kupa városi terembajnokság cso
portmérkőzései, szombat-vasárnap 8 óra, Olajbányász-csarnok. 

KOSÁRLABDA: NB I/B-s női mérkőzés: MÁV NTE-OSC, szom
bat 17 óra, MÁV NTE-csarnok. 

HA BAJ 
VAN... 

Felnőtt orvosi ügyelet: hétköznap 
16-7 óráig, pénteken 16-tól hétfőn 
7 óráig: 313-274. 
Gyermekorvosi ügyelet: hétköznap 
17-7 óráig, pénteken 7-től hétfőn 7 
óráig: 313-380. Címük: Nk, Pető
fi S. út 5. (a volt fiúkollégium). 
Fogászati ügyelet: vasárnap és ün
nepnap: 9-14 óráig a (Szent Imre 
u. 1.) 313-131-es telefonszámon. 

Mentők: 104 
T ű z o l t ó k : 105 

Rendőrség: 107 

ia-e? 
A mai Kaszinó helyén, az 

1771-ben felszentelt Szent Már
ton temploma állt. A templom fő
oltára Szent Mártont ábrázolja ló
háton, amint egy fázós koldus tes
tének befedéséhez levágja a köpe
nye felét. A régi kórház és a 
Szent Márton templom lerombo
lása után az oltárképet átvitték 
1884-ben az akkori új kórházi ká
polnába. A kórház jelenlegi tor
nyos kápolnája 1932-ben épült 
fel, és az előző kápolna oltárát 
változtatás nélkül elhelyezték 
benne. A régi Szem Márton kép 
jelenleg is látható. 

Az ifjú házasok nászútra men
nek. Az menyasszony írja a levelet 
az anyjának: 

- Nagyon jól érezzük magun
kat, de itt esik az eső, ezért egész 
nap csak gubbasztunk. 

- Értem én - írja vissza az 
anyuka - . de mi az a GUB! 

* * * 
Hogyan tehet egy nő milliomos

sá egy férfit'.' 
Úgy, hogy előtte milliárdos 

volt. 

Egy fecskecsapat vonul át az 
égen Afrika télé, amikor megelőzi 
őket egy sugárhajtású repülő. 

- Ennek milyen sürgős! -
mondja az egyik fecske. 

- Na hallod, hiszen ég a feneke! 

2 2 2000. december 14. 
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| + IjjZ^E 
Kanizsa Kft. Bútor Stúdió 
Nagykanizsa 
Kinizsi utca 2/B. 
Tel.: 06-93/317-338. 06-30/237-8640 

Kanizsa Kft. Lapszabászati és 
Bútorgyártó műhely 

Nagykanizsa, Petőfi u. 99. 
Tel.: 06-93/318-333. 06-60/466-612 

APRÓHIRDETÉSEK 
HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 47.1. emelet) VESZÜNK FEL! 

INGATLAN 
Eladnám vagy nagykanizsai lakás
ra cserélném Fonyód központjá
ban - a Balatontól 200 méterre 
fekvő - 65 nm-es két szoba + ét
kezős, erkélyes, egyedi fűtéses, 
III. emeleti társasházi lakásomat. 
Üdültetés célú vásárlás esetén, 
vendégkörömet is átadom. Irány
ár: 7,8 millió Ft. Érd.: a 85/362-
866-os telefonszámon, Engis Fe
renc néven lehet. (31219 K) 
Csokonai úti garázssoron aknás 
garázs eladó. Érd.: 20/350-6388 
((31228 K) 
Nk-án a Téglagyári garázssoron 
alápincézett, nagyméretű garázs 
eladó. Érd.: 30/217-0390 (31229 
K) 
Magyar út 2. szám alatti 1,5 szoba 
komfortos, telefonos, egyedi fűté
ses, vízórás, felújított, földszintes 
önkormányzati lakásomat elcserél
ném egy nagyméretű csak zuhany
zósra. Faház szükséges. Érd.: a 
fenti címen. Bor Ferencnénél. 
(31230 K) 
Városkapu 2. szám alatt 21 nm-es 
fűtött ikergarázs, csak egyben el
adó. Érd.: napközben a 319-422, 
este a 318-429-es telefonszámon. 
(31231 K) 

díj: 25.000 Ft + rezsi. Erd.: 
20/346-0191 (31223 K) 

JARMU 
Wartburg Tourist 1982-es garázs
ban tartott, megkímélt, friss mű
szakival, extrákkal eladó. Érd.: 
93/317-559 (31224 K) 

BÉRLET 
Nk-án a Teleki utcában 2 szobás, 
központi fűtéses, bútorozott lakás 
januártól albérletbe kiadó. Bérleti 

VEGYES 
Félpáncéltőkés versenyzongora 
felhangolatlan állapotban eladó. 
Érd.: 30/9932-534 (31028 K) 
Gyermekruhák (1 éves korig), 2 
szőnyeg (3x2 méter), valamint há
romégős rezsó reduktorral féláron 
eladó. Érd.: 315-668 (31221 K) 
Eladó 60 db 1,5-2,5 méteres 
ezüstfenyő. Nk-án és környékén 
akár egyenként házhoz szállítva is. 
Érd.: 30/262-7496 
Kefirgombát keresek sürgősen. 
Tel.: 312-305 (31280K) 
December 4-én a Teleki út déli ol
dalán elveszett egy kovácsoltvas, 
lógós fülbevaló. A becsületes 
megtaláló a 322-515-ös telefon-
számon érhet el. Köszönöm! 
Kétszárnyas kapu, 1 db kisajtó, 1 
db teatűzhely új állapotban eladó. 
Érd.: a 324-333-as telefonszámon, 
14 óra után. 

SZOLGÁLTATÁS 
PARKETTÁS MUNKÁK! Erd.: 
321-011 (31227 K) 

„A VASÚT A GYERMEKEKERT" 
ALAPÍTVÁNY 

NAGYKANIZSAI ÓVODÁJA 
tisztelettel meghívja Önt 

a 2000. december 20-án 16.30 órakor 
megrendezésre kerülő 

JÓTÉKONYSÁGI ESTJÉRE 
A rendezvény helye: KÓRHÁZ-KÁPOLNA 

A műsorban fellépnek: 
A Zrínyi Miklós Általános Iskola kórusai és diákjai 

Vezényel: Russai Olivérné. 

A Piarista Általános Iskola diákjai 

Bali Judit versmondó 

Orgonán játszik: Balogh Antal 

T R I 0 0 / 3 6 / 0 6 / 3 0 / 2 3 9 9 - 5 5 5 , 
0 6 / 6 0 / 3 9 9 - 3 9 9 , 
0 6 / 9 3 / 3 1 8 - 2 8 9 

NONSTOP 

A U T Ó M E N T É S 
Lakatos István autómentő kisiparos. Autóklubok, autókereskedők 
Nagykanizsa, Krúdy Gyula út 4. szerződéses partnere. 

A Hevesi Sándor Általános Iskola 
és az Állami Zeneiskola 

2000. december 19-én 16.30-kor 
a „Jézus Szíve" plébániában 
(Felsőtemplomban) rendezi 

KARÁCSONYI 
HANGVERSENYÉT. 

Közreműködnek: 

A Hevesi Sándor Általános Iskola Énekkara, 
Pedagógus Kórusa, versmondói és 

Nagykanizsa Ifjúsági Vonószenekara. 
Vezényel: Dóróné Kónya Zsuzsanna és 

Jakobovics Árpád. 

Belépődíj: 50 Ft (gyermek), 100 Ft (felnőtt). 

MEGHÍVÓ 
Megkülönböztetett szeretettel meghívjuk 

a 2000. december 17-én (vasárnap) 
délután 3 órakor kezdődő 

K A R Á C S O N Y I H O R V Á T 
N Y E L V Ű S Z E N T M I S É R E , 
amely az Alsóvárosi Szent József 

templomba lesz. 
Kérem fogadja el meghívásunkat, 

mi horvátok köszöntsük együtt a szeretet ünnepét! 

KANIZSA Dél-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: Bakonyi Zsóka. 
Büki Erzsébet. Dukát Éva. Munkatársak: Hársfalvi Tímea. Tóth Tihamémé. Külső mun
katársak: Bacskay Zoltán. Benedek Miklós. Halász Gyula. Horváth István. Szerkesztőség: 
Nagykanizsa. Király u. 47 .1 . emelel. Levélcím: 8801 Nagykanizsa. Pf.: 154. Hirdetésfelvé
tel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. Király u. 47. I. emelet. Kiadja a Kanizsa Újság Kft. 
Nagykanizsa. Király u. 47.1. emelet Tel.: 93/312-305. Felelős vezető: Lukács Ibolya. Nyom
ja a Zalai Nyomda Rt. Zalaegerszeg. Gorkij u. I. Tel.: 92/313-550. Felelős vezető: Czirkl 
György. Terjeszti a Magyar Posta és a Kanizsa Újság Kft. Az árus példányok ára 65 Ft. 
E-mail címünk: kanizsahetilapC*hroadband.hu. ISSN 0865-3879 
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Nagykanizsa, Zemplén Gy. u. 7 M Tel.: 60/468-939 

R e k l á m - és 3['ájn4ékt3r-gyak 
for-ggí mázasa és feliratozása! 

Szolgáltatásainkból: 
- pólók, sapkák stb. szitanyomása és hímzése 
- tollak, öngyújtók, poharak stb. színes feliratozása 
- névjegykártyák, meghívók, kiadványok készítése 
- cég-, név-, és eligazítótáblák készítése - fóliázás 

P C - T M I N D E N K I N E K ! 

Minden, ami a számítástechnikához kell: 
- Új és használt gépek, perifériák 
- Alkatrészek 
- Sofware-telepítés 
- Archiválás, CD-írás 
- Szaktanácsadás 
- Toner- és patrontöltés 
- Teljes körű ügyintézés 
- 3 év garancia + 1 év teljes körű karbantartás 

ingyen! 
- Nagyon kedvező ár! 

(20) 9649-930 (60) 468-939 

X 

H ő á l l ó h á z t a r t á s i ü v e g e s z k ö z ö k , 

k u g l ó f s ü t ő k , t á l a k , 

m e l e g í t é s r e a l k a l m a s ü v e g e d é n y e k , 

h ő p a l a c k o k , h ő k a n c s ó k 

T E R M E L Ő I Á R O N . 

E x p o r t t e r m é k e k 

R E N D K Í V Ü L I E N G E D M É N N Y E L 

D U R O T H E R M Ü V E G Á R U BOLT 
KHG KFT. N A G Y K A N I Z S A I Ü V E G G Y Á R 

N A G Y K A N I Z S A , V Á R ÚT 12. 

EXTRA AJANLATOK: 
10 literes üvegballon: 480 Ft 
20 literes üvegballon: 840 Ft 
Hőálló teakannák: 650 Ft-tól 
Hőálló poharak: 30 Ft-tól 

NYITVA TARTÁS: kedd-péntek 9.30-16.30 óráig, 
szombat-vasárnap 9-13.30 óráig (csak karácsonyig). 

Akció 2000. 12. 05-től 2000. 12. 22-ig. 
Minden vásárlónknak, 

aki a DUROTHERM boltban legalább 2.000 Ft 
értékben vásárol, egy hőálló - 650 Ft értékű -

teakannát adunk ajándékba. 

Kanizsa Kft. Bútor Stúdió 2000 
8800 Nagykanizsa, Kinizsi utca 2/B. 
Tel/fax: 06-93/317-338, 06-60/376-060 

E G Y E D I B Ú T O R O K 

T E R V E Z É S E , K I V I T E L E Z É S E 

IGÉNY SZERINT. 

NYITVA: H-P.: 8.00-17.00 ÓRÁIG. 

1999. évben nagykanizsai polgárok és a kórház jelentősebb beszál
lítóinak anyagi támogatásával felújításra került a Kórház Kossuth 
tér felőli, 1885-ben épült kerítése. 
Az elmúlt évi átadást követően: 

Dr. Krállics György és családja, 
Múlik István és családja, 
Varga Tibor és családja (Kovászna), 
Sónicz István, 
Solymosi Gyuláné, 
Cseke Ferenc, 

támogatta az Új Nagykanizsai Kórházért alapítványt. 
Az Ő táblájuk késedelmesen, de elkészült, amit időközben felhe
lyeztünk a kerítésre. 
A támogatók önzetlen anyagi segítségét ezúton is nagy tisztelettel 
köszönöm. 

Dr. Szabó Csaba - főigazgató 

G A L E R I 

KARÁCSONYI 
IPARMŰVÉSZETI VÁSÁR 

DECEMBER 1 7 - 1 8 . 

KARÁCSONYFADÍSZEK, GYERTYATARTOK, 
TERÍTŐK, FINN DESIGN ÉTKÉSZLETEK... 

PETRÓ GALÉRIA FŐ ÚT 19. 
ÜNNEPI NYITVA TARTÁS: 
HÉTFŐ-PÉNTEK: 9-17.30 
SZOMBAT-VASÁRNAP: 9-13 

VÁSÁRLÓINKAT SOK 
SZERETETTEL ÉS EGY POHÁR 
FORRALT BORRAL VÁRJUK! 
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Nagykanizsa 
RÉGIÓK KAPUJA 

Megjelenik 21.000 példányban 

BOLDOG KARÁCSONYT! 

yíá% gyúzv'szám tár. 
J? /(prfát' afía/i, ütSa arnyai, a 

fé&z/öítá? a/yywí>i{ /ísiz^am( sz/-

Eemmcldog karácsonyt És sikeremen 
I M 9 I • f || 

GAZDAG U ESZTENDŐT KIVANIM OLVASÓINKNAK 

Csing-üng -üng 
Szállnak az angyalok, 
Szárnyukkal hintik a puha hót, 
Siessél haza már, 
Otthon a szeretet vár. 

Csing-üng-ling 
Melegíts karácsonyfám, 
Fűtsd be a hideg szobát, 
Fáznak a gyermekeink, 
Fagyos szél süvít ott kinn. 

Csing-üng-ling 
Gyermeked angyali hangja hív, 
Almodjuk-e szép estét tovább, 
Úgy mint egy boldog család. 

Csing-ling-ling 
Az óra éjfélre jár, 
Jézuskánk megszületett, 
Ertünk emberek. 

Csing-ling-ling 
Gyermeked angyali hangja hív. 
Almodjuk-e szép estét tovább, 
Úgy mint egy boldog család. mm 



KITÜNTETÉSEK 
Nagykanizsa Megyei Jogú Vá

ros Közgyűlése 2001-ben is terve
zi kitüntetések adományozását. 

A kitüntetések adományozásá
nak részletes feltételeit a 18/1997. 
(IV. 15.). 49/1997 (XII. 9.) és 
5/1999 (I. 16.) számú önkormány
zati rendeletek tartalmazzák, me
lyek a javaslattételre vonatkozó 
részletes felhívással együtt megte
kinthetőek a Polgármesteri Hiva
tal portáján és a Városi Könyvtár 
olvasótermében. Kitüntetési ja
vaslatokat az e helyeken átvehető 
űrlapokon, részletes indoklással 
legkésőbb 2001. január 15-ig kell 
benyújtani TUttő István polgár
mester úrhoz. Űrlapok az önkor
mányzat internet honlapjáról is le
tölthetők (www.nagykanizsa.hu). 

KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK 
TÓTH LÁSZLÓ önkormányzati képviselő 2001. január 3-án (szerdán) 

17 órakor várja fogadóóráján a 4. számú választókerület lakosait a Dr. 
Mező Ferenc Gimnáziumban. Tóth László képviselő e-mail címe: 
toth_laszlo@nagykanizsa.hu. 

DR. HORVÁTH GYÖRGY önkormányzati képviselő a 2. számú válasz
tókerület polgárait várja fogadóóráján 2001. január 3-án (szerdán) 18 
és 20 óra között a Pálma étteremben (Magyar u. 30.). 

UJEVI KONCERT 
2001. január 7-én 18 órakor, 

ÉVEZREDKÖSZÖNTŐ ÚJÉVI HANGVERSENY 
lesz a HSMK-ban. 

Fellép a 80. születésnapját ünneplő Nagykanizsai Szimfonikus Zenekar. 

SZERETETTEL VÁRUNK MINDEN ÉRDEKLŐDŐT. 

ö & a r á c s n y i 

( ^ h a n g v e r s e n y 

ÉS CD-BEMUTATÓ 
K O N C E R T 

2000. december 23. (szombat) 
19 óra 

Felsővárosi Templom 

Közreműködik: 
• Nagykanizsa Város 

Vegyeskara 
• Dél-dunántúli Fesztivál 

Zenekar 
• Németh Krisztina kolo-

ratúr mezzoszoprán 
• Vezényel: Kollonay 

Zoltán 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VAROS KÖZGYŰLÉSE 
ÁLTAL ALAPÍTOTT KITÜNTETÉSEK ADOMÁNYOZÁSA 

Tájékoztatjuk a lakosságot és a társadalmi szerveket, hogy városunk köz
gyűlése 2001-ben is tervezi kitüntető címek adományozását. Önkormány
zatunk ilyen módon is kifejezi a város megbecsülését azok iránt, akik: 
• a város fejlesztésében kiemelkedően munkálkodtak, tudományos, 

művészeti munkásságuk során maradandót alkottak, 
• tevékenységükkel a város gazdaságának, kultúrájának fejlődését, az 

itt élők életkörülményeinek javítását szolgálták, 
• kiemelkedő helyi közéleti tevékenységet végeztek, tevékenységük

kel Nagykanizsa város hazai és nemzetközi hírnevét öregbítették, 
• kiemelkedően támogatták a kisebbségek kultúrájának fejlődését, 

életkörülményeik javítását. 
Mindezek elismerésére Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése 

a következő kitüntetéseket alapította: 
- „Nagykanizsa Megyei Jogú Város Díszpolgára" kitüntető cím 
- „Nagykanizsa Megyei Jogú Városért" kitüntető cím 
- „Nagykanizsa Megyei Jogú Város Kisebbségeiért" kitüntető cím 
- „Nagykanizsa Oktatásáért" kitüntető cím 
- „Nagykanizsa Kultúrájáért" kitüntető cím 
- „Nagykanizsa Sportjáért" kitüntető cím 
- „Nagykanizsa Környezetkultúrájáért" kitüntető cím 

LEMONDOTT 
A JEGYZŐ 

Keddi soros ülésén a kanizsai közgyűlés elfogadta dr. Tuboly 
Marianna jegyző lemondását. A jegyző felmondási ideje 2001. 
február közepén jár le. A közös megegyezést a testület támogat
ta, a vitás munkavégzés alóli felmentés kérdésében a Közigazga
tási Hivatalhoz fordulnak. Törőcsik Pál szerint februárig szük
ség van a jegyzőnőre az átadandó és befejezendő feladatok mi
att. Kelemen Z. Pál a munkavégzés alóli azonnali felmentésre 
tett javaslatot az MSZP-frakció nevében. Az ügyrendi bizottság 
javaslata szerint a jegyző munkaviszonya december 31-én szűn
jön meg., a munkavégzés alól pedig azonnal fel kellene menteni. 

- „Paizs Ferenc Díj" közigazgatási kitüntető cím 
- „Szekeres József Díj" az egészségügyi és szociális terület kitüntető címe 

- „Nagykanizsa Megyei Jogú Város Címere" emlékplakett. 
A kitüntetések adományozásának részletes feltételeit a 18/1997 (IV. 

15.), 49/1997 (XII. 9.) és 5/1999 (I. 16.) számú önkormányzati rendele
tek tartalmazzák, melyek megtekinthetőek a Polgármesteri Hivatalban és 
a Városi Könyvtárban. 

A kitüntetésekre a közgyűlés tagjai, bizottságai, a város intézményei, 
társadalmi szervezetei, egyesületei, gazdasági- és egyéb társaságai, a 
közcélokat szolgáló alapítványok, valamint a Kisebbségi Önkormányzat
ok tehetnek javaslatot. A dőlt betűvel írott kitüntető címek odaítélését 
magánszemélyek is javasolhatják. 

Kérem a javaslattételre jogosultakat, hogy kitüntetési javaslataikat a 
Polgármesteri Hivatalban és a Városi Könyvtárban átvehető űrlapokon, 
részletes indoklással legkésőbb 2001. január 15-ig nyújtsák be Tüttő Ist
ván polgármester úrhoz. (Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármeste
ri Hivatala 8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.) 

Nagykanizsa, 2000. december 18. 
Dr. Tuboly Marianna 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város jegyzője 

Értesítjük a Tisztelt Utazóközönséget, 
hogy Nagykanizsán a helyijáratok karácsony és Újév 
között 27., 28., 29-én szabadnap (szombat) szerint 
közlekednek. 

December 24-én és december 31-én a helyijáratok 17 
órakor leállnak, 2001. január 1. 8 órakor indulnak az 
első járatok. 

J(eC{emes karácsonyt és eredménye/(\5enyazday 
Boídoy újévet Iqvdnun/^ 

minden "Kedves íltasunlqiaf(! 

2 2000. december 21. 

http://www.nagykanizsa.hu
mailto:toth_laszlo@nagykanizsa.hu


ZENE ... ZENE ... ZENE 
Ezeket a szavakat Petrovics Emil ze

neszerző - a hálás tanítvány - Farkas 
Ferenc temetésén mondta, majd így 
folytatta: „Nem méltatni akarom, ha
nem köszönetet mondani azért a ma 
még felmérhetetlen örökségét, melyet 
ránk hagyott. Aligha van zeneszerető 
ember, aki ne találna kedvére való 
gyöngyszemet, élményt adó gyönyörű
séget ebben a barokk mestereket is pi-
ronkodásra késztető hatalmas életmű
ben." A nagykanizsai Farkas Ferenc 
Emléknap után beszélgettünk Baráth 
Zoltán zeneiskolai igazgatóval a Mes
terek Mesterétől és a zene városunk 
társadalmi életében betöltött szerepé
ről. 

- Hogyan élte át Petrovics Emil 
szavait? 

- Én ott voltam Farkas Ferenc teme
tésén, s láttam, hogy híressé vált tanít
ványai őszintén könnyeztek sírja felett. 
Ha van magyar zeneszerző, aki sokrétű 
munkásságot hagyott az utókorra, ak
kor ő az Amikor az ember műveivel 
dolgozik, akkor érti meg igazán, hogy 
milyen örömteli alkotásainak hangja, 
pompás az anyagszerűsége, tökéletes a 
formavilága, bűvös a dallamisága.. Eb
ből szerettünk volna ízelítőt adni az el
múlt pénteken, városunk díszpolgára 
tiszteletére rendezen emlékhangverse
nyen. 

- Milyenek a személyes élményei 
Farkas Ferencről? 

- Volt alkalmam többször is talál
kozni vele. Mindig meglepett, hogy 
idős kora ellenére nemcsak mennyire 
friss szellemileg, hanem az is, hogy 
mekkora vitalitás lobog benne. Ha 
csuk a legutóbbi találkozást említem 
fel - amikor 90 éves születésnapját 
Nagykanizsán ünnepelte -, ezekről a 
napokról is különleges emlékképek tó
dulnak fel bennem. András fiával - aki 
Svájcban karmester - itt töltött néhány 
napot, s örülök, hogy egy este családi 

DICSÉRNI AKARTAM 
ÉS NEM SIRATNI 

körben vacsorán vendégül láthattuk őt. 
A Mester beszélt fiatal koráról, bará
tairól, tanítványairól, s olyan életöröm 
és derű sugárzott róla, hogy mi, fiata
labbak is megirigyelhettük. A két Kos
suth-díj elismerte, de igazán nem tudta 
értékelni munkásságát, főként szemé
lyiségét, zenei arculatának ezerszínű-
ségét. Ezen a családom körében eltöl
tött baráti esten volt alkalmam igazán 
megérezni, hogy Farkas Ferenc a ze
nének nemcsak géniusza, hogy korunk
nak nemcsak kiemelkedő zenei poli
hisztora volt, hanem egy intelligens, 
szerény ember is. Lenyűgöző volt az is, 
ahogy előadta, kenyérkeresőként hány 
fővárosi színház zenekari árkába kel
lett ülnie, s 1945-ig nem volt előadat-
lan műve. Csodálatos tanulóidő és be
takarítás volt ez egyszerre. Daltermé
se, színpadi művei átfogták az ötvenes 
évek Magyarországát, megnyitották a 
történelmet mindenki számára a 
Csínom Palkó című dalművével, s bir
toklója lett operának, balettnek, film
nek, színháznak. 

A VARÁZSLÓTÓL 
A MILLENNIUMIG 

- Ettől a varázslótói - ha nehéz is 
- de térjünk vissza a millenniumot 
ünneplő Nagykanizsára! 

- A millenniumi esztendő második 
fele - de úgy is mondhatnám, hogy a 
zeneiskolai tanév első része - a zeneis
kola tanárainak, diákjainak számtalan 
fellépést, bemutatkozási lehetőségeket 
nyújtónak. Már a tanév elején, szep
tember 29-én bemutatkozhatott csalá

dom, aztán egymás után következtek a 
rendezvények: hangszerbemutató a Zrí
nyi Iskolában, szobor avató október 6-
án, a Kanizsai Zeneiskoláért Alapít
vány koncertje, majd Psalmus 
Humánus címmel a Kodály módszer ki
bővítésére, átalakítására mutattam be 
Budapesten, hogy a számítógépet ho
gyan lehet alkalmazni a zenében. De 
megemlíthetném a zeneiskolánk tanári 
rézfúvós-ötösének kortárs zenét játszó 
műsorát, november 23-án a zongora 
tanszak által szervezett Bach emlék
hangversenyt. Folytathatnám a sort a 
Szimfonikus Zenekar felsőtemplomi 
koncertjével - ahol Neumayer Károly 
pécsi karmester vezényelt -, aztán a jö
vő évezred zenéjéből próbáltunk ízelítőt 
adni, majd fúvószenekarunk Mikulást 
köszöntött, közreműködtünk egy leuké
miás gyerek gyógyítása céljából szer
vezett segélykoncerten, szórakoztató 
műsort adtak a magánénekesek, ízelítőt 
nyújtottunk a XX. század zenéjéből, s 
íme már el is értünk december 15-höz, 
a Farkas Ferenc emléknaphoz. Ezeken 
a koncerteken mintegy 250 tanítvá
nyunk szerepelt, s a nevelőtestület 
70%-a aktívan részt vett. 

A ZENE ÜNNEPE 
NEM ÉRT VÉGET 

- De, ugye a Farkas Ferenc emlék
koncerttel nem ért véget Nagykani
zsán az esztendő zenei ünneplése? 

- Szó sincs róla! Míg a nem zenélő 
gyerekek a téli szünet nyújtotta pihenőt 
választhatják, addig a zeneiskolások
nak, de tanáraiknak is még egy kicsit 

odébb van az önfeledt szünidő. Tegnap 
tartottuk a Zeneiskolában u karácsonyi 
hangversenyünket, s máris itt van az 
évszázadot és évezredet búcsúztató ze
nei gála. December 28-án (csütörtö
kön) az „Évszázad kultúrája, a kultúra 
évezrede" címmel a nagykanizsai mű
vészeti együttesek nagyszabású műsort 
adnak. A zeneiskola egy 30 perces ze
nei montázzsal lép fel, amelyben közre
működik a felnőtt és gyermek szim
fonikus zenekar, a DIXI Együttes, az 
ORFF Ütöegyüttes, a Fúvószenekar, a 
Dolce Musica Vonósnégyes, a Tanári 
Rézfúvós-ötös, énekszólóval Baráth 
Yvette és Véghelyi Zoltán, s ezen túl 
számtalan tehetséges tanítványunk is 
pódiumot kap. 

- És a tanév második felében mi
lyen koncertekben gyönyörködhe
tünk? 

— Most csak azokról adok számot, 
amelyeket már időzítettünk. Február 
1-én, a Zeneiskolában kerül sor két 
nyugdíjas kolléga, Fentős Ferenc és 
Zidai Sándor születésnapi koncertjére, 
február 16-án tartjuk farsangi hang
versenyünket, március 20-án a zeneis
kolában adunk helyet a zongoristák 
megyei Négykezes Találkozójának, 
ugyancsak itt mutatkoznak be április 
6-án a tehetséges tanulók is. Végül, 
május 7-ére a Zsinagógába tervezünk 
egy tanári hangversenyt. 

Abban azonban biztos vagyok, hogy 
ez a tervezet nem fedi le teljesen azok
nak a zenei rendezvényeknek a sorát, 
amelyekben nyárig a Zeneiskola taná
rai és tanulói fellépnek. 

Büki Erzsébet 

„A zene az kell..." 
Tarka koncert vidám hangjai töltötték 

be a zsúfolásig megtelt Honvéd Kaszinó 
tükörtermét egy borongós decemberi 
délutánon. A kicsit későn jövők már 
csak a sebtében behozott pótszékekre 
tudtak leülni, míg én igen előkelő helyet 
találtam magamnak az első sorban. 

Az immár hagyománnyá váló rendez
vényen Baráth Yvette magánének-szol
fézs-szakos növendékei léptek fel. A 
„tarka" szót a műsorválasztás is alátá
masztotta, hiszen Gershwin dalokból, 
musical részletekből (Grease, Hegedűs a 
háztetőn, A muzsika hangja) és további 
örökzöld melódiákból álló dalcsokrot 
hallhattunk ezen az estén. Már az első 

taktusok után magával ragadta a közön
séget a zene, és valóban erre a pár órára 
kiszakadtunk a szürke hétköznapokból, s 
beléphettünk a muzsika színes, mesés bi
rodalmába. Kiváló zenészek segítették a 
fellépőket abban, hogy a produkciójukat 
a maguk teljességében tudták átadni ne
künk. Nagy köszönet jár ezért nekik, név 
szerint Murka Lászlónak, aki nemcsak 
kiváló bőgő-, gitár-, és basszusgitár játé
kával, hanem szép énekhangjával is el
kápráztatta a közönséget. Külön kiemel
hetem Gáspár Tamást, aki szinte egész 
este zongorán kísért bámulatos ügyes
séggel. Tábori Imre és Tiborcz Iván 
szintén virtuóz zongorajátékával, Kőfal-

vi Csaba pedig vérpezsdítő dobjátékával 
emelte a hangulatot. De más hangszerek 
is teret kaptak az este folyamán, így a gi
tár - Baráth Zoltán, a trombita - Baráth 
István, a szaxofon - Vámos Béla és a he
gedű - Vida Tamásné közreműködésé
vel. A növendékek sokoldalúságát mu
tatta az is, hogy az egyik darabban ének
hangjukkal, egy másikban pedig hang-

szeres tudásukkal léptek szín
padra igazi kamarazenélést pro
dukálva. A koncert szünetében 
kínált pogácsa, valamint a hely
szín nagysága és dekoratív kör
nyezete mind-mind hozzájárult 
a Tarka koncert sikeréhez. 
A szervezők és a növendékek 
munkáját siker koronázta: zú
gó vastapsok, a meghatódott
ság egy-egy könnycseppje, rit
must ütő lábak... 

A műsor zárószáma - úgy érzem -
mottóul is szolgálhat minden ember 
számára, hiszen: 

„A zene az. kell, mert körülölel, 
és nem veszünk majd el. 
Ha van elég szív az sokat segít, 
bár úgysem adjuk fel." 

Véghelyi Gabriella 

2000. december 21. 



A BÉKESSÉG KÖVETEI 
I A h o g y a gyerekek mondják: 
I még néhányat kell a ludni , aztán 
1 k igyul ladnak a fények a kará-
I csonyfán. A fenyők, mint a ter-
1 mészét holt időszakában p o m p á -
I zó örökzöldek, mint a vallás által 
I megígért örök élet je lképei bevo -
I nulnak az o t thonunkba , őrt ál lnak 
1 a család felett, s ezernyi rejtjeles 

üzenetet küldenek. A színes kis 
gyer tyácskak vagy vi l lanykör ték 
a téli napforduló utáni fényt, a 
csi l lagszórók a hajdan m e g g y ú j 
tott rönkök sziporkáit , a t ekeredő 
ezüstgir landok a csavarodó bibli
ai kígyót, a díszek pedig a bűnre 
csábító almát idézik. A mi kará
csonyunkban összefonódnak már 
az ősi pogány szertar tások rituá
léi a keresztény h a g y o m á n y o k 
kal. 

Akarjuk vagy sem, e lhisszük, 
avagy nem, de az esz tendőnek ez 
az az ünnepe , amikor mindanny i 
an így vagy úgy, de átéljük, to
vábbadjuk, átörökítjük a régvol t 
hitek, h iedelmek és az ál talunk 
éltetett szokások rendjét. A bé 
kesség fáivá vált fenyők m e g ott 
állnak az o t thonok központ i he
lyén és valami hihetet len j ó ér
zést sugároznak, hiszen a zöld 
ágak megtestesí tet te ünnepre vár
tunk. Legtöbb munkahe ly bezárt , 

gyakran a háborúzó felek is 
v isszavonuló t fújtak, nem ölik 
e g y m á s t a pa r lamentben , nincs 
hajnali bö lcsődébe rohanás és es
ti bevásár lás , lelassult az élet. A 
békességes fenyőfa hazavár , oda
vár, odaint bennünket . 

M a már hát térbe szorult az ősi 
r i tuálé, sokan a val lásaikat sem 
követ ik. A k k o r hát mivé vált a 
ka rácsony? Hall juk, a csa ládok 
ünnepévé . D e lehet-e köte lezővé 
tenni , hogy azok a csa lád tagok, 
akik n e m élnek együtt , netán 
n e m szeretik egymás t , ezekre a 
napokra a bo ldogságo t és szere
tetet imitál ják? Lehe t -e köte lező
vé tenni az örömszerzés t , a másik 
ünnepének el tűrését? A z el- és 
szétszakí tot tság, a boldogta lan
ság - mondják a szakemberek -
ka rácsonykor még nehezebben 
vise lhető el , mint máskor . Fel 
kell-e vállalni az álszeretetet , az 
á lmosolyt , pont ka rácsonykor 
kell-e egy vise lkedés terápiában 
részt venn i? M é g j a n u á r elején 
hal lot tam két férfi beszé lge tésé
ből - akik a naptári rendet latol
gat ták - , hogy ó, „borza lom" , 
idén négy napos lesz a kará
csony . Kezdőd ik ugye egy sza
bad szombat ta l , és bezárul egy 
keddi nappal . Mit lehet csinálni 

negy napig „összezárva a csa
láddal? - kérdezték kese regve . 
Hát így is lehet gondo lkodn i er
ről az idei karácsonyró l ! 

Pedig ha békesség szállna szí
vünkbe, akkor nem nagy nemzeti 
összjátéknak, családi á l lóháború
nak, sokszor teljesíthetetlen elvá

rások színterének tartanánk a ka
rácsonyt. A fenyők, mint az ünne
pi békéltetők, ne csak ragyogá
sukkal, hanem jelképszerűségük
kel is összefoghatnánk bennünket. 

Ezeke t a gondola tokat szeb
ben, min t Juhász Gyula írta, nem 
lehet folytatni: 

„...Bizalmas szívvel járom a világot, 
S amit az élet vágott, 
Behegesztem a sebet a szívemben. 
Ilyenkor decemberben. 

...És valahol csak kérkedő beszédet 
Hallok, szomorúan nézek, 
A kis Jézuska itt van a közelben 
Legyünk hát jobbak, s higgyünk rendületlen, 
S ne csak így decemberben." 

Büki Erzsébet 

Szerencselevél Atlantából, 
avagy felszökött Plaza-láz 

Bélyeg nélkül feladott leveleket találtam a na
pokban, a levélszekrényben. Bizonyára nem én 
voltam az egyedüli címzett. A szerencsét kívánó 
levél arra ösztönzött, hogy 20 példányban lemá
solva küldjem tovább, mert ha nem teszem meg, 
nagy baj történhet. Kötelezően szerencsét kívánt 
az üzenő, de kilátásba helyezte a fenyegetést is. 
Egy-két évtizeddel ezelőtt ugyanilyen szövege
zésű levelek már körbe jártak környezetünkben, 
így karácsony táján. Eleinte bosszankodtam mi
attuk, de most már szeretném tudni, hogy kik 
küldték. Örülök neki, hogy sokan gondoltak rám, 
szívesen vettem volna, ha saját gondolataikat is 
hozzá fűzik, netán megkérdik, hogy vagyok, 
vagy meghívnak egy kávéra, mondjuk városunk 
egy új épületébe, amire a megnyitása napjától 
nagyon sokan voltak kíváncsiak. Egy kicsit 
büszkék lehetünk rá. ahová kikapcsolódni, szóra
kozni mehetünk, és vásárolni is, ha megéri ne
künk. Sokan örülünk neki, mi felnőttek is. Bejá
rata egykori várunkra emlékeztet. Ha mini is, tet
szik. Egyelőre elég. Ha kinövi a város, biztosan 

lesz helyette szebb, jobb , nagyobb! Most k imon
dom a nevét, a Plazába.. Örömömbe üröm ve
gyült, amikor átadásának második napján már 
lógós kanizsai gyerekekről olvashattam a megyei 
kitekintésű napilapunkban. Kell figyelni ifjúsá
gunkra, nem tagadom. Akár tanítás után is be le
hetne nézni a kocsmákba, azt sem bánnám, ha 
kivennék egy 17 éves lány vagy fiú kezéből a 
sört, egyéb alkoholról már nem is szólva. Most 
azonban valamiért nem tudtam mérges lenni rá
juk. Talán azért, mert felidéződött bennem egy 
gimnáziumi óránk emléke, amikor a lövészver
seny idejét teljes egyetértésben az egész osztály, 
egyhangúan meghosszabbította. Elmentünk sé
tálni a vasútpartra, és ha abban az időben adták 
volna át a Plazát, hát. h a j ó i meggondolom, a mi 
osztályunk is ott kíváncsiskodott volna. Hiába 
sétáltuk el az időt, nem úsztuk meg a nyelvtan
órát, mert a tanárnőnk tudta, hogy mi a köteles
sége és utánunk nézett. A tanítás végén, vala
mennyiünket lefeleltetett a tábla előtt az aznapra 
feladott tananyagból. Nem kiabált velünk, nem 

kaptunk intőt, sem osztályfőnöki beírást, d é 
megtanított arra. hogy a feladataink alól nem 
bújhatunk ki lógassál. A Plazába jövet-menet, ta
lálkoztunk Mikulás sapkás fiatalokkal és időse
bekkel. Helyesek voltak, vidámak. Legszíveseb
ben megkérdeztem volna tőlük, hogy vagytok 
gyerekek, hogy éltek, hol tanultok? Biztosan egy 
jót beszélgettünk volna. Találkoztam a Főúton 
egy felnőtt Mikulás-sapkás férfival, aki éppen 
intett egy szolgálatban lévő igazi Mikulásnak. A 
Mikulás , kollégának szólítva, jóérzéssel fogadta 
az ismeretlen köszönését, aki végül meg akart 
hívni bennünket egy kávéra. Lám. mire jók az 
ünnepek! Jók arra például, hogy ne holmi kény
szer hatására kívánjunk szerencsét a másik em
bertársunknak, hanem magunktól , úgy ismeretle
nül is, minden érdek nélkül. A kis apró történe
tek elgondolkodtatóak. Remélem, jövőre még 
több Mikulás-sapkást láthatunk az utcán, amint 
hosszú napokig tartó jókedvet , barátságot sugá
roznak, s teszik mindezzel otthonosabbá város
unkat, Nagykanizsát . S ha így lesz. nem kell vár
nunk sem Atlantából, sem New-Yorkból az im
pulzust, a felszólítást arra, hogy kívánjon már 
szerencsét egymásnak ez az elkedvetlenedett vá
rosi ember, mert megy az magától is. ha jó szán
dékkal teszünk érte mi magunk is egy kicsikét. 

Bakonyi Zsóka 
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KARACSONYESTE HANGOS 
VOLT AZ UTCA 

Szülőföldünk szeretete egy életen át, 

kísér bennünket. Az anyaföld vonzó

ereje vissza - visszahív, bárhova is 

sodródtunk el tőle az életünk során, s ha ki

csit megpihenhetünk gyermekkorunk kedves 

színhelyén, megújuló erővel, úgy érezzük, 

energiával telten mehetünk dolgunkra to

vább. 

Dobsa Sándorné, az egykori Attila utcai 

lakos, az „Attilák, Istvánok, Viktorok" című 

kispublicisztikai írásunk megjelenése után 

kereste fel szerkesztőségünket. 

Az ő kalauzolásával teszünk egy rövid 

időutazást, visszamegyünk gyermekkora 

„paradicsomába", az Attila utcába. 

- 1920-ban születtem. Kanizsa mezőváros 

volt a gyermekkorom idején. Attila utca pe

dig gazdálkodók utcája. Jólelkű parasztok 

lakták, soha nem veszekedtek. Az Attila utca 

főútvonala volt a kiskanizsaiaknak.. Mást 

sem lehetett látni naphosszat, mint szénát, 

gabonát és kukoricát hordó szekereket. A 

kocsilőcsökre ráakasztott vödrök végigzö

rögtek az utcán. A Princsics gyerekek háza 

előtti kútnál megitatták az állatokat, és men

tek tovább a kereszt mögött kezdődő mezőre 

A földek 70%-a a kiskanizsaiaké volt. Érde

kes, hogy se Rózsa utcának, se Honvéd utcá

nak nem volt boltja, de Attila utcának volt 3 

is. Kár, hogy lezárták az utca elejét. A ka

nász, a Honvéd utcából erre hajtotta fel a 

disznókat, és a csordás is erre járt. Ha a Sza

badhegyiek templomba jöttek vagy tejet 

hoztak a városiaknak, az Attila utcán át köz

lekedtek. A szegénység ellenére sok öröm

ben, vidámságban volt részünk, pedig Miku

láskor a csizmánkba csak kockacukor jutott. 

Micsoda ünnepek, örömök értek bennün

ket! Szent György-napkor, a kaput ki kellett 

díszíteni, hogy a boszorkány be ne jöjjön. A 

nagyobb fiuk a kapukról mégis lelopkodták 

a nyírfaágat. Karácsonyeste, hangos volt az 

utca! A kanász tülkölt, a csordás durrogta

tott. A gazdák bort vittek ki nekik. A kará

csonyi asztalon, az abrosz alá tenni kellett 

kukoricát, búzát, pár fillért, fésűt, hogy meg 

ne tetvesedjünk. A János-borról sem lehetett 

megfeledkezni. Ha nagyon leszállt a bor az 

üvegben, az azt jelentette, hogy kevés bor 

lesz. Ha nem szállt le, akkor sok borra lehe

tett számítani. Ezt a bort János napkor el kel

lett vinni a templomba, ott megszentelték, 

majd kivittük a hegyre, és beleöntöttük a 

hordókba. Nagypénteken nem szabadott el

sőként begyújtani a tűzhelybe. Meg kellett 

várni, hogy füstöl-e már valahol a kémény. 

Újév napján pedig nem szabadott beengedni 

nőt. Aztán jöttek a korbácsolok. Friss légy, 

egészséges légy, beteges ne légy mondogat

ták. A kotyolók, mindig otthagyták a fát, 

amin kotyoltak, és másikat loptak helyette. 

Borért küldenek vizet hozz, vízért küldenek, 

bort hozz. A kendtek tyúkjai tojjanak, a 

szomszédé meg csodákoljanakü Játékaink 

közül élvezetes volt a strikkezés, húztuk a 

földre a nagy kockákat. Királyom, királyom, 

adj katonát, - kiabáltuk, rongylabdáztunk, 

golyóztunk, a földbe vájt lyukakba gurítot-

tuk az agyag, vagy üveggolyókat. Az Acsék 

előtt volt egy villany lámpa. Odajártunk cse

rebogarakat fogdosni. így ment el a gyer

mekkorom. Nagyon tetszett az igazi paraszt 

élet. Csépléskor szinte ki sem láttunk a pely

valyukból. 

Élvezetes gyermekkorom volt! Taníttatni 

nem tudtak a szüleim, mert sokan voltunk 

testvérek, s amikor ők elmentek a mezőre, 

én szecskát vágtam, répát reszeltem, állato

kat etettem. 10-12 éves koromban már el

küldtek a bacónaki hegyre borért. Naponta 

meg kellett tennem a 18 km-es oda-vissza 

utat, a fejemen egy 8 literes bucskával, mert 

nem volt pénz, a bort el kellett adni, s hogy a 

borkukacok el ne fogjanak bennünket, en

gem küldtek a szüleim. Ha iskolaszünet volt 

naponta kétszer kellett megtennem az utat. A 

padláson volt búzánk, rozsunk, árpánk. Ami

kor apám nem volt otthon, anyám egy culába 

beleöntött 10-15 kg búzát, a fejemre tette, és 

vittem eladni a Petőfi utcába a gabonafelvá

sárlóhoz, így tudtunk venni valamit, mert 10 

fillért kaptam kilogrammjáért. Ismertem az 

egész utcát, név szerint ismertem vala

mennyi boltost, mert drága szüleim engem 

küldtek kamatot fizetni az angol-magyar 

bankba, én mentem marhalevelet váltani. 

Volt egy áldott jó ember az utcában, a nagy, 

magyaros bajuszú Berger bácsi. Az 1930-as 

40-es években, amikor a nagy szegénység 

miatt sokan vándoroltak ki Amerikába, csak 

mentem hozzá, hitelre petróleumot, sót, vagy 

cukrot kérni. O nem válaszolt, csak adott, 

adott, adott... 

16 éves koromtól a vasútállomáson, a köz

raktárban dolgoztam 4 évig, majd bekerül

tem az irodára. Jó fizetést kaptam. Nem vé

geztem magas iskolát, mégis elláttam a mun

kámat. Sokszor nevetve mondtam itthon, ha 

nem költözünk el a házasságkötésünk után 

Lovásziba, biztosan én lettem volna az első 

munkásigazgató. A férjem 28 évvel ezelőtt 

üzemi baleset következtében meghalt. 

Kanizsán van eltemetve ő is és a szüleim is. 

Visszaköltöztünk Kanizsára.. 

Az Attila utcaiak közül, csak az Arany 

Hússal találkoztam. Néha, találkozom egy-

egy osztálytársammal, megállapítom róluk, 

hogy megöregedtek. 

Az egykori udvarunkon, - az Attila 

óvoda szomszédságában - vezet 

keresztül egy gyalogút, a Platán 

sorra. A szilvafánk sokáig megvolt. Ahány

szor arra mentem, azt hittem a szívem meg

szakad. 

Elmondta: Dobsa Sándorné, 
Akácfa utcai lakos 

Lejegyezte: Bakonyi Erzsébet 

2000. december 2 1 . 





Jl város karácsonyfadíszei 

2000. december 21. 



A SZÁZAD TANÚI 
Nem régen csendes, de szívet 

melengető kis ünnepségre ke
rült sor a Thury György Szak
középiskolában. Az intézmény 
két hajdani tanárát köszöntöt
ték, két olyan embert, aki a vá
rosban jól ismert, köztisztelet
ben áll, a maga idejében igazi 
tanár egyéniség volt. Dr. Pillér 
Ernő 2000. október 28-án töl
tötte be 80. életévét, Varga Fe
renc pedig szeptember 8-án a 
Közgazdasági Egyetemen vette 
át az ötven éve szerzett vég
zettségét tanúsító aranydiplo
mát. 

Az iskola nevelőtestületének zö
me e rendhagyó összejövetelen -
lévén erősen megfiatalodott ez az 
oktatási gárda is - Zsoldos Ferenc 
önkormányzati képviselő meleg 
hangú köszöntője nyomán a város 
oktatástörténetének egy olyan idő
szakát hallotta megelevenedni, 
amikor a „Keri" jelenvaló dicsősé
gének fényében tündöklött, ami
kor a kereskedőváros Kanizsa jel
legével együtt az ezt az értéket 
megtestesítő iskolát is dobogóra 
állította. 

AZ ALMA MATER 
DICSÉRETE 

Zsoldos Ferenc, mint hajdani 
diák, Pillér Ernő tanítványa, te
kintett vissza a negyvenes évek 
végének iskolájára, ahol a két ün
nepelt fiatal, pályakezdő tanár 
volt. Nyugodt, kiegyensúlyozott 
magatartásukkal, felkészültségük
kel, jó humorukkal, a diákcsínyek 
elnézésével hamar kivívták a ta
nítványok elismerését. Az ötvenes 
évek gazdasági és politikai nehéz
ségein osztályfőnöke úgy vitte vé
gig osztályát - emlékezett vissza 
Zsoldos Ferenc. - , hogy a fiatal, 
lelkes csapat nem szenvedett lelki 
törést, s ha a német után • oroszt 
kellett is tanítani, azt is derűvel, 
komolyan végezte. Sajnos, annak 
a bizonyos osztálynak az egyhar
mada már elhunyt, de az élők 
évente kedvenc osztályfőnökük
kel együtt mindig elzarándokol
nak az alma materba. 

Dr. Pillér Ernő 

( ~ ^ 
DR. PILLÉR ERNŐ 

Az épülő új könyvtár előtt gyak
ran megáll egy délceg, őszes úr, fi
gyelve, hogy miként nőnek a falak. 
Ha tehetné, meggyorsítaná az épít
kezést, s már odabenn keresgélne 
kedvenc könyvei között. A tanár 
úrnak nem múlik el egyetlen napja 
sem, hogy német eredetiből ne for
dítana magyarra, csak úgy kedvte
lésből, a maga örömére. 

Pillér Ernőt sok-sok tanítványa 
dicséri ebben a városban. 1946. 
szeptember elsején kezdett tanítani 
a Városi Kereskedelmi Iskolában, 
s 1982-ben ment hivatalosan 
nyugdíjba, hiszen még tizenkét 
évig a város több középiskolája -
leghosszabban a Cserháti - igényt 
tartott a munkájára. Az 1952-ben 
végzett kerisek különösen kedve
sek számára, hiszen ez volt élete 
első kimenő osztálya. Ezek közül 
a fiúk közül Zsoldos Ferenccel, 
Dobó Lászlóval a mai napig tartja 
a kapcsolatot. Azért is szívesen 
emlékszik erre az osztályára, mert 
a zömmel munkás-paraszt szárma
zású fiatalok közül mind megtalál
ták a helyüket az életben. Többek 
között heten doktoráltak is. Arra a 
kérdésre, hogy a későbbiek közül 
kit említene fel. Úgy válaszolt: 
Pillér Ernőt, talán Szebenyi Má
riát, Rózsás Jánost, Kászli Miklóst 
és Török Andrást. Egyáltalán nem 

Varga Ferenc 
véletlen, hogy a megnevezettek 
mind az irodalom, illetve a peda
gógia elkötelezettjeivé váltak. Úgy 
látszik, a tanári példának és a ma
gyar nyelv és irodalom tanításának 
magvai termékeny talajra hullot
tak. 

Az az iskola, amelyikben akkor
tájt a tanári szobában nagyjában 
csak egy tucatnyian voltak, hatal
mas intézménnyé nőtte ki magát. 
Az ünnepelt elismerően nyilatko
zott a szép épületről, a nagy isko
lai tanuló létszámról, s vele együtt 
a megnövekedett tanári karról. A 
ma 144 éves Alma Mater örökre 
elkötelezett híve gratulációjával il
lette, s az ünnepségen megemléke
zett elhunyt tanártársairól is. 

Pillér Ernő egyedül él, de két lá
nya, két unokája és két dédunoká
ja közelségében. Sajnos szeretett 
felesége ötven boldog együtt töl
tött esztendő után tavaly elhunyt. 

VARGA FERENC 

A tanár úr 1990 óta látja el vá
rosunkban az elismert választási 
bizottsági elnök tisztet. Ezzel a 
megbizatással csak erkölcsileg és 
politikailag feddhetetlen embert 
szoktak megtisztelni. Varga Fe
renc életével, 38 éves pedagógiai 
munkájával rászolgált erre a biza
lomra. 

Amikor a sormási születésű fia
talember 1953-ban a Közgazdasági 

Egyetemen szerzett diplomájával 
elkezdett tanítani a kereskedelmi 
iskolában, akkor még nem tudta, 
hogy neki és később majd gyerme
kének is ez lesz a jövője. Visszatért 
az alma materbe, ahol diák volt, s 
képzettségének megfelelően taní
tott mindent: könyvvitelt, számvi
telt, statisztikát, vállalati gazdaság
tant. Emlékei szerint 1957-ben, 
amikor az iskola 100 éves jubileu
mát ünnepelte, az illetékes minisz
tériumok nem nagyon tudtak mit 
kezdeni egy „múltból" itt maradt 
kereskedelmi iskolával, hiszen 
megfelelő feltételek nélkül állandó
an változott a tananyag, időnként a 
struktúra is. Pedig ezt az iskolát 
hajdan a bécsi kereskedelmi főis
kolával azonos rangon kezelték. 
1953-ban belépett a szakmunkás
képzés, s ezzel a kereskedelem és a 
vendéglátás teljes vertikumával 
foglalkoztak az eladótól a szakács
képzésig. 1965-ben megszűnt az 
adminisztratív, illetve könyvviteli 
képzés - más iskola vette át - , s at
tól kezdve kifejezetten áruforgalmi 
szakképesítést adott az iskola. 
Hogy a szülők helyeselték-e ezt, 
azt ma már nem érdemes kutatni. 
Egy tény: Varga Ferenc pedagógus 
pályája utolsó 17 évében - 1988-
ban vonult nyugállományba - mint 
igazgató helyettes is irányítója volt 
a profilban és létszámban is egyre 
bővülő iskolának. 

A tanár úr szerint kevés olyan 
cég, vállalkozás, kereskedelmi 
egység lehet ma Nagykanizsán, 
ahol ne dolgoznának jól felkészült 
tanítványai - vezérigazgatói poszt
tól az eladó pultig - , de jutott be
lőlük bőven magas beosztásba, 
minisztériumokba és külkereske
delembe is. 

Családja teljes egészében peda
góguscsalád, felesége a Mező Fe-
renc-középiskolából ment nyugdíj
ba, Klára leánya pedig immáron 22 
éve a Varga nevet öregbíti a Thury 
György Szakképző Iskolában. 

Büki Erzsébet 
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Cudar hideg volt odakint. 
Morzsa kutya kíváncsian dugta 
ki fejét a házából, s vissza is 
húzta nyomban. Molnár bácsi 
kelt korábban, forró teát főzött, 
s margarinos kenyeret kent fele
ségének, aki piacozni járt regge
lente. A konyhaajtó előtt sora
kozott egy kanna savanyú ká
poszta, a hátizsákban cékla, lila 
hagyma, pucolt dió. Legfelül az 
unokák néhány kinőtt holmija. 
A fonott kézikosár üresen várta 
a piacról előző nap is visszaho
zott kacsát. Csendben tették 
dolgukat, nehogy fölzavarják a 
kislányokat. Most kedvükre lus
tálkodhattak a téli szünetben. 
Az öreg benyitott a kisszobába. 
Felerősítette a gázkonvektort, 
megigazította a lányokon a dun
nát. 

- A teringettét! - mordult fel 
halkan, amint a kis Kata heverő-
jéhez ért. - Csalfa, akár az 
öreganyja! A lelkére kötöttem, 
hogy nem hoz a kis Jézus aján
dékot cumizó iskolás gyereknek, 
de hiába! Most is lóg a dudli a 
szájában. Sosem kerülhettem 
volna szegény apám szeme elé, 
ha magatokra hagytalak volna 
benneteket annak idején, mint ez 
a semmirekellő vőm a lányomat 
és a gyerekeit. - dörmögte már 
odakinn a konyhában, gondter
helten. - Talán sehol sem dolgo
zik. Fél éve gyerektartást sem 
kap ez a szerencsétlen. Hiába, a 
mai világban senki sem neveli a 
fiatalokat felelőségre, tisztesség
re, becsületre! 

- Mi lesz vele? - fokozta a 
családfő aggodalmát felesége. 

- Az orvos megígérte, kará
csonyra hazaengedik. Vért is 

Ö R Ö M Ü N N E P 
adtak neki. Ki érti ezt, hiszen 
évekig ő adott vért másoknak! 

Későn született egyetlen leá
nyuk, Ilona. Maholnap a mama 
70 éves, a gyomorműtéte óta a 
papa sem bírja a munkát, és itt a 
két gyámolításra szoruló gyerek. 
Szokása szerint kapuig kísérte 
élete párját, megköszörülte tor
kát, s akadozó szavakkal, - mint 
ahogy valamikor régen megkér
te Kati néni kezét, - elárulta a 
karácsonyi meglepetést. 

- Ha ma sem sikerül a vásár, 
ne keseredj el, ne fagyoskodj es
tig azért a pár forintért. Van egy 
kis zsebpénzem, több mint 3000 
forint. A nyáron összeszedtem a 
bolt környékén elszórt sörösüve
geket. Holnap szenteste, még ve
hetsz a lányoknak játékot, s ta
lán magatoknak is futja belőle 
egy pár meleg harisnyára. 

Kati néni hangtalanul, csak 
szemével mosolyogott élete pár
jára. A nehéz terhétől görnyedve 
igyekezett a buszmegálló felé. 
Sűrűn kavarogtak a vásárlók a 
sötétbe burkolózó piacon. A ba
zárosok, könyv- és ruhakereske
dők a közeli Vasemberház ár
kádsora alá pakolták áruikat. Ott 
még hidegebb volt, mint a sza
bad ég alatt, de legalább nem 
esett rájuk a köd, s az eső. 

- Az új csodákra mindig várni 
kell! - harsogott vevőcsaloga-
tóan a kazettaárus sátrából a dal. 

Kati néni leánykori barátnője, 
Gáborné szomszédságában pa

kolta ki portékáját, mint mindig. 
A megkímélt, gondosan vasalt 
gyerekruhákat külön rakta. Az 
egyik Zsuzskáé volt, a másik a 
kis Katáé. 

A városi nép jött-ment a be
ton asztalsorok között. Inkább 
az árakat kérdezgették, semmint 
vásároltak. A kacsát soványnak 
találták, ma sem lesz új gazdája. 
De elfogyott a savanyú káposz
ta, s csökkent a hagyma és a dió 
súlya. A pecsenyesütőtől íny
csiklandó illatot kergetett a szél. 

- De megennék egy darab sült 
oldalast! - sóvárgott magában, 
s nyelt egy nagyot, mintha lak
mározna a frissen sült, ropogós 
falatot! Elkapta fejét a szél
irányból s hosszasan figyelte, 
mint birkózik a széllel a szem
közti fa tetején árválkodó egy 
szem sárga falevél. Tizenegyet 
ütött az Alsóvárosi templom 
órája. Fázósan tipródott. Beka
pott néhány szem diót, s marká
ba lehelt, ha összegyűjtött ma
gából egy kis meleget. 

A gyermekholmikat figyelve, 
terhes kismama állt meg előtte, de 
ő is tovább ment. Vagy mégsem? 
Pár pillanat múlva visszajött. 

- Anyu, vedd meg nekem a 
pettyes pulóvert! - kérlelte a kis
lány. 

- Mennyiért adja néni? - kér
dezte anyukája. 

- 200forintért! - vágta rá Ka
ta néni. Eddig az érdeklődőknek 
300 forintért ajánlotta. 

- Alig használtak, vegye meg 
fiatalasszony, nyugodtan! 

A kismama vizsgálgatta a 
pulóver hibátlan ujját, nyakát, 
de sokallta az árát. Kislánya, 
csalódott arccal, szótlanul vet
te tudomásul anyja elhatározá
sát. 

- Be sem ér rajta az az elnyűtt 
télikabát! - riadt fel szinte 
összerázkódva, ahogy ráfeledke
zett a szíve alatt új életet hordo
zó nőre. - Tudja lelkem! - dön
tött hirtelen. 

- Vigye el 150 forintért a pu
lóvert, a párját karácsonyi aján
déknak adom, ingyen! 

A fiatalasszony és kislánya 
felcsillanó szemmel kapták el a 
pulóvereket, s szapora léptekkel 
elsiettek, nehogy visszavonja 
ajánlatát a mesebeli néni. 

Kati néni arcának mélyen ülő 
barázdáit, ritkán látott vendég, a 
mosoly simára varázsolta. 

- Tudja, Gáborné, szólt vissza 
elégedett sóhajtással, elköszönő 
szomszédjának. Féltem az uno
káimat, s féltek minden kisma
mát. 

Pakolásztak a kiskanizsai ko
fák. Ritkult a városi nép. Elhall
gatott a kazettaárus magnója. 
Szürke felhők festették be az 
eget. S mintha csak hívójelre 
vártak volna odafönn az égiek, a 
megkonduló déli harangszóra, 
nagy pelyhekben hullni kezdett 
a hó. 

Bakonyi Zsóka 

i 

I 
1 
I 
f 

Horváth György 

Ködbe burkolóztak az éj csillagai, 
Hócsillogásba a zúzmarás éjben. 
Zúgva és búgva szól a falunk harangja, 
Hívó szavára felkel a falu apraja és nagyja. 

Megjött, itt van köztünk, 

Kit oly régóta várunk, 
Ki megváltotta életével e nagy világot: 
Jézuska, Jézuska, te vagy mindenünk, 
Te hoztad el nékünk ezt az örömünnepet. 
Örül szívünk, lelkünk, ha veled lehetünk. 
Kérünk, hogy maradj örökre mivelünk. 

Horváth György 

Szeretteimhez 
Karácsonyi álmok maradjatok 

bennem, hogy tiszta szívvel őrizzem 

a lelkem. 

Jót és rosszat együtt elkövettem 

ítéljen az. ember, de végül az. Isten. 

2000. december 2 1 . 
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KHT 

Ezen a héten viszályoktól és 
heves ügy vél vitáktól mentesen 
teltek társaságunk napjai, mivel 
központi irodánk átalakítás miatt 
zárva volt. 

Tájékoztatjuk Tisztelt Ügyfe
leinket, hogy belvárosi irodánk 
2001. július 1-től metróval is 
megközelíthető. A megálló hely 
elnevezésére társaságunk is ja
vaslatot tett, de „Via birodalom" 
elnevezési javaslatunkat vissza
vontuk, így a közgyűlésnek kell 
választania az „SZDSZ pártköz
pont", a „Birkner Zoltán Főisko
la", valamint a „Volt MSZP 
székház" elnevezések közül. 

A Via Kanizsa Kht.. és a Vá
rosfejlesztési és Környezetvédel
mi Bizottság 2001. tavaszán pá
lyázatot ír ki, „Pavilon elhelye
zési variációk a Deák téren" cím
mel. A pályázaton összeférhetet
lenség miatt nem indulhatnak 
idősebb, tapasztalt kereskedők, a 
vásár és piacüzemeltetésben jár
tas szakemberek és városépíté
szettel, látványtervezéssel foglal
kozó tervezők. 

A tegnapi 60 cm-es havazás 
ellenére folytatódnak a kaszálá
sok. Társaságunk házi fűnyíró 
versenyét a Csónakázó-tavi bri
gád nyerte, folyamatosan 0,3 
cm-es átlagos fűnagysággal. Az 
országból több golfklub érdeklő
dött az alkalmazott technológia 
iránt. 

A KanizsaNet 2000. Kht.. Ba
zárudvarba költözése óta a Via 
Kanizsa Kht.. számítógép-háló
zata és annak kezelőszemélyzete 
egyaránt vírusfertőzés miatt 
gyengélkedik. 

A karácsonyi bevásárlások 
megkönnyítése érdekében de
cember második felében díjmen
tesen parkolhatnak az autósok a 
kisfakosi, korpavári és szabadhe
gyi parkolókban. Az itt kialakí
tott P+R parkolótömbökből kis
csoportos túrákat indítunk a 
Kanizsa Plaza, az épülő TESCO 
Áruház, valamin K. A. nyugdíjas 
cukorkaárus boltja felé. 

A Park Kft. Tripammer úti te
lephelyén Tarnóczky Attila al
polgármester ünnepélyesen fel
avatta az ismeretlen közmunkás 
lombszobrát. A szobor rövid le
írása: tartós támaszkodástól gör
be nyelű lombseprűn pihenő mo
kány alak, bokáin damilos fűka
sza vágási nyomaival. 

A Vásárcsarnok mögötti mi
nap befagyott „Tibi-tó" jegén 
gyorskorcsolyaversenyt szervez 
P. Tibor helyi vállalkozó. A tó 
mellett melegedési lehetőséget 
biztosítunk az árusítás során 
megmaradt 6800 db fenyőfából 
rakott ünnepközi máglyánál. 

2000. évi takarékossági intéz
kedéseink szerint páros napokon 
az É-D-i, míg páratlan napokon 
a K-Ny-i fekvésű utcákban mű
ködik a közvilágítás. A forgal
masabb tereken közhasznú lám-
pagyújtogatókat alkalmazunk, 
akik a pillanatnyi forgalomnak 
megfelelően kapcsolják be a 
lámpákat. A karácsonyi díszvilá
gítást jövőre horgászzsinórra ra
gasztott szentjánosbogarakkal 
váltjuk ki. 

Heti szociális félóránkban fo
gadtuk F. Jenő és M. F. Roland 
törzsügyfeleinket, valamint B. 
M. önkormányzati képviselőt, 
aki az Űrhajós u. fehér zúzmará
val való bevonására kért ígéretet 
háromszázhuszonhatodszor. 
„Egy képviselői körzet akut vá
rosüzemeltetési problémái" cím
mel Dr. H. Gy.. képviselő foga
dónapi feljegyzéseiből készülő 
2300 oldalas kézikönyv kiadásá
ra várhatóan csak 2002-ben kerül 
sor, mivel a korlátozott példány
számban készülő kiadvány ha
gyományos írógépen, indigóval 
készül. 

Állatvásártéri szolgáltatásain
kat jövőre csütörtökönként ren
dezendő vadállatvásárral egészít
jük ki, bár az ÁNTSZ kifogásol
ta a vásártér helyenként hiányos 
kerítését. E szolgáltatásunkkal 
egyidőben indul a rókafogta csu
ka vásár. Vasárnaponként a bol

hapiac É-i traktusában natúr ba
romfival töltött hiéna és pumába 
göngyölt malac kapható. 

Bár az illetékesek a helyszín 
ismeretében indokoltnak találták, 
a közgyűlés nem engedélyezte az 
Európa Tanács utca elejére a 
„Zsákutca" tábla felszerelését. 

Idei szárnypróbálgatásaink 
után üzemeltetői tevékenységün
ket szeretnénk a jövőben kiter
jeszteni a helyi televízió, a rádió, 
a strand és uszoda, a helyi nyom
tatott sajtó, és az ipari park fej
lesztés intézményeire. Ennek 
előkészítésekéntönkormányzati 
kft.-k és kht.-k összevonásának 
előnyei, különös tekintettel a Via 
Kanizsa Kht.. működésére" cím
mel Dr. Fodor Csaba és Törőcsik 
Pál ;vegyespáros közgyűlési elő
terjesztést készít. 

A törnegkozlekedési hálózat 
átalakításának első ütemében 
várhatóan márciustól indítjuk az 
első trolibuszjáratokat a 32-cs 
autóbusz útvonalán. A vonalon 
új megállópárként szerepel a 
„Principális csatorna" megálló, 
ahol közvetlen csatlakozási lehe
tőség adódik a csatornán közle
kedő diszkóhajóra.. Társ kht.-nk 
üdvözölte közlekedésfejlesztési 
elképzeléseinket, mert ezek egy
bevágnak a megálmodott lo
gisztikai központ és ipari park 
projekt részleteivel. A járat 
szárnyvonalaként közlekedtetjük 
a Vásárcsarnok-Kanizsa Pla-
za-Billa-buszpályaudvar körjá
ratot, amely a kis távolságok mi
att lépésben közlekedik. A Zala 
Volán idei fejlesztései miatt fel
szabaduló közel 30 éves jármű
vek trolibusszá való átalakítását 
T. Z. nyugdíjas villanyszerelő 
végzi. Az ajtók nélküli trolikon a 
le- és felszállás folyamatosan 
végrehajtható. Dr. Cs.. I. önkor
mányzati képviselő helyszíni 
ambuláns ellátást biztosít a boka
ficamot szenvedett utasoknak. 

„Gyorsan megtérülő önkor
mányzati beruházások finanszí
rozása" címmel közös kiadványt 

jelentetnek meg M. I., K. L. és 
B. M. önkormányzati képvise
lők. A kiadvány összehasonlító 
adatokat tartalmaz a palini, kor
pavári, bagolai, miklósfai és sán-
ci ravatalozó épületek bekerülési 
költsége, műszaki színvonala és 
kihasználtsága tekintetében. 

A Kórház u. nyugati oldali út
padkáján a hatóság kerékzárat 
helyezett társaságunk gépkocsi

j á n , amely a terület újrafüvesíté-
set elvegezni szándékozó köz
munkásokat szállította az évek 
óta törmelékes, kavicsos hely
színre. AiZöldterület-rongálás té
nyét nem ismertük el, így autónk 
bilincsben maradt. Környékét 
befüvesítettük. Információnk 
szerint a Közterület-felügyeleti 
Iroda egyik dolgozója sikeres 
jogszabályismereti vizsgát tett. 
Azóta társai kirekesztették. 

Az idén alapított „Vialander"-
díj jelöltjei a következők: 

• „Önkormányzati műalkotás
ok kivitelezése során műszaki el
lenőri és művezetői teendők haté
kony ellátása" kategóriában -
Tarnóczky Attila szobrASZ, id. 
Lovrencsics Lajos ponzorfelhajtó 

• „Labdajátékok népszerűsíté
se Nagykanizsán" kategóriában -
Marton István edző, Bicsak Mik
lós segédedző, Tarnóczky Attila 
foci-utÁ(l)SZ, valamint Nagyka
nizsa Megyei Jogú Város Köz
gyűlése 

• „Költöztető vállalkozások 
és intézményfelújító társaságok 
támogatására irányuló középtávú 
program kialakítása" kategóriá
ban - Tarnóczky Attila 
intézménygazdASZ, Tárnok Fe
renc főberuházó 

• „Új hidat mindenkinek a 
Batthyány utcában" kategóriában 
- Tóth Zsuzsanna hídmérnök, dr. 
Mádé András fogorvos, 
Tarnóczky Attila hídÁSZ 

• „Ászok Ásza" különdíj: 
Tarnóczky Attila - az ÁSZ; az 
Állami Számvevőszék, valamint 
a Soproni Ászok 
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Szilveszteri válogatás a Közterület-felügyeleti 
— i — — Iroda intézkedéseiből w m m m m m m m m m m 

• A város területén lévő illegá
lis hulladéklerakókat a felügyelet 
dolgozói folyamatosan ellenőrzik, 
nem csökken-e valamiéit az oda 
vitt szemét mennyisége, ha igen, 
felügyeleti segédlettel pótolják a 
hiányt. A felügyelők féltve őrzik, 
hogy a lerakók száma állandó ma
radjon, és lehetőleg ugyanott, mert 
az iroda azt tervezi, a későbbiek 
során pályázatot nyújt be a Phare 
Irodához az illegális lerakók leg
alizálása érdekében. Ha már nem 
tudjuk felszámolni őket, legalább 
szabályosan működjenek. 

• Az állattartási rendelet 
ebtartásra vonatkozó előírásainak 
megszegéséért a Keleti városrész
ben 1.278 kutyatulajdonost figyel
meztettek az elmúlt héten. A fi
gyelmeztetések legjellemzőbb okai 
a következők voltak: a rendetlen 
gazdik több ízben is elvégezték 
dolgukat a játszótéri homokozók
ban a kutyák kifejezett rosszallása 
ellenére. A kutyák mindent igye
keztek megtenni a gazdik piszká
nak eltakarítása érdekében. Több 
kutyatulajdonost is figyelmeztetni 
kellett, hogy a televíziós ebeledel 

reklámokban szereplő kutyák 
ebmodellek, és nem az eledeltől 
lettek olyanok, így a házikedvenc 
egyik vagy másik eledelre kénysze
rítése állatkínzás, túlzás lenne azt 
hinni, hogy a tacsi attól vizsla lesz. 
Több alkalommal is értek tetten a 
felügyelők póráz nélkül sétáló gaz
dikat. Egy vehemens kutyatulajdo
nost rendőri segédlettel kellett elő
állítani, ugyanis a palotapincsije 
számára vásárolt szájkosarat akarta 
kotnyelesnek mondott szomszéd
asszonya szájára felerőltetni. A fel
bőszült ebtulajdonos azzal indokol

ta tettét, hogy a szomszédasszony 
mindenbe beleugatott, és ezt több 
tanúval is igazolni tudta. 

• A Thury és a Hevesi ABC 
előtt a Közterület-felügyeleti Iroda 
munkatársai több alkalommal is 
figyelmeztették Horvát Rozi nénit, 
hogy árult műanyag virágok nem 
tartoznak az őstermelők által for
galmazható kategóriába, még ak
kor sem, ha Rozi néni állítása sze
rint a kertjében szedte őket, és a 
helyszínen bizonyította, hogy ezek 
a virágok is hullatják szirmukat, 
tehát élők... 

K ö r n y e z e t v é d e l e m B ú c s ú z u n k K o n t r a / s z e l e k c i ó 

• Ezt a fát is a kutyák öntözik 
• Fogjuk össze a kutyákat! 
• Fogjuk össze a fákat is! 

Itt állunk halott testvérünk koporsója melleit. 
Az átvilágítás, az intézmény-átszervezések 
okozta végkimerülés őt sem kerülte el. 

„...nem volt nagy és kiváló ..." - írja a költő. 

A még használható elemeket és akkumuláto
rokat is hozzátok el gyerekek, mert ha a Ferincz 
Jenő bácsi kezdene lemerülni, a Saubermacher-
Ryno segít neki új erőre kapni. 

Nem dunakavics?? 
Lapunk meg nem erősített forrásból úgy tudja a Plaza-t építő Fodor Rt. 

egy magát megnevezni nem akaró vállalkozástól rendkívüli segítséget kapott 
Az éjszaka leple alatt ismeretien tettesek rendkívüli mennyiségű kavicsot szál
lítottak a helyszínre éppen akkor, amikor az építkezés már majdnem szüne
telni kényszerült a rossz időjárási viszonyok miatt késő szállítmány miatt. A 
több ezer köbméter kavics Ismertetőjele, hogy nem volt róla számla, és kémiai 
összetétele erősen hasonlít a Vásárcsarnok építésénéi használt anyagéhoz. A 
szakértői vizsgálat azonban nem erősítette meg, hogy a kavics minősége azo
nos volna a Kanizsa környékén illegálisan működtetett bányákban található
val, így csak pletyka, és nem hír, hogy a Plaza ugyanolyan, mint a vásárcsar
nok, felesleges. 

Ali Star SR-NSR-válogatott 



NEM MINDEGY HOGY EN HALOK A VILÁGGAL, VAGY A VILÁG VELEM. 
(Ismeretlen szerző az internetről) 

Mivel házi (szer
ző) orvosunk éppen 
évi rendes szabad
ságát tölti, úgy gon
doltuk távollétében 
sem hagyjuk veszni rovatát. Mi 
egy kicsit másként közelítjük meg 
a gyógyítás kérdését, teát rende
lünk mindenkinek. Van, akin úgy 
látjuk, a keverék segít, másoknak 
csak egy-egy készítményt javasol
tunk. 

Balogh Lászlónak: orvosi 
szemvidítófűvet.. (Euphrasia 
Rostkovina). A növény egészét ét
vágytalanság, emésztési nehézsé
geknél használják, de túlhajtottság 
esetén szóképzésnehézségeknél is 
jótékony hatású. A főzetből ké
szült szemvizet csak külsőleg al
kalmazzuk, főként nyitási (ki) zá
rási nehézségekre 

Benedek Miklósnak: benedek
füvet. (Cinus benediktus) Gyomor
gyengeségre, emésztési rendelle
nességeknél, váltó-lázas megbete-, 
gedéseknél használatos. Teája, al
koholos kivonata egyaránt jóté
kony hatású. 

Beznicza Miklósnak: boldog
asszony tenyerét (Älchemilla vul
garis) fejfájásra/ Karácsonyi 
morzsikát (Chrysantheum parheni-
um) hószám félbemaradásra, és 
Égikincset (Primula veris) szíverő
sítőként javaslunk a gazdasági és 
egyéb bajok ellen. 

Czoma Péternek: íürdőrózsát 
(Malva sylvestris) külsőleg. Fiatal 
levele (tea) vízpótló hatású, nyál-
kaváladék ellen külsőleg, meden
cébe ajánljuk. 

Dr. Dúll Gábornak: gégevirá
got (Aristolochia clematitis) belső
leg. Ellenállást fokozó gyógyszer,, 
bizonyos szervekben vérbőséget 
idéz elő. 

Ferenc Józsefnek: Királygyer
tyát (Verbascum) kiválasztást segí
tő fűből, királyvirágot (Consolida 
regalis) véredényerősítő, és csá
szárfüvet (Viola tricolor) vértisztí
tó, izzasztó hatású külsőleg és bel
sőleg. 

Fiiszár Károlynak: imádság
bokrot (pátemoszterborsó, Abrus 
pecatorius) külsőleg, szembetegsé
gekre. 

Dr. Fodor Csabának: fodorkát 
- vagy Vénuszhaj - (Adiantum 
capillus Veneris) belsőleg izzasztó 
hatású. 

Gáspár Andrásnak: nyúlár
nyékot (Asparagus officinalis) vér
tisztító fűként, kenderpakócát 
(Eupatórum canabium) külsőleg 

féregtelenítésre, 
• • * belsőleg a kiválasz-

I 1 tórendszer zavarai-
X 9 r a> sarlófüvet (Ve

ronica officinalis) 
vérnyomáscsökkentésre, (Malva 
sylvestris) nyálkaváladék ellen, 
csudafát (Ricinus communis), és 
dicsőfüvet (Veronica officinalis) 
egyenlő arányban, a főzetét apró 
kortyokban fogyasztani. 

Dr. Gőgös Péternek és betegei
nek: búgatófű (Muira Puama) a 
központi idegrendszerre, kürtike 
(Orthosiphon stamineus), angyalfű 
(Angelica archangelikca), bábafű 
(Pinpinella saxifraga) és bábaka
lács (Carlina acaulis) egyenlő ará
nyú forró vizes keverékét külsőleg. 

Dr. Lipták József betegeinek 
hugyosfüvet (Linara Vulgaris) 
prosztatatúltengésre, vizelettartha
tatlanságra. 

DT̂ V. Papp Elemérnek: orvosi 
tisztesfUvet (Stachys officinalis) 
külsőleg és belsőleg egyaránt. 

Dr. Polgár Józsefnek: gyapjas 
foganőp (Galeopsis grandiflora, 
speciosa) főzetét öblögetésre 

Tóth Zsuzsának: Zsuzsánkát 
(Teuerium chamaedrys) bájital
ként, képviselőnő módra, és ezüs
tös hölgymáJt;;ÍHieracium pilosel-
la) külsőleg. Mezei macskagyökér 
Valeriana officinalis) álmatlanság 
ellen, és macskaparély (Lamuim 
album) sápadtság ellen keverékét 
teába, és macskaszemet (Viola tri
color) külsőleg egy belváros térre. 

Tóth Lászlónak: kopasz porci-
kafüvet (Herniaria glabra) 

A FIDESZ helyi frakciójának: 
szakadásgyógyító füvet (Herniara 
glabra) 

Es minden olvasónknak: MÁ
MORBORSOT (Kawa-Kawa, 
Piper methysticum) külsőleg, bel
sőleg! A déltengeri szigetekről 
szerezhető be ez a nagyrabecsült, a 
vallási és poltikai életben fontos 
szerepet játszó növény. Izgalom és 
fájdalomcsillapító, idegi kimerült
ség esetén is jól használható. 
Egyes mámorborsból főzött készít
ményeknek üdítő hatása van. 

A melléhatásokról kérjük, olvas
sa el a tájékoztatót, vagy kérdezze 
meg orvosát, gyógyszerészét. 

A keverékek összeállításában 
Varrá Aladár Béla Gyógynövények 
gyógyhatásúi című könyve (Pan
non Könyvkiadó Bp. 1991.) volt a 
segítségünkre. 

Összeállították a Kanizsa D-Z. 
Hetilap boszorkánykonyhájának 
javasasszonyai. 

A legújabb amerikai felmérések szerint azok a férfiak, akik ágyba v
izelnek és gyengék a szexben, azok a jobb kezükben tartják a mobilte
lefonjukat, amikor ezt az SMS-t olvassák. 

(Forrás: internet) 

Tisztelt Szerkesztőség! 
Mivel a szólásszabadság majdnem az egyik legerősebb jog (legalábbis 

Amerikában) ezért többször fordultam a legmagasabb fórumhoz - az Atya 
Úristenhez - hogy elmondhassam negatív véleményemet. Szent Péternél 
több ízben kértem időpontot, de nem volt hajlandó beírni a Nagykönyvbe. 
Pedig a Sors Nagykönyvének VIII. § (2) bekezdésének értelmében Isten bár
mely gyermekének joga van részt venni a közmeghallgatáson. 

Ezek után kénytelen vagyok felhasználni a sajtó nyilvánosságát. Napjaink 
egyik bel- és külpolitikai aktualitása a Mikulás-kérdés. Mivel most sem tu
dok vesszőparipámtól, a jogi és alkotmányossági kérdésektől elszakadni, 
ezért szeretnék rámutatni a fenti illető több rendbeli visszáságaira. 

December 6-án reggel 6 órától éjfélig Santa Claus Úr több ízben megszeg
te a Szentírást. 

1. Jogtalanul használta a vészvillogót a rénszarvasszánon. A Sztí XII. § (5) 
bekezdése szerint a megkülönböztető jelzés használata csak Jézus Krisztus 
engedélyével lehetséges, illetve mennyország-ügyi vészhelyzet esetén. 

2. Nem tett eleget a téli biztonságos közlekedés követelményeinek: Szellő, 
Táltos, Üstökös patája nem volt felszerelve blokkolásgátló fékrendszerrel, 
Rudolf pedig reflektorral közlekedett lakott területen belül, ezzel elvakítva a 
szembe közlekedő Krampusz-busz vezetőjét. A sofőr ennek következtében 
egy bárányfelhő nyájba ütközött. 

3. A Télapó magánlaksértést követett el, mikor bemászott a kéményen. 
4. A vagyon elleni bűncselekmények sem állnak távol tőle. Pl.: beletusz

kolta az ablakba rakott kiscsizmákba a KERMI által nem bevizsgált játéko
kat, pedig mindenkinek tele volt már a hócipője. 

Mindezek alapján álláspontom a következő: a Télapó tisztességtelen elő
nyöket élvez a többi állampolgárral szemben, ezért az ő ilyetén működése az 
alkotmánnyal ellentmond. 

(Név és cím a szerkesztőségben, a polgármesteri hivatalban, 
az Alkotmánybíróságon, a Parlamentben, az OTP-ben, a UPC-nél..). 

LÁNGOLÓ LOVAGOK 
AVAGY A BEKAPOTT SZÁZAS ÉGŐ ESETE 

Nemrégiben ünnepelni gyűltek 
össze a tűzvédelmi szakemberele, 
Az ünnepléshez jókedv, vidámság, 
kötetlen viccelés párosult. Hpgy 
történt, hogy nem, az ünneplés] te
tőfokán egy tűzoltó bekapott «g'y 
százas villanyégőt. A gaz körtejbe
felé még csak bement, ám kjfelé 

helyszínére igyekeztek vissza ép
pen, amikor a rendőrjárőr leintette 
őkttt. Papírokat, igazolásokat kért, 
ám? hamar kiderült a jótét lovag 
sen milyen passzussal nem rendel
kezik, mert sietve, életmentés okán 
ind tlt. Az okokról a részleteket 
halljva a járőr kételkedni látszott. 

sehogysem jött. A tűzoltó clébbwö" RaT odaadták neki a corpus delic-
rösödött, majd kékült is alapcian, tit.J Nézegette, forgatgatta, és 
mígnem a félreérthetetlen haldoklás hantin bekapta. Ha már a mentő lo-
tünetei kezdtek mutatkozni rajta? ^ag kezééi volt, irány vissza a kór-
Az egyik lánglovag felmérvén/flz ha2. Az ügyeletes orvos az esetet 
eset innentől csöppentsem humoíoVWátva csak némi késéssel (miután a 
voltát, és autójába) ültette a feltoluló, fojtogató röhögése el-
póruljárt bajtársat. & kórházba 
hajtván az ügyeletes or 
ót adott, majd az álkapoC\kiakasz-
tása után eltávolította a 
villanykörtét. Áldozat és kísérője" 
ismét autóba ült, és a vigasság 

látott/csak teendőihez. Az in
t/adta, az állkapcsot ki

akasztotta, a körtét kivette. 
<í tanulság? Csak azt vedd a 

"szádba, amit utána vagy le tudsz 
nyelni, vagy ki tudod köpni! 
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A kínai állatövi horoszkóp sze
rint az elmúlt év a Sárkány éve 
volt. Stílusosan fogalmazhatnánk 
úgy is, hogy ebből átkúszunk a Kí
gyó évébe, 2001-be. Néhány képvi
selő-testületi tagot - születési dá
tuma alapján - , felsoroltunk a 
hozzá tartozó jegyhez. A 12 állat
övi jegy karaktereit elmondják az 
állatok maguk: 

így szól a kígyó: „Enyém a kor
szakok bölcsessége. Én birtoklom az 
élet titkainak kulcsát. Napjaimat ter
mékeny talajba vetem, állhatatos
sággal és céllal nevelem őket. 
Nézeteim szilárdak. Nézésem nem 
változó, merev, kérlelhetetlen és 
mély. Én előrehaladok biztos és nem 
gyengülő járásmóddal. A föld méltó
ságomon aluli." (Bicsak Miklós, 
Röst János) 

Egy-egy mondat a többi állattól 
is: 

Bivaly: „Én törekszem szolgálni 
a becsületességet, hogy viseljem az 
erény terheit. Én kitartok a termé
szet törvényei mellett, türelmesen 

tolva a sors szekerét, ily módon én 
fogom szőni a végzetemet." (Ama
lies Dezső, Balogh László, Budai 
István, Dr. Kalmár Béla) 

Tigris: „Én vagyok a gyönyörűsé
ges ellentmondás, az egész világ az 
én színpadom. Az új nyomokat láng
ba borítom. Gyere velem dőzsölő 
utazásaimra, nézd a színek milliárd
ját, a lángok lobbanását." (Törőcsik 
Pál) 

Nyúl: „Én összhangban vagyok a 
világ pulzusával. Én úszom a közhe
lyek, az eltérő vélemények és a pusz
tulás fölött. Én kényelembe fojtom 
képességeimet." (dr. Gőgös Péter, 
dr. Horváth György) 

Sárkány: „Én egy olthatatlan tűz 
vagyok. Minden energiának a köz
pontja. Én vagyok az igazságosság és 
a világosság. Én erőt és dicsőséget 
birtoklok hatalmamban. Én lettem ki
választva arra, hogy megszelídítsem 
a sors istennőit." (Cserti Tibor) 

Ló: „Én gondolom és látom, 
hogy engem elektromos változé
konyság mozgat. Csak a változé
konyságom állandó. Megfosztanak 
bilincseimtől az evilági javak." 
(Györek László) 

Kecske vagy birka: „Én a termé
szet különleges gyermeke vagyok. 
Én bírok, és bizalommal vagyok ju
talmazva. A szerencse mosolyog ar
comon. Az arcom szép, tele bájjal." 
(Böröcz Zoltán, dr. Csákai Iván. 
Mayer Ferenc, Marton István, Tóth 
László) 

Majom: „Én vagyok az útvesztő 
tapasztalt utazója, a fürgeség zse
nije. A lehetetlennek varázslója. 
Éleselméjűségem egyedülálló és 
eredeti. Én össze vagyok rakva a 
saját örömömre." (Gyalókai Zol
tán, Kiss László. Tóth Zsuzsa, 
Tüttő István) 

Kakas: „Kéznél vagyok jelezni a 
napot, és bejelenteni létezését. A tö

kéletességet állandóan keresem, 
hogy minden dolog visszakerüljön 
megfelelő helyére. Én vagyok a szi
gorú munkafelügyelő. Én tökélete
sen rendet teremtek világomban. Én 
csalhatatlan ajánlást képviselek." 
(Tarnóczky Attila) 

Kutya: „A harcias feszültségek 
felszólítottak engem, hogy meghall
gassam bánatodat. Én vagyok az 
igazság védelmezője. Egyenlőség az. 
egyetlen barátom. Látomásom soha 
nem homályosítja el gyávaság." 
(Kelemen Z. Pál) 

Disznó: „Isten összes gyermekei 
közül én vagyok a legtisztább szívű. 
Jó akaratom általános és nem ismer 
határokat." (Birkner Zoltán, dr. Fo
dor Csaba, Teleki László) 

A fentiekből kiderül, hogy birkák
ból van a legtöbb. 

(Felhasznált irodalom: Schmidtné 
dr. Holló Erzsébet - Babonások, 
kártyavetők kézikönyve) 

A TIZENKÉT N A P H O R O / Z K O P 
Az asztrológusok azt vallják, hogy az asztrológia nem jóslás, hanem 

tudomány, amely megmondja a jellemet, amely hatással van az egyén 

KOS: Mielőtt mások elhatároz
nák magukat, ők már az élen van
nak, ha másból nem, hát lelkesedés
ből. Szeretik a spekulatív dolgokat, 
gyorsan végezhető dolgokra alkal
masak. Legérzékenyebb testrészük 
rendszerint a fejük. Ügyesek a meg
tévesztésben. A hét szerencsenapja a 
kedd, ezért ajánljuk figyelmükbe a 
közgyűlést. (Bicsak Miklós, dr. Kal
már Béla) 

BIKA: Mindig erősen anyagias 
hajlamúak. Vágynak nagy pénz és 
birtok után, s alkalmasak arra, hogy 
másnak is pénzt keressenek. Sokszor 
kerülnek vezető pozícióba, rendkí
vül makacsak. Külsőleg nyugodt ter
mészetet mutatnak, határozottak és 
imponálók, konzervatív jellemek. 
Előszeretettel viseltetnek a másik 
nem, és minden életöröm iránt. Ve
szedelmes ellenfelek. Nem szeretik 
a kritikát. (Budai István) 

IKREK: Nehezen kiismerhető 
emberek, két arcuk van. Bőkezűek 
és fukarok, fellépésük lehet határo
zott, de félénk is, konzervatívak és 
haladók. A gondok egészen feldúl
ják idegeiket. Szeretnének egy-
időben két helyen lenni, két dolgot 
csinálni. Néha felületesek, amit 
azonban igen ügyesen tudnak leplez
ni. Okosan gondolnak előnyeikre, 
kereskedői ügyességgel rendelkez

nek, beszédben és írásban tehetsége
sek. Társaságban szimpátiának ör
vendenek, (dr. Fodor Csaba, 
Tarnóczky Attila, Röst János, Mar
ton István) 

RÁK: Temperamentumuk kissé 
flegmatikusba hajló, de többnyire 
becsvágyóak, ha passzív formában 
is. Álmodozók, sokszor mediális 
hajlamuk van. A 12 jegy közül en
nek a típusnak van a legjobb memó
riája, szívesen emlékeznek a múltra, 
rég elfeledett részletekre, ezért kissé 
antiknak látszanak. Mély érzéseik és 
jóságuk miatt, gyengeségeik ellenére 
is szeretik őket. (dr. Horváth 
György) 

OROSZLÁN: Erős és élénk ér
zelmű természet. A legerősebb és a 
leggyengébb egyéniségek fordulnak 
elő közöttük. Nagystílűek, de kissé 
bőbeszédűek. Hatalomra, tekintélyre 
és luxusra vágyik, becsvágy, határo
zottság és önbizalom jellemzi e jegy 
szülötteit. Szereti a dicséretet és a 
hízelgést, mindig a középpontban 
szeret állni. Szeret parancsolni, és 
egyértelmű, hogy engedelmeskedje
nek neki. Jellemük árnyékos oldala: 
dicsekvők, nagyzolok, zsarnokok és 
tapintatlanok. Túlbecsülik önmagu
kat, átlépik eszközeik határát. A sze
relemben - mivel túl szenvedélyesek 
- ritkán hűségesek. (Birkner Zoltán, 

Böröcz Zoltán, Kiss László, Teleki 
László) 

SZŰZ: Ez is flegmatikus tempe
ramentum. Jellemzőik: racionalitás, 
ítélőképesség, kritikus természet, 
szerénység. Tehetsége van a megfi
gyelésre, elemzésre. Túl sok súlyt 
helyez a részletekre, ezért néha nem 
látja a fától az erdőt. A negatív tí
pusra jellemző: határozatlanság, 
gáncsoskodás, egocentrizmus. Az 
idegen kritikát nem szenvedheti, 
szemérmes, néha prűd. Izgalmi álla
potában meggondolatlanságokra ké
pes. (Cserti Tibor, Kelemen Z. Pál, 
Mayer Ferenc) 

MÉRLEG: Vágyakoznak az 
egyensúly és a belső harmónia után. 
Többnyire életvidám, de kissé inga
dozó, puha, simulékony, kellemes 
jellemek. Feltétlenül szükségük van 
más emberekre, családi kötelékre. 
Könnyen elfelejtenek vagy elhagy
nak valamit. Könnyen befolyásolha
tóak, az életben ritkán érvényesül
nek. Legjobban ott állja meg a he
lyét, ahol nagy megfigyelő-képessé
gét csendben felhasználhatja. (Ba
logh László, dr. Csákai Iván) 

NYILAS: Ennek a típusnak van a 
legnagyobb önbizalma, mindig re
ménykedve néz a jövő elé. Egész 
magatartása spekulatív, keresi a „jó 
alkalmakat", gyakran utópiák után 
fut. Rendszerint több hivatást tölt 
be. Szeret nagy terveket kovácsolni 
saját eszméiből. Szabadságvágy, 
messzeségek iránti vonzalom. Rend

kívüli módon szeretnek utazni. Spe
kulatív érzékük botlásokra vezet. 
(Antalics Dezső, Törőcsik Pál) 

BAK: Rendkívül becsvágyóak, ál
talában elérik a kitűzött célt. Sok a 
gazdag ember közöttük, de minde
nért meg kell dolgozniuk. Gyakran 
találjuk őket reprezentatív állások
ban. A többi embert dróton rángató
dzó báboknak tartja. (Györek László) 

VÍZÖNTŐ: Ez a típus magasabb 
fokon áll. mint az emberiség általá
nos fejlődési foka. Szociális érzékű-
ek, szeretnek minden humánus in
tézményt. Látnoki képességük lehet: 
más emberek szándékait, terveit elő
re megérzik. Ötletes reformer min
den területen, csak az alacsonyabb 
rendű típus lehet felforgató vagy 
csaló. Minden körben könnyen mo
zognak, de készek magukat alávetni 
azoknak, akiknek hasonló érdekeik 
vannak. (Tüttő István, Tóth László, 
Tóth Zsuzsa) 

HALAK: Ezeknek az emberek
nek többnyire nehéz sorsuk van. jel
lemük pillanatonként változó ellent
mondás. Legtöbbjüknél a határozott
ság hiánya állapítható meg. vezető 
állásban rendszerint csak látszat
nagyság. A magasabb rendű típus 
mindig segít másokon, azonban az 
alacsonyabb rendű érdektelen, 
energiátlan, hiányzik belőle a kitar
tás, pazarló. (Gyalókai Zoltán) 

(Felhasznált irodalom: Schmidtné 
dr. Holló Erzsébet - Babonások, 
kártyavetők kézikönyve) 



EGY MONDAT 
A HALHATATLANSÁGHOZ... 

Tóth László: Lehet, hogy a tapasztalatlanságomból 
és a hozzá nem értésemből fakadóan adódnak ezek a 
kérdések, de nem szeretnék hülyén meghalni, ezért 
kérném a gazdasági osztályvezető válaszát erre vo
natkozóan. 

Cseni Tibor: Én is úgy látom, mint Birkner úr, itt 
ellenfeszülnek nagyon a mellek, és a kedélyek borzo
lódnak. 

, TUttő István: Elég puha, lehet hogy vánkosnak 
használják. 

Kelemen Z Pál: Én nem szeretem azt, ha valaki 
bohócot csinál a közgyűlésből, így is elég nagy bo
hócok vagyunk néha, ezt kérem önkritikának felhoz
ni, ide számítom magam én is. 

Turnóczky Attila: Kelemen képviselő úrnak annyit 
szeretnék mondani, hogy az én véleményem róla 
mindig az volt. hogy Ön egy nagyon okos ember. 

Bicsak Miklós: Hát nagyon sajnálom, hogy ilyen 
kevés problémát vetettek fel, mert a fogadónapon bi
zony a jegyzetem tele van. 

TUttő István: Bárányi képviselőnőt teljes mérték
ben alátámasztanám, mert néha találkozom mese- és 
rajzfilmekkel, de azok is már csak harcosokból áll
nak. 

Tóth László: Ha erre gondolok, olykor még éjsza
ka is felriadok, annyira nyomaszt a 4. pontban meg
fogalmazottak látványa. 

Marton István: Nem tudom, ez a mai nap, ez egy 
olyan terhelt napnak tűnik számomra, mármint a köz
gyűlés számára terhelt napként állapítom meg. 

PÁRTSZIMBÓLUMOK 
Tóth László: Alpolgármester úr úgy gondolom a 

tény, hogy érett narancs virít a tulipános ládán, nem 
jogosítja fel Önt arra, hogy pártpolitikai célokra 
használja fel a Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Közgyűlésének Polgármesteri Hivatalát. 

Törőcsik Pál: Nekem nagyon tetszik ez a szimbó
lum, a narancs a tulipános ládán. Számomra ez egy 
elfogadható és vállalható szimbólum. Jobban tetszik, 
mondjuk, mint a vaságy és a Lenin kép a falon. 

# # * 

Birkner Zoltán: Engedjék meg, hogy először is 
megköszönjem azoknak a képviselőtársaimnak, akik 
eljöttek a megnyitóra, hogy ott voltak. Megköszön
jem a polgármester úrnak és alpolgármester uraknak, 
hogy jelen voltak és nagy örömmel elmondjam önök
nek, hogy ugyan egy kicsit sárga, és egy kicsit sava
nyú, de ez akkor is a mi narancsunk. 

Kelemen Z. Pál: Több szerénységet kérnék 
Birkner úrtól, mert minden oka megvan rá, hogy az 
legyen. Nem szerencsés, hogyha politikai párt kisajá
títja a főiskola ügyét. Inkább beszélni kellene arról, 
hogy miért lett a narancsból citrom. 

Törőcsik Pál: Még csak érik. 
* * * 

Röst János: Úgy gondolom, hogy a FIDESZ saját
jának érzi ebben az ügyben Marton Istvánt. 

Marton István: Röst urat meg kell, hogy nyugtas
sam, hogy az általa emlegetett nagykoalíciónak, nem 
tudok róla, hogy a tagja lennék. Azt sem tudom, 
hogy a FIDESZ mennyire érez sajátjának. Pillanat
nyilag az FKGP-KDNP frakciónak a tagja vagyok. 

OLAJBÁNYÁSZ MONOLÓG 
Bicsak Miklós: Én nem osztom itt, én nem akarok 

személyeskedni, Cserti úrral, Röst úrral, meg itt Tóth 
Laci barátommal ezt a pesszimista véleményt. Cserti 
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úron csodálkozom, hogy bankár létére különböző op
ciós, meg hasonló dolgokkal foglalkozik, és ilyene
ket mond. A Röst Janiról nem beszélek, ő vasutas
drukker. Most itt a Tóth Lacival kapcsolatban szemé
lyeskedésbe belemegyek, a Tóth László barátom meg 
pingponggal foglalkozik. Hát akkor mit várjak én? 

PÉTERFY-ZEMPLÉN-ISKOLA ÖSSZEVONÁS 
Röst János: Tamóczky Attilát kérném meg ennek 

a visszavonására, mint felelőse ennek a témakörnek. 
Pontosan amiatt, mert úgy tűnik, hogy ha valamelyik 
hónapban nem von össze iskolát, akkor ilyen elvoná
si tüneteket eredményez az Attilánál, és ilyen dönté
sek elé állít bennünket. 

TUTI. . . 
Tóth László: 8 percben szeretném indokolni az 

önálló képviselői indítványomat. 
TUttő István: Mennyi, 8? Miért, otthon elmondtad 

már? 
Tóth László: Lemértem. 

OLAJBÁNYÁSZ 
Röst János: Kezd kialakulni a totális káosz állapo

ta és mondanám, hogy miért. Van egy beterjesztés, 
aminek az aláírója Tüttő István MSZP-s polgármes
ter, ehhez képest bejön egy MSZP frakció vélemény, 
mely teljes mértékben ellentétes ezzel, azt követően 
elhangzik két alpolgármesteri hozzászólás, mint a 
kettő szöges ellentétben. Gyakorlatilag a városveze
tés háromféle módon nyilvánult meg és szerencse, 
hogy csak kettő alpolgármester van. 

CSAK ÚGY... 
Tarnóczky Attila: Időnként előfordul a hivatalban, 

hogy egyedül üldögélek hármunk közül és ilyenkor 
mindenféle előterjesztések az orrom elé kerülnek. Ez 
is ilyen. Elolvastam és politikai botrányt szimatoltam. 

NEHOGY... 
Tüttő István: Marton úr még esedezik egy mondat 

erejéig. 
Kelemen Z. Pál: Ha annyira esedezik, akkor a 

Marton úrnak még szíveskedjék szót adni, nehogy 
bennrekedjen. 

TÖRŐCSIK PÁL 
Törőcsik Pál: Kérem, régi mondás az, hogy a nap

fény, az fehérít. Azért nem kértem zárt meghallgatást 
és zárt tárgyalást, mert szeretném mindannyiunk és 
teljes nyilvánosság előtt az egész ügyet megtárgyalni 
és elmondani, és a bizottság meghozza az ítéletét, de 
mindenki tudja, hogy ez miért és mi okból történt. 

Röst János: Törőcsik Pál idézettel kezdte, hogy a 
napfény fehérít. Erre én azt mondanám, akinek vi
szont vaj van a fején, az viszont ne menjen a napra, 
mert lehet, hogy problémái keletkeznek belőle. 

A JÖVŐ... 
Törőcsik Pál: De a jövőt, a városunk jövőjét nem 

cserélném el Egerszeg jövőjével. 
Tüttő István: Bár hirdetést feladhatnánk ... 

CSAK TÖKÖSEN... 
Röst János: A városvezetés nem tesz meg mindent 

véleményünk szerint az M7-es autópálya megépítése 
ügyében. Én több esetben kértem és javasoltam a vá
rosvezetésnek, hogy agresszívabban, rámenősebben 
képviselje a város érdekét. Megítélésünk szerint ez 
nem történt meg. 

Ily 

TUttő István: A fegyvereket vásároljuk már. 
EGYSZERŰ 

Dr. Horváth György: Sajnos azon túl nem történik 
semmi, hogy kijelentjük: megnézzük. A többi meg 
elmehet a fenébe. Igen. sajnos ez a helyzet. De a fe
nébe ki megy ki? 

A NAGY KÉRDÉS 
Tüttő István: Marton úr ismét kíván szólni? 
Marton István: Én még egyáltalán nem szól

tam! 

A CSALÁDI TŰZHELY MELEGE 
Tarnóczky Attila: Tisztelt képviselő úr! Ha valamit 

titokban akarok tartani, akkor még a feleségemnek 
sem mondom el. 

Zsoldos Ferenc: Egy házasságot ugyan fel lehet 
bontani és újat lehet létesíteni, de az új létesítése 
mindig több bizonytalansággal jár. mint egy adott, 
hosszú évtizedeken keresztül történő együttélésben a 
kölcsönös megismerés alapján a biztonság érzete 
mindig erősebb. 

TUttő István: A válás mindig többe kerül, mint az 
esküvő. 

Tarnóczky Attila: Marton képviselő úr emlékeztet 
kedves feleségemre, mindjárt témát vált, mihelyt ne
héz helyzetbejut az érveléskor. 

Törőcsik Pál: Kit izgat? Akkor mondja meg, akit 
izgat: Mi a probléma? Most miért akarjuk egymásba 
a gyereket belebeszélni? 

Tarnóczky Attila: Kedves képviselőtársaim, az én 
édesanyám az úgy alkudott a piacon, hogy megkér
dezte, mondtak egy árat. akkor 10 métert eltávolo
dott, visszafordult, mondott egy másik árat és vala
miben megegyeztek. 

ÁLLATI D U M Á K -

KÖLTSÉGVETÉSI KONCEPCIÓ 2000. 
Röst János: Ez a költségvetési koncepció olyan, 

mint amikor a sötét szobában próbáljuk megfogni a 
fekete macskát. 

TUttő István: Életünket és vérünket, de zabot nem 
nagyon tudunk most adni. 

KÖLTSÉGVETÉSI KONCEPCIÓ 2001. 
Röst János: Ez az anyag lényegében nem más, 

mint egy felsorolási halmaz, és egy feladathalmaz, 
ami azt jelenti, a képviselők nézegethetik, mint a liba 
a piros kukoricát, de igazából, ebből levonni konkrét 
következtetést nem igen tudnak. 

Dr. Horváth György: A „A"-változat mellett vokso
lok. Azért, ha megnézik a térképet, akkor van egy 
olyan telek, amely a kutyának sem kell. és a város úgy
sem kaszáitatja, vagy évente egyszer azt a teriiletet. 

Cserti Tibor: Ellent kell, hogy mondjak Horváth 
képviselőnek úrnak. Szerintem csak a kutyáknak jó 
ez a hely. 

Dr. Bárányi Enikő: Alpolgármester úr kellőkép
pen kipreparálta, gratulálok hozzá, de természetesen 
nem értek vele egyet. 

ALFÁTÓL OMEÁIG 
Röst János: Most nem akarok ismételni, hogy 

az afrikai elefántnak mennyi a vemhességi ideje, 
de most már két kiselefántunk lenne, ha ez az 
ügy megtermékenyült volna, amikor kellett vol
na. 

TUttő István: Kösz, hogy nem az egeret választot
tad, mert akkor nagy szám jött volna ki. 

2000. december 21. 



A VÁROS MADARA 
Ha már van a városnak virága, 

kapuja, szlogenje, miért nem lehet 
madara, címerállata is, vetődött fel 
a legutóbbi összevont bizottsági 
ülések egyikén. A jelenlévők 
egyetértettek abban, hogy a város 
a továbbiakban nem élhet címer
madár nélkül. Annál inkább sem, 
mert ilyen a megyeszékhelynek 
még nincsen, legalább ebben jár
junk elől, vélekedtek többen is a 
bizottság tagjai közül. Dr. Gőgös 
Péter azt javasolta, hogy az ala
csony születési szám növekedésé
nek ösztönzésére válassza a város 
címermadarául a gólyát, talán az 
segít a város népesedési gond 
jain. Többen fantáziát láttak 
ebben, de Kelemen Z. Pál el 

lenézte a 

javasla
tot mond 

gólya 
egy köl

töző madár, 
l oká lpa t r i o 
tizmusa csupán 

fél évre korlátozó
dik, nem beszélve ar

ról, hogy a csőre sem elég vörös. 
Újabb jobboldali, nagyfokú szoci
ális érzékenységgel bíró javaslat 
érkezett ezt követően: Dr. Csókái 
Iván a pelikánt javasolta, mint az 
egyik leghősiesebb madarat, 
amely ha nincs más, saját vérével 
eteti kicsinyeit. A gödény (peli
kán) címermadárrá választása el
len, mint az aljegyző tájékoztatá-

Dr. Gőgös Péter 
sából kiderült, az Anonim Al

koholisták jelentettek be 
tiltakozást, mondván, ők 

» már korábban el-
n d í t o t t á k 

az eljá
r á s t , 

Tarnóczky Attila 

m e r á l l a t 
ként való al
kalmazását. A tá 
jékoztatást követő
en újabb javaslat hangzott el. ^ 
Tarnóczky Attila a városarculat
ban bekövetkezett pozitív változá
sokkal indokolva a pávát, mint az 
eleganciát, a szépítkezést jól szim
bolizáló madarat javasolta. Mint 
mondta, véleménye szerint e vá
lasztással sikerre lennénk ítélve. A 
jobboldal egy emberként 
támogatta a javasla
tot, tudhattuk meg 
Birkner Zoltán
tól, aki szin- A 
tén az állat 
s z é p s é 
gét, ele
ganciá
ját emel
te ki. 
Törőcsik 
Pál alpolgár
mester azonnal ja 

vaslatot tett arra vonatkozóan 
hogy mely, jelenleg Fideszhez 
közelálló vállalkozók területei 
lennek alkalmasak a 
nemes madár 
tenyésztésé 
re, mert 
m i n t 
m o n d t a , 
már korábban tár
gyalt erről a vál
lalkozókkal, bár 
az ott elhangzott 
részletek még nem 
publikusak. Tóth László 
a flamingót javasolta, 
mondván annak rózsa
színe miatt nem érhetne 
bennünket a vád, hogy 
pesszimistán látjuk a vilá
got. A jobboldal színdinamikai 
szakértői véleményt nyújtott be a 
javaslat ellen, úgy vélték, a rózsa
szín nem más, mint a vörös fehér
rel kevert változata, így aztán nem 
tartották támogatásra alkalmasnak 
a felvetést. Ezt követően Tüttő Ist
ván polgármester szünetet rendelt 
annak érdekében, hogy az állás
pontok az üléstermen kívül köze
ledhessenek egymáshoz, valamint 
felkérte a polgármesteri kabinet 
vezetőjét, hogy a szünetben ke
resse meg az Or-
szagos 

Madár
tani Intéze
tet, és kérjen 
újabb javaslatokat, ille
tőleg egy állásfoglalást. A 
szünetet követően Röst János 

újabb javaslattal állt elő, 

a Palimadár. Javaslatát 
több oldalról is indokolta. 
Ha már olyan virág a város 
virága, amely réges-rég ki
pusztult, és valójában 

\ \ nincs, aki megmondaná, 
y l hogyan is nézett ki, akkor 

/ miért ne lehetne a 
Palimadár a címerállat, 

amelynek arculati megjelenítését 
szakértők bevonásával fogalmaz-
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Röst János 
hatná meg modellek segítségével a 

közgyűlés. Röst János a név-
" ~ v á l a s z t á s 

O r 

i n -
d ó 

k a k é n t 
jelölte meg azt is, hogy 

ez egy nagyon jellemző 
korszakát is szimbo
lizálja a városnak, 
nem beszélve arról, 
hogy a fő alpolgár

mester neve is 
megörökí
tésre ke
rülne álta-
a. Bicsak 

Miklós azon
nal támogatta a felvetést, és csak 
később derült, ki hogy a nem meg
felelő mikrofonviszonyok miatt 
hallhatta a képviselő Palin
madárnak a Palimadarat, és csak 
egy félrehallás miatt vélte úgy, 
hogy választópolgárainak otthonát 
örökíti meg ily kedves módon a 
javaslat felvetője. Az elnevezés 
mellett és ellen számos felvetés el
hangzott, és lapzártánkkor még 
nem született döntés. 



AZ IRODALOM VISSZAVÁG 
NYELV

TÖRŐ I. 
Kotyogó klotyó felé totyog a 

lotyó. 
De késő már. 
Mert a rotyogó gatyóból po

tyog a motyó. 

Tegnap este kétségbe 
esve kerestelek. Csupasz 
testemen akartalak érez
ni. H O L VOLTAI te hülye pi
zsama? 

Libidóka-
libikóka 
Itt állok előtted, combjaid 

lágy ölelésére szomjazom. Kér
lek, ülj rám finoman és kapasz
kodj belém. A Te egyetlen mér
leghintád. 

(Ismeretlen 
SMS-szerző műve) 

Erotikus 
Etus 

SEX R E G G E L ESTE 
Hosszú és kemény. Beveszed 

a szádba. Ide-oda mozgatod. 
Egyre mélyebben és egyre gyor
sabban. Már valami fehér folyik 
a szádból, mikor végre kiveszed 
a FOGKEFÉT!!! 

(Ismeretlen SMS-szerző) 

Szeretlek, mert drága vagy nekem, 
Szeretlek, mert nem kell sokáig fűzni, 
hogy járj velem. 
Szeretem a nyelvedet, 
És élvezettel hatolok beléd, 
Te vagy a kedvenc cipőm. 

(népköltészet) 

ESZPERENTE 
SZEX 

A SEX: perc, melyben felegyenesedett, meg
merevedett szervedet egy hegyes csecses fektetett 
egyedbe vezeted be, emellett kezedbe mellet ve
szel, s feneked le, s fel emeled, és felettébb fel
emel eme élvezet. 

(SZ.T.-nek ajánlja ismeretlen szerző) 

NYELVTÖRŐ II. 
Zöld öblös köcsögöt örökölt Ödön. 
Zöld öblös köcsög fölött bögöly röpködött, s 

köpött. 
Ödön hörgött, dögölj bögöly. 
S rögtön lökött, köcsög törött. 
Bögöly döglött. 
Ödön röhögött. Hö-hö. 

(népköltés) 

SZILVESZTERI TOTO 
1. Ki Zsigmondy-Szé-

chenyi? 
1. Eddig fel nem fe

dezett közélen' hős. 
2. Névelírás angol ki

adványban (ma> 
gyárul Széchenyi 
Zsigmond). 

x. Összevont közép-
iskolánkjieve. 

2. Kiről nevezték el a 
Kalmár utcát? 
1. Kalmár István egy

kori képviselőről 
2. Kalmár Béla jelen

legi képviselőről. 
... X. Csak úgy. * 

3. Hány bölcsődéje ma
rad a várvsiwk 2001-
ben? | j l | 
1. Három. 8 r 
2. Kettő 
x.X. 

4. Ki a rendőrkapitány? 
1. Horváth István al

ezredes. 
2. Horváth Isfván őr

nagy. 
x Doszpöt Péter. 

5. Ki a sajtóreferens a 
hivatalban? 
1. Törőcsik Pál. 

2. Tarnóczky Attila. 
3. Tüttő István. 

6. Kit perelt be legutol
jára Ferincz Jenő? 
1 Alkotmánybírósá

got. 
2. OTP-t. 
x. Parlamentet. 

7. Ki lesz a munka hőse 
a PMH-ban? 
1. Ismeretlen. 
2. Meghalt. 
x. Még keresik. 

8. Hol lesz az ipari 
park, és logisztikai 
központ? 

7 l .Lesz? 
2 Olaszországban, 
x. Nagyrécsén. 

9. Hány munkanélküli 
van a városban ? 
1. Hivatalosan: nincs! 
2. A Hivatalban: Van! 
x. X az X-diken, ahol 

X egy nagy szám. 

10. Ki lesz jövőre a vá
ros díszpolgára? ,' 
1. (díszpinty 
2. (disz)jokey 
x. (disz)szonancia 

11. Melyik szobrot he

lyezik át jövőre 
Nagykanizsán? 
1. Amelyiket Lov-

rencsics Lajos ja-
tj4k>o]ja-1 
2. Amelyiket Rózsás 

János javasolja. 
x. Amelyiket Palotás' 

Tibor javasolja. 

12. Hány szupermarket 
épül még a város
ban? A« a* 
1. Több, mint Eger-

szegenV' 
2. Kevesebb. mim 

Egerszegen. 
x. Ugyanennyi, mitit 

Egerszegen. 

13. Mennyi lesz a költ
ségvetés hiánya jövő-
r t ? sJl 
1. Beznicza Miklós

tól függ. 
2. A közgyűléstől 

fugg-
x. A Bányásztól függ. 

+1 Hány szobor áll az 
Aradi Vértanúk új 
terén?^ 
1. 13 
2-: 14 
x. 13+1 

W&ísl Férfllélektől 
Forróságtól izzadva vá

gyom rád. Nyelvemmel aka
rom érezni minden négyzet
centimétered, és élvezni, 
amint zuhanyként hűtőd le 
tüzelő testemet. Imádlak, 
csokifagyi. 

(Ismeretlen szerző műve) 

léleki 
Az egyetlen dolog a világon, 

amiért a férfiak azon vitatkoznak, 
kinek van kisebb... a mobiltele
fon. 

(ismeretlen skandináv 
- N O , KI A?) 

Vers e-vel ezeknek 
Echle elmebeteg nyeretlen egyedek 

keddente kereskednek 
s mellette esetlen esetek felett kedv-

lelveenyelegnek. 
Eme egyedeknek fele fegyelmezet

ten, féle nem.fi 
Tele beggyel, eszetlen fecsegnek 

nevedben. % 

Egy szemtelen nemtelen cseles mel
les-egyed felemeWíedett: 

- Elmegyek! Tej helyett, egy meleg 
cseres levet rendelek. 

Egy szemtelen,, nem-csecses heve
sen: • . »JH 

-Csecse e MESE, de te cseresznye
levet csepegtetsz nyelvedre, tejes meg 
cseres levek helyett! Ez nem mehet, 
nem engedhetem, lepermetezlek ked-

- Selejtes leszek! Kevesellem, ne
kem egy hegynek leve kell, kevesebbel 
nem kezdem el - rebegte sejtelmesen, 
e szeszes levek szerelmese. 

- Ezer mellett verhetek, lehetek Be
nedek Elek, fellegek felett lebeghetek. 
Ellenben ezresem remeg kezedben 
szerelmesem, elmegy szeszekre, lep
lekre, szerte eregetve. 

- Ne kekeckedj, ebnek veszlek! 
Kellemetlen melledre s egyebedre, 
nem eresztem fejemet. Veszetten sze
szekre epekedek, belegebedek! He
lyette nyelj velem Elek, este nyelvelek 
veled! 

Szeretetteljesen kelletem e zengetes 
verset, keresetlen eszme helyett, ezen 
kellemetlen jellemeknek. (Ej, ezek! 
Verebek szemtelen serege!!!) 

2000. december 21. 



MINŐ NEMŰ....! 

Akármi ez, szerintem nem férfi hordja ... gatyának kicsi, zabiának 
sok a gumi, erényövnek meg puha. Lehet, hogy valami fecsegésgátló 
a sajtónak ... nekem elállt tőle a szavam. 

A helyi sajtó egy munkatársát kértük fel, értelmezze azt a fura ruha
neműnek látszó darabot, amelyet egy olvasónk juttatott el hozzánk. 

Kolléga úr, ön már sokat látott, tapasztalt, látott ezt azt a pályán. 
Igazán segíthetne egy ifjúnak a rejtély megfejtésében! 

A rejtély megoldódik.. 
Mi lenne, ha rádpróbálnánk, Attila? 

Aki sikerrel veszi fel a nyári szel
lős biciklisnadrágnak is használ
ható combvédő ruhaneműt, szer-

Némi fantázia, kevéske akroba- kesztőségünkben átveheti a gésa-
Ha felül belebújik ... ha alul kijön, akkor mi marad benne? Ez egy tamutatvány, és máris fent van a képző intézet első évfolyamának 
össznépi kaloda, vagy mi a csoda?? 

2000. december 21. —ummmmma, 

cseles ruhanemű. elvégzését tanúsító oklevelet. 
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mm 

Hal ló 
...?! 

- Ad
nék egy 
kis hely
zetjelen
tés. Az 
A t t i l a 
kezében 
egy kö
tél van. 
Egyelő
re csak 
ugrál. 

- Nem tudom. Lehet, hogy majd erősítést kérek. A többi nem pub-
likus. 

MESES 
MŰSORAJÁNLÓ 

Rohanó világunkban egyre kevesebb idő jut a kikapcsolódásra. A 
kevéske megmaradó időről pedig csak nehezen tudjuk eldönteni, mi-
re is fordítsuk. Mi most ebben szeretnénk segíteni, mesét és műsort 
is ajánlunk azoknak, akik szívünknek kedvesek. 

Palackposta: Papócsi Zoltán- Vad Angyal, Híd a Kwái folyó 
nak (Magyar Posta, terjesztés) felett: Tóth Zsuzsának 

MMM (Mi? Mennyi? Miért): 

Gőcze Gyulának (Kincstát | 

Fogadóóra: Balogh László 

(OKSB-clnök) 

Katedra nélkül: Tafnóczkyi 

Attila alpolgármesternek 

Virtus (Küzdősportok maga
zinja): Horváth Györgynek 

Hegylakó: Karmazin József

nek 

Recept Klub: minden helyt 

konyhafőnöknek 

Barátok Közt: Fidesz-frakció

nak 

Legyen Ön is milliomos: Bez-

nicza Miklósnak, a Gazdasági 

Osztály vezetőjének 

Az én mozim: Tóth Lászlónak 

AutóMánia: Bicsak Miklós

nak 

Party TV: Partiné Dr. Szmo-

dics Györgyinek 

Közvetlen ajánlat: Dr. Szolik 
Enikőnek 

Mókás hekus: Csosza Őrnagy

nak 

Rendőrakadémia (1-23): Dr. 

Tuboly Mariannának 

• Égig érő fű: Makrai Mártón-

nénak t 

¥ Az elveszett ereklyék fosztoga

tói: Dr. Horváth Lászlónak 

I Jani házhoz megy: Röst Já-

fnosnak 

Végtelen határok: Tihanyi 

Istvánnak 

Miénk a vár...: Lovrencsics 

Lajosnak 

Nem jogerős: Dr. Kurta Já

nosnak ; H f e w 

Jogunk van hozzá: Ferincz 

Jenőnek 

Hon-lap: Györek Lászlónak 

Slágertévé: Maros Sándornak 

Minden lében két kanál: Ba
racskai Lászlónak, Fenyves Je
nőnek 

Frakk, a macskák réme: Kul-

bencz Ferencnek / 

Szippancsok: Pápai Talajérő 

Vállalatnak , / 

""'Repülő bocsok: Törő&ik Pál

nak '""""Wafc, / 

Varázslatos Iskolabusz: Ma-

yie^e^encnck^^ 

Csíííz: a közgyűlésnek 

Minek 
nevezzelek? 

Süsü ovi, 
Mckk Elek Egyetem 

Lapunk már többször is beszá
molt az év során a város intézmé
nyeinek névváltozásairól. Most 
ismét újabb névadási próbálkozá
sokról szeretnénk tájékoztatni ol
vasóinkat. Várhatóan a legutóbb 
elhangzott javaslatok éppoly fel-
kavaróak lesznek, mint a Városi 
Könyvtár, vagy a belvárosi szak
képző iskola névadási procedúrá
ja, de már csak ilyen világot 
élünk. A még át nem keresztelt 
óvodák egyikének az egyik na
gyon jobboldali párt a SÜSÜ 
óvoda nevet javasolta, mondván 
az alapmű pártjuk egyik nagysá
gának m ű v e / A felvetőt kásőbb a 
PMH illetékese tájékoztatta. Sü
sü sárkány'kalandjainak megál
modója ftém Csurka, hanem Csu
kás István volt. A válaszra kül
dött Válaszlevélből kiderül, a fel
vetőt az egyik milliókért folyó 
műveltségi verseny informálta 
félre, ezt hang- és képfelvételek
kel is igazolni tudta. A másik 
nagy feltűnést keltő javaslat a 
Belvárosi Szakképző Intézet 
Mekk Elek Egyetemre való ke-
resztelése volt. A beadvány in
doklásában olvasható, hogy az 
ötletet az adta, hogy a szakképző 
intézményben továbbra is folyik 
ruhaipari szakemberképzés (mint 
ismeretes Mekk Elek eredeti 
szakmája szabó volt), nem be
szélve áfrö), hogy az elnevezés 
mélyen a múltban gyökerezik, 
hiszen a rendszerváltozás előtt az 
egyik tagintézményt már egye
temnek titulálták, a köznyelv 
számára Polai F.gyetemként volt 
ismeretes a / nt lc /met i . Szintén 
e felvetések közölt k e n u megtár
gyalásra az a javaslat is. misze
rint a kapu :cs:mót az olasz napok 
s ikeréréi í i^mtet te}, és a város 
szlogenjinlk' t i ikrébéíj nagykani
zsai nemzeti itallá kellene nyilvá
nítani, és a Torgyán-féle iskola
tej-programhoz hasonlóan beve
zetni. A kapu párti 5 képviselők 
ezt nagyon j ó felvetésnek tartják, 
többen úgy vélik ez nem éppen 
jíikeres focistáink kapu-orientált
ságának megalapozásához is nél
külözhetetlen ital lehetne. E bi
zottsági ülésen több kitüntető 
cím alapításáról is döntöttek az 
illetékesek, a jövő évben szeret
nék javaslatok alapján odaítélni 
„A régi jók apuja" elismerést a 
város valamely e címre érdemes 
atyjának. Javaslatokat a PMH il
letékes osztályára kell címzett 
borítékban, jeligésen eljuttatni. 

Pali Tükre 
Az utóbbi időben számos hercehur

cán keresztülmenő irodalmi lap egyko
ri szerkesztője új kiadvány szerkesztési 
lehetőségeit fontolgatja. A helyi sajtó
orgánumok képviselőinek azt a felvilá
gosítást adta, hogy a jövőben egy telje
sen új megfogalmazású, új formátumú, 
csak saját indivi-du(u)mát megjelenítő 
anyag összeállításán gondolkodik, 
amelynek megvalósításához már a 
KÜC Üvegcentrum segítségét kérte, és 
mint megtudhattuk, a támogatástól 
nem zárkóztak el. A kiadvány ezüstbe
vonatú, várhatóan csontkeretes mű 
lesz, amely mindig hűen tükrözi majd 
kiadója lelkiállapotát, és senkit, így őt 
sem érheti majd a vád, hogy nem sze
repel benne. 

VILLAM-
KÉRDÉS 

Mi a különbség a focimeccs 
és az önkormányzati ülés kö
zött? 

A focimeccsen a játékosok a 
labdát rugdossák, az önkor
mányzati ülésen meg egymást. 

Főszerkesztői 
instrukció 

A szerkesztőségi megbeszélésen a 
tudósítás terjedelmére hívja fel a fi
gyelmet a főszerkesztő: - Erzsi néni! 
Tessék visszafogni magát a Hevesi 
Iskola kiállításának tudósításánál, 
mert azért mégsem a Nemzeti Galé
riáról van szó! 

FORRÓDRÓT 
2 0 0 1 . január 1-jetol. az eddigi

nél aktívabb, közvetlen kapcsola
tot tarthat fenn önkormányzati 
képviselőikkel a lakosság. A köz
gyűléseken vitázó képviselőkkel 
közvetlen telefonkapcsolatba lép
hetnek. Ezzel a döntések haté
konyságát kívánják elősegíteni. 
Az élő telefonvonalak beszerelé
se kitörési pontot jelent a válasz
tók számára. Nem kell ezután 
magukba fojtani a közgyűlések 
közvetítése láttán felgyülemlett 
indulatokat, sem agresszíven ki
kapcsolni a tv-t, és kirohanni a 
konyhába idegcsillapítóért. Azt 
azonban meg kell jegyeznünk, a 
lakosság körében sem teljes az 
egyetértés. Vannak, akik a saját 
választókörzetükön kívüli képvi
selőknek is szívesen beszólnának 
alkalmanként. 
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Szerdára virradóra tartotta ez évi 
utolsó ölesét városunk önkormány
zata. Napirend előtt a polgármester 
szóbeli meghívókat adott át a jelen
levőknek és a tévénézőknek válogat
va a HSMK havi programjából. Kü
lön kiemelte: a szervezők szeretettel 
várják az érdeklődőket az önkor
mányzat és a HSMK által szervezett 
ünnep előtti disznóölésre, a város 
malaca tiszteletére:•» várható elhuny
ta alkalmából - félperces néma felál
lással adóztak a városanyák és 
-atyák. 

- Szeretnék egy-két felhívást is 
közzétenni - folytatta Tüttő István. -
A HSMK a téli hónapokra fűtőt ke
res. Pályázatokat lehet benyújtani 
Füttő Istvánnál. A kórházban - á* 
gépműszerfejlesztés után - eladó 
egy megkímélt állapotú egészség
ügyi hűlő. Érdeklődni lehet Hüttő 
Istvánnál. Szintén kórházunkat érinti 
az a pályázati kiírás is. amelynek ré
vén a műtő beázásának elhárítására 
várnak ajánlatokat. Az ajánlatokat 
Mütlő István nevére küldjék. 

- Polgármester Úr1 Polgármester 
Úr! - jöu a hang a nézőtérről. 
Ferincz Jenő. a város lelkiismerete 
kért szót. Miután oly kevés napirend 
- mintegy 78 - várt megtárgyalásra, 
a képviselők úgy döntöttek, hogy 
hallgassák meg a Jogdoktort. 

- Tisztelt Közgyűlés! Aggályos-

Nem szakszerű 
munka 

Nem vég/eti szakszerű mun
kát az a vállalkozás, amelyet 
nemrégiben az egyik teher- és 
személyszállítmány,$SzÓ vállalat 
bízott meg azzal. Hogy a közleke
dési útvonal mentén a fák per-
metszerrel való kezelését elvé
gezze. Mint a vizsgálati anyagból 
kiderült, sem a permetszer, sem 
az uralkodó szélviszonyok meg
választása nem volt megfelelő, 
ugyanis a lepermetezett fák a sok 
évi átlaghoz képest többszörösére 
nőttek, és lombkoronájuk is kitel
jesedett, mi több a rendszeresen 
elvégzett bakter-iológiai vizsgá
latok során sem sikerült semmi
lyen megbetegedéseket kimutat
ni, így aztán a fák tervezett kivá-
gatását sem lehetett megindokol
ni. Mint a cég szóvivőjétől meg
tudhattuk, a jövő évben nem köt
nek szerződést a permetező vál
lalkozással, helyette majd egy he
lyi jól ismert vállalkozót bíznak 
meg a munkák elvégzésével, ta
pasztalataik szerint a siker inkább 
garantált lesz. 

nak tartom az önkormányzat ölesét, 
nem beszélve arról, hogy sem az ál
latvédőket, sem a húsipart, sem a 
disznókat nem kérdezte meg a köz
gyűlés a ; |pr ügyében. Ez disznóság! 
Megjegyezném, hogy a tervezett 
rendezvény alkotmányellenes. A té
ma kapcsán tájékoztatom a tisztelt 
testületet arról is, hogy feljelentet-' 
tem a COCA Kólát is, mert a PTK. 
0143. § (989) értelmében még a cég
bíróságon bc sem volt jegyezve, 
amikor a sertések jogállásáról szóló 
törvény hatályban volt, s így megva
lósította a jogtalan névhasználat mi
nősített esetét. :Wk v L I ' i g m 

F. Jenő felszólalását követően tíz
perces néma technikai szünetet kért 
Birkner Zoltán frakcióvezető, mely
nek során meghozták döntésüket vá
rosunk nagyjai. A felfedett jogi 
helyzetre való tekintetlel SZMSZ-
ellenesnek nyilvánították az ölesen a 
COCA Kólát, az esemény alkalmá
val kizárólag fütyülős barackpálin
kával lehet napirend előtt erőt merí
tem. Törőcsik Pál még javasolta a 
vilmoskörtét is, de a többiek csak le
gyintettek rá: a foalpolgármester 
úgyis egy unikum! 

Ekkor spontán olasz delegáció ér
kezett dr. Sólyom Gábor, volt milá
nói főkonzul vezetésévet, aki újabb 
igazolást hozott. A dokumentum -
melynek váltópénze az okmány - hi-

CT: 
új hasznos í tás i 

l ehetőség 
Eddig a világ úgy tudta, csak 

orvosdiagnosztikai célokra lehet fel
használni a computertomográfot, 
ám itt Nagykanizsán a hasznosítás 
új lehetőségei nyíltak meg- Miután 
az elmúlt évben a rendelkezésre álló 
eszközök mindegyikével átvilágítot
ták már az intézményeket, most a 
városvezetés úgy döntött, az új 
diagnosztikai berendezést is bevon
ja vizsgálatokba. CT-vel is elvégzik 
az intézmények átvilágítását, hátha 
kiderül, hol dugdossák a pénzt, 
hogy az évről évre fokozódó elvo
nás ellenére sem omlanak össze 
pénzügyileg. Mi több, ínég decem
berben is van a számlájukon pénz, 
amit ha elvonnak, sem hiányzik sen
kinek. A közgyűlés már döntött az 
ügyben, az átvilágítást lefolytatják, 
az intézményekben viszont eztán 
hozzák meg a határozatot, hogy a 
hölgyeket csak mammográfiás átvi
lágításnak veük-e alá, vagy részt 
vesznek a CT-s vizsgálatokon is. 

telesen bizonyítja, hogy egy képvi
selőnek látszó tárgy révén befekteté
si szándék látszik kibontakozni, csak 
még a kitörési pontot keresik. T. Pál 
javaslatára a testület Sakál Vokálja 
elénekelte a Szállj, szállj sólyom
szárnyon... - kezdetű dall. majd kis 
állófogadásra került sor a HSMK 
büféjében. 

Rövidesen folytatta munkáját az 
önkormányzat. Még mindig napi
rend előtt Cserti Tibor, a Tisztelt 
Költségvetési Támogatás hogyléte 
felől érdeklődött. TUttő István a 
kanizsai boxutca elnevezésére kért 
javaslatokat. Rost Janó Ali baba és a 
negyven rabló meséjét sűrítette né
hány percbe, utalva a városi kincstár 
szervezetének kiépítést hiányossá
gaira. Dr. Horváth György, a millen
niumi bizottság nevében közölte, 
hogy a Kanizsai Tavasz rendezvé
nyein nem kötelező a nejlonharis
nya, még a fiúknak sem - a Rínó 
menedzserirodával ellentétben azon
ban a fejen viselt fekete nejlonharis
nya ellen annak a kapitalista kultúr-
fertőre vonatkoztatható volta miatt 
tiltakoziiak. Tóth László szóvá tette, 
hogy Szent István szobra kerül a 
PMH-ba, melynek arcvonásai egy 
nagyon közismert. népszerű. 
Number One Hóapóéra hasonlíta
nak. Az ügyrendi bizottság szerint 
ez összeférhetetlen. A Hun harcos 

Modell 
kerestetik 

Javában folynak a Nagy-Ma
gyarország emlékmű felújításá
nak munkálatai. Mint a szoborbi-
zottság1 szóvivőjétől megtudhat
tuk, az ásatások során valahová 
elkeveredett a kisgyermek feje, 
rossz nyelvek szerint beleakadt 
egy csákány. Mivel a korhű fény
képfelvételek sem adnak igazán 
útmutatást, milyen is volt a gyer
mek arca, az illetékesek úgy dön
töttek, modellt keresnek, akiről a 
kisgyermek vonásait megmintáz
nák. A pályázatra fényképekkel 
lehet jelentkezni, és a pályázati 
idő lejártát követően társadalmi 
bizottság dönt arról, melyik mo
dell arcvonásairól mintázzák meg 
a nagy magyar anya kisgyerme
két. A szóvivő elmondta, vissza
élésektől tartanak, mert a pályá
zatra már eddig is küldtek be 
olyan régi fényképeket, amelye
ken városunk egyik másik promi
nens személyisége látható kis
gyermekként. 

szobrát viszont szerinte át kellene 
szoborni, hogy az a főalpolgármes-
terre hasonlítson. - Ennek pedig az 
lenne a mondanivalója, tisztelt kép
viselőtársak - jegyezte meg dörge
delmesen T. László - . hogy hun 
vannak a munkehelyteremtő beruhá
zások, gazdasági alpolgármester úr? 

Tarnóczky Attila szerint inkább 
Sárkányölő Szt. György szobra kel
lene a hivatalba - például az ő irodá

j ába - a Szent őt ábrázolná, amint 
küzd egy kétfejű sárkánnyal. A két 
fej helyére javasolná az egyik képvi
selőnőt, illetve a helyt sajtó egyik 
galambepéjű munkatársát. Ekkor 
Fcnncz Jenő ismételten szol kért. de 
nem kapott, ezért mikrofont ragadott 
és elénekelte a Tiborc panaszait a 
Bánk Bánból: Oly vádló e bús pa
nasz, ne hidd. hogy Bánk nem hallja 
azt. de Önnön kínja úgy zokog, hogy 
szánni embert nem tudok. 

Miután a képviselők vastapsa kö
zepette kivezették a teremből F. Je
nőt, nyolc képviselő aláírásával ja
vaslat érkezett soron kívüli ölés ki
tűzésére. 

A polgármester kísérletet tett a 
napirendek elkezdésére, de mivel 
dalra fakadt Nagykanizsa Város 
Vegyeskara, a zene hangjai és az 
Alom, álom. édes álom kiürítette a 
termet, majd végetvetettek a zené
nek és hazamentek a legények. 

Maradnak 
a fényfüzérek 

Meg nem erősített forrásokból 
úgy tudjuk, az ünnepek után is 
kint maradnak a város fáin a 
fényfüzérek, ám a közvilágítást 
kikapcsolják. Lapunk már több
ször is hírt adott a közvilágítás re
konstrukciójáról, takarékosabbá 
tételéről szóló elképzelésekről, és 
most örömmel számolunk be a 
megvalósulásról. Mivel a követ
kező két év költségvetésébe sem
miképpen nem fér be a közvilágí
tás rekonstrukciója, így az illeté
kesek úgy döntöttek, más módon 
valósítják meg a takarékos mű
ködtetést. Mivel a Szentjánosbo
garak Szakszervezetével nem si
kerül a felemelt minimálbér és a 
túlórapótlékok állami meg nem 
előlegezése miatt megegyezni, a 
városvezetés úgy döntött, a jelké
pes közvilágítási rendszer beveze
tése mellett voksol. Azokon a te
rületeken, ahol eddig sem volt 
megfelelő a közvilágítás a rend
szer bevezetése semmilyen válto
zást, visszaesést nem okoz. a vá
ros nagyobb része pedig ilyen. 
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A SZOBROK 

A Városfejlesztési Bizottság elnöke, kérte a 
megjelentek javaslatait a 3. évezredben, vá
rosunkban felállítandó szobortervekre. 

Az Uszoda igazgatója 
szimbólumként egy sellőt 
javasolt. 

Javaslata nem okozott nagy tetszést. 

A alpolgármester szökőkutat javasolt vala
mi nőalakkal. 

Ne legyen túl erotikus, de szimbolizálja a 
termékenységet, és azt, hogy egy szőke nő
nek is lehet esze. 
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... Igaz, 
mozdulataik 

inkább idézhetnék 
a vívókét. 
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A jobb oldal a háttérben összeesküvést szimatol. Antalics Dezső, a legjobb javaslattevőnek díjat adott át. A javaslat: a 
szobrok őt, és Karmazin Józsefet ábrázolják. 

A bizottság úgy döntött, hogy fórumot hív össze a kérdésben, 
ahol vadabbnál vadabb ötletek hangzottak el. 

Tüttőné Németh Eleonóra - társadalmi 
munkában - közvélemény-kutatást végzett a 
kérdésben. 

Röst János szerint az egyik szobor minden
képpen a Laokoón szoborcsoport mintájára 

PL: Legyen mobil szobor, mint a kirakati A sajtóreferens a mobil kirakati bábukra készüljön, amely hűen ábrázolná a városve-
bábuk. bukik. zetői hármas küzdelmét. 
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- Laci te hallod-e, úgy tudom, ti is folyamatosan keresitek a kitörési - Te Gábor, ti hogyan találtátok meg a kitörési pontot. Kutat fúrta-
pontokat. Szerinted én hol keressem? tok hozzá. Kútjaink nekünk is vannak... 
- Mi Budapesten próbálkozunk rendszeresen. 

Felhívtak Budapestről, hogy már keresik a kitörési pontunkat, és a 
jelek biztatóak. 

Mi szívesen segítünk 
a kitörési pont 

keresésében. Tevé
kenységünket egész 

Európa megrökö
nyödve figyeli. 

Elmentem Budapestre, hogy az Értéktőzsdén érdeklődjek, menyit 
érné, ha meglelném végre a kitörési pontot. Nagyon sok érdekeset 
hallottam. 

Magad polgármester 
uram, ha segítséged 
nincsen... Hol az 
a hülye kitörési pont? 
Valahol a kosárlabda
palánktól E-Ny-ra 
13 méterrel. Pont itt? 
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Mégiscsak 
én találtam meg 
a kitörési pontot, 
de lehet, hogy 
izraeli 

segítséggel? 

Ha már megvan az kitörési pont, ha világvárossá leszünk, akkor 
fontos a közrend és a közterületek rendje. Innentől együttműködünk 
a közjó megteremtése érdekében. 

Csillagokkal koccintok arra, hogy Budapest után Nagykanizsa is vi
lágváros lesz végre. 

A Városfejlesztési Bizottság három piros pontot szavazott meg Tüttő 
István polgármesternek a kitörési pont megvalósulásáért. „Egy Pista van a faluban...." 

2000. december 21. 25 
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WS@W OPERA STAGGIONE 
- avagy sajnálkozás 

Arab felirat, orosz pezsgő, francia vendég, spanyol csizma, 
olasz szív... 

Nem értem, nem is ismerem. Halló! Conosco Milán! 
Conosco Napoli! Pali? Io Don Francisco 

BEFEKTETŐKET VARNAK 
Igazi kirándulóparadicsom 

lesz a jövő nyártól a Csónakázó
tó környéke. Május l-jétől, a ta
von észak-déli irányban végig
futó színpompás fényjátékkal dí
szített szökőkútfüzér vonzza a 
kirándulókat. A tervezők megíg
érték, a halakat nem fogják za
varni a fények, a horgászokra 
pedig kifejezetten ösztönzően 
hatnak. A kiszivárogtatott hírek 

szerint a beruházási keretbe, be
lefér egy átlátszó falú üvegjacht 
megvásárlása is. így halk zene 
kíséretében gyönyörködhet, ella
zulhat a városunkban pihenni 
vágyó külföldi vagy belföldi tu
rista. A kivitelezők elárulták, a 
fentiekben felsoroltak nem Hor
váth Gábor ez évi Szent Iván éji 
álmatlan éjszakájának álmai 
lesznek. 

Az operaelőadások híre szenzációt 
keltett Kanizsán. 

Egy anya sajnálkozva mondja 17 
éves lányának: láttam a közös kép
viselőnket két gyermekével az ope-

» llllliii 

rába menni. Úgy bánom, hogy nem 
tudtam nektek jegyet venni! 

Sose búsulj ezért anyukám - vi
gasztalta a nagylány. Ismerem őket. 
Nem önszántukból mentek! 

Ciao, Ciao, bambino,..! 
(avagy az olaszok a spájzban vannak) 

A kanizsai olasz napok alkalmából 
találkoztunk Don Goó Padre Boccac
cio nápolyi üzletemberrel, akivel 
(ál (interjút készítettünk. 

-Signore! Hogyan került kapcsolatba 
Törőczky alpolgármesterrel? 

- Az olaszliszkai búcsúban találkoz
tunk-Mi Jurjre vadásztunk, törőczky úr 
pedig bakot lőtt. Pénteki nap volt, és 
csütörtököt mondott. A nwsödjk liter 
olaszrizling után elmesélte, hogy imád
ja az olaszokat, Olaszliszkai, az otaszK, 
rizlinget és az olasz irodalmat, kedven
ce Dante lifeni színjátéka. 6 a helyi FI
DESZ gazdasági csodafegyvere, a gaz
daság kanizsai Paganinije. Óriási iizle 
let kötött a nyári kánikulában n szibé
riaiakkal, munkahelyteremtő beruhá
zásként pirított hógótyót gyártó üzemet 
telepített le Kanizsára. A hatodik liter 
olaszrizling után annyira megkedveltem 
Törőczky urat, hogy meghívtam Ná
polyba egy vadászatra. Két hobbim 
van: a nők és a vadászat (nőkre vadá
szom). 

Olasz Napok? Szinte már olasz vagyok! 

- Milyen befektetést kíván létrehozni 
Kanizsán? 

- A nuigyar lányok a legszebbek a vi
lágon. Aző ágyukba szeretném befektet
ni a szórakozásra vágyó olasz, üzletem
bereket. Ez nagy biznisz az egész vilá
gon. Tárgyalásban vagyok Ciccioliná-
val. 0 még habozik, hogy Nagykan izsa 
vagy szex árd. Perfekt olasz és perfekt 
francia. Kanizsa ebben az üzletágban a 
régiók kapujává válhat, rajta keresztül 
jönnek és mennek el az. üzletemberek. A 
test építőmérnökeink a helyszínen van
nak, az első felméréseket, próbafúráso
kat már elvégezték. 

- Az újságokban 70 millió dollárról 
lehetett olvasni?? 

- Ez teljes félreértés, a tolmács 
rosszul fordított. Vannak szlovén érde
keltségeink is; nem 70 millió dollár, ha
nem 70 millió tollár! Éhből már lehet 
venni stílszerűen egy kúriát. 

- Hogy zajlott a tolmácsolás? 
- Törőczky alpolgármester egy kis-

busznyi tolmáccsal érkezett, nagyon fel
készült volt. Az. egyik csak ma
gyarul tudott, a másik csuk ola
szul, a harmadik pedig 
töröczkyül. 

- Hogyan beszélgettek? 
- Szerencsére a sofőröm, 

egy BurKina Faso-i (Felső 
Volta), Olaszországban tanuló 
néger egyetemista^ segített. O 
tudott angolul, és egy olasz
angol-magyar számítógépes 
fordítói programot vettünk 
igénybe. Törőczky úr video-
vetítéssel kísért előadása nagy 
sikert aratott a lányoknál, ami
kor a laktanyákról beszélt 0. 
mennyi kuncsaft. II son raccon-
10 cifece ... mondanám olaszul. 
(Majd megpukkadtunk a neve
téstől az ő előadásán) 

- Kérdeztem tőle: Ven-
dereste la terra! (Eladnátok a 
földet?) 

- Mondta hogy: sí, sí, sima 
ügy, majd azt mondjuk, hogy a 
befektetés ipari méreteket ölt. 

- Oh, bella? (Igazán?) - és 
ebben maradtunk. 

Jani Röstnvanni 
Lapzárta után érkezett, 

Törőczky alpolgármester a ná
polyi útja után átszokott a 
kekszre. Most keksz-leksz álla
potban van. 
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Valahány óra valahány perckor 
jelentette be kapitányságunkra egy 
járókelő, hogy a Fő úton két rendőrt 
látnak futni egy „bűnözőnek látszó 
személy" után, ami két okból is 
gyanús: egyrészt az ismeretlennek 
csak két füle, viszont 8-10 telefonja 
volt az ölében, a másik ok pedig 
egyértelmű: a rendőrök futottak. E 
két nyilvánvalóan feltűnő ok miatt 
telefonáltak hozzánk, s mi a követ
kező következtetésre jutottunk: A 
rendőrök bravúros akcióval derítet
ték ki a fotó útvonalát (amit az el
hullajtott mobiltelefonok jeleztek), 
s valószínűleg azért siettek ennyire, 
mert hascsikarásuk volt! 

13 óra 21 perc 45 másodperckor 
kaptuk a hírt lakossági bejelentés 
alapján, hogy a rendőrség területé^ 
ről 3 db személyi számítógépet tu
lajdonítottak el ismeretlen tettesek. 
A kár felbecsülhetetlen, mert össze
sen ennyi számítógépük volt csak. 
A tanúk kihallgatása után kiderült, 
hogy a szerelőnek látszó egyének -
overálljukon Tulajdonátcsoportosí-
túsi Kht. felirattal - a hátsó bejau-
ton. Trabant típusú személygépko-* 
csival távoztak. A rendőrök még a 
bepakolásnál is segítettek a jó szárK| 
dékúnak látszó betörőknek. Az el
követők egy-egy névjegykártyát 
nyújtottak át a barátságos egyenru
hásoknak, akik később ennek segít
ségével, áldozatos munkával talál
tak rájuk. 

Az elmúlt év során több sikeres 
akcióról számolhatunk be, mely kö
zött volt olyan, ahol akadt egy kis 
zökkenő. Ennek során 10 rendőr 
előrement a majdani akció színhe
lyére a kórházba, ahol elrejtőztek, s 
várták az elkövetőket. Azonban a 
besúgó téves információja miatt, az 
akció elmaradt, úgyhogy rendő
reinknek csak a náthát sikerült sike
resen é||apni. 

Az éjszakai órákban jelentették 
be kapitányságunkra, (a későbbi í 
sértett ágszomszédjai) hogy lak it 
Icfeszítés, zártörés, ablakbcfeszítés 
és -betörés, illetve ismeretlen: 
módszerekkel hatoltak be ismi ret 
len tettesnek gondolt embernek 
látszó tárgyak egy mókus odújába. 
A tettesek valószínűleg megkíván
ták'annak mogyoróit. A rongálási 
kár több tízezer forint, az erkölcsi 
kár azonban ennél jóval maga
sabb, mivel a sértett basszusból 
azóta szoprán lett a Vegyes
kórusban. 

A fenti személyek ellen, miután 
alaposan gyanúsíthatok, eljárást 
kezdeményeztek. Az elkövetőkről 
ezután a bíróság dönt. Miután az el
fogás megtörtént, rendőreink mind
járt elnézést kémek a rablótól a neltt 
okozott kellemetlenségek miatt,1 

majd útjára engedik. Egyszerűbb ez 
így, mintha a bíróság tí§hné ugyan
ezt. 

W A N T E D ! 

A KANIZSA DEL-ZALAI 
HETILAP Szerkesztősége elfoga
tóparancsot bocsátott ki Horváth 
István nagykanizsai személy el
len, különös kegyetlenséggel el
követett nyelvtan elleni erőszak 
bűntette miatt. 

Kérjük a lakosságot, hogy aki 
bármit tud a tettes hollétéről, 
azonnal jelezze Szerkesztősé
günknél (Telefon: 312-305)! 

Önállóan ne próbálja megállí
tani, csak rendőri segítséggel. 

Vigyázat!!! Fegyvere van, kü
lönösen veszélyes!!! 

7. t e r i 

PER/PATVAR 
KEDVES OLVASÓ! 

Sokan vélekednek 
úgy, hogy a jogtudo
mány száraz, a jogá
szok „paragrafus" 
emberek. Én ezt soha 
nem láttam így, hiszen 
a munkánk a minden
napi élethez szorosan 
kapcsolódik, ami szí
nes, változatos. Ennek 
bizonyságául néhány 
anekdotát idéznék a 
..régmúltból". A jelen 
humoros történeteit 
talán majd a követke
ző századfordulón, te
szi közzé égy kollé
gám. 

íme a klasszikus, de ma is ak
tuális: Egy jogászprofesszortól, 
akinek ellopták a télikabátját, 
megkérdezték, miért nem tett 
feljelentést: 

„Megteszem a feljelentést, 
mint károsult. Vizsgálnak, ki-

I hallgatnak, ennek híre megy. A 
1 kabát esetleg meg sem kerül. 
I Telnek az évek, az emberek el

felejtik, hogy én voltam a káro
sult és csak arra emlékeznek 
majd, hogy benne voltam vala
mi „kabátlopási ügyben..." 

* * * 
A vádlott semmit sem akar 

tudni a vád tárgyává tett orvha
lászatról. AB. bizonyítékok oly 
gyengék, hogy a bíró felmentés
re gondol. Ekkor az ügyész 
megkérdezi a vádlottól: 

„Meg tudja legalább monda
ni, pisztrángok vagy pontyok 
voltak-e?" A vádlott önkéntele
nül kiböki: „Pontyok." 

* * * 
- Vádlott, elítélték már ko

rábban? 
- Igen, bíró úr. Tíz évvel ez

előtt tiltott helyen való fürdés 
miatt. 

- És azóta? 
- Azóta nem fürödtem. 

* * * 
Vádlott nő a bíróhoz: „Én 

tényleg ártatlan vagyok. Azon 
az éjszakán, amikor a bűncse
lekmény történt, az ágyban fe
küdtem. Ezt három férfi is tanú
síthatja." 

Egy bérházban összeszólal
kozott hat asszony. Az ügy bí
róság elé került. A tárgyaláson 
mind a hat asszony egyszerre 
kezdett kiabálni és vádaskodni. 
A bíró megrökönyödött, de el
határozta, hogy rendet teremt. 
Ezért kijelentette: „Elsőnek 
halljuk a legidősebb asszonyt! 
Egyből csend támadt." 

- Mondd - kérdezi Gyuri a 
barátjától - , tartottál már beszé
det nagyobb nyilvánosság előtt? 

- Tartottam bizony - feleli. 
- Csakugyan? És miről be

széltél? 
- Mindössze ennyit mond

tam: Tisztelt Bíróság! Ártatlan 
vagyok. 

Essen szó rólunk is: 
„Mivel nincs védője, köteles 

vagyok önnek kijelölni egyet. 
Inkább egy pár jó tanúról 

gondoskodna, bíró úr!" 

A fenti válogatás mélyen tisz
telt professzorom, dr. Vargha 
László Életem anekdotákban cí
mű könyvéből való. aki krimino
lógiát és büntető eljárásjogot 
oktatott nekünk bölcsen és szí
nesen. 

Engedjék meg, hogy az újság 
ez évi utolsó számában minden 
kedves olvasónak meghitt, szép 
karácsonyt és békés új esztendőt 
kívánjak: 

Dr. Stepán Annamária 
ügyvéd 
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Sajtótájékoztatóról ki, bizottsági ülésre be! Tudósítani kéne még a 
kamaráról, állatvédőkről, szalonnaárusokról, sarki lányokról, ficán
koló ovisokról és városvédőkről. Ó irgalom anyja ne hagyj el! 

Blúzt vagy pulóvert? Szoknyát vagy nadrágot? Kabátot vagy pele-
rint? Ma kihez öltözzek? Francia nagykövethez, korcsmároshoz, 
limericki polgármesterhez? Netán Józsi bácsihoz, a század tanújá
hoz? Nem, nem inkább a Ferincz Jenőhöz. 

Ez csak 5899 karakter! Kérem most közölni, ne hét hét múlva! Hogy 
hogy miről szól a soros jegyzetem? Ezen a héten a város sebes részé
ről, jövő héten meg az éjszakai dühöngőkről. 

Kibírtuk az olvasói leveleket, a képviselői morgolódásokat, a hétfő 
reggeli telefonálókat, a köszönöm helyetti letolásokat. Szerkesztőségi 
kaktuszoknak se ártottak meg a lelki fröccsök. 

Elegem van az egész szerkesztőségből. A nem létező ipari parkból, 
szociális ügyekből meg az úszásoktatásból, a külkapcsolatok erővo
nalaiból és a sörgyári történetekből. Veszem a kalapom, inkább me
gyek unokázni, mert tiszta légkörre, csillogó gyermektekintetre vá
gyom. 



Meine Herren! Az én szívem 
jobboldali. A ... hócipőm meg tele 

van a munkahely-teremtési 
ígéretekkel. 

KÜLFÖLDI MEGHÍVÁS 
Papp Ferenc, a mű
velődési ház igaz
gatója sajtótájé
koztatón kihirdet
te: külföldi meghí
vást kapott meg
újult társulata. Az 
Opera Stagione 
előadássorozat be
fejezését követően 
olasz színpadon 
lépnek fel. A direk
tor lapunknak kife
jezte aggodalmát, 
még nem tudja el

dönteni, hogy a Csodálatos mandarin, a Fából faragott királyfi, vagy a Mosoly 
országa című műben vállaljon-e főszerepet. 

Az egész projektet azért találtam ki, hogy öreg napjaimra 
legyen fedél a fejem felett... Már-már úgy néz ki, nekem 
nem jut hely... 

2000. december 21. 29 

Szőnyegszél 

Siralmas énnéköm... (Czupi Gyula) 

Ifjúsági Koncepció '2000 Nagykanizsa 

Azért némi protekcióval, a sajtó közbenjárásával, mégis lesz egy ágy ahol majd 
megpihenhetek... 



MINDENNAPI 
Hogy sikerre 
vagyunk ítél
ve, az egyér-
t e 1 m ű . . . 
Ezekhez az 
eredmények
hez görcsö
sen ragasz
kodom, már 
senki sem ve
heti ki a ke
zemből, még 
a sajtó sem...! 

ATTILASAGOK FOTÓALBUM 
A CITROMSZIGETRŐL 

A század 
tanúi 

Elismerő kitüntetésben része
sültek nemrégiben a század tanúi. 
Azok a magánszemélyek, akik az 
elmúlt száz év alatt a legtöbb bün
tető, illetve polgári peres eljárás
ban szerepeltek a tanúk padján a 
„Század tanúja" kitüntető címben 
részesültek. A cím adományozója 
tekintettel az érintettek hajlott ko
rára nem kívánta különválasztani 
a hamis tanúkat az igazmondók
tól, mondván, ha ötvenhatos hős 
lehet, aki ötvenhatban született, 
itt miért tennének különbséget. 

MŰSOR
VÁLTOZÁS 

Folyamatosan változó világban 
élünk, a változások, miért pont a műso
rokat, a lógható csatornák rendszerét 
kerülnék el. Mire végre megszokná az 
ember, mit hol talál, és mire megtalál
ja, beállítja az általa fizetett csatornák 
mindegyikét, ismét jön az égi jel, he
lyesebben nem jön, és változik a csa
tornakiosztás. A UPC-től kapott tájé
koztatás szerint a jövő évben is perma
nens változás jellemzi majd a műsor
struktúrát, nem beszélve az árakról. A 
helyi üzem vezetője azonban jó hírek
kel is szolgált, hiszen megtudhattuk 
több helyi csatornával is bővül majd a 
kínálat, hiszen miénk lesz Principális
csatorna is. amelyet a Mikulás-csomag 
keretében nézhetnek majd az érdeklő
dők. A csatorna neve azonban koránt
sem biztos, mert nemrégiben érkezett 
meg az a felhívás a műsorszolgáltató
hoz, amelyben Princ közli, nevének 
semmilyen jelzővel, képzővel ellátott 
változatának felhasználását nem enge
délyezi. A bejelentés egyébként az an
gol királyi körökben sem maradt vissz
hangtalan, a kis hercegek nevében 
nyújtottak be tiltakozást. 

Játszótér 
képviselőknek 

Ha új üléstermet nem is kap a 
közgyűlés a jövő évben, azt már 
biztos forrásból tudjuk, felépül 
egy EU-szabványoknak megfele
lő játszótér kizárólag képviselők 
részére. Nemrégiben Brüsszelben 
néhány kiválasztott képviselő 
már megtekinthette a játszótér 
prototípusát. Mint megtudhattuk, 
Tóth Lászlónak, az Ügyrendi és 
Jogi Bizottság elnökének legjob
ban a jogi-útvesztő névre hallga
tó paragrafusokkal telizsúfolt la
birintus tetszett, amelyet kipró
bálva a képviselő úgy nyilatko
zott, sehogy sem jöhetünk ki jól 
belőle. Tüttő István polgármes
ternek a legjobban a játszótéren 
belül elhelyezkedő ipari park, 
logisztikai központ (biciklitároló, 
és mozgóárus) tetszett a legjob
ban, annak mobilitása, folyton 
változtatható elhelyezkedése ko
moly érdeklődést váltott ki belő
le. Antalics Dezső, a Városfej
lesztési é s Környezetvédelmi Bi
zottság elnöke úgy nyilatkozott, 
neki leginkább a mobil személle
lepek, szelektív gyűjtők tetszet
tek a játszótéren, örömmel ta
pasztalta, ott mindenki oda viszi 
a szemetét, ahová akarja, Birkner 
Zoltánnak a mászóka volt a ked
vencé, Törőcsik Pál a csúszdához 
vonzódott, Röst János a hintát 
kedvelte, Tarnóczky Attila a mó
kuskerékkel játszott a legszíve
sebben, Tóth Zsuzsa a parkban 
található kis híd helyi megvalósí
tása mellett kardoskodott. Azon 
képviselőtestületi tagok közül 
többen, akik nem kaptak meghí
vást a brüsszeli látogatásra, úgy 
vélik, semmi szükség sincs a ját
szótér helyi adaptációjára, hiszen 
a képviselők többsége már 
amúgy is csak játéknak tekinti az 
egészet, amelynek tere a város. 

A Galapagosz-szigetről készült, 
nemrégiben megjelent exkluzív kiad
vány sikerén felbuzdulva a külföldi ki
adó nem mindennapi vállalkozásba 
kezdett, fotóalbumot jelentetett a mi 
elhíresült Citromszigetünkről. A ki
adót, mint megtudhattuk leginkább az 
a földrajzi jelenség csigázta fel. miként 
jöhet létre egy sziget a város szélén 
víz, és egyéb a 21. század elején már 
elvárható életfeltételek nélkül. A má
sik komoly érv a sziget lakosságának 
multikulturális összetétele volt, mert 
mint a kiadó előszavából kiderül, ilyen 
sajátos népösszetétel a világ egyetlen 
más szigetén sem jellemző. Az album 
nemcsak a sziget építészeti ritkaságait 

mutatja be, hanem az ott lakók életkö
rülményei, életmódja is feltárul az ér
deklődő előtt. A szerzők, a kulturális 
antropológia neves képviselői, hang
súlyt fektettek arra, hogy a kiadvány 
segítségével nyomon követhető le
gyen, miként vezet az út a népi ihleté
sű fa-szarókáktól a polgári pottyantó-
son át a tömítésbiztos brit típusig. A 
kiadvány olyan alapossággal, fotókkal, 
interjúkkal, leírásokkal illusztrálva ve
zeti végig az érdeklődőt a Citromszi
geten, hogy az 1K1 információink sze
rint több ezer példányt is rendelt belő
le, és külön csoportokat bízott meg a 
könyv által feltárt nevezetességek kor
rigálásával. 

NEM ROSTELLEM 

Abszolút különbség - avagy Kanizsa Csillagai 

Í0 Sámánok segítenek 
Bár a naptár telet mutat, úgy tűnik az 

időjárás ennek fittyet hányt. Hőmérsék
leti mínuszok nélkül múlt el a novem
ber, és a december első fele is, így aztán 
nem csoda, ha a szolgáltatók kétségbe
estek. Nem tudják értékesíteni a köz
pontilag megadott mennyiségű energiát, 
így biztos a veszteség mind a gázipar
ban, mind az elektromos üzletágban. 
Mivel az áram és a gázkommandó tag
jai hiába forgatták fel lakások százait, 
rendre csalódniuk kellett, sehol sem ta
láltak energialopásra utaló jeleket. így a 
tervezett büntetési bevételeket sem tud
ják teljesíteni. A külföldi Scharcze-
neger-Intézetből importált fiúk egysze
rűen elképedtek á magyar háztartások 
minimális energiafelvételén, el sem tud
ták képzelni, hogy a szobabicikli néven 
ismertté vált testformáló eszközöket ná
lunk energia-előállításra használják a 
lakótelepi lakásokban. A legnagyobb 
meglepetést a görkorcsolyával működ
tetett kávéfőző okozta egyébként, tud

hattuk meg a kommandó munkájáról 
szóló sajtótájékoztatón. A szolgáltató 
szakemberei joggal félvén a csődtől, új 
taktika kidolgozásába kezdtek. Magyar 
múltunkat jól ismerő szakemberek be
vonásával hozták létre a sámánkereső 
programot, amelynek célja, hogy meg
találják azokat az okkult tudományok
ban jártas szakembereket, akik nemcsak 
esőcsinálásban. hanem hidegidézésben, 
hófuvatásban is járatosak. A gázipar és 
az áramszolgáltatósok a sámánoktól 
várják, hogy szellemek bevonásával le
hűtik az ország egyre forrósodó hangu
latát, és így talán sikerülhet a jövő év
ben egy kicsit több áramot, illetve gázt 
eladni. A cégek német tulajdonosa 
egyébként nyílt levélben fordult a par
lamenthez, a további politikai botrá
nyok mellőzését kérve, ezek ugyanis 
még csak tovább emelik a polgárok hő
érzetét, és ez még tovább rontja az üz
letüket. Kinek kell a gáz. ha van olaj
ügy? 

30 2000. december 21. 



A VVE NEWS egyik prominens operatőre éppen munka közben. 

Felvételünk a szabadtéri közmeghallgatáson készült, fotósunk a kíváncsiskodó tömeget kapta lencsevégre. 
A tanácskozás területét biztonsági okokból kerítették körbe. 

mmmf 
A nemrégiben átadott Aradi 

Vértanúk emlékműve iránt ko
moly külföldi érdeklődés mutat
kozik. A PMH-ba már megérke
zett az a puhatolózó levél, mely
ben az egyik szomszédos ország 
képviselői azt tudakolják, nem 
lenne-e mód arra, hogy ezt az 
emlékművet az ő városukban -
meg nem erősített források sze
rint Aradon - állítsák fel. Infor
mációink szerint már vállalkozó 
is jelentkezett arra, hogy az em
lékmű térítésmentes átszállítását 
vállalja. A VVE információink 
szerint úgy foglalt állást, hogy 
amennyiben érdeklődés mutat
kozik, a jelenlegi tervdokumen
táció alapján, Aradon is elkészít
tetnék az emlékművet ugyanab
ból a forrásból, amelyből itt 
Nagykanizsán készült. Mint em
lékezetes, a módszer nem isme
retlen, hiszen már más a VVE 
által állított szobrokról is készült 
másolat, amely más magyar vá
rosok köztereit díszíti. 

2000. december 21. 31 

Szőkétől búcsúzom... 



A HÁROM TENOR Dezső Ferenc 

Búcsú 
a XX. 

századtól 
Hó hull, szitál, szél penget 
fák húrjain éneket 
beteríti emlékekkel 
a múló éveket. 
Öröm és bánat 
együtt muzsikál, 
erős hitünkben él 
egy szebb-jobb világ. 
Velünk sír és búsong, 
bús hegedünk, 
Radnóti írt eclogát 
minekünk. 
Úgy csordult-csendült 
ajkunkról a dal, 
Bartók, Kodály tudta, 
hitte: magyar. 
Bénított e század 
és fájt, és fájt, 
siratjuk egyre 
József Attilát, 
Ady Endrét, a „nyakas" 
kálvinistát, 
hazánkat védő 
sok-sok katonát. 

írást, tudóst , kik égre 
írták föl, 
a jövőnk majd 
belőlük tündököl. 
Sziklába, kőbe véssük, 
hogy lássák, 
szertehintjük 
hitünk ragyogását, 
összes fájdalmunk 
jobbító mását. 
Új harcunk békében 
múlatja időnk, 
Szent István országában 
épül jövőnk. 
Ég veled századunk, 
Te vagy már a múlt, 
jobbat, szebbet várunk, 
mint amilyen volt. 

Nem kong, de zeng Kanizsa 
harangja, 
a zengésben benne a jövő 
hangja, 
Mária országa újra 
Feltámad, erős lesz Istenünk 
a Te 
várad. 

„Meghalt a cselszövő, nem dúl a 
rút viszály, országunk élni fog 
mert Pista..." 

ld. előbb 24-25. oldal 

„Úgy szeretném meghálálni, két 
kezemmel megszolgálni, mindazt 
a jót, mit értem tett..." 

„Túl az Óperencián boldogok le
szünk, túl az Óperencián csókra 
ébredünk, Túl az Óperencián 
lesz mesés tanyánk..." 

DezsőFerenc 

Vidám búcsú 
a századtól 

Elköszönünk: 
alá szolgálja, 
pá-pá mondta 
mindünk mamája. 
Búcsúztatunk 
mostan vidáman 
konflist, léghajót 
a rohanó mában. 
Ujjé a vekker, 
ujjé az idő 
pereg gyorsan, 
s mint óriás fa 
az új század kinő. 

Most repülünk, 
űrhajón szállunk, 
jövő századig 
tán meg sem állunk. 
Ultrahang, URH, 
dobozban kép rohan, 
múltat és jövőt 
nézzük boldogan. 
Ujjé a vekker 
ujjé az idő 
pereg gyorsan, 
s mint óriás fa 
az új század kinő. 

Csini fruska voltál, 
mivé. lettél mára 
úgy nézünk terád 
mint a matrónára. 
Új ruha. új kalap, 
most öltöztetünk 
új századi bálba 
viszünk, gyere velünk. 
Ujjé a vekker, 
ujjé az idő 
pereg gyorsan, 
s mint óriás fa 
az új század kinő. 

LiUULi SDOBASSAL 
ÉVEZREDBE 


